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 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 
13. ülésnapja 

2024. április 29-én, hétfőn 
(13.05 óra - Elnök: Kövér László 

Jegyzők: dr. Szűcs Lajos és Bakos Bernadett) 
 
ELNÖK: (A teremben lévők felállnak, és ezzel kö-

szöntik a választópolgárok közösségét. Amikor az 
ülést vezető elnök helyet foglal, a teremben lévők is 
leülnek.) Jó napot kívánok! Tisztelt Képviselőtár-
saim! Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 13. ülés-
napját megnyitom. Tájékoztatom önöket, hogy az 
ülés vezetésében Bakos Bernadett és Szűcs Lajos jegy-
zők lesznek segítségemre.  

Köszöntök mindenkit, aki figyelemmel kíséri a 
munkánkat.  

Tisztelt Ház! Szomorú kötelességemnek teszek 
eleget azzal, hogy bejelentem: Molnár László volt kép-
viselőtársunk életének 67. évében elhunyt. Molnár 
László a Magyar Szocialista Párt egyik alapítója, a 
2002. évi országgyűlési választásokon az MSZP jelölt-
jeként Békés megye 1. számú választókerületében 
szerzett mandátumot, és két cikluson keresztül volt az 
Országgyűlés tagja. Megbízatása alatt a Költségvetési, 
Pénzügyi és Számvevőszéki Bizottság, az Egészség-
ügyi Bizottság és a Gazdasági Bizottság munkáját se-
gítette. Országos tisztsége mellett 1998-2002 között a 
Békés megyei önkormányzat, valamint a városi köz-
gyűlés költségvetési szakbizottságának is tagja volt.  

Kérem önöket, hogy képviselőtársunk emléke 
előtt néma felállással tisztelegjünk. (A teremben lé-
vők néma felállással adóznak az elhunyt emlékének.) 
Köszönöm. 

Tisztelt Országgyűlés! Napirend előtti felszó-
lalásra jelentkezett Kanász-Nagy Máté, az LMP kép-
viselője. Parancsoljon, képviselő úr!  

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Felszólalásomat úgy lehetne ke-
retbe foglalni, hogy a Föld napja után és május 1-je 
előtt, ugyanis ez a két nap olyan üzenetet fejez ki, ami, 
azt gondolom, hogy illeszkedik ahhoz az ökopolitiká-
hoz, zöldpolitikához, amit az LMP képvisel.  

Nem sokkal vagyunk a Föld napja után, aminek 
az az üzenete, hogy meg kell őrizni környezetünk ér-
tékeit, a természeti erőforrásokat, az ivóvízkincsün-
ket, azokat a földeket, ahol még lehet mezőgazdasági 
tevékenységet folytatni, és azt gondolom, ezek a kér-
dések nagyon aktuálisak Magyarországon is. A kor-
mány nem érti meg a Föld napjának az üzenetét, 
olyan politikát folytat, ami teljesen szembemegy ez-
zel, fel akarják élni ezeket az erőforrásokat, a környe-
zetünk, természetünk értékeit, kincseit. Az az iparpo-
litika, amit megvalósítanak, maximálisan erről szól, 
hogyan lehet kizsákmányolni a környezetünket, és 
hogyan lehet egyébként az emberi erőforrásokat is ki-
zsákmányolni.  

Ezt jelzi, ezt mutatja az akkumulátorgyarmatosí-
tás politikája is, amit ezekben a napokban, ebben az 
időszakban is folytatnak, és én azt gondolom, hogy az 

európai parlamenti választásoknak az is a tétje, hogy 
olyan képviselőket küldjünk az Európai Parlamentbe, 
olyan zöldképviselőket, akik megállítják ezt a folya-
matot. Vegyük azt is észre, hogy a kormány, amikor a 
függőségek felszámolásáról beszél, akkor gyakorlati-
lag a függőségek politikáját valósítja meg. Összeköti a 
különböző függéseket, azokat a függéseket, amik 
Nyugat-Európából jönnek azokkal a függésekkel, 
amik viszont keletről, akár a Távol-Keletről érkeznek. 
Olyan szövetséget kötnek, ahol a nyugati nagytőke, az 
autógyárak szövetséget kötnek a keleti nagytőkével, 
az akkumulátorgyárakkal, és ezt kiegészíti az a függő-
ségünk is, ami megvan Oroszországgal szemben, 
minthogy a szénhidrogénkészlet, az energiahordozók 
jelentős része onnan érkezik, és az áramellátásunkat 
biztosítandó Paksi Atomerőmű fűtőanyagai is Orosz-
országból érkeznek.  

Ezeket a függőségeket önök összekötik, ezeket 
erősítik, és ezzel akarják Magyarország gazdasági és 
egyébként munkaerőpiaci politikáját erősíteni. De ez 
a függőségek rendszere a kizsákmányolás politikája, 
ami a természetünk rovására próbál meg valamiféle 
gazdasági tevékenységet és növekedést kifejteni. És 
így jutunk el május 1-jéhez - holnapután május 1-je 
van -, ami a munkavállalók megbecsülését, a tisztes-
séges bérezést, a megbecsülést, a tisztességes munka-
erőpiaci körülmények politikáját kellene hogy üzenje 
nekünk, hogy ezt kövessük. De hát, ezzel szembemegy 
az a politika, amit az akkumulátorgyarmatosítással 
önök folytatnak, ugyanis látjuk azt, hogy milyen álla-
potok uralkodnak ezekben az akkumulátorgyárak-
ban, hogyan zsigerelik ki a dolgozókat. 

Látjuk a folyamatos üzemi baleseteket, látjuk a fo-
lyamatos, egészségre káros tevékenységeket és helyze-
teket ezekben az akkumulátorgyárakban, és azt gon-
doljuk, hogy az előttünk álló európai parlamenti vá-
lasztásnak ez is bizony a tétje, hogy olyan képviselőket 
küldjünk, olyan politikát folytassunk, ami nem csupán 
a környezetünkre figyel, hanem egy olyan munkaerő-
piaci politikát akar megvalósítani - és nyilván, mivel az 
Európai Unióban élünk, ezt az Európai Unión belül kell 
itt, Magyarországon is kifejtenünk -, ami tehát a kör-
nyezeti értékeinket megőrzi, és a munkavállalók szá-
mára is tisztességes körülményeket biztosít. 

De ehhez igenis el kell utasítanunk a függőségek 
rendszerét, és szembe kell menni azokkal a nyugat-
európai nagytőketörekvésekkel, ami ellen a kormány 
nem ellentart, hanem nagymértékben ki akarja őket 
szolgálni. Nagymértékben ki akarja őket szolgálni, 
mert gyakorlatilag lemondanak Magyarország lehető-
ségeiről, lemondanak arról, hogy az itteni közszféra, 
az itteni kkv-szektor, a kis- és közepes vállalkozások 
szektora vagy a mezőgazdaság, vagy éppen a helyi tu-
rizmus lehetőségei lendíthetnék fel ezt az országot, 
ebben nem bíznak, erről lemondanak, és önök azt 
mondják, hogy csakis kizárólag a függőségek rend-
szere az, ami valamekkora jövedelmet meg vagyono-
kat teremt itt; amit aztán persze rendkívül igazságta-
lan módon osztanak újra, a társadalmi egyenlőtlensé-
gek növekednek Magyarországon.  
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Tehát még egyszer: a Föld napja azt üzeni, és má-
jus 1-je, azt gondolom, hogy azt üzeni, hogy mind a 
környezeti értékeinket, mind pedig a humán erőfor-
rásaink lehetőségét meg kell tartani, meg kell őrizni. 
Önök ezzel szembemennek, de az európai parlamenti 
választásokon erről is dönteni fogunk. Köszönöm szé-
pen. (Taps az LMP soraiból.)  

 
ELNÖK: Válaszadásra Koncz Zsófia államtitkár 

asszonynak adom meg a szót. Parancsoljon!   
 

 (13.10) 
 
DR. KONCZ ZSÓFIA energiaügyi minisztériumi 

államtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Először is 
szeretném felhívni arra a figyelmét, hogy számunkra 
a tiszta környezet kérdése kiemelt prioritást jelent. 
Ezt mutatják azok az akciók is, amelyek éppen a Föld 
napjával is összhangban indulnak el.  

Ez most már hagyományosan a „TeSzedd!” ak-
ció, ami Magyarország legnagyobb önkéntes hulla-
dékszedési akciója. Ezt, ugye, most is, idén április 
22-én, a Föld napján indítottuk el, és az a helyzet, 
hogy évről évre egyre többen jelentkeznek erre az ak-
cióra. Úgy gondolom, hogy nagyon fontos a figye-
lemfelhívás, és az, hogy amellett, hogy tisztán tudjuk 
tartani a környezetünket, nyilván egy közösségépí-
tésről és figyelemfelhívásról is szó van. A tavalyi év-
ben közel százezren vettek részt az akcióban, és 1800 
tonna illegális hulladéktól tudtuk megszabadítani az 
országot.  

Most még a számok feldolgozása zajlik, de azt lát-
juk, hogy több mint százezren regisztráltak erre az ak-
cióra, és abban bízunk, hogy többen vettek részt az ak-
cióban, mint a tavalyi évben. Tehát ezt mindenképpen 
fontosnak tartom kiemelni, hogy a magyar kormány 
folyamatosan igyekszik támogatni ezeket az akciókat, 
és ez a 12. alkalom volt. Tehát ezt nem most kezdtük, 
ezt már elkezdtük évekkel ezelőtt. 

Még ha a tiszta környezetnél maradunk, mert azt 
gondolom, hogy ez egy nagyon fontos téma, és talán a 
Föld napja miatt én is több időt töltenék ezzel a témá-
val, hiszen a klíma- és természetvédelmi akcióterv 
2020-as elfogadáskor gyakorlatilag több prioritást is 
kitűztünk célul; ilyen az illegálisan elhelyezett hulla-
dék elleni küzdelem. A „Tisztítsuk meg az országot!” 
projekt keretében az elmúlt években több pályázati 
felhívás eredményeként, illetve a HulladékRadar al-
kalmazásnak köszönhetően több mint félmillió tonna 
illegális hulladéktól tudtuk megszabadítani az orszá-
got. Ezeket folyamatosan el is mondjuk, fontosnak 
tartjuk. Azt gondolom, ezekben a közösségi progra-
mokban érdemes részt venni.  

Ha kell, akkor civil kezdeményezéseket is támo-
gatunk; ilyenek a „PET kupák”. Azt gondolom, ez nem-
zetközileg is egyébként hihetetlen nagy elismerésnek 
örvend, hiszen az, hogy gyakorlatilag hulladékból épí-
tenek hajókat, amin aztán az árterekből tudjuk össze-
gyűjteni az illegális hulladékot, az nagyon-nagyon 

fontos dolog, és pályázatokkal támogatjuk ezeket, to-
vábbi pályázatokkal. Ilyen a „Tisztítsuk meg az orszá-
got!” pályázat második köre gyakorlatilag, amelynek 
a feldolgozása most zajlik. Erre önkormányzatok, gaz-
dálkodó szervezetek, egyházi jogi személyek, illetve 
civil szervezetek tudtak jelentkezni. Óriási a túljelent-
kezés, ami azt mutatja, hogy igény van ezekre a prog-
ramokra, illetve szeretném képviselő urat arról is tá-
jékoztatni, hogy úgy gondoltuk, hogy a polgárőrséget 
is bevonjuk ebbe a közös munkába, és az Országos 
Polgárőr Szövetséggel egy 200 millió forintos támo-
gatás keretében az egész évet gyakorlatilag arra for-
dítjuk, hogy az illegális hulladéktól megszabadítsuk a 
környezetünket. Ez nagyon fontos, több mint ezer 
egyesület ebbe be fog csatlakozni.  

Tehát szeretném megnyugtatni a képviselő urat, 
hogy a magyar kormány számára a jövő generációi 
szempontjából is a tiszta, élhető környezet biztosítása 
kiemelten fontos. 

Itt azért több kérdés felmerült. A zöldenergia té-
májában, ami folyamatosan téma itt, az Országgyű-
lésben, újból csak azt tudom elmondani képviselő úr-
nak, hogy alapvetően ebben a kérdésben egyértelmű, 
hogy minden esetben a környezetvédelmi szabályok, 
a munkavédelmi szabályok és az egészséget érintő 
szabályok betartása kiemelten fontos a hatóságok ré-
szére. Ebben a magyar kormány abszolút elkötelezett, 
ugyanakkor még mindig értetlenül állunk az előtt, 
hogy gyakorlatilag úgy érezzük, hogy nem velünk van 
vitájuk, hanem lehet, hogy pont a nyugati zöldtársa-
ikkal, és korábban egyébként önök is alapvetően 
olyan mondatokat mondtak, mint például Schmuck 
Erzsébet, hogy az elektromos autózás megállíthatat-
lanul terjed, és a várakozások szerint tíz éven belül a 
globális autóértékesítés 20-25 százalékát adja majd. 
Ehhez képest mi mit teszünk? Bezárjuk magunkat a 
múlt struktúrájába.  

Na most, ugye, a munkahelyeket is érintette a 
képviselő úr. Azt gondolom, hogy ez a kormány rend-
kívül büszke arra, hogy létrehoztunk egymillió mun-
kahelyet. Ez nagyon fontos az embereknek, minden 
magyar családnak az egyik legfontosabb kérdése, 
hogy legyen munkája, és ezt a célkitűzést mi fontos-
nak tartjuk, és úgy gondoljuk, hogy a technológiai 
versenyben részt szeretnénk venni, és ezért mondjuk 
azt, hogy zöldenergia igen, zöldideológia azonban 
nem. 

Mi ebben hiszünk, és kérjük azt, hogy az LMP 
frakciója ismét kezdje el azokat az ügyeket támogatni, 
amelyeket korábban támogatott. Köszönöm szépen, 
hogy meghallgattak. (Taps a kormánypárti padso-
rokban.) 

 
ELNÖK: Most a Párbeszéd képviselőjének, Szabó 

Timeának adom meg a szót. 
 
SZABÓ TIMEA (Párbeszéd): Magasabb foko-

zatba kapcsolt az önkormányzati kampány, és ezzel a 
magasabb fokozattal még világosabbá vált az, hogy 
Budapesten a Fidesz annyira fél a bukástól, hogy két 
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jelöltet is állított Karácsony Gergellyel szemben. Az 
egyik a TikTok influenszerimitátor Szentkirályi Ale-
xandra, a másik pedig a villamosmenetrendekkel  
legózó Vitézy Dávid. 

Szentkirályiban és Vitézyben két közös tulajdon-
ság biztosan van. Az egyik, hogy mindketten a közel-
múltig fideszes államtitkárok voltak, a másik pedig, 
hogy mindketten súlyos, milliárdos károkat okoztak 
Budapestnek. Szentkirályi az orosz nyelvű, közösülős 
TikTok-videója után tudott azért még lejjebb is 
csúszni akkor, amikor nemrég azon viccelődött, hogy 
Karácsony Gergelynek nincsen jogosítványa. Mindezt 
azok után, hogy a főpolgármester többször elmondta, 
hogy édesapja halálos autóbalesete miatt nem vezet. 

De az embertelenség mellett van még egy nagyon 
nagy baj Szentkirályival; az, hogy az egyetlen dolog, 
ami a nevéhez kötődik, az M3-as metrókocsiknak egy 
kormánybarát orosz céghez kiszervezett, korrupt fel-
újítása, amelynek során férje, Szalay-Bobrovniczky 
Kristóf, jelenlegi honvédelmi miniszter tízmilliárdok-
kal rövidítette meg Budapest lakóit, miközben ő na-
gyot kaszált az üzleten.  

De a másik jelölt, Vitézy sem jobb. Tarlós István 
ezt mondta róla Hír TV-ben: A Vitézyt támogató poli-
tikai közösségnek, az LMP-nek nehéz lesz megmagya-
ráznia, miért áll közelebb Szentkirályi Alexandra a Fi-
deszhez, mint Vitézy Dávid; hiszen Vitézy a Fidesz-
kormány budapesti fejlesztőcégét vezette, majd az Or-
bán-kormány államtitkára lett. Azaz magyarul: ami-
nek csőre van és hápog, az kacsa, aki pedig világéleté-
ben fideszes volt, az a fideszes. 

Vitézy egyébként felelős Budapest második leg-
nagyobb károkozásáért, az elektronikus jegyrendszer 
bukásáért is, amelynek során tízmilliárdos veszteség 
érte a fővárost. Ebben a nemzetközi választott bíróság 
mondta ki Vitézy közvetlen felelősségét. 

 
 (13.20) 

 
De Vitézy több milliárd forintot szórt el látvány-

tervekre is, csak a soha meg nem épült közlekedési 
múzeum terveire ment el 8 milliárd akkor, amikor ál-
lítólag nincs pénz a gyermekvédelmi dolgozók bér-
emelésére. Mind a két fideszes jelöltnél, Szentkirályi-
nál és Vitézynél is azt látjuk, hogy semmi másra nem 
kell nekik Budapest, mint hogy a kormány még többet 
szivattyúzhasson ki a fővárosiak zsebéből. Azaz a Fi-
desznek nem ajánlata, hanem hadüzenete van Buda-
pestnek.  

De Budapest nem ijed meg a hadüzenettől. Buda-
pest szabad, zöld és szolidáris marad. Budapestet jú-
nius 9-e után is Karácsony Gergely fogja vezetni. Mert 
tudják, egy város vezetése értékválasztás kérdése, 
tisztelt fideszes képviselőtársaim. Egy züllött, pedofil-
mosdató, minden erkölcsi mércéjét elvesztő politizá-
lással szemben a Karácsony Gergely által vezetett Bu-
dapestnek vannak elvei és értékei, amelyekhez ra-
gaszkodik. Olyan elvei, mint például, hogy a klímavál-
tozás közepén nem betondzsungelt épít mini-Dubaj 
címén, hogy még többet lophasson a Fidesz, hanem 

ahol négy év alatt 35 ezer fát ültettek és megvédték a 
zöldterületeinket. Mert azt mi értjük, hogy egy 35 fo-
kos melegben, hőségben a 70 fokra forrósodott aszfal-
tot akár 20-25-30 fokra is lehűtheti egyetlen fa, ami 
eldönti, hogy megfőnek vagy túlélnek a városban élők. 
Olyan elvek, amelyben a 14 év alattiaknak ingyenes a 
közösségi közlekedés, ahol a szabad oktatás alap, ahol 
nem kirekesztik, hanem befogadják a fiatalokat, ak-
kor is, ha mások, mint a többség. Nem véletlen, hogy 
a három legnagyobb diákszervezet, az Egységes Diák-
front, az ADOM Diákmozgalom és a Fridays for Fu-
ture nemrég bejelentett szavazásán a diákok 73 száza-
léka támogatta Karácsony Gergelyt, és csak 5 százalék 
Vitézyt, a maradék semleges maradt.  

Az elmúlt öt évben a főváros ingyenes CT- és MR-
programokat indított azért, hogy segítsen azoknak, 
akik a kormány által lepusztított betegellátásban nem 
jutnának be vizsgálatra. Rezsitámogatást adott több 
tízezer családnak, az elmúlt harminc év legnagyobb 
lakhatási programját indította el, megemelte a mun-
kavállalók bérét, bérkiegészítést adott a szociális dol-
gozóknak, és megtiltotta a családok elhelyezés nélküli 
kilakoltatását, vagy éppen megvédte a független szín-
házakat.  

Sokáig lehetne sorolni, hogy hogyan fejlődött és 
vált Budapest egy élhetőbb, befogadóbb otthonná, és 
ezt fogjuk folytatni a következő öt évben is. Hiába köl-
tött el a Megafon milliárdokat lejárató kampányokra, 
nem adjuk Budapestet fideszes kézre akkor sem, ha 
fehér lovon, és akkor sem, ha trójai falovon érkezik. 
Karácsony Gergellyel Budapest szabad, zöld és szoli-
dáris marad. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Dömötör Csaba államtitkár úrnak adom 

meg a szót.  
 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisz-
telt Képviselő Asszony! Nagy bajban lehetnek, ha ezt 
a felszólalást kellett intéznie, gyakorlatilag egy kam-
pányfelszólalást.  

Engedje meg, hogy azzal kezdjem, hogy Kará-
csony Gergely úgy védte meg a budapesti színházakat, 
hogy a DK-sok kedvezményt kaptak például a Katona 
József Színházban. Ha ez jelenti a színházak védel-
mét, akkor mi ezzel nem tudunk egyetérteni, hogy 
bármely párt szimpatizánsai, támogatói külön ked-
vezményt kapjanak egyébként állami pénzből fenn-
tartott színházakban.  

Azt szeretném egyértelművé tenni, hogy a kor-
mánypártoknak egy jelöltje van, de azt a következte-
tést azért szeretném levonni, hogy gyakorlatilag bár-
mely budapesti jelölt - Karácsony Gergelyen kí-
vül - alkalmasabbnak mutatkozik Karácsony Ger-
gely elmúlt években felmutatott teljesítménye alap-
ján. Tehát bárki alkalmasabbnak tűnik! És kapasz-
kodjon meg, képviselő asszony: ha baloldali támoga-
tókkal vagy baloldali érzelműekkel beszél az ember, 
akkor gyakorlatilag még ott is vissza-visszatérő 
elem, hogy elképesztő módon elégedetlenek azzal a 
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főpolgármesteri teljesítménnyel, amit Karácsony 
Gergely az elmúlt években felmutatott, még úgy is, 
hogy ők korábban őt támogatták.  

Az a helyzet, hogy ha úgy érzik, hogy nagy baj-
ban vannak, akkor én ezzel egyet tudok érteni. És en-
nek oka van, mert ha az állami támogatásokat nem 
számítjuk, akkor Karácsony Gergely semmivel nem 
tud elszámolni az elmúlt öt évből. Az most már rend-
kívül kevés, hogy semmi mást nem tud, csak hada-
kozni a kormánnyal Facebook-posztokban. Ez ke-
vés - a király, a főpolgármester meztelen. Ez így ke-
vés lesz! 

Nézze meg, hogy hogyan alakult a főváros közle-
kedése. Azt bírta mondani a főpolgármester, hogy 
2019 óta folyamatosan javult a dugóhelyzet Budapes-
ten. Tényleg? Hát mikor közlekedtek utoljára? Nézze 
meg bármelyik nagy utat, a Körutat vagy a rakpartot! 
Nézze meg, hogy milyen hatással voltak a biciklisá-
vok, illetve a hidakkal kapcsolatos döntések a közle-
kedésre! Áll a város. Külföldi elemzések szerint a bu-
dapestiek 85 órát töltenek pluszban a dugóban. Ezt az 
időt másra is fordíthatnák, a családjukra, a munká-
jukra vagy bármi másra. És ebben a főpolgármester-
nek rendkívül nagy felelőssége van.  

Egy dologra azért futotta: folyamatosan elmond-
ták, hogy a főváros ki van véreztetve. Ki van véreztetve 
úgy, hogy egyébként 2023-ban rekordösszeget szed-
tek be iparűzési adóból, és úgy, hogy amikor átvette a 
kormányzási lehetőséget Budapesten, több mint 200 
milliárdos tartaléka volt Budapestnek, ami a legna-
gyobb a magyar önkormányzatok tartalékai közül. Ezt 
sikerült felélni, és ezek után sikerült egy olyan helyze-
tet kialakítani, ami csődközeli helyzetet jelent Buda-
pesten. Hogy pontos legyek: 210 milliárdos többlettel 
adta át Tarlós István a kormányzati rudat.  

Mennyire lett zöldebb a főváros? Mindenkinek 
javaslom, hogy idézze fel Karácsony Gergely első na-
pokban tett felszólalását. Egy győzelmi beszédet tar-
tott, ahol elmondta, hogy a Városháza melletti részen 
egy zöldellő park lesz. Mindenki nézze meg, hogy mi 
lett abból! Semmi. Na, ennyire lett zöldebb Budapest 
úgy általában. Ha az első zöldpolitikával kapcsolatos 
ígéretét sem tudta teljesíteni, akkor hogyan is re-
ménykedhetnénk a jövőre vonatkozóan?  

Az is rendkívül beszédes, hogy hogyan kezeltek 
önök egy kiemelt nagyberuházást, a Lánchíd-beruhá-
zást. A felszínen folyamatosan azt állították, hogy a 
kormány nem ad elég pénzt. Erre egyre többet tudunk 
arról, hogy készpénzben vettek fel nem kevés össze-
get, 1500 milliónyi forintot úgy, hogy a háttérben egy 
kiterjedt városházi számlagyárat üzemeltettek. Két 
eset lehetséges. Az egyik az, hogy Karácsony Gergely 
tudott erről; de ami sajnos épp ennyire valószínű, 
hogy gőze nem volt az egészről, mert a DK-s emberek 
a háta mögül elhordtak mindent, mint ahogy még a 
Városházát is eladták volna. 

S még egy dolgot arról, ha megengedi, hogy 
mennyire önálló szereplő Karácsony Gergely a fővá-
rosi politikában. Pár évvel ezelőtt még azt mondta, 
hogy Unicumot kellett ahhoz ledöntenie, hogy a DK-

val, a Gyurcsány-párttal való együttműködést valahogy 
megeméssze. Hát, most még több Unicumra lesz szük-
ség, mert bejelentették, hogy a DK támogatásáért cse-
rébe előre támogatják a 2026-os DK-s miniszterelnök-
jelöltet, Dobrev Klárát. Tehát ennyit arról, hogy meny-
nyire képes Karácsony Gergely önálló döntéshozatalra. 
Semennyire, és ez sajnos meg is látszik a városon. A mi 
fővárosunk ennél sokkal-sokkal többet érdemel. Kö-
szönöm, hogy meghallgatott. (Taps a kormánypártok 
soraiban. - Szabó Timea: Majd meglátjuk!)  

 
ELNÖK: Most Toroczkai László frakcióvezető úr-

nak adom meg a szót, a Mi Hazánk képviseletében. 
Parancsoljon!  

 
TOROCZKAI LÁSZLÓ (Mi Hazánk): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Múltkor az azonnali kérdések órájában 
Orbán Viktor miniszterelnök urat kérdeztem arról, 
hogy hajlandó-e felelősséget vállalni a magyar kor-
mány azzal kapcsolatban, hogy 1994-ben a magyar 
Országgyűlés profitorientálttá tette a végrehajtási 
rendszert, és azóta, most már mondhatjuk, hogy har-
minc év alatt kiépült egy olyan rendszer végrehajtók-
kal, közjegyzőkkel, követeléskezelőkkel és másokkal, 
amely magyarok százezreinek, de akár millióinak 
okozott kárt ebben az országban. S az a rengeteg pénz, 
amit ez a - most már mondhatjuk, hogy - bűnszerve-
zet vagy maffiaszerűen működő hálózat elvett az em-
berektől, az nemcsak a háztartásokból hiányzik, ha-
nem hiányzik a magyar gazdaságból is. Eljött az ideje 
annak, miután ma már az egész ország ismeri a „vég-
rehajtó-maffia” kifejezést, és pontosan tudja, hogy 
milyen módszerekkel működik a sarcolás itt kormá-
nyokon átívelően harminc éve, hogy a magyar kor-
mány és a magyar Országgyűlés végre igazságot te-
gyen. S ami az igazságtevést illeti, én miniszterelnök 
úr figyelmébe ajánlottam az 1991-es, kárpótlásról 
szóló törvényt, amely szó szerint úgy szólt, hogy az ál-
lam által az állampolgároknak igazságtalanul okozott 
károk részleges kárpótlásával próbálja a társadalmi 
békét megteremteni.  

 
 (13.30) 

 
Én azt javaslom, és törvényjavaslat formájában a 

Mi Hazánk Mozgalom frakciója az Országgyűlés elé 
viszi, hogy most is meg kell tennie a magyar Ország-
gyűlésnek és a magyar kormánynak, hogy a magyar 
állam által igazságtalanul okozott károkat rendezze 
legalább részleges kárpótlással több százezer vagy 
akár több millió magyar állampolgárnak.  

Azt is elmondtuk, csak a miniszterelnök úr erre 
nem válaszolt, inkább leült, hogy milyen forrásból le-
het ezt a kárpótlást megtenni. Értelemszerűen ne az 
adófizetők fizessék, és ne az önök által egyébként tel-
jesen tönkretett, kifosztott államkasszából fizessük 
ezeket a nagy összegeket, hanem a haszonélvezők vál-
lalják ezt a terhet! Kik voltak a haszonélvezők ez alatt 
a 30 év alatt? Rengeteg - rengeteg! - haszonélvező 
van, nagyon hosszú sort tudunk felállítani.  
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Talán kezdjük magukkal a végrehajtókkal, aztán 
folytathatjuk a bankokkal, hiszen ez alatt a 30 év alatt 
maga a devizahitelezés - ami a határozott álláspon-
tunk szerint egy csalássorozat volt - hozzájárult ah-
hoz, hogy óriási összegeket és rengeteg magyar honfi-
társunkat tudták tönkretenni, óriási összegeket tud-
tak bevasalni a végrehajtói rendszer haszonélvezői. 
De nemcsak erről van szó, hanem arról is, hogy konk-
rétan egy iparág, egy komplett iparág épült az elévült 
tartozások behajtására, és rengeteg olyan magyar 
honfitársunk van, aki nem is tudja, hogy az elmúlt 10, 
14 vagy akár 30 év alatt milyen sok olyan tartozást 
hajtottak be rajta, csak úgy vette észre, hogy, mond-
juk, a 33 százalékát a fizetésének elvonták, hogy az va-
lójában nem volt jogszerű, elévült tartozásokat hajtot-
tak be, ezeket adták-vették. És önök - ugyanúgy, mint 
ahogy az előző kormány - nem avatkoztak bele ebbe a 
folyamatba, sőt nagyon jellemző volt például a parko-
lási maffia története. Ismert, hogy 2010 előtt hogyan 
működött például Budapesten ez a parkolási maffia, 
önök 2010-ben azt ígérték, hogy majd itt rendszervál-
tás lesz, és felszámolják ezt a parkolási maffiát, aztán 
ugyanazokkal a nevekkel találkoztunk a parkolási 
maffia keretén belül 2010 után, mint 2010 előtt. Önök 
sem tették tehát rendbe ezt a 30 éves mulasztást.  

Csak hogy a számokat is lássuk: az a Schadl 
György, aki a Végrehajtói Kar vagy a végrehajtó-maf-
fia feje volt, 2019-ben, amikor még szabadon, önök ál-
tal felhatalmazva végezhette ezt a rendkívül káros te-
vékenységét, akkor 615 millió forintos nettó árbevé-
tellel rendelkezett. Érdekességképpen szeretném 
megjegyezni, hogy miután már előzetes letartóztatás-
ban ült, az ő végrehajtói irodája még 122 millió forint 
nettó árbevételre tett szert; még egyszer mondom: 
miközben ő már a rácsok mögött börtönben vagy elő-
zetes letartóztatásban ült, még 122 millió forintot be-
hajtottak az emberektől 2022-ben. Teljesen egyér-
telmű tehát, hogy bármit megtehettek ennek a háló-
zatnak, a politikai kapcsolatok, a családi kapcsolatok, 
a baráti kapcsolatok által végrehajtókkal, közjegyzők-
kel és másokkal összeszőtt hálózatnak a tagjai. Mu-
lasztásban van jelenleg az Országgyűlés és a kormány, 
hogy nem teszi meg ezt a kárrendezést, és legalább 
részleges kárpótlást követelünk.  

És a haszonélvezők esetében egy nagyon fontos 
dologra szeretném még felhívni a figyelmet: maguk-
nak azoknak az oligarcháknak, akik élvezik a kor-
mányzat katasztrofális gazdaságpolitikájának a hatá-
sait, és szintén gazdagodni tudtak, nekik is hozzá kell 
járulniuk ehhez a kárrendezéshez, és ha kell, akkor 
vagyonokat is le kell (Az elnök csenget.) ezért foglalni. 
(Taps a Mi Hazánk soraiban.) 

 
ELNÖK: Répássy Róbert államtitkár urat illeti a 

szólás joga. Parancsoljon! 
 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Frakcióvezető Úr! Tisztelt Országgyűlés! Nem elő-
ször kerül az Országgyűlés elé a végrehajtások ügye. 

A végrehajtások tekintetében mindig szem előtt kell 
tartani azt, hogy a végrehajtás a bírósági eljárás ré-
sze, ahogy a nevében benne van: bírósági végrehaj-
tás csak bírósági ítéleten vagy közjegyzői okiraton 
alapulhat. A bíróság rendeli el tehát a végrehajtást, 
és abban az esetben rendeli el a végrehajtást, hogyha 
az adós önként nem teljesít. Egy nagyon fontos elő-
feltétele tehát annak a problémának, amelyről be-
szél, hogy valaki azért kerül ebbe a helyzetbe, mert 
önként nem teljesített.  

A végrehajtó kizárólag a bíróság által elrendelt és 
a bíróság által meghatározott végrehajtási cselekmé-
nyeket foganatosíthatja, tehát kizárólag a bíróság 
kontrollja alatt, a bíróság döntése szerint jár el a bíró-
sági végrehajtó. Amikor tehát ön vagy más politiku-
sok azt a látszatot keltik, hogy van más megoldás az 
adósoknak, mint a törlesztés, hogy van más megoldás, 
mint a tartozások visszafizetése, akkor ez egy nagyon 
veszélyes és felelőtlen magatartás. Amikor tehát ön 
azt mondja (Toroczkai László közbeszól.), hogy léte-
zik olyan megoldás, csak az Országgyűlés vagy a kor-
mány akarata kell, hogy létezik olyan megoldás, ahol 
az adósoknak majd nem kell visszafizetniük a tarto-
zást, nincs ilyen megoldás, tisztelt képviselő úr.  

Az adósoknak számos jogorvoslati lehetőségük 
van a végrehajtási eljárásban. Először is kifogásolhat-
ják a bíróság előtt magát a tartozást, a követelést, véde-
kezhetnek az ellen, hogy ők egyáltalán tartoznak-e ez-
zel az összeggel. Hogyha viszont a bíróság eldöntötte 
ezt a kérdést, és elutasította a kifogásokat vagy eluta-
sította a különböző jogorvoslatokat, akkor már ön-
ként teljesítenie kell az adósnak. És maga a végrehaj-
tási eljárás is újabb és újabb jogorvoslati lehetőséget 
biztosít az adósok számára. Ilyen az előbb már emlí-
tett végrehajtási kifogás vagy hogy a végrehajtók tevé-
kenységét az állam a Szabályozott Tevékenységek Fel-
ügyeleti Hatósága útján ellenőrzi. A Szabályozott Te-
vékenységek Felügyeleti Hatóságához lehet fordulni, 
amennyiben a végrehajtó törvénytelenül járna el vagy 
törvénytelen a magatartása, törvénytelenséget követ 
el. De elsősorban, ahogyan mondtam, bírósági kont-
roll alatt áll az egész végrehajtás. 

Tisztelt Frakcióvezető Úr! Az Országgyűlésnek, a 
törvényhozásnak az a dolga, és ezen alapul a bírósági 
végrehajtási törvény, és minden egyes módosítása, 
amelyet a kormány kezdeményezett, azon a felelőssé-
gen alapul, hogy egyensúlyban kell lennie a végrehaj-
tást kérők érdekeinek és az adósok érdekeinek. Tehát 
a végrehajtást kérőknek is megvan a maguk érdeke. 
Például aki gyermektartásdíjat szeretne behajtani, 
vagy aki például a lakását elfoglalókat szeretné a lakás 
kiürítése útján arra kötelezni, hogy visszaadják az ő 
tulajdonát, annak a végrehajtáskérőnek is megvan a 
maga jogos érdeke, és természetesen az adósoknak is 
megvan a maguk jogos érdekük és minden lehetősé-
gük arra, hogy érvényesítsék a jogaikat, de ezt az 
egyensúlyt biztosítja a végrehajtási eljárás.  

Nekünk itt, az Országgyűlésben, a törvényhozók-
nak az a dolguk, hogy ezt az egyensúlyt folyamatosan 
fenntartsák, és arra kötelezzék a végrehajtás minden 
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szereplőjét, hogy tisztességesen, törvényesen, méltá-
nyosan járjon el, de itt, ebben a Házban kimondani 
azt, hogy az adósnak nem kell majd fizetnie, az politi-
kailag kockázatos, politikai felelőtlenség, amit önök 
mondanak. Köszönöm szépen, elnök úr, hogy meg-
hallgattak. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Most a Jobbik képviselőjének, Z. Kárpát 

Dánielnek adom meg a szót. Parancsoljon, képviselő 
úr! 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! „Támogassa Róna Pétert, le a banki csa-
lásokkal, védjük meg a magyar családokat!” Több ezer 
választópolgárt szólítottam meg ezzel az egy mondat-
tal. Nem nagyon találkoztunk olyannal, aki elégedett 
lett volna a kormánnyal akár a devizahitelezés kérdés-
körében, akár azt illetően, hogy a banki csalásokkal 
szemben hogy lépett fel, illetve pontosabban: hogyan 
nem lépett fel.  

A kormány képviselőjétől az imént a legvadabb 
libertariánus, bankárszervilis indoklást hallgattuk vé-
gig a devizahitelezéssel kapcsolatban. Senki nem 
mondta ebben a Házban azt, hogy ne kéne visszafizet-
nie bármely adósnak a jogos tartozást; önök a banká-
rokkal együtt mindig erre próbálják elvinni ezt a vitát, 
ami így egy álvitává alakult. És azt mondja az állam-
titkár úr, hogy hát, abból indult ki a probléma, hogy 
önként nem teljesített az adós. Államtitkár úr, kinek 
szóltak előre, kinek szóltak előre, hogy két-háromszo-
rosára nő a törlesztőrészlet? Lengyelországban tudtak 
S- és T- modellt az ügyfél elé rakni, egy olyan stressz-
tesztet, amely a legrosszabb esetre is felkészíti 
őt - önök ezt elmulasztották, a balliberális kormányok 
is elmulasztották, és önök is elmulasztották. (Dr. 
Brenner Koloman: Így van!) 

A helyzet az, hogy önök nem hozták meg ezt az 
egyensúlyt a banki érdekek és az ügyfelek érdekei 
közé, hanem lepaktáltak a bankokkal. De ön is tudja, 
mindannyian nagyon jól tudják, hogy be kellett avat-
kozni - ezért hoztak legalább tíz törvényt a kérdésben, 
ezért találták ki a végtörlesztés intézményét, kedvez-
ményes árfolyamot a jobb módúaknak. Ha igaz lenne, 
amit ön mondott, akkor nem hoztak volna tíz tör-
vényt. Azért hozták ezeket a törvényeket, mert a ban-
kokat szolgálták ki sorban, és már annyira vállalhatat-
lan volt az egész folyamat, hogy be kellett avatkozni, 
legalább csillapítani.  

De önök nem azt tették, amire Róna Péter hívta 
fel annak idején a figyelmet, amire a jobbikosok is 
felhívták a figyelmet, nem a felvétel napján forinto-
sították ezeket az úgynevezett hiteleket; önök ki-
szolgálták a bankokat: piaci árfolyamon forintosí-
tottak, az ellopott holmi nagy részét legalizálva jó-
váírták a bankok számláin, és hagyták, hogy elve-
gyék azt az emberektől. És aztán mit tettek? Kvótá-
ban állapodtak meg a végrehajtókkal. Önök voltak 
azok, akik negyedéves kvótákat szabtak, hogy hány 
embert lehet kidobni az otthonából Magyarorszá-
gon. 

 (13.40) 
 
A válaszában, államtitkár úr, mutasson nekem 

még egy közép-kelet-európai országot, ahol 30 ezer 
családot dobtak ki a lakásából, házából elhelyezés nél-
kül! Ön nem fog tudni ilyet mutatni, szerintem olyat 
sem, ahol kvótákban állapodtak meg, pontosan az ér-
dekelt végrehajtókkal, hogy minél több embert dobja-
nak ki. 

A helyzet az, hogy amikor Róna Péter elvállalta 
nem pártemberként a Jobbik-Konzervatívok EP-
listájának a vezetését, nulla-nullánál letette az asz-
talra azt a tételmondatot, hogy ez a devizahiteles tör-
ténet nincs még lezárva. Azért nem lehet a lezárásról 
beszélni - a kormány szándéka ellenére sem -, mert 
ezeket az úgynevezett devizahiteleket forintra váltva 
tovább nyögik az érintettek: van, aki kényszerből 
Nyugat-Európában, mondjuk, a Benelux államokban 
egy vágóhídon dolgozik, hogy az ottani magasabb fi-
zetésből kitermelje az itteni hiteltörlesztési kötele-
zettségét. De erre a történetre családok mentek rá, 
emberek betegedtek bele, lettek öngyilkosok, vagy ép-
pen el kellett hogy engedjék a gyermekvállalási, csa-
ládbővítési terveiket. Nagyon-nagyon toxikus, mér-
gező, egy ilyen dementor életérzést árasztó történet a 
devizahitelezés, amit önök nem tudnak lemosni ma-
gukról. 

De még most is lehetne az érintettek érdekében 
beavatkozni, ezért három kérdésem van önök felé, és 
konkrét, érdemi válaszokat várok ezekre. Először: tá-
mogatják-e, hogy kilakoltatási moratóriumot rendel-
jünk el Magyarországon egészen addig, amíg az úgy-
nevezett devizahiteles történetet nem sikerül min-
denki számára megnyugtató módon lezárni úgy, hogy 
az érintettek is bele tudjanak nyugodni egy tisztessé-
ges rendezésbe? Én nem látok ilyen szándékot önök-
től, de gondoltam, megkérdezem, mert hátha válto-
zott a kormányzati álláspont. 

Másodsorban: támogatják-e egy olyan kártérítési 
alap felállítását, amibe befizet mindenki, aki nyert 
vagy nyerészkedett a devizahitelezésen, és ahonnan 
támogatást, segítséget kap minden magyar család, aki 
adott esetben a kárvallottja volt a devizahitelezésnek, 
vagy kilakoltatták, vagy ellehetetlenült az élete. Ehhez 
nincs késő. 

Harmadsorban: szeretném megkérdezni, hogy 
támogatják-e az elsétálás jogát és annak bevezeté-
sét, tehát azt, hogy ha valaki betartja a nagyon szi-
gorú, adósként rajta követelt feltételeket, akkor a 
tengerentúli mintához hasonlóan öt év elteltével, 
miután összeomlasztották az életét, miután a ban-
kokat gazdagította, és nem kapott tisztességes eljá-
rást, engedjék szabadon, tartozások nélkül, ne kell-
jen évtizedekig adósrabszolgaságban élni Magyar-
országon. 

Ezzel a három intézkedéssel érdemben lehetne 
csillapítani a hitelkárosultak terheit. Addig, amíg a 
kormány és más ezeket nem támogatja, arra kérek 
mindenkit, hogy Róna Pétert támogassa és a Jobbik-
Konzervatívokat, mert mi mind a három pontot teljes 
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mellszélességgel vállaljuk. Köszönöm a türelmét. (Taps 
a Jobbik soraiból.) 

 
ELNÖK: Répássy Róbert államtitkár úré a szó 

ismét. 
 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Országgyűlés! A kormány 2010 
óta számtalan intézkedést hozott a devizahitelesek 
megsegítése érdekében. Csak ön említett tíz olyan tör-
vényt, ön mondta, hogy több - legalább tíz - törvényt 
hozott az Országgyűlés a kormány javaslatára a devi-
zahitelesek megsegítése érdekében. 

Na de időben egy kicsit lépjünk már hátrébb, 
mert a devizahitelezés nem 2010-ben történt, nem 
akkor kezdődött! 2010-ben már olyan veszéllyé, olyan 
gigantikus méretű tartozássá vált a családok számára, 
hogy a kormánynak be kellett avatkoznia. 2006-2010 
között pörgött fel annyira a devizahitelezés, hogy ak-
kor haladták meg, mondhatnám azt, a józan ész kere-
teit azok a nagy hitelek, amelyek nyomták az embere-
ket. Tehát 2010-től be kellett avatkozni. 

Én az idő rövidsége miatt nem akarom felsorolni 
az összes törvénymódosítást, de hogy ezek látszatin-
tézkedések lettek volna, azt cáfolja a kormány által ja-
vasolt intézkedésekben részt vevő százezrek száma. 
Tehát cáfolja az, amit ön mondott, hogy ezek nem let-
tek volna alkalmasak a probléma kezelésére. Ilyen 
például a kedvezményes árfolyamon való visszafize-
tése a hitelnek. Ebben közel 170 ezer adós vett részt, 
közel 170 ezer devizahiteles adóst sikerült azzal meg-
mentenünk, hogy kedvezményes árfolyamon fizették 
vissza. 

Azután ott volt az a döntés is, amelyben a peres 
eljárásokba avatkozott bele a jogalkotó. Ebben 1,8 
millió peres eljárást előzött meg a jogalkotó azzal, hogy 
úgy döntött a törvényben, hogy az úgynevezett árfo-
lyamrés és az egyoldalú szerződésmódosítás kérdését 
rendezte egy törvényben az Országgyűlés. 

Szeretném arra is felhívni a figyelmet, hogy az 
úgynevezett elszámolási törvény, amely 2014-ben tör-
tént, hozzávetőlegesen 500 ezer családnak segítette a 
devizahitelezésben való rossz, szomorú helyzetét. 

A legutolsó, legvégső eszköz, amelyet bevezetett 
az Országgyűlés, a magáncsőd intézménye, amelyben 
ugyan nem ilyen nagy számú, de néhány ezer ember, 
aki már végképp nem tudott élni az előző megoldá-
sokkal, nem tudott élni az árfolyamgáttal, nem tudott 
élni a forintosítással vagy akár a peres eljárások elke-
rülésével, azok végül a magáncsőd intézményéhez 
tudtak bizalommal fordulni. 

Úgy gondolom, hogy mindezekért az Országgyű-
lés olyan hatalmas döntéseket hozott, amelyek egyéb-
ként a magyar jogban eddig példa nélküliek voltak. 
Beleavatkozott tulajdonképpen polgári jogi szerződé-
sekbe, hitelszerződésekbe, a fogyasztóvédelem maxi-
mális szempontjainak figyelembevételével. Ezek 
mind kiállták az alkotmányosság próbáját, kiállták a 
különböző nemzetközi európai bíróságok próbáját. 

Tehát olyan eszközöket alkalmazott az Országgyűlés, 
amelyekkel tényleg százezreknek tudta orvosolni a 
devizahitelesek problémáját. 

Kétségtelenül igaz, képviselő úr, nem akarom itt 
eltagadni, hogy vannak, akik még ma sem tudtak 
megszabadulni ettől az adósságtól. Vannak ilyenek, 
ezt tudjuk jól. Minden segítséget megadunk nekik, 
de azt, amit ön az elsétálás jogának nevezett, ne fe-
lejtsük, hogy azzal egyetlenegy probléma van, hogy 
ott az eredeti állapot helyreállítása azt jelentené, hogy 
az adósnak nincsen háza, a bank meg visszakapja a 
pénzét, mert az eredeti állapot helyreállítása azt je-
lenti, hogy amit addig egymásnak adtak szolgálta-
tást, azt szépen visszaadják. Tehát az elsétálás joga, 
ahogy ön mondja, nem oldja meg ezt a problémát. Az 
elsétálás jogában az benne van, hogy valaki el is ve-
szíti a házát. 

Az elmúlt években, az elmúlt három évben is 
olyan döntéseket fogadott el az Országgyűlés, ame-
lyek a végrehajtásokban az adósok helyzetét könnyí-
tették. Ezeket mind igénybe tudják venni az adósok. 
Természetesen ön is azért fogalmaz úgy, hogy kártérí-
tést kellene fizetni, mert valószínűleg már vannak 
olyan adósok, akik nem tudnak ebből az adósságcsap-
dából kiszabadulni. De annak a meghatározása, hogy 
ki volt ennek a devizahitelezésnek a haszonélvezője, 
ez talán nem egy jogalkotási kérdés, hanem ez való-
ban egy komoly gazdasági elemzés kérdése. 

Úgy gondolom, hogy a pénzintézetek is részben 
vállaltak felelősséget ebből a devizahitelezésből, hi-
szen ők is elengedték a tartozás egy részét, és a közös-
ség, az adófizetők is vállaltak bőven felelősséget ab-
ból, hogy a devizahitelezés végére érjünk. Köszönöm 
szépen a szót, elnök úr. (Taps a kormánypárti pad-
sorokból.) 

 
ELNÖK: Most az MSZP-frakció tagjának, Kom-

játhi Imre képviselő úrnak adom meg a szót. Paran-
csoljon! 

 
KOMJÁTHI IMRE (MSZP): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Talán önökkel is 
előfordult már, hogy azon csodálkoztak, ha az autó-
pályán ki volt írva háromszor, hogy terelés várható, 
ha villogó nyilak jelezték a változást, és ha mindenki 
elkezdett sávot váltani, akkor viszont mi a magyará-
zat a gyűrött orrú BMW-re, ami belehajtott az útaka-
dályba. Mit csinált a sofőr, hogy tudott minden egyes 
jelzést figyelmen kívül hagyni, pláne úgy, hogy min-
denkit ledudált, levillogott, körbeautózott a csatta-
násig? 

Tisztelt fideszes képviselőtársaim, önök úgy har-
sognak gyermekvédelemről, hogy amit tesznek, ab-
ban csak a gyermekek és a védelem nem szerepelt ed-
dig. De oké, megadom a fél pontot, tényleg egyetlen 
óvodást sem operáltak át idén kisfiúból kislánnyá, 
mondjuk, nem is volt ilyen szándék egyetlen magyar 
sebész részéről sem. Tudják, mit csináltak a magyar 
sebészek? Nem kisfiúból kislányt, hanem saját ma-
gukból nyugati vendégmunkást. 
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Tényleg annyit szeretnék csak elérni, hogy olvas-
sanak a jelekből, ahelyett, hogy egyszerre állnak bele 
a gázpedálba és a dudába. Mert micsoda dolog eleve, 
hogy tavaly nyár óta próbálom megtudni önöktől, mi-
ért rúgták ki a gyermekvédelmi képviselők egyharma-
dát?! 

Ne forgassák a fejüket, ne beszéljenek mellé, 
jelenleg egyharmaddal kevesebb gyermekjogi kép-
viselő dolgozik! Mi lett a többiekkel? Átoperálták 
őket megafonosnak? Már megyénként sincs egy 
gyermekjogi képviselő sem. Bocsánat, tévedtem, ja-
vítok: már vármegyénként sincs egy sem. Az úgyne-
vezett kegyelmi botrány is egy erős jelzés volt, hogy 
sávot kellene váltani, észre kell venni a saját fele-
lősségüket. 

 
 (13.50) 

 
Mi, szocialisták nemcsak kritizálunk, nemcsak a 

hibákra mutatunk rá, de arra is van javaslatunk, mit 
kéne tenni, mit kéne másképp tenni. Képviselőtársa-
immal közösen szerettük volna elérni, hogy a gyer-
mekeket ne könyvfóliázással meg nemzeti konzultá-
cióval, hanem valódi intézkedéssel védje és segítse 
az állam. Önök ezt a javaslatot lesöpörték a bizottság 
előtt.  

Azt akarom, hogy hangozzék el itt is pár fonto-
sabb elem, amire nemet mondtak: önök nem támo-
gatják a gyermekjóléti és gyermekvédelmi rendszer 
működési feltételeinek, költségeinek emelését és a 
dolgozók bérének megduplázását. Leszavazták az ala-
nyi jogon járó családtámogatások, köztük a családi 
pótlék 100 százalékos emelését is. Hende Csabától 
tudjuk, hogy aki nem dolgozik, az ne is egyék, ugye?! 
Még az állami gondoskodásban lévő gyermekek zseb-
pénzének és juttatásainak megduplázását is elutasí-
tották, pedig ennek költsége eltörpül egy-egy egész es-
tés Petőfi-paródia mellett. Leszavazták az alapellátás 
és a szakellátás jelzőrendszerének azonnali felülvizs-
gálatát és megerősítését, működésének átláthatóvá 
tételét, a traumatudatos szemléletmód kialakítását is. 
Tudják, mit tettek ezzel? Ugyanazt, mint K. Endre, 
csak országos méretben. Segítik, hogy a bűnös tovább 
rejtőzzék, a gyerek tovább szenvedjen.  

Részletes javaslatot tettünk le önök elé gyermek-
jóléti és gyermekvédelmi ombudsmannal, büntető-
jogi szigorításokkal és új típusú egyeztetésekkel. Amit 
erre válaszul kaptunk, az lekezelés, arrogancia, és ma-
gam sem hiszem el, de még mindig tajt buta gyurcsá-
nyozást. Mindezek alapján arra jutottam, hogy meg-
próbálom az önök szempontjai, az önök világa alapján 
elmagyarázni, miért nem jó, amit művelnek.  

Először is, a munkaalapú társadalomhoz jól kép-
zett, fejleszthető tudású fiatal szakemberekre van 
szükség. Ha a magyar gyerekek zömét megfosztják a 
tudástól és az egészségtől, akkor utánpótlása sem lesz 
a mai dolgozóknak, nemhogy még nőjön is a számuk. 
És hogyan várják több gyerek vállalását és egészsége-
sen működő családok felépítését azoktól, akiket már 
gyerekként cserben hagynak. 

Azzal akarnak az euroszkeptikus barátaiknak di-
csekedni, meg az idétlen hajú fickónak a tengerentú-
lon, hogy itt aztán nem lesz családipótlék-emelés. Hi-
ába írják ki a reptéren minden nyelven, hogy ez egy 
családbarát ország, ha előbb gonoszan szűkre szabják, 
hogy kit neveznek egyáltalán családnak, majd ezek zö-
mét is hagyják nélkülözni.  

Tisztelt Kormánypárti Képviselőtársaim! Ez nem 
rólunk szól, nem a Fideszről és nem az ellenzékről. Itt 
az a tét, amit Orbán Viktor is emlegetett, azoknak a 
magyaroknak a mai sorsa, akik még 2100-ban is itt 
fognak élni, ők a mai gyerekek, akiket valóban meg 
kéne védeni.  

Kérem önöket, rájuk gondoljanak legalább eb-
ben, ne a bugyuta és agresszív propagandát tolják. 
Váltsanak sávot, mert a hátsó ülésen ott utaznak a 
gyerekeink. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps az 
MSZP és a DK soraiból.)  

 
ELNÖK: Rétvári Bence államtitkár úré a szó. 
 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Kép-
viselő Úr, Elnök Úr! Tisztelt Ház! Eléggé csapongó 
felszólalása volt, tisztelt képviselő úr, mintha hetek 
óta nem jutott volna szóhoz, és most mindent bele 
akart volna rakni egyetlenegy felszólalásba. Azért így 
beszélni az amerikai elnökről, hogy idétlen hajú fickó 
és hasonló! Nyilván lehet, hogy ön azt mondja, hogy ő 
egy konzervatív gondolkodású ember, ön pedig egy 
baloldali, és nem ért vele egyet, de azért, ha nekünk 
nem ad meg minimális tiszteletet a baloldal, legalább 
más országok vezetőinek megadhatná.  

Egyes részeit a szövegének nehezen értettük, mert 
mintha először olvasta volna föl vagy ismerte volna 
meg, de ettől függetlenül azért pár dolgot szeretnék 
önnek elmondani, komolyan véve azt a témát, amit a 
sok téma között - a közúti járművezetéstől kezdve a 
tengerentúli kapcsolatokig - ön érintett, ez pedig a 
gyermekvédelem ügye, mert ez olyan kérdés, amelyik 
számukra kiemelten fontos.  

A kormányzásunk kezdete óta nem volt olyan 
évünk 2010 óta, még a legnehezebb járványév vagy a 
legnehezebb háborús és szankciós év sem, amikor ne 
növeltük volna a családok támogatását. Minden év-
ben bővült a magyar családok támogatása, mert azt 
mondtuk, a gyermekek a legfontosabbak mindenki-
nek. A szülőknek is nyilván a saját gyermekük a leg-
fontosabb. Vannak olyanok, akik szülők nélkül nőnek 
föl, nekik is javítani kell a helyzetükön, akik valami-
lyen állami gondoskodásban élnek. És nem lehet 
olyan év, amikor a családoknak, azaz a magyar gyere-
keknek ne lenne valamivel kedvezőbb a helyzet, mint 
az előző évben.  

Azért fontos ez, mert amikor önök voltak kormá-
nyon, egyáltalán nem így gondolkoztak. (Komjáthi 
Imre és Vajda Zoltán nevet.) Látom, nevet rajta, pedig, 
képviselő úr, ezt tudják az emberek összehasonlítani, 
hogy amikor a baloldal volt kormányon, mi történt a 
gyerekekkel, és amikor a jobboldal van kormányon, mi 
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történik a gyerekekkel, mert önök egy tollvonással el-
vették, mondjuk, a gyes egyharmadát, önök egy tollvo-
nással elvették a két-, háromgyermekesek adókedvez-
ményének a java részét.  

És mit tettek azokkal, akikről a szüleik nem gon-
doskodnak, akik nem egy szerető családi közegben 
nőnek föl, hanem valamilyen állami intézményben 
kell hogy felnőjenek? Amikor az IMF azt kérte önök-
től mint egy külföldi szervezet, és megrendelést 
adott önöknek, hogy csökkentsék itt a kiadásokat, 
önök kritika nélkül 13 milliárd forintot vontak el a 
magyar gyermekvédelmi intézményektől. 13 milliárd 
forintot! Ez az a terület, ahol mi 40 milliárdról 127 
milliárdra megháromszoroztuk a forrásokat, önök 
pedig elvettek! Azoktól vettek el, akiknek semmijük 
sincs, annyira semmijük sincs, hogy még szüleik sin-
csenek, de önök tőlük is elvettek! Nemcsak a nyug-
díjasoktól vettek el, nemcsak a rezsifizetőktől vettek 
el, nemcsak a rendőröktől, hanem tőlük is vettek el, 
és nem volt olyan ember Magyarországon, aki szülő 
nélküli gyerekekkel foglalkozott volna, és önök ne 
csökkentették volna a fizetését. Nem emelték, csök-
kentették!  

A rendszerváltás óta senki más nem volt, csak 
önök, a baloldal, az MSZP és a baloldali kormány, 
amelyik elvett azoktól az emberektől pénzt, akik olyan 
gyerekeket nevelnek, akiket a szüleik nem nevelnek. 
Pedig őket meg kéne becsülni, nekik minden évben 
többet kéne adni, de legalább szinten tartani. De önök 
arra is képesek voltak, hogy ezeknek az embereknek 
csökkentik a jövedelmét.  

Mégis, mennyire kell kiszolgálni az IMF-nek, a 
Világbanknak és az Európai Bizottságnak az érdekeit? 
Ez a három szervezet volt, amelyik önöktől kérte, 
hogy ennyi tíz- vagy százmilliárd forinttal a saját, ko-
rábbi, hibás gazdaságpolitikai döntéseik miatt utána 
megszorításokat hajtsanak végre.  

Mi soha nem tettünk ilyet. Bármilyen külső ja-
vaslat volt, ilyesfajta-olyasfajta elemzők, soha-soha, 
mindig, a legnehezebb esztendőben is nőtt a családok 
támogatása. De önök ezt nem tudták megtenni, tisz-
telt képviselő úr. Első szóra, ahogy azt mondták, hogy 
vegyenek el az árva gyerekektől pénzt, önök elvettek 
az árva gyerekektől pénzt, az intézményektől is meg a 
gondozóiktól is. És utána föláll, tisztelt képviselő úr, 
és azt mondja, hogy kinek kell sávot váltani. Hát, 
lenne miért bocsánatot kérni a baloldalnak ezektől a 
gyerekektől, akiknek ezért nehezebb körülmények kö-
zött kellett felnőni!  

Én azt sem értem, hogy itt a parlamentben, ami-
kor vannak egyértelmű javaslataink - mondjuk, pont 
a jelzőrendszer javítása -, hogy ne az a személy képvi-
selje, mondjuk, egy bántalmazási, zaklatási ügyben a 
gyerek érdekeit, aki az intézménynek a vezetője, ha-
nem külsős gyermekvédelmi gyám képviselje, mert 
így könnyebben kibuknak ezek a látens pedofilesetek, 
akkor önök nem tudják megszavazni ezt a törvényja-
vaslatot.  

Miért nem tudják megszavazni? Miért nem tud-
ják megszavazni azt, amikor a kapcsolati erőszaknak 

a tényállását bevezettük? Miért nem tudták megsza-
vazni azt, amikor titkos menedékházakat hoztunk 
létre azoknak a szülőknek, akiknek a szülőtársuk elől 
el kell menekülni, és a gyermeket is magukkal viszik? 
Miért nem tudták megszavazni azt, amikor a legszigo-
rúbb büntető törvénykönyvet elfogadtuk, hogy na-
gyobb védelem legyen a gyerekeknek? Miért nem tud-
ták megszavazni a pedofil-nyilvántartás létrejöttét? 
Azért, mert azt mondták, hogy nem, nem eléggé 
LMBT-kompatibilis. Miért nem tudták megszavazni 
azt, hogy a súlyosnak minősülő pedofilesetek ne évül-
jenek el? Azt mondták, nem LMBT-kompatibilis ez a 
törvényjavaslat, ezért ezt nem tudják megszavazni.  

A holnapi napon indul a gyermekvédelmi törvény 
újabb szigorításának a vitája, itt végre minden párt el-
mondhatja a javaslatát, és én azt hiszem, hogy azt 
várja el mindenki az elmúlt hónapok után minden po-
litikustól, hogy ezeket a szigorításokat egyértelműen 
támogatni kell. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Most a DK képviselője, Barkóczi Balázs 

következik. Megadom a szót.  
 
BARKÓCZI BALÁZS (DK): Köszönöm. Tisztelt 

Ház! A legutóbbi napirend előtti felszólalásomat pár 
hete itt, a tisztelt Házban azzal kezdtem, hogy már 
több mint két hónapja annak, hogy a magyar sajtó le-
leplezte az orbáni pedofilhálózat működését, mégis 
mind a mai napig nem tudjuk, hogy Orbán Viktor uta-
sítására a Fidesz akkori igazságügyi minisztere, Varga 
Judit miért ellenjegyezte K. Endre elnöki kegyelmét. 
Válaszok azóta sincsenek, csak a szokásos mellébeszé-
lés, mismásolás és fideszes hazudozás. Az persze lát-
szik, hogy a kormánypártok így a választások előtt 
mindent megtesznek azért, hogy lemossák magukról 
ezt a gyalázatot, de én úgy gondolom, hogy a Fidesz-
KDNP-szövetség továbbra is a pedofilok és a pedofil-
segítők oldalán áll.  

Miért mondom ezt? Mi történ múlt héten? Múlt 
hét csütörtökön a Törvényalkotási Bizottságban Or-
bán Viktor parancsára a Fidesz leszavazta a Demok-
ratikus Koalíció gyermekvédelmi kezdeményezéseit. 
Orbán Viktor parancsára a Fidesz nemet mondott 
arra, hogy Sulyok Tamás köztársasági elnök hozza 
nyilvánosságra az Orbán-rendszer eddigi összes el-
nöki kegyelmének részleteit, így K. Endre és az orbáni 
pedofilhálózat többi tagjának is a kegyelmi indoklá-
sát, ha kaptak ilyet.  

 
 (14.00) 

 
Orbán Viktor és a Fidesz nemet mondott arra is, 

hogy a megélhetési válság közepén a családi pótlék 
megduplázásával segítsük a magyar szülőket a gyer-
meknevelésben. 

Orbán Viktor és a Fidesz nemet mondott arra is, 
hogy a gyermekjóléti és gyermekvédelmi rendszerre 
fordított forrásokat meg tudjuk emelni, és hogy meg-
duplázzák a gyermekvédelmi dolgozók bérét. 
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És végül, de sajnos egyáltalán nem utolsósorban 
Orbán Viktor és a Fidesz nemet mondott a nevelőszü-
lői és a védőnői hálózat extra támogatására, továbbá 
az állami gondozott gyerekek életkezdési és lakhatási 
támogatására is. 

Kormánypárti képviselőtársaim, ezek után mégis 
milyen gyermekvédelemről és milyen családsegítésről 
hazudoznak maguk? Mi lehet fontosabb annál, mint 
hogy végre tiszta vizet öntsünk a pohárba, és tisztán 
lássunk, hogy ma Magyarországon a pedofilok és a 
pedofilsegítők miért kaphatnak elnöki kegyelmet és 
miért helyezhetők szabadlábra? Mi lehet a fontosabb 
annál, mint hogy a saját hazug propagandamédiá-
jukra szánt százmilliárdokat inkább a magyar csalá-
doknak és a magyar gyermekeknek adják? Mi lehet 
fontosabb annál, mint hogy a 14 éve nem emelt csa-
ládi pótlékot megduplázzuk, és ezzel is segítsük a ma-
gyar családokat a gyermeknevelésben? Mert, tisztelt 
kormánypárti képviselőtársaim, ez lenne a valódi 
gyermekvédelem, ez lenne a valódi családsegítés, nem 
az, hogy mesekönyveket, ifjúsági könyveket, most 
már játékokat is lefóliáznak, és egyáltalán nem az - le-
het, hogy ezzel újdonságot mondok -, hogy olyan tele-
víziós meséket tiltanak be, amikre a rogáni propa-
ganda orbáni sugallatra rámutat. 

Mert legyen világos: mi, szociáldemokraták min-
dig is támogattuk és ezután is támogatni fogjuk a va-
lódi gyermekvédelmet, és mindig is nemet mondtunk 
és ezután is nemet fogunk mondani az orbáni pedofil-
hálózatra. Ezért mi továbbra is azt akarjuk, hogy az 
oktatásban, az egészségügyben és a családokban saj-
nálatosan jelen levő és valós verbális, lelki, fizikai és 
szexuális erőszakot a hatóságok vizsgálják ki, a bíró-
ság ítélje el, és hogy a Fidesznek soha, semmilyen kö-
rülmények között ne legyen lehetősége arra, hogy az 
ezekben a bűncselekményekben részt vevő elkövetők-
nek elnöki kegyelmet adjon vagy hogy szabadon en-
gedje őket. Még akkor se legyen lehetőségük arra, ha 
ez határozott miniszterelnöki utasításra történik, és 
önök pár pedofilsegítő szabadon engedéséért hajlan-
dóak beáldozni saját köztársasági elnöküket, igazság-
ügyi miniszterüket és európai parlamenti listavezető-
jüket! 

Tisztelt Ház! Ahogy mondtam, teljesen nyilván-
való, hogy Orbán Viktort és a Fideszt egyáltalán nem 
érdekli a gyermekvédelem, és egyáltalán nem érdekli 
a pedofília elleni küzdelem. Nem véletlen, hogy a ha-
zug rogáni propagandára szánt 500 milliárd forintot 
még mindig nem akarják odaadni a magyar csalá-
doknak, helyette olyan feddhetetlen életű DK-s pol-
gármestereket rágalmaznak meg, mint László Imre 
(Rétvári Imre: Feddhetetlen? 6 milliós külön szer-
ződés!), aki ezeket a pereket, amiket az önök propa-
gandamédiája hazugságai alapján indított, meg-
nyerte. Lehet, hogy ezzel is újdonságot mondok. Ez 
pedig azt jelenti, hogy nem lehet toldozgatni és fol-
dozgatni ezt a rendszert. Az egészet, úgy, ahogy van, 
ki kell dobni, ahhoz, hogy az orbáni pedofilhálózatot 
kisöpörjük… (Az elnök kikapcsolja a mikro-
font. - Taps a DK soraiból.) 

ELNÖK: Megadom a szót Dömötör Csaba állam-
titkár úrnak. Parancsoljon, válaszoljon! 

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisz-
telt Képviselő Úr! A felszólalásában említett állítások 
jelentős részét ön már elmondta, mi erre válaszoltunk 
is (Barkóczi Balázs: Nem válaszolt!), és az látszik a 
felszólalásából, hogy nem nagyon érdeklik önöket a 
megadott válaszok. Ezért engedje meg, hogy röviden, 
rövidebben válaszoljak. 

Elmondtuk már, hogy a kegyelem a köztársasági 
elnök jogköre, a köztársasági elnök hozott döntést, 
erre nem adott magyarázatot, ezért lemondott, amit 
egyébként helyesen tett. (Barkóczi Balázs közbeszól.) 
Ha a kormány napirendjére kerül egy ilyen javaslat, 
akkor egyetlen helyes döntés született volna: a nem. 
Ezt már elmondtuk. 

Azért a számonkérést ebben az ügyben kicsit fur-
csának tartom abból a szempontból, hogy amikor sza-
vazni kellett, és jó pár ilyen alkalom volt az elmúlt 
években a gyermekvédelmi törvények szigorításáról 
vagy éppen a családon belüli erőszakkal kapcsolatos 
elrettentő szabályok szigorításáról, soha, de soha nem 
támogatták ezeket. (Barkóczi Balázs: Önök sem!) 
Ami egyébként abból a szempontból is látványos, 
hogy amikor önök átadták a kormányzás lehetőségét, 
akkor valamivel több mint nyolcvan pedofil ült börtö-
nökben Magyarországon, ez most több mint 600, 
több mint 660. (Barkóczi Balázs: Megváltoztatták a 
törvényi hátteret! - Rétvári Bence: Megszigorítot-
tuk, így van!) Tehát ha van kormány, amely hatéko-
nyabban nyújt védelmet a pedofil bűnelkövetőkkel 
szemben, akkor az a jelenlegi kormány. 

Annyi újdonság van azért a múltkori felszólalása 
óta, hogy a Ház napirendjén van az új gyermekvé-
delmi törvénycsomag, és szeretném önt is tájékoz-
tatni, hogyha nem tudja, ennek főbb pontjairól. To-
vább szigorodnak a pedofilokat sújtó büntetések, nem 
évülnek el a pedofiljellegű szexuális bűncselekmé-
nyek, nincs feltételes szabadlábra helyezés, nincs re-
integrációs őrizet, és az elkövetők soha nem kaphat-
nak erkölcsi bizonyítványt. Bekerülnek a nyilvános 
pedofil-adatbázisba azok az állampolgárok is, akik 
külföldön követnek el ilyen bűncselekményt. Akár két 
év börtönt is kaphatnak azok a gyermekekkel foglal-
kozó emberek, akik elmulasztják jelezni, ha a gyer-
mek veszélyeztetett helyzetben van. Azt is fontosnak 
tartom, hogy szigorú, szigorúbb alkalmassági vizsgá-
latoknak vetik alá a gyermekvédelmi intézményekben 
dolgozókat annak érdekében, hogy a rájuk bízott 
gyermekek biztonságban nevelkedjenek. És hogy még 
egyet említsek, egyszerűbben lehet majd jelenteni és 
eltávolíttatni azokat a tartalmakat, amelyek sértik a 
gyermekek személyiségi jogait.  

Ezek konkrét javaslatok, a Ház megvitatja őket, 
és önöknek lesz lehetőségük arra, hogy ezeket támo-
gassák. De akkor dől majd el, hogy mi is számít iga-
zán önöknek, a gyermekek védelme vagy a politikai 
haszonszerzés. Köszönöm, hogy meghallgatott. 
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(Barkóczi Balázs: Múlt csütörtökön eldőlt! - Taps a 
kormánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Most a KDNP frakcióvezetője, Simicskó 

István képviselő úr következik. Megadom a szót. 
 
DR. SIMICSKÓ ISTVÁN (KDNP): Köszönöm a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! A napi-
rend előtti felszólalások sorában sok-sok témát érin-
tettek már eddig is. Talán a legfontosabb téma azon-
ban a háború és béke kérdésköre. Erről szeretnék né-
hány szót megtenni most itt a parlamentben.  

Viszont mielőtt rátérnék, engedjék meg, hogy 
megjegyezzem azt, hogy vannak olyan képviselőtársa-
ink az ellenzéki sorokban, akik nincsenek itt, többek 
között egy egész frakció nincs jelen, a Momentum. Te-
hát álljunk meg egy momentumra a jelenség előtt, hi-
szen úgy tűnik, hogy nagy a baj. Ha egy parlamenti 
mandátumot szerzett képviselő és egy frakciót alakító 
képviselőcsoport nem jelenik meg egy A héten, ami a 
legfontosabb hét, amikor az ország ügyes-bajos dol-
gairól kellene beszélnünk, szót váltanunk és szót ejte-
nünk, és válaszokat kapnunk különböző felvetésekre, 
akkor úgy tűnik, hogy tényleg nagyon nagy a baj a Mo-
mentumnál. Valószínűleg azzal, hogy a parlament 
menete, ülésrendje úgy zajlik, hogy vannak napi kez-
dések, amikor reggel 9-kor kezdünk, ezt már meg-
szokhattuk a Momentum képviselőitől, túl korán van 
ez a 9 óra, nem tudnak fölkelni valószínűleg, és nem 
vettek részt eddig sem az üléseken. Most azonban 1 
órakor kezdődött az ülés, de úgy tűnik, hogy most sem 
sikerült fölébredni, vagy tényleg nagy a politikai prob-
léma a soraik között. Bár amikor bejönnek, akkor is 
csak pólóban jelentek meg az elmúlt napokban, úgy 
tűnik, hogy ennek a hatása is érzékelhető, de sokat 
nem vesztettünk vele, ez tény, de azért mindenképpen 
meg kell jegyeznem, hogy azok a képviselők, akiket 
megválasztottak 2022-ben, van néhány momentu-
mos is közöttük, nincsenek jelen a parlamenti munka 
során a mai nap folyamán a parlamentben. 

Engedjék meg, hogy még egy megjegyzést tegyek, 
bár Dömötör Csaba államtitkár úr kiválóan válaszolt 
a DK-s Barkóczi Balázs felvetésére, én azonban hadd 
kérdezzem meg, és hadd dobjam vissza a labdát, re-
mélem, önöknek már választ adott László Imre, itt az 
előbb említett DK-s polgármester, Újbuda polgár-
mestere (Közbeszólás az ellenzéki sorokból: Fideszes 
polgármester volt!), hogy vajon miért alkalmaztak 
pedofilt az újbudai Szivárvány Óvodában éveken ke-
resztül, és vajon miért volt az újbudai önkormányzat-
nak, polgármester úrnak két szerződése is a pedofíli-
ával gyanúsított Gy. Péterrel. A mai napig nem kap-
tunk erre választ. Jó lenne mielőbb ezt megtudni, és 
erről kellene beszélniük egyrészt önmagukban, ön-
maguk megvizsgálása során, másrészt meg a zuglói 
polgárokat és a magyarokat is tájékoztatni kell róla, 
hogy hogyan áll ez az ügy. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Akkor visszatérnék a 
háború és a béke kérdéskörére, hiszen ez a legégetőbb 
és legfontosabb kérdés napjainkban. 2022. február 

24-én tört ki ez a szörnyű háború, Oroszország meg-
támadta Ukrajnát. Azóta sok-sok ezer halott, sok-sok 
ezer család ment tönkre, sok-sok ház, épület pusztult 
el. Hihetetlen pusztítás, hihetetlen fájdalmak, az erő-
szakspirál, amit gyakorta emlegetünk, egyre mélyül. 
Ilyenkor jó lenne valamifajta bölcsességet látni az eu-
rópai politikusok, vezető politikusok, a brüsszeli bü-
rokraták esetében, jó lenne valamilyen bölcsességet 
látni számos olyan nagyhatalom vezetője részéről, 
amelyet jelenleg hiányolhatunk, és látjuk, hogy a ma-
gyar álláspont viszont ebben a helyzetben a legböl-
csebb álláspont, hiszen az egyetlenegy járható és az 
élet normális feltételeit biztosító lehetőséget a béke 
adja meg. 

 
 (14.10) 

 
Tehát mi ezért a béke pártján állunk. Ezt nem 

először mondjuk el és nem is utoljára, hiszen jó lenne, 
ha ezek a hangok minél jobban eljutnának Brüsszelbe 
és máshová is, hogy a békét szorgalmazzák.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Néhány héttel ezelőtt 
beszéltem arról, hogy sajnos NATO-tagországok ve-
zető politikusai is arról beszélnek, hogy ezt a háborút 
meg kell nyerni, arról beszélnek, hogy Oroszországot 
térdre kell kényszeríteni, sőt van olyan balti állami 
vezető, aki egyébként Oroszország megsemmisítésé-
ről is beszél. Ezek hajmeresztő gondolatok, életve-
szélyes kijelentések, hiszen ha ez a háború eszkalá-
lódik, akkor bizony nem zárható ki, hogy atomhábo-
rúvá alakul, és az mindannyiunk végét jelentheti, az 
emberiség végét jelentheti. Ezzel nem kellene tréfál-
kozni, nem kellene ilyen kijelentéseket tenni, és va-
lóban a béke iránt kellene lépéseket tenni, és felhívni 
a harcoló feleket is, hogy mielőbb fejezzék be a há-
borút, mielőbb tűzszünet és béketárgyalások követ-
kezzenek be.  

Még egyszer hadd idézzem föl itt, e falak között is 
a washingtoni szerződés 1. cikkét, amelyben a felek 
kötelezik magukat arra, hogy minden nemzetközi vi-
szályt, amelybe belekerülhetnek, békés eszközökkel 
olyan módon rendeznek, hogy a nemzetközi béke és 
biztonság ne kerüljön veszélybe. Tisztelt Képviselő-
társaim! Kimondja továbbá az 1. cikk, hogy a nemzet-
közi kapcsolataikban a felek, azaz a NATO-tagorszá-
gok tartózkodnak az ENSZ céljaival össze nem férő, 
bármilyen módon megnyilvánuló erőszakkal való fe-
nyegetéstől és erőszak alkalmazásától. Tehát fenyege-
tés sem és erőszak alkalmazása sem, hiszen egyértel-
műen a nemzetközi béke kerülhet veszélybe, ha ezt 
megtesszük. (Az elnök a csengő megkocogtatásával 
jelzi az idő leteltét.)  

Ezért arra szeretném ezúton is felhívni mindany-
nyiunkat, hogy továbbra is a béke mellett álljunk ki, a 
magyar kormányt támogatjuk a békepárti álláspont-
jában. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiból.) 

 
ELNÖK: Válaszadásra Illés Boglárka államtitkár 

asszonynak adom meg a szót. Parancsoljon! 
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ILLÉS BOGLÁRKA külgazdasági és külügymi-
nisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. 
Tisztelt Képviselőtársaim! Frakcióvezető úr több fon-
tos kérdést is felvetett, azonban nem biztos, hogy a na-
pirend előtti felszólalások időbeli kerete lehetővé teszi, 
hogy minden egyes kérdésre vagy témára válaszoljak, 
ezért engedjék meg, hogy a szerintem legfontosabb té-
mára vagy a legégetőbb témára válaszoljak és reflektál-
jak, ugyanis a szomszédunkban már több mint két éve 
dúl a háború, és a kormány álláspontja pedig a háború 
kitörése óta világos és következetes: elítéljük Oroszor-
szág katonai agresszióját Ukrajnával szemben, kiál-
lunk Ukrajna területi integritása és szuverenitása mel-
lett, és nem ismerjük el a megszállt területeken tartott 
illegális népszavazások eredményét. Fontos ezt hang-
súlyoznunk, hiszen a mögöttem található baloldali 
padsorokban van olyan párt, amelynek az elnöke nem 
csupán másként vélekedik erről, hanem személyes je-
lenlétével kívánt érvényt szerezni a népszavazásoknak 
és azok eredményeinek. Hátranézek: sajnos ebből a 
pártból most nincsenek itt. És ne kerülgessük a forró 
kását, ez a párt nem más, mint a Jobbik.  

Ahogyan tehát a háború elején egyértelművé tet-
tük, az álláspontunk azóta is világos: elismerjük Uk-
rajna önvédelemhez való jogát, de ahogyan más or-
szág, úgy Ukrajna érdekeit sem helyezhetjük Magyar-
ország érdekei elé. Márpedig Magyarország érdeke 
egyértelműen a béke. És ezt nemcsak mi, a kormány 
részéről gondoljuk így, hanem a magyar embereknek 
ez a világosan kifejezett álláspontja. És ez az álláspont 
nemcsak minket kötelez, hanem illene másoknak is, 
Brüsszelben is és a baloldali ellenzéknek is tisztelet-
ben tartani ezt. Éppen ezért fontos és szükséges, hogy 
mindent megtegyünk annak érdekében, hogy kima-
radjunk a háborúból, hiszen a világháború kitörésé-
nek a kockázata már nyolcvan éve nem volt olyan 
közel, mint napjainkban. Egy háború esetén pedig az 
eszkaláció csökkentését, az emberi életek megmenté-
sét nem a fegyverek, hanem a diplomáciai tárgyalások 
jelentik, ahogyan erről a világ más pontjain kitörő 
konfliktusok esetében Brüsszelben sem feledkeznek 
meg. Vajon miért nem akarják ezt belátni pont a 
szomszédunkban dúló háború vonatkozásában?  

Tisztelt Képviselőtársaim! Óriási rajtunk a nyo-
más, és ez a nyomás a választások közeledtével csak 
erősebb lesz, hiszen látjuk azt a háborús pszichózist, 
amelyben a nyugati vezetők az életüket, a minden-
napjaikat élik; látjuk, ahogyan a sisaktól eljutottak a 
lőszerekig; látjuk, ahogyan a NATO már a fegyverszál-
lítások, a katonák kiképzése és ezek finanszírozásá-
nak megteremtése érdekében koordinációs felada-
tokra készül. Igen, tisztelt képviselőtársaim, az a 
NATO, amely a támadásra sem a megalapításakor, 
sem azóta nem készülődött, nem vállalkozott; az a 
NATO, amely egy védelmi közösség. Mi továbbra is 
kiállunk amellett, hogy ez egy védelmi közösség, és 
egy olyan védelmi közösséghez csatlakoztunk, amely 
a világ legerősebb védelmi közössége. Éppen ezért mi-
ért is lenne ennek a védelmi közösségnek a megtáma-
dása bárkinek a részéről is a napirenden?  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ne feledkezzünk meg 
arról sem, hogy a béke melletti kiállással párhuzamo-
san nem csupán nem feledkeztünk meg a háborúban 
szenvedőkről, hanem minden idők legnagyobb huma-
nitárius segélyakcióját hajtottuk végre és hajtjuk 
végre. Már több mint egymillióan vannak, akik a há-
ború elől menekültek, és lépték át az ukrán-magyar 
határt, jöttek át Magyarországra. Köszönetet szeret-
nék mondani a segélyszervezeteknek, és köszönetet 
szeretnék mondani minden magyar embernek, akik 
mindig újra és újra bizonyítják, hogy a szomszédaink 
számíthatnak ránk. Számíthatnak ránk, ha hidegben 
fűtési eszközökre van szükségük; számíthatnak ránk, 
hogyha ellátási problémák miatt élelmiszersegélyre 
van szükségük; de akkor is számíthatnak ránk, ha a 
gyermekeiknek óvodára vagy iskolai oktatásra van 
szükségük itt, Magyarországon; és ha egészségügyi el-
látás indokolt, akkor abban is támogatjuk őket.  

És nemcsak a hozzánk érkező menekülteknek, 
hanem a bajba jutott területeken maradottaknak is 
segítünk. Áprilisban átadtunk egy mobilkonténerek-
ből készült óvodát Zahalci községben. Szinjakon pe-
dig nemsokára egy egészségügyi rendelőintézetet, 
postát és önkormányzati helyiséget is magában fog-
laló multifunkcionális épületet fogunk átadni.  

Minden segítséget megadunk tehát a rászorulók-
nak, a háború elől hozzánk menekülőknek és a bajba 
jutott területeken maradottaknak. Éppen ezért kiál-
lunk amellett, hogy a béke tudja megállítani a további 
háborús szenvedéseket. Nagy rajtunk a nyomás, és 
mivel látják, hogy a kormány kitart a béke álláspontja 
mellett, ezért a háborúpártiak a baloldali padsorok-
ban keresik a szövetségeseiket.  

Sajnos látjuk, a magyar baloldal dollárokért sok 
mindenre kapható. Bízunk benne, hogy a békepárti 
oldal képviselői június 9-én egyértelmű irányt mutat-
nak a brüsszeli vezetésnek is. Köszönöm szépen. 
(Arató Gergely: És jön a rubel! - Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: A napirend előtti hozzászólások sorá-

ban utolsóként Halász János képviselő úr kapja meg 
a szót, a Fidesz tagjaként. Parancsoljon! 

 
HALÁSZ JÁNOS (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Ukrajnában immár 
harmadik éve dúl a háború, keleti szomszédunkban 
ezekben a pillanatokban is véres harcok folynak. Az el-
múlt két évben több százezren haltak meg, milliók váltak 
földönfutóvá, miközben a frontok gyakorlatilag megme-
revedtek. A konfliktus katonai lezárására jelenleg sem-
milyen esély nem mutatkozik, pedig a harcok folytatása 
megoldást nem hoz, csak újabb halottakat, százezreket 
tesz özveggyé, árvává vagy hadirokkanttá.  

Tisztelt Ház! A magyar kormány és a Fidesz-frak-
ció álláspontja a háború kitörésének első napja óta vi-
lágos és egyértelmű: mi a béke oldalán állunk, Ma-
gyarország továbbra sem szállít fegyvereket, nem ve-
szünk részt lőszerszállítási akciókban, és nem fogunk 
katonákat sem küldeni a frontra.  
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A konfliktus kitörése óta mondjuk, hogy minél 
tovább tart ez a háború, annál nagyobb az eszkaláció 
veszélye. A nyugat-európaiak először csak sisakokat 
küldtek a frontra, majd lőszereket és kézifegyvereket, 
aztán jöttek a harckocsik és a rakéták. Mára sajnos el-
jutottunk oda, hogy egyes nyugati politikusok már 
szárazföldi csapatok küldéséről beszélnek. Emma-
nuel Macron például már nyíltan szinte a harmadik 
világháború kitörésének esélyével számol. A francia 
elnök többször kijelentette, hogy valamikor szükség 
lehet a nyugati szárazföldi hadműveletekre Ukrajná-
ban; azt is mondta, hogy lehet, hogy valamikor a hely-
színen kell végrehajtanunk műveleteket - bármi le-
gyen is az -, hogy szembeszálljunk az orosz erőkkel.  

Sajnos, több európai uniós vezető is hasonló há-
borús pszichózisban él. Szintén nem tartja elképzel-
hetetlennek NATO-erők ukrajnai bevetését Radosław 
Sikorski lengyel külügyminiszter sem. Sikorski azt 
írta az X nevű platformra: „A NATO-csapatok jelen-
léte Ukrajnában nem elképzelhetetlen. Üdvözlöm 
Emmanuel Macron francia elnök kezdeményezését.” 
Hasonló véleményen van a cseh elnök, de a finn kül-
ügyminiszter sem zárná ki nyugati csapatok Ukraj-
nába küldését. És a sort még hosszan folytathatnám.  

Tisztelt Ház! Veszélyes fordulat kezd kibonta-
kozni a NATO vezetésén belül is. A hónap elején tar-
tották a NATO-tagállamok külügyminisztereinek a ta-
lálkozóját, ahol olyan előterjesztés született, amellyel 
a katonai szervezet közelebb kerülhet a háborúhoz. 
A dokumentum szerint a NATO-nak koordinációs 
szerepet kell vállalni az ukrán fegyverszállításokban 
és az ukrán katonák kiképzésében.  

 
 (14.20) 

 
Pedig a katonai támogatás összehangolása idáig 

kétoldalú alapon zajlott, a szövetség nem vett részt eb-
ben. De mivel a tagországok döntő többsége egyetért 
azzal, hogy a NATO koordináló szerepét növelni kell, 
ezért most elindul a tervezési munka. Ez megdöb-
bentő és elfogadhatatlan! Magyarország nem vehet 
részt sem a tervezésben, sem magukban a műveletek-
ben, sem azok finanszírozásában. Ellenzünk minden 
olyan javaslatot, amely közelebb vinné a NATO-t a há-
borúhoz. Egyetlen magyar katona sem fog részt venni 
ilyen feladatokban, és a magyar adófizetők pénzét 
sem használhatják ezekre a célokra. A NATO védelmi 
szövetség; Magyarországnak ellen kell állni minden 
olyan javaslatnak, amely támadási szövetséggé alakí-
taná át. Ez nem Magyarország háborúja, de még csak 
nem is a NATO háborúja. Mindent meg kell tennünk 
annak érdekében, hogy elkerüljük a NATO és Orosz-
ország közvetlen konfliktusát a következő időszak-
ban. Sajnálatos, hogy vannak ezzel ellentétes szándé-
kok, tervek, és készülnek ezzel ellentétes előterjeszté-
sek, amelyek az eddig vörösnek hitt vonalak egy részét 
bizony átlépnék. Magyarország ellen fog állni minden 
egyes olyan javaslatnak, amely az Ukrajnában zajló 
háború eszkalációjához, egy világháború közvetlen fe-
nyegetéséhez vezetne.  

Tisztelt Ház! Elképesztő ugyanakkor, hogy a ma-
gyar baloldal ebben a helyzetben még mindig háború-
párti. A dollárbaloldal a háború kitörése óta többször 
is egyértelműen kifejezte, hogy fegyvereket vagy akár 
katonákat is küldene a frontra. Ha a baloldalon múl-
na, Magyarország már régen belesodródott volna a 
háborúba; ezt nem fogjuk hagyni, a magyar emberek 
nem akarnak háborúzni. A Fidesz-frakció továbbra is 
teljes erejével támogatja a kormányt a világháború ki-
törése elleni küzdelmében, az ország békéjének és biz-
tonságának megőrzésében. Köszönöm szépen a fi-
gyelmüket. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Ismét Dömötör Csaba állam-

titkár úrnak adom meg a szót. 
 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Elég sok minden történt a Ház leg-
utóbbi ülése óta, és ami történt, az szinte kivétel nél-
kül a háború nagyobb kiterjedését vetíti előre. De mi 
is volt a legfontosabb esemény? Nehéz válogatni, de 
talán az, hogy az amerikai törvényhozás egy 60 mil-
liárd dolláros pénzügyi csomagot szavazott meg Uk-
rajnának, és ennek jelentős része, legalább 23 milli-
árd dollár fegyverekre megy, mégpedig amerikai 
fegyverekre. Van ebben a fegyvercsomagban min-
den: rakéták, tüzérségi lőszerek, drónok, levegő-le-
vegő rakéták vadászgépekhez, föld-levegő rakéta-
rendszerek, nagy hatótávolságú mobil rakétarend-
szerek; sok emberéletet fognak ezek kioltani, mint 
ahogy az orosz fegyverek is sok ember életét oltják 
ki. Ez az amerikai fegyvercsomag még távolabb ta-
szítja a béketárgyalások esélyét, bár az amerikai ha-
diipar támogatására bizonyára jó eszköz.  

A háborús mozgolódásban sajnos európai sze-
replők is részt vesznek. Az észt miniszterelnök például 
reméli, hogy az amerikai szavazás minden szövetsé-
gest arra ösztönöz, hogy nézzen szét a raktáraiban, és 
tegyen többet. A svéd külügyminiszter szerint az EU-
nak is el kell végeznie a házi feladatát - így fogalma-
zott: „a házi feladatát” -, és növelnie kell a fegyverter-
melést. A brit kormány az eddigi legnagyobb támoga-
tásáról döntött, benne 400 katonai járművel, lézer-
irányítású bombákkal és négymillió lőszerrel. Ennél is 
tovább mentek a lengyelek, akik jelezték, hogy Lengyel-
ország kész atomfegyvert fogadni a területén. A kül-
ügyminiszterük szerint nem a Nyugatnak kell aggód-
nia az esetleges összetűzésektől Oroszországgal, ha-
nem pont fordítva. Azért itt álljunk meg egy szóra! 
Történelmi tapasztalataink, illetve ismereteink alap-
ján nem tudunk nem gondolni azokra a korábbi nyi-
latkozatokra, amelyek Oroszország gyors legyőzéséről 
szóltak, hogy aztán százezrek és milliók halálát ered-
ményezzék.  

Talán ebből a pár példából is látszik, hogy egyre 
több olyan határt lépnek át a háború ügyében, amelyről 
pár hónapja még nem gondoltuk volna, hogy át fogják 
lépni. A háborús készülődés magasabb fokozatba kap-
csolt, így lett sisakküldésből töltény, töltényből fegyver, 
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fegyverküldés után tank, tankból vadászrepülő, va-
dászgép után elhárító rakéta, és most már megy az öt-
letelés is arról, hogy európai katonákat is küldjenek a 
hadszíntérre.  

Elég kevés ország van Európában, amely meg-
próbál ellenállni a háborús áramlatnak, Magyaror-
szág közéjük tartozik, és talán a leghangosabb közöt-
tük, de folyamatosan dolgozik egy gépezet, hogy vál-
toztassuk meg ezt az álláspontunkat. A Magyaror-
szágról szóló EP-jelentés ennek megfelelően azért is 
kritizálja hazánkat, mert nem ad meg minden támo-
gatást a háborúhoz. És van még egy jellemző dolog, 
talán nem ilyen fajsúlyú, de az is jellemző, hogy az Eu-
rópai Néppárt most már a tagsági feltételek között 
szerepelteti azt, hogy a háború ügyében csak azt lehet 
gondolni, amit ők; nem mintha visszavágyna oda a Fi-
desz, de azért ez beszédes tény.  

Ennél is fontosabb, hogy a gazdasági következ-
ményei a háborúnak szintén tragikusak. Úgy szól 
hosszú hónapok óta a háborúpárti kórus, hogy a biz-
tonsági kockázatokon túl az elszenvedett gazdasági 
károkat is teljesen figyelmen kívül hagyják. Szeret-
ném felhívni a Ház figyelmét arra, hogy az Európai Bi-
zottság visszavágta az európai gazdasági növekedési 
kilátásokat, idén mindössze 0,9 százalék lehet az EU-
s növekedés, tehát gyakorlatilag stagnálás uralkodik. 
És hogy közben mennyivel nő a szankciók által elvileg 
térdre kényszerített orosz gazdaság? 3 százalékkal. 
Tehát a 0,9 százalékos európai gazdasági növekedés 
áll szemben a 3 százalékos orosz növekedéssel, amely 
veri az amerikai, a brit, a francia és a német gazdasági 
növekedést; ennyit arról, hogy gazdasági értelemben 
ki van a bot rosszabbik végén.  

Ez is jelzi, tisztelt Ház, hogy valami nagyon félre-
ment, valami nagyon félremegy: emberéleteket koc-
káztatnak, de az európai gazdaság jövőjét és a meg-
maradt versenyképességét is. Nem akarjuk hagyni, 
hogy ez így folytatódjon. Lehet, hogy valakik nyerhet-
nek ezzel a háborúval, de ezzel a háborúval mi csak 
veszíteni tudunk, ezért június második vasárnapján ki 
kell kényszerítenünk a változást. Köszönöm a meg-
tisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! A napirend előtti 

hozzászólások végére értünk. Tájékoztatom önöket, 
hogy a további napirenden kívüli felszólalásra jelent-
kezett képviselők névsora a parlament informatikai 
hálózatán elérhető.  

Tisztelt Országgyűlés! Tájékoztatom önöket, hogy 
Gy. Németh Erzsébet DK-s országgyűlési képviselő men-
telmi jogának felfüggesztésére irányuló indítvány érkezett 
2024. április 22-én 403.Bpk.40.583/2024/5. számon a 
Pesti Központi Kerületi Bíróságtól rágalmazás vétsége 
miatt indult ügyben. Ezt megvizsgálásra elnöki jogkörben 
átadtam a Mentelmi Bizottságnak. 

Tájékoztatom önöket, hogy a Mentelmi Bizottság 
az ügyben benyújtotta a határozati javaslatát, így a 
napirendi javaslat szerint a mentelmi jog felfüggesz-
téséről a holnapi ülésnapon döntünk. 

Tisztelt Ház! Soron következik ma kezdődő ülé-
sünk napirendjének megállapítása. A napirendre, az 
ülés időtartamára, a felszólalási időkeretekre az elnöki 
jogkörben előterjesztett javaslat alapján határozunk. 

Most a napirendi módosításról szóló indít-
ványról határozunk. A Fidesz képviselőcsoportja azt 
javasolta, hogy a 2024. április 30-ai ülésnapon Gy. 
Németh Erzsébet DK-s képviselő mentelmi ügyének 
tárgyalására és a döntésre az Egészségügyi Világszer-
vezet nemzetközi egészségügyi rendszabályai módosí-
tásának kihirdetéséről szóló T/7951. számú törvény-
javaslat összegző módosító javaslatáról való döntést 
és a zárószavazást követő napirendi pontként kerül-
jön sor. Aki ezzel egyetért, kérem, az kézfelemeléssel 
jelezze! (Szavazás.) Köszönöm. 

Megállapítom, hogy a Ház látható többsége a ja-
vaslatot elfogadta. 

Most az elnöki jogkörben előterjesztett napirendi 
javaslatról döntünk. Kérdezem a tisztelt Országgyű-
lést, hogy elfogadja-e a napirendi ajánlást. Kérem, 
szintén kézfelemeléssel szavazzanak! (Szavazás.) Kö-
szönöm. 

Megállapítom, hogy a Ház látható többsége a na-
pirendet elfogadta.  

Soron következik az Országgyűlés bizottságai-
nak létrehozásáról, tagjainak és tisztségviselői-
nek megválasztásáról szóló 11/2022. (V. 2.) OGY 
határozat módosításáról történő határozathozatal. 
Az elnöki jogkörben előterjesztett S/8271. számú javasla-
tot a honlapon megismerhették.   

Felkérem Szűcs Lajos jegyző urat, hogy ismer-
tesse az elnöki jogkörben előterjesztett személyi ja-
vaslat tartalmát.  

 
 (14.30) 

 
DR. SZŰCS LAJOS jegyző: „1. Az Országgyűlés 

bizottságainak létrehozásáról, tagjainak és tisztségvi-
selőinek megválasztásáról szóló 11/2022. (V. 2.) or-
szággyűlési határozat (a továbbiakban: országgyűlési 
határozat) 1. pontja a következők szerint módosul: Az 
Országgyűlés az Európai Ügyek Bizottságába Illés 
Boglárka (Fidesz) korábban megüresedett tagsági he-
lyére Menczer Tamást (Fidesz);  

a Nemzeti Összetartozás Bizottságába Zsigó Ró-
bert (Fidesz) korábban megüresedett tagsági helyére 
dr. Fazekas Sándort (Fidesz) a bizottság tagjává meg-
választja. 

2. Az országgyűlési határozat 4. pontja a követke-
zők szerint módosul: Az Országgyűlés az Európai 
Ügyek Bizottságába Illés Boglárka (Fidesz) korábban 
megüresedett alelnöki helyére Menczer Tamást (Fi-
desz) a bizottság alelnökévé megválasztja. 

3. Ez a határozat az elfogadásakor lép hatályba.” 
 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Először a javaslat 

1. és 3. pontjai alapján a bizottsági tagok megválasz-
tásáról döntünk, ezt követően pedig a javaslat 2. 
pontja szerint a bizottsági tagok sorából a bizottsági 
tisztségviselőről határozunk.  
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Kérdezem a tisztelt Országgyűlést, hogy az S/8271. 
számú javaslatnak megfelelően az 1. és 3. pontjainak 
elfogadásával megválasztja-e a bizottságok tagjait. 
Kérem, szavazzanak! (Szavazás.)  

Megállapítom, hogy a Ház 134 igen szavazattal, 
ellenszavazat nélkül, 2 tartózkodás1 mellett a bizott-
ság tagjait megválasztotta.  

Kérdezem a tisztelt Országgyűlést, hogy az S/8271. 
számú javaslat 2. pontja szerint a bizottsági tagok so-
rából megválasztja-e Menczer Tamást az Európai 
Ügyek Bizottsága alelnökének. Kérem, szavazzanak! 
(Szavazás.)  

Megállapítom, hogy a Ház 136 igen szavazattal, 1 
nem szavazat ellenében, tartózkodás nélkül Menczer 
Tamást a bizottság alelnökének megválasztotta. 

Tisztelt Országgyűlés! Most, 14 óra 32 perckor át-
térünk az interpellációk tárgyalására. Kérem az inter-
pelláción részt venni nem kívánó képviselőket, hogy 
csendben és gyorsan hagyják el az üléstermet. Addig 
egy rövid technikai szünetet rendelek el. 

 
(Szünet: 14.32-14.34 
Elnök: Jakab István 

Jegyzők: dr. Szűcs Lajos és Bakos Bernadett) 
 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Megkérem képvi-

selőtársaimat, szíveskedjenek a helyüket elfoglalni. 
Esetleg akiknek halaszthatatlan közfeladata van, ké-
rem, hogy csendben hagyják el az üléstermet. (Az el-
nök csenget.) 

Tisztelt Országgyűlés! Interpellációkkal foly-
tatjuk munkánkat. Arató Gergely, a DK képviselője, 
interpellációt nyújtott be az építési és közlekedési mi-
niszterhez: „Kiknek építik?” címmel. Öné a szó, 
képviselő úr. 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Tisztelt Ház! Megszok-

hattuk már, hogy az Orbán-kormány Budapestre fe-
jőstehénként tekint leginkább. A nemzet fővárosában 
a Fidesznek nem sok babér terem, de a szabad és el-
lenzéki Budapest ennek ellenére zavarja önöket, bár 
ez a város termeli meg a GDP közel 40 százalékát és 
az adóbevételek többségét. Az Orbán-kormány bosz-
szúból különböző elvonásokkal és egyéb megszorítá-
sokkal bünteti a fővárosiakat, és tölti föl a rossz gaz-
daságpolitikája miatt kiürült államkasszát.  

Az eddigi pénzelvonások és rablások után új szin-
tet jelent az úgynevezett mini-Dubaj-projekt. Miről is 
van szó? Az Orbán-kormány Budapest egyik legérté-
kesebb ingatlanát, a Rákosrendezőt szinte ingyen, tál-
cán odanyújtja egy arab befektetőnek, sőt rendkívül 
jelentős, 300 milliárd forintnyi közpénzt költ arra, 
hogy megfelelő feltételeket teremtsen ehhez a beru-
házáshoz. A költségeket az adófizetők fizetik; a kör-
nyezetszennyezés, a zaj a budapestieké, a haszon pe-
dig a külföldi befektetőé.  

A Rákosrendezőn épülő luxusnegyed nem a bu-
dapestiek érdekét szolgálja. Nem olcsó bérlakások 

                                                           
1 Z. Kárpát Dániel (Jobbik) tévesen szavazott. 

épülnek a pályakezdőknek; nem kollégiumok épülnek 
a megfizethetetlen albérletárak miatt szenvedő egye-
temistáknak; nem parkok épülnek annak érdekében, 
hogy zöldebb és élhetőbb legyen a város, hanem ehe-
lyett felhőkarcolók, irodaépületek, luxusszállodák és 
főleg luxuslakások. Ezzel az építkezéssel azt üzeni a 
kormány, hogy Budapest már nem a budapestieké, 
nem a magyaroké.  

Hiszen kiknek is épülnek ezek a drága luxuslaká-
sok? Megmondom önöknek: az aranyvízumot kapó, 
dúsgazdag orosz, kínai és arab milliárdosoknak; azok-
nak, akik most újra pénzért vásárolhatnak maguknak 
uniós letelepedési lehetőséget és szabad mozgást. Is-
merik már ezt a konstrukciót, ezt hívták korábban le-
telepedési kötvénynek; most ezt hozzák vissza arany-
vízum címmel. És ki fizeti mindezt? Megmondom: az 
adófizetők. Minden budapestinek 175 ezer forintjába 
kerül az, hogy önök luxusnegyedet építsenek a külföl-
dieknek.  

Hozzá kell azt is tennem, hétvégén derült ki ez a 
hír, hogy ráadásul kínai pénzből, kínai technológiá-
val akarnak reptéri vasutat is építeni a mini-Dubaj-
hoz. Nagyon kíváncsi vagyok arra, majd megkere-
sem a minisztériumot, hogy hogyan fogja ez érinteni 
Kispestet és Kőbányát, az én választókerületemet, 
hiszen ott semmilyen egyeztetés nem volt erről a 
kérdésről.  

Ennek alapján kérdezem tehát miniszter urat: az 
aranyvízumot vásárló orosz, kínai és arab milliárdo-
soknak építik a mini-Dubajt a Rákosrendezőre? Hány 
aranyvízumos érkezik Magyarországra az önök tervei 
szerint? Miért nem a budapestieket segítik olcsó bér-
lakásokkal, parkokkal és az egyetemistákat kollégi-
umi férőhelyekkel? (Taps a DK, az MSZP és az LMP 
padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-

terpellációra Ágh Péter államtitkár úr válaszol. Öné a 
szó. 

 
ÁGH PÉTER építési és közlekedési minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Úr! Sok mindenről beszélt interpel-
lációjában, ami alkalmas volt hergelésre, alkalmas 
volt az indulatok kiváltására, viszont köszönőviszony-
ban sincs a tényekkel. 

Ön az interpellációját az Építési és Közlekedési 
Minisztériumhoz adta be. Az Építési és Közlekedési 
Minisztériumnak ebben a feladatban, a Rákosren-
dező kapcsán egyetlenegy dolga van, hogy ezt a nem 
kicsi területet tisztába tegye, magyarul: megtisztítsa 
attól az óriási szeméttől, amely az elmúlt évek révén 
ott felhalmozódott, gazdátlanul, elhanyagoltan, a vá-
ros szégyenfoltjaként terpeszkedve volt ott megtalál-
ható. Nekünk az a feladatunk tehát, hogy ezt az óri-
ási területet megtisztítsuk és alkalmassá tegyük arra, 
hogy valóban Budapest aranytartaléka lehessen ez a 
hely.  
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Ebben a munkában vagyunk benne, és szeretném 
aláhúzni azt, hogy minden, ami ezután történik, a kö-
vetkező döntések sorozata. Tehát az Építési és Közle-
kedési Minisztérium nevében azt tudom önnek el-
mondani a kérdésére válaszul, ami arról szólt, hogy 
kinek építik, hogy jelenleg Budapestnek szeretnénk 
egy olyan helyet létrehozni, amely alkalmas lehet a 
fejlesztésekre, hiszen elteltek évtizedek, és senkit nem 
zavart az, hogy ott ez a hely nem alkalmas nemhogy 
emberi életforma kialakítására, de arra sem, hogy ott 
jövőt lehessen építeni. Köszönöm a figyelmet. (Taps a 
kormánypártok padsoraiból.) 

 
 (14.40) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Megkérdezem képviselő urat, elfogadja-e a vá-
laszt. 

 
ARATÓ GERGELY (DK): Rendkívül nagy gya-

korlatot szereztek kormánypárti politikusok az elmúlt 
években a semmitmondásban, de azt gondolom, hogy 
államtitkár úr mindenképpen rekorder volt. A négy-
perces válaszlehetőségéből alig több mint egy percet 
használt föl. Nem véletlenül, merthogy, amit mon-
dott, az is nagyon furcsa volt. Ön azt mondja, hogy en-
nek a területnek nem volt gazdája? Dehogynem volt 
gazdája! Önök voltak a gazdái, a MÁV és az állam a 
gazdája. 14 évük lett volna, hogy ezt alkalmassá te-
gyék bármilyen beruházásra; majdnem megmond-
tam, hogy mit csináltak, de nem tűrné meg a Ház mél-
tósága, már ha van neki még ilyen. 

Az a helyzet, tisztelt államtitkár úr, hogy önök 
most is úgy tisztítják meg ezt a területet, hogy kirakják 
onnan a jogszerűen ott lakó embereket meg az ott mű-
ködő vállalkozásokat, és tönkreteszik őket. Ezenkívül 
nem tesznek semmit annak érdekében, hogy ez a te-
rület rendben legyen, miközben a főváros egyébként 
már évekkel ezelőtt lerakott konkrét elképzeléseket, 
terveket. Önök ezeket - majdnem megmondtam… -, 
mondjuk azt, hogy asztalfiókba dugták, és akkor fino-
man fogalmazok.  

Tisztelt Államtitkár Úr! A leglényegesebb kérdésre 
nem válaszolt: kinek az érdekében költik el ezt a renge-
teg közpénzt, és kinek építenek új városnegyedet? Nem 
tudom elfogadni a válaszát. (Taps a DK soraiból.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Képviselő úr nem 

fogadta el a választ. Tájékoztatom önöket, hogy elfo-
gadott napirendünknek megfelelően a határozathoza-
talra a holnapi ülésnapunkon kerül sor.  

Tisztelt Országgyűlés! Gurmai Zita képviselő asz-
szony, az MSZP képviselője, interpellációt nyújtott be 
a belügyminiszterhez: „Összeomlás szélén van a 
magyar egészségügy?” címmel. Öné a szó, képvi-
selő asszony. 

 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Ház! Bokod, Dad, Kecskéd, Kömlőd, Szák-
szend és Oroszlány. Ezek azok a települések, melyek 

lakosai számára az Oroszlányi Szakorvosi és Ápolási 
Intézet nyújtja többek között a járóbeteg-szakellátás 
keretében az onkológiai ellátást és gondozást, vala-
mint a teljes körű ultrahang-diagnosztikát, bőr- és ne-
mibeteg-ellátást, valamint ortopédiai ellátást. Ponto-
sabban nyújtotta, ugyanis a Nemzeti Népegészség-
ügyi és Gyógyszerészeti Központ határozata szerint 
ezek az ellátások az év végéig biztosan szünetelni fog-
nak, ami arra kényszeríti az említett települések la-
kóit, hogy 20 kilométerrel arrébb vegyék igénybe eze-
ket az ellátásokat, ami minimum plusz-plusz egy óra 
utazást jelent, illetve a várólistákat jelentősen növel-
heti Tatabányán.  

A határozatból az is kiderül, hogy mi a felfüggesz-
tés oka. Szakemberhiány. Egészen egyszerűen nin-
csen elég szakember arra, hogy egészségügyi ellátáso-
kat nyújtsanak a környék lakosságának. Pontosan az 
történik tehát, amire az MSZP számtalan alkalommal 
felhívta a figyelmet: ha nem rendezik érdemben az 
egészségügyi dolgozók bérét és munkakörülményeit, 
akkor el fogják hagyni a pályát, és ellátások fognak or-
szágszerte megszűnni.  

És mit látunk? Azt, hogy országszerte sorra zár-
nak be kórházi osztályok azért, mert nem képesek 
nyújtani az eddig biztosított ellátást. Idén január 6-án 
összesen 20 osztály ideiglenes leállítását jelentette be 
a központ egyszerre. Ezek között szerepel például a 
Szent János Kórház, hogy már a sérültek, illetve az it-
tas sérültek ellátását sem tudja biztosítani. Kiderül to-
vábbá az is, hogy több mint egy tucat fekvőbeteg-el-
látó helyen csökken az addig nyújtott egészségügyi el-
látások száma. A helyzet azonban nem javul, azóta is 
sorra szűnnek meg osztályok, ideiglenesen, személy-
zeti hiány miatt. Április 16-ától a dunaújvárosi hema-
tológiai ellátás szünetel, helyette Székesfehérvárra 
kell beutazni. Ilyen kijelölő határozatok sora született.  

A szlovákiai magyar napilap, az Új Szó idén janu-
árban tette fel a kérdést, hogy összeomlás szélén 
van-e a szlovák egészségügy. Az a szlovák egészség-
ügy, amelynek reformját pontosan ugyanattól a Bos-
ton Consultingtól rendelték meg, amely csoporttól a 
magyar egészségügy reformját is várták.  

Fentiekre tekintettel kérdezem: a szlovák után a 
magyar egészségügy is az összeomlás szélén van? Mi-
vel magyarázza az osztályok átmeneti szakemberhi-
ány miatti bezárásáról szóló határozatok tömegét? 
Mikor fogja végre ténylegesen és érdemben rendezni 
az állam az egészségügy helyzetét? Vagy az volna a 
céljuk az állami rendszer leépítésével, hogy a magya-
rokat a fizetős egészségügybe tereljék? Várom állam-
titkár úr megtisztelő válaszát. Köszönöm szépen. 
(Taps az MSZP soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-

terpellációra Rétvári Bence miniszterhelyettes úr vá-
laszol. Miniszterhelyettes úr, öné a szó. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Kép-
viselő Asszony! Tisztelt Ház! Fizetős egészségügyet az 
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önök kormánya vezetett be, tisztelt képviselő asszony. 
Ezt úgy hívták, hogy vizitdíj és kórházi napidíj, és a 
magyar emberek söpörték ezt el a szociális népszava-
zással: 2008 márciusában döntöttek úgy az emberek, 
hogy nem kérnek a baloldal fizetős egészségügyéből. 
Önök nemcsak fizetőssé tették az egészségügyet, ha-
nem privatizálták is, amit lehetett. Ez volt a hospin-
vestes korszak, amikor kórházak, rendelők egyaránt 
magánüzemeltetésbe kerültek, és kiderült, hogy 
utána az állami finanszírozást felvették, a betegeket 
nem látták el, és mindegyik ilyen intézmény a csőd 
szélére került, és utána 2010 után kellett ezeket meg-
menteni.  

Az is elmondható, hogy míg önök csökkentették 
az orvosoknak a fizetését, kórházakat is zártak be, és 
ezt a céljukat, ezt a célkitűzésüket nem felejtették el, 
amikor kormányoztak, akkor is bezártak gyermek-
kórházat, OPNI-t, Szabolcs Utcai Kórházat, és még 
lehetne sorolni, Schöpf-Merei Kórházat például, és a 
legutóbbi választási kampányban nemcsak Gyur-
csány Ferenc állt ki a fizetős egészségügy mellett, 
mint vizitdíj és kórházi napidíj, hanem az önök több 
szakpolitikusa is megszólalt. László Imre például azt 
mondta, itt volt az ön képviselőtársa, hogy a kórhá-
zak 45 százalékát be kellene zárni, mert a kórházak 
45 százalékára nincs szükség. Tehát ön itt beszél vi-
déki kórházakról, hát, azok közül minden másodikat 
önök bezártak volna a saját szakpolitikusuk elmon-
dása szerint. Sőt, Komáromi Zoltán, aki most ár-
nyékminisztere a baloldalnak, ő azt mondta, hogy 
még a 45 százaléknál is többet be kell zárni, mert en-
nél kevesebbel is el lehet látni a magyar betegeket. 
Márki-Zay Péter, az önök miniszterelnök-jelöltje pe-
dig azt mondta, hogy vidéken sürgősségi osztá-
lyokra, szülészeti osztályokra nincs mindenhol szük-
ség. Tehát, amit tettek kormányon, hogy kórházakat 
zártak be, 16 ezer ágyat számoltak föl, 6 ezer egész-
ségügyi dolgozót bocsátottak el, ezt folytatták volna, 
ha kormányra kerülnek.  

Engedje meg, hogy csak egy számsort hadd 
mondjak erre! Amikor önök elkezdték a kormányzá-
sukat, 2002-ben 37 295 dolgozó orvos volt Magyaror-
szágon, 37 ezer. Mire befejezték a kormányzásukat, 
maradt 33 943. Tehát az önök idején közel 3000-rel, 
több mint 3000-rel csökkent a dolgozó orvosok 
száma, most pedig elértük a 40 ezret, tehát több mint 
6 ezerrel nőtt a dolgozó orvosoknak a száma. Így van 
most többszintű ellátás, mint az önök idején. Önök 
csak azt tudták bemutatni, hogy csökkenhet az orvo-
sok száma, mi azt is be tudtuk mutatni az elmúlt évek-
ben, hogy tudott nőni az orvosok száma.  

És ne felejtsük el azt a béremelést sem, amit az 
egészségügyben végrehajtottunk! Amikor elkezdtük a 
kormányzásunkat, akkor egy kezdő orvos 129 ezer fo-
rintot keresett, most a kezdő orvos alapbére - ez még 
a túlóra és egyéb pótlékok nélkül - 687 ezer forint. Ak-
kor egy pályája végén levő orvosnak a bruttó keresete 
262 ezer forint volt, most 2 millió 380 ezer forint. Az 
ápolóknak tavaly júliusban 18 százalékkal, idén már-
ciusban átlagosan 20 százalékkal emeltük a bérét, így 

összességében több mint 200 milliárd forinttal növel-
tük az idei bérkeretet a másfél évvel ezelőttihez ké-
pest. 2010-ben egy egészségügyi szakdolgozó átlago-
san havonta 170 ezer forintot keresett, most már ez az 
összeg közelíti a 800 ezer forintot, tisztelt képviselő 
asszony. Tehát érezhető léptékben béremelést hajtot-
tunk végre, és növeltük is az egészségügy forrásait or-
szágos szinten is.  

Erre fogunk törekedni, emellett pedig felújítot-
tunk részben vagy egészben 91 vidéki kórházat, 54 
rendelőintézetet és 107 mentőállomást, és építet-
tünk 23 teljesen új rendelőintézetet és teljesen új 34 
mentőállomást. Mi erre fogunk törekedni a további-
akban is, hogy minél jobban megbecsüljük anyagilag 
is az orvosokat, minél jobban megbecsüljük anyagi-
lag is az ápolókat, és minél több kórházat tudjunk 
felújítani.  

Azt pedig szívből sajnáljuk, hogy önök mással 
sem foglalkoznak, mint ezeket a célokat akadályoz-
zák, például az uniós forrásoknak a politikai okból 
történő visszatartásával önök azt akadályozzák, hogy 
még több rendelőt és még több kórházat tudjunk fel-
újítani. Azt kellene meggondolni, hogy érde-
mes-e önöknek az egészségügyi fejlesztéseket Brüsz-
szelben akadályozni. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszterhelyettes úr. Meg-

kérdezem képviselő asszonyt, elfogadja-e a választ. 
Öné a szó.  

 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Nem. Egyszerűbb 

szerintem, ha az igazat mondjuk. Itt van a két határo-
zat, az egyik, amit 22-én hoztak, a másik, amit 25-én 
módosítottak. Tehát szerintem kedd este megjelent a 
hír az RTL Híradóban, szerda reggel telefonált valaki 
Rogán Antal titkárságáról, hogy kampányban nem le-
het ilyeneket csinálni, és azonnal vonják vissza a 
Nemzeti Népegészségügyi és Gyógyszerészeti Köz-
pont határozatát, mellyel megtizedelték az Oroszlányi 
Szakorvosi és Ápolási Intézet szolgáltatásait. Délután 
kimegy a közlemény, melyben a határozatot félreért-
hető információnak nevezték, és megnyugtatóan 
mondták, hogy az onkológia kivételével mindegyik el-
látás továbbra is működik - még egyszer: itt van ná-
lam a két határozat.  

 
 (14.50) 

 
Ez a nagy sietség azért is figyelemre méltó, mert 

maga az NNGYK csak három nappal később, ahogy az 
előbb is mondtam, április 25-én módosította az ere-
deti határozatát. Most már tényleg csak arra a kér-
désre legyen kedves válaszolni, hogy valójában ki irá-
nyítja a minisztériumot. Rogán Antal, vagy Pintér 
Sándor? Természetesen a válaszát nem fogadom el! 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! A 

képviselő asszony nem fogadta el a miniszterhelyet-
tesi választ. Tájékoztatom önöket, hogy elfogadott 
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napirendünknek megfelelően határozathozatalokra 
a holnapi ülésnapon kerül sor. 

Tisztelt Országgyűlés! Z. Kárpát Dániel, a Jobbik 
képviselője, interpellációt nyújtott be a nemzetgazda-
sági miniszterhez: „Még több vendégmunkás ér-
kezik?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! A napokban szimbolikus dolog történt. Az 
egyik, főleg a fővárosban működő ételfutárcég - szép 
kék dresszel ellátva - azt a nyilatkozatot adta ki, hogy 
ők márpedig vendégmunkásokat nem annyira foglal-
koztatnak.  

A helyzet az, hogy aki a fővárosban él vagy nagy-
városban mozog, nagyon sokszor találkozik olyan szi-
tuációval, hogy akár az ételfutárcég dolgozói, akik 
hozzák ki a pizzát vagy a különböző, kevésbé egészsé-
ges ételféleségeket, egész egyszerűen nem beszélnek 
magyarul. És tökéletesen látható az, hogy egy lehetsé-
ges magyar dolgozó helyét foglalja el a harmadik vi-
lágból érkező vendégmunkás, aki próbál szegény baj-
lódni és boldogulni, de nagyon sokszor nem beszéli a 
befogadó ország nyelvét, ily módon komoly problé-
mái adódnak mind a csomag kiszállítása, mind az el-
igazodás terén.  

Azt látjuk, hogy ha belvárosi vagy nagyvárosi 
kávézóba, főleg multinacionális láncolatok kávézó-
iba térünk be, bizony egyre gyakrabban olyan ember 
szólít meg a saját hazánkban bennünket a pult túlol-
daláról, aki szintén nem beszél magyarul, és Buda-
pest közepén angolul kell kávét kérni; a multicég 
egyelőre még szíveskedik a „bennszülötteket”, min-
ket kiszolgálni. 

Tehát két, teljesen párhuzamos kép kezd kiala-
kulni. Egyrészt sokat állítják, hogy nem is foglalkoz-
tatnak vendégmunkásokat, nem is hallottak róluk, de 
valahogy azért mégis ott dolgoznak a cégek köteléké-
ben, máshol pedig az fordul elő - az egyszeri magyar 
ember azt látja -, hogy a kistelepüléseken is szembe-
jönnek a harmadik világ azon dolgozói, akikkel az ese-
tek döntő többségében egyelőre nincsenek viselkedési 
vagy egyéb komolyabb problémák.  

A letelepedés is egy kritikus tömeg elérése után 
szokott bekövetkezni, de ember nem tudja nekem 
megmagyarázni, hogy mondjuk, Tabon, egy négyez-
res településen miért kell 400 filippínót alkalmaznia 
egy cégnek, miközben a környező falvak tele vannak 
magyar munkanélküliekkel. 

Ezzel kapcsolatban miniszterhelyettes úr felé na-
gyon konkrét és körülhatárolt kérdésem van. Ugye, 
önök miniszteri szinten is elismerték - helyesen -, 
hogy a magyar aktivitási rátával lehetne mit kezdeni 
ebben a kérdésben. Nagyjából 300 ezer lehetséges 
magyar munkavállaló megmozdításáról szóltak a hí-
rek. Ön is elismerte, hogy több mint 120 ezer vendég-
munkás tartózkodik az országban, tehát 300 
ezer - 120 ezer. Az én logikám azt diktálná, hogy ne 
legyen itt ilyen tömegű vendégmunkás, és nézzük 
meg, hogy a magyar munkakeresők közül, aki segít-
ségre szorul, kaphat-e ingyenes átképzést. 

A kérdésem tehát arra vonatkozik, hogy az emlí-
tett 300 ezer magyar és a több mint 200 ezer magyar 
munkakereső közül hányan kapnak ingyenes átkép-
zési lehetőséget olyan szakmákra vonatkozóan, ame-
lyek most éppen keresettek a piacon. A kérdésem má-
sodik fele arra vonatkozik, hogy hányan kapnak olyan 
ingyenes átképzést, amely a jövő szakmáira vonatko-
zik, tehát mondjuk, mesterségesintelligencia-érin-
tettségű szakmákra. 

Összességében 120 ezer vendégmunkás helyett a 
majd’ 300 ezer említett magyar milyen segítséget 
kap? Várom érdemi válaszát. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-

terpellációra Fónagy János miniszterhelyettes úr vá-
laszol. Öné a szó.  

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Nem először tesz föl ilyen 
kérdést.  

Konkrét kérdésre konkrét válasz. Én is találko-
zom ezekkel a kerékpáros, nagytáskás futárokkal. 
Meg kell hogy mondjam, hogy rám mindig magyarul 
káromkodtak vissza, úgyhogy én itt angol választ nem 
nagyon találtam, de ez, gondolom, alkalom kérdése. 
Azt viszont a lehető leghatározottabban állítom, hogy 
Magyarországon csak a magyar állam által meghatá-
rozott célból, jogcímen és feltételek teljesülése, vala-
mint az állam ilyen döntése esetén lehet átmenetileg 
tartózkodni és munkát vállalni.  

A magyar munkaerő az első. Külföldi munkaerő 
alkalmazására pedig - ahogy ön is mondta - kizárólag 
akkor kerülhet sor, ha magyar munkaerővel már nem 
tölthetők be az üres álláshelyek. Magyarán, csak ak-
kor jöhetnek külföldiek, ha magyar munkavállalót 
nem sikerül kiközvetíteni a betöltetlen álláshelyekre. 

Az új, szigorúbb szabályozás arra hivatott, hogy a 
magyar munkahelyeket megvédje, ugyanakkor a be-
ruházások és szolgáltatások számára biztosítsa a 
szükséges munkaerőt. A 2010-es foglalkoztatási for-
dulat óta egymillióval növeltük a magyarországi mun-
kalehetőségek számát, miközben a hazai reálkerese-
tek fokozatosan zárkóznak fel az uniós átlaghoz. Több 
olyan intézkedést hozott a kormány, amely a munka-
erőhiány kezelését célozza, ugyanakkor a külföldi 
munkaerő tömeges beáramlását sikeresen korlátozza.  

Áttekintve a környező országokat úgy látjuk, 
hogy a külföldi munkavállalók aránya Magyarorszá-
gon a legalacsonyabb a foglalkoztatottak létszámán 
belül. A harmadik országból érkező munkavállalók 
aránya Magyarországon jelenleg 2,6 százalék, Szlová-
kiában ez az arány 3,8, Lengyelországban 6, Csehor-
szágban 17 százalék. Ausztriát már nem is érdemes 
megemlíteni. A foglalkoztatottaknak mintegy 20 szá-
zalékát külföldi állampolgárságú személyek teszik ki.  

Az utóbbi időszakban jelentős aktivitásélénkülés 
figyelhető meg, és itt a konkrét kérdésre a konkrét vá-
lasz. A KSH adatai szerint egy év alatt 64 ezerrel nőtt 
azoknak a korábban inaktív státuszban lévőknek a 
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száma, akik elkezdtek munkát keresni. A kormány el-
sősorban a munkahelyteremtés ösztönzésével, a mun-
kavállalás feltételeinek elősegítésével igyekszik az el-
vándorlást fékezni, a külföldön dolgozók hazatérését 
előmozdítani.  

Szintén konkrét adat: a 2010-es fordulat óta ed-
dig 219 ezer, külföldre távozott magyar állampolgár 
tért vissza Magyarországra. Mintegy 40 ezer fős ván-
dorlási többlet van a 2010 óta külföldről érkezők és 
külföldre távozók között. Mindezek alapján úgy vél-
jük, hogy az általunk hozott szigorú idegenrendé-
szeti szabályozás és az inaktívak bevonására irá-
nyuló erőfeszítéseink sikeresek, sikeresen zajlanak. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti padso-
rokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, miniszterhelyettes úr. Meg-

kérdezem a képviselő urat, elfogadja-e a miniszterhe-
lyettesi választ. Öné a szó.  

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Azért nem tudom elfogadni ezt a választ, 
mert az említett 64 ezer új munkakereső többsége 
nem új, piacképes szakmát kapott, hanem tipikusan 
olyan, többgyermekes édesanyákról van szó, akiknél 
eddig egy fizetésből el lehetett tartani az egész csalá-
dot, a férj fizetéséből, a gazdasági válsághelyzetben vi-
szont kell még egy fizetés. Egy demográfiai vészhely-
zet közepén mindez negatív előjelű folyamat, nem pe-
dig pozitív. 

Említette miniszterhelyettes úr, hogy átmeneti-
leg érkeznek a vendégmunkások hazánkba. Ha jól tu-
dom, éppen most van az asztalon önöknek egy javas-
latuk, hogy két nagyberuházás tekintetében már a 
családtagokat is hozhatják az érintettek. Beindult a 
családegyesítés felé vezető folyamat, amit életveszé-
lyesnek tartunk, elutasítunk. Összességében csak a 
magyarok támogatása, a normális bérek koncepciója, 
ha úgy tetszik, egy bérunió segíthetne.  

Ezért kérünk mindenkit arra, hogy támogassa 
Róna Pétert, aki ezt képviseli, és a Jobbik-Konzerva-
tívok listáját (Az elnök a csengő megkocogtatásával 
jelzi az időkeret leteltét.). Itt van ugyanis a garancia 
arra, hogy a magyarok béreit emelik és foglalkozik 
ezzel végre valaki, nem pedig a vendégmunkások be-
hozatalának áramvonalasítását. Köszönöm, elnök 
úr.  

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Ország-

gyűlés! A képviselő úr nem fogadta el a választ. Elfo-
gadott napirendünknek megfelelően határozathoza-
talra a holnapi ülésnapunkon kerül sor.  

Tisztelt Országgyűlés! Novák Előd, a Mi Hazánk 
képviselője, interpellációt nyújtott be a miniszterel-
nök úrhoz: „Miért sarcolják a gázfogyasztókat a 
világpiacihoz képest négyszeres árral?” cím-
mel. Az interpelláció megválaszolásával miniszterel-
nök úr a téma szerint feladat- és hatáskörrel rendel-
kező Lantos Csaba energiaügyi miniszter urat bízta 
meg. Az interpellációra miniszter úr felkérésére Koncz 

Zsófia miniszterhelyettes asszony válaszol. Öné a szó, 
képviselő úr. 

 
NOVÁK ELŐD (Mi Hazánk): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Asszony! Az orosz-ame-
rikai konfliktus kirobbanása óta az európai földgázpi-
acon átmeneti árrobbanás történt, önök azonban 
azon a rekordmagas áron befagyasztott árak, jelenlegi 
versenypiaci árak közel négyszeresét vetik ki a ma-
gyar lakosságra.  

A földgáz világpiaci ára a hazai árakat is megha-
tározó holland gáztőzsdén a háború kitörése előtti hé-
ten, 2022. február 22-én jegyzett 9510 forint/giga-
joule árról a háború hírére egy hét alatt közel három-
szorosára, 20 308 forintra, erre a csúcsra emelkedett; 
de két héten belül visszaesett közel a háború előtti ár-
szintre. 

 
 (15.00) 

 
Ezután csökkenő árak voltak az ártőzsdén egé-

szen 2022. júniusig, és mindössze a 2022. augusztus 
8. és szeptember 6. közötti kevesebb mint egy hóna-
pig haladták meg a 22 002 forintos árat.  

Jegyezzük meg ezt az egy hónapot és ezt az árat, 
ugyanis ekkor készítették elő az ön kormányának a 
kodifikációs hátterében azt a 259/2022. évi kormány-
rendeletet, amely a Magyar Energetikai és Közmű-
szabályozási Hivatal elnökének feladatává tette az 
1729 köbméter/év fölött fogyasztó egyetemes lakos-
sági fogyasztók számára a versenypiaci költségeket 
tükröző árnak rendeletben történő meghatározását, 
amit negyedévente felül kellett volna vizsgálni. Ez a 
rendelet a versenypiaci költségeket tükröző árat 2022 
első négy hónapjára 22 ezer forintos bruttó áron, a 
legmagasabb tőzsdei csúcsáron állapította meg és fa-
gyasztotta be. Az eredeti kormányrendeletben előírt 
negyedévenkénti árfelülvizsgálatra ugyanis már nem 
kerülhetett sor, mert e kormányrendelet módosításá-
val a felülvizsgálati lehetőséget törölték a Magyar 
Energetikai és Közmű-szabályozási Hivatal elnöké-
nek feladatai közül, rögzítve azt a csúcsárat, amely 
közel sem tekinthető versenypiaci költségeket tük-
röző árnak.  

Az említett 2022. augusztusi tőzsdei árkiugrás óta 
ugyanis a földgáz ára folyamatosan, lassan két éve 
csökken, 2022. október óta a fenti versenypiaci költsé-
geket tükröző árként megállapított hazai bruttó föld-
gázár alatt van, 2022. december óta a háború előtti ár-
szint alá csökkent, és 2023. február közepe óta sem ha-
ladta meg az 5600 forint/gigajoule árat. Erre hívta fel 
a figyelmünket a Mi Hazánk energetikai kabinetjének 
elnöke, Pasztorniczky István, miután kétségbeesett 
gázfogyasztók tömegesen fordulnak emiatt panasszal a 
Mi Hazánk Mozgalomhoz. Mit felel erre a kormány? 
Köszönöm. (Taps a Mi Hazánk soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-

terpellációra Koncz Zsófia miniszterhelyettes asszony 
válaszol. Öné a szó.  
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DR. KONCZ ZSÓFIA energiaügyi minisztériumi 
államtitkár: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Az 
ukrajnai háború kitörése, majd az arra adott rossz 
szankciós politika következményeként valóban elsza-
badultak az energiaárak. Egy teljesen kiszámíthatat-
lan nemzetközi energiapolitika volt jellemző, és az 
sem volt egyáltalán biztos, hogy nemhogy az árak mi-
lyenek lesznek, hanem hogy lesz-e elegendő energia.  

A kormány időben meghozta a döntéseket, és 
gyakorlatilag az azóta megtörtént, bekövetkezett fű-
tési szezonokban nem volt veszélyben az energiabiz-
tonság Magyarországon. Ehhez azért az is hozzájá-
rult, hogy a nemzeti kormánynak vissza kellett vásá-
rolnia - és milyen jól tette, hogy visszavásárolta - a 
baloldal által külföldi kézbe adott földgáztárolókat. 
Fontos elvi döntés volt az, hogy a lakossági rezsicsök-
kentést megvédjük, amelyet 2013-ban vezettünk be. S 
azt kell látni, hogy csak 2022-ben mintegy 4000 mil-
liárd forinttal nőtt az ország energiaszámlája - tehát 
ilyen helyzet alakult ki -, és mintegy 1000 milliárd fo-
rint volt az a nagyságrend, amelyet a háború és a 
szankciók miatt a kormánynak fejlesztések helyett 
energiaköltségekre kellett fordítania.  

Képviselő úr a holland gáztőzsdét említette. Ezzel 
kapcsolatban szeretném felhívni a figyelmét Lantos 
Csaba miniszter úr múlt heti nyilatkozatára, ahol ez-
zel kapcsolatban számos tényt elmond, és például fel-
hívja a figyelmet arra, hogy nagyon fontos ilyenkor a 
szállítási költség figyelembevétele, illetve hogy ezt tá-
rolni kell, utána pedig eljuttatni a fogyasztókhoz. S azt 
is szeretném kiemelni, hogy az energiaárak még min-
dig nem tértek vissza a válság előtti szintre.  

Fontos azt is kiemelni, hogy a kormány iránti 
részrehajlással egyáltalán nem vádolható Eurostat 
legfrissebb adatközlése szerint 2023 második felében 
is Magyarországon volt a legolcsóbb a villamos ener-
gia és a földgáz a lakossági fogyasztók számára az Eu-
rópai Unióban. A rangsor túlsó végén szereplő német 
háztartásoknak például az áramért 3,5-szer, a gázért 
a hollandoknak 7,5-szer kell többet fizetniük. A Ma-
gyar Energetikai és Közmű-szabályozási Hivatal ár-
összehasonlítása szerint 2024 márciusában is a ma-
gyar családok rezsiterhei voltak a legkisebbek az Uni-
óban. Egy nagyon kirívó számot mutattak be, azt, 
hogy a svédeknek 11-szer kell többet fizetniük a gáz-
ért, mint a magyar családoknak. Jó hír az, hogy Ma-
gyarországon a gáz esetében tíz lakossági fogyasztási 
helyből kilenc, áram esetében pedig nyolc a rezsivé-
dett sáv alatt marad.  

Az Európai Bizottság legutóbb októberben publi-
kálta az energiaunió helyzetéről szóló éves jelentést. 
Gyakorlatilag ez mutatja azt, hogy míg az Európai 
Unióban átlagosan a polgárok 9,3 százalékának okoz 
nehézséget otthona megfelelő felfűtése, Magyarorszá-
gon ez az érték az uniós átlagnál 50 százalékkal ala-
csonyabb, 4,7 százalék. Gondoljunk csak arra, milyen 
probléma volt ez 2002 és 2010 között, amikor ez az 
arány 15-20 százalékos volt, és jól emlékszünk arra, 
hogy akkor az energiaárak a legmagasabbak voltak az 

Unión belül a magyar családoknak, és 15-ször emelték 
az energiaárakat a baloldalon.  

Brüsszel folyamatosan el akarja törölni ezt az in-
tézményt, mi meg folyamatosan azért küzdünk, hogy 
ezt ne tegyék. A nemzeti konzultációban megkérdez-
tük erről a magyar embereket, és közel 99 százalékuk 
ezzel természetesen egyetértett. Egyébként a Mi Ha-
zánk akkor kritizálta, hogy mi ebben az ügyben miért 
kérdezzük meg a magyar emberek véleményét. Azt 
szeretném kérni a Mi Hazánktól, hogy támogassa a 
magyar kormánynak a rezsicsökkentéssel kapcsolatos 
intézkedéseit, és nagyon fontos, hogy a háborúval 
kapcsolatos álláspontunkat is. Nagyon szépen köszö-
nöm, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypártok 
soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm miniszterhelyettes asszony 

válaszát. Megkérdezem képviselő urat, hogy elfogad-
ja-e a miniszterhelyettesi választ. Öné a szó.  

 
NOVÁK ELŐD (Mi Hazánk): Államtitkár Asz-

szony! Ha a kormánypropagandát nemzeti konzultá-
ciónak hívják, mi természetesen akkor is ellenezzük 
azt. És sajnálom, hogy most sem igazán válaszolt a 
kérdéseimre. Nem tudjuk, hogy mi indokolja a rekor-
dáron befagyasztott, tehát egyáltalán nem a verseny-
piaci költségeket tükröző lakossági földgázár fenntar-
tását, a magyar lakosság és főleg a magyar cégek meg-
sarcolását a háborúra hivatkozással a világpiacihoz 
képest négyszeres árral.  

Folyamatosan csökkent a tőzsdei gázár, legaláb-
bis az elmúlt másfél évben mindenképp, ehhez ké-
pest az ígért hazai negyedévenkénti árfelülvizsgálat 
pedig teljesen elmaradt. Kinek az érdeke ez? Ezt sem 
tudtuk meg. Persze tudjuk, hogy az MVM-csoport-
nak már épp elég profitja van, éppen ezért elfogad-
hatatlan, hogy a magyar cégekkel keresztfinanszí-
roztassák az MVM-cégcsoport lakossági kiadásait. 
Éppen ezért nem tudjuk elfogadni, hogy a gázfo-
gyasztókat megsarcolják a világpiacihoz képest négy-
szeres árral. Köszönöm. (Taps a Mi Hazánk sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Képviselő úr nem 

fogadta el a miniszterhelyettesi választ. Tájékozta-
tom önöket, hogy elfogadott napirendünknek meg-
felelően a határozathozatalra a holnapi ülésnapun-
kon kerül sor.  

Tisztelt Országgyűlés! Csárdi Antal, az LMP kép-
viselője, interpellációt… pardon, nem, nem. Szabó 
Rebeka képviselő asszony következik.  

Tisztelt Országgyűlés! Szabó Rebeka, a Párbe-
széd képviselője, interpellációt nyújtott be az építési 
és közlekedési miniszterhez: „Ön mit választana: 
több egészséges életévet vagy a lakóhelyén 
több betont?” címmel. Öné a szó.  

 
SZABÓ REBEKA (Párbeszéd): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Képviselőtársaim! Államtitkár Úr! Orbán Vik-
tor a Fidesz 2019-es fővárosi veresége után azt ígérte, 
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hogy Budapesten semmi nem fog épülni, amit a bu-
dapestiek nem akarnak. Persze már tudjuk, hogy azt 
kell nézni, amit a miniszterelnök tesz, és nem azt, amit 
mond, így látjuk, hogy a budapestieket most a mini-
Dubaj réme vagy éppen a Bosnyák téren a lakossági 
tiltakozás ellenére áterőltetett betondzsungel fenye-
geti. Pedig minden kutatás azt igazolja, hogy az itt 
élők elsősorban több zöldterületet szeretnének. Az 
egészséges környezethez való jog legfőbb garanciája a 
városban élők számára a városi zöldterület.  

A WHO ajánlása városi környezetben 9 négy-
zetméter zöldterület egy főre. Budapesten egyelőre 
ennek a kétharmada, 6 négyzetméter/fő áll rendel-
kezésre. Ha valaki esetleg nem értené, hogy mi, a 
Párbeszéd-Zöldek miért ragaszkodunk például a 
Rákosrendező rehabilitációja kapcsán az összes ko-
rábbi tervben szereplő 25-30 hektáros közparkhoz, 
akkor ez a magyarázat, hiszen a zöldfelület nélkü-
lözhetetlen a települési életminőség javításához. 
Erről beszél Budapest zöldfőpolgármestere, Kará-
csony Gergely is, és ezért hozott már számos intéz-
kedést.  

 
 (15.10) 

 
Ellenben, ugye, a kormány által ránk erőltetett 

beton- és acélszörnyek semmilyen szociális vagy fenn-
tarthatósági célt nem szolgálnak, csak Orbán Viktor 
50-es éveket idéző hagymázas városfejlesztési ötletei-
ről árulkodnak. Gyakorlatilag 2024-ben egy nagyvá-
rosban, klímaválság idején akarnak ilyeneket építeni, 
és ezek a megalomán építkezések a Fidesz urbaniszti-
kai akkumulátorgyárainak is tekinthetők, hiszen pon-
tosan ellentétesek mindazzal, amit a klímaválság, a 
társadalmi bevonás, a közegészség vagy az életminő-
ség szempontjai megkívánnak.  

A főváros így is megteszi, amit a kormány úthen-
gere ellenében az itt élők érdekében tenni tud. Ezért 
jött, ugye, létre a Pünkösdfürdő park, ezért lett elül-
tetve 35 ezer új fa, elindult az „Egészséges utcák” 
program, újonnan vált védetté 210 hektárnyi új ter-
mészetvédelmi terület.  

Budapestnek nem mini-Dubajra, nem felhőkar-
colókra és nem Bosnyák téri kormányzati negyedre 
van szüksége. A budapestiek nem cementet és acélt 
akarnak a városba, hanem klímaválság idején egyre 
jobb életminőséget, tisztább levegőt, több egészsé-
ges parkot, klímaadaptációt. És ezek pont azok a dol-
gok, amelyeket Karácsony Gergely az elmúlt öt év-
ben igyekezett megvalósítani, és amelyekre most, jú-
niusban újabb felhatalmazást kér a budapesti válasz-
tóktól.  

De hogyha önök itt a kormányban ez ellen pró-
bálnak tenni, akkor azért megkérdezném, államtitkár 
úr, hogy ön egyébként egyetért-e a budapestiekkel, ön 
mit kívánna önmagának: egy jobb egészséget garan-
táló városi környezetet sok parkkal, vagy rengeteg 
magasházat, felhőkarcolót és még több betont a vá-
rosba? Érdeklődve várom a válaszát. (Taps a DK so-
raiban.) 

ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 
Tisztelt Országgyűlés! Megadom a szót Ágh Péter ál-
lamtitkár úrnak. Parancsoljon, államtitkár úr! 

 
ÁGH PÉTER építési és közlekedési minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt Képviselő 
Asszony! Tisztelt Ház! Az első és legfontosabb gondo-
lat, hogy kifejezzük a nagyrabecsülésünket a budapes-
tiek iránt. Nem véletlenül Magyarország Kormánya 
több ezer milliárd forintos értékben támogatta a nem-
zet fővárosát annak érdekében, hogy az valóban a 
nemzet fővárosa lehessen, és olyan beruházások való-
sulhassanak meg, amelyek ennek a városnak a nagy-
szerűségét tovább tudják emelni.  

Budapestet öt éve vezeti a magát zöldnek mondó 
koalíció, és érdekes módon eddig senkit nem zavart, 
hogy Rákosrendező egy tájsebként helyezkedik el a 
város közepén, és illegális hulladéklerakóként műkö-
dik. Most, hogy a magyar állam úgy döntött, hogy ezt 
a területet rendbe rakja, mindenki aggódik. Ebből is 
jól látszik, hogy önök soha nem azért tesznek, hogy 
valami fejlődjön, hanem mindig azt keresik, hogy ép-
pen mi ellen tudnak uszítani és hergelni.  

Azt látjuk, hogy önöknek minden fáj, ami a fővá-
rosunkban előrelépés. Gondoljunk csak arra, hogy 
milyen ellenállás volt akár a parlament, a Kossuth tér 
felújításával kapcsolatban, akár a Ludovika létrehozá-
sával kapcsolatban, a városligeti fejlesztések kapcsán 
vagy bármilyen más beruházás esetén, amely előrébb 
vitte a város ügyét! Ehhez képest miután ezek a beru-
házások megvalósultak, mit láttunk? Mit láttunk az 
önök főpolgármesterétől az MVM Dome, a Puskás 
Aréna vagy akár az atlétikai stadion esetében? Elle-
nezte a beruházást, majd amikor az megvalósult, mit 
csinált? Elment, szórakozott, szelfizett és jól érezte 
magát. Ha Karácsony Gergelyt ezek a beruházások 
meg tudták győzni, akkor azt gondolom, hogy minden 
budapesti beruházás, amelyet a kormány elvégzett az 
elmúlt években, önmagáért beszél.  

Ez a kormány előre vitte Budapest ügyét, és to-
vábbra is arra kérjük a budapestieket, hogy együtt 
tudjuk építeni a várost - és ebben nyilvánvalóan na-
gyon sok feladat van, például hogy a város egyik sze-
méttelepét felszámoljuk. A Rákosrendező egyértel-
műen ilyen. 130 hektár, nagyobb terület, mint például 
a Margitsziget. 130 hektáron 190 ezer köbméter hul-
ladék található. Hogyha önök ennyire zöldek, és eny-
nyire fontosak a zöldszempontok, akkor, azt gondo-
lom, egyetérthetnek azzal, hogy ezt a szeméttelepet 
megfelelő módon rendezzük a jövő számára.  

A képviselő asszony 2010 óta tagja ennek a Ház-
nak. Én nem emlékszem arra, hogy korábban, amíg ez 
az ügy nem került elő, hogy a Rákosrendezőt ki akar-
juk tisztítani, önmaga ezt a kérdést felvetette volna. 
Ha a képviselő asszony annyira zöld, akkor álljon ezen 
területnek a hulladékmentesítése mellé! Azt gondo-
lom, hogy ez az alap. Az Építési és Közlekedési Mi-
nisztérium ebben a munkában van a budapestiek ér-
dekében is, és azt kívánom, hogy a jövőben pedig egy 
olyan fejlesztés tudjon megvalósulni, amelyre büszke 
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lehet az ország, büszke lehet Budapest, és ez nyilván-
valóan úgy fog megtörténni, hogy mindazokat a ren-
delkezéseket és mindazokat a döntéseket, amelyek 
akár itt a parlamentben is megszületnek, figyelembe 
fogják venni.  

Ennek keretében pedig talán bízhatunk abban, 
hogy az MVM Dome-hoz, a Puskás Arénához és az at-
létikai stadionhoz hasonlóan egyszer majd Karácsony 
Gergely mint egyszerű, civil budapesti polgár, szel-
fizni tud itt is. Köszönöm a figyelmet. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm az államtitkár úr válaszát. 

Megkérdezem a képviselő asszonyt, elfogadja-e az ál-
lamtitkári választ. Öné a szó. 

 
SZABÓ REBEKA (Párbeszéd): Nem tudom elfo-

gadni, mert hetet-havat összehordott az államtitkár 
úr, és szeretném a csodálkozásomat kifejezni, hogy ön 
a Rákosrendezőt szeméttelepnek nevezi. Valóban 
vannak ott onnan eltávolítandó maradványok, de, 
ugye, az egy állami terület, MÁV-terület; nem tudom, 
volt önöknek 14 évük arra, hogy ott valamit csinálja-
nak, a kisujjukat sem mozdítottak, és most ezt meg-
próbálja zöldként eladni.  

Nekünk nem azzal van a bajunk, hogy mi az, amit 
onnan el akarnak vinni, hanem azzal, hogy mit akar-
nak oda építeni, és maguk egy nemzetközi szerződés 
keretében elsinkófálják, kijátsszák ezt a területet arab 
befektetőknek azért, hogy ott felhőkarcolókat építse-
nek, amiről egyébként csak a sajtóból értesülünk, 
mert amikor itt a parlamentben kérdőre vonom önö-
ket, hogy mit szeretnének ott építeni - talán egy-két 
hete kérdeztem szintén az államtitkár urat, illetve 
Lázár miniszter urat -, fogalmuk sincs, tehát erről 
semmit nem tudnak mondani.  

Úgyhogy pontosan az lenne a lényeg, hogy ezen a 
területen is egy olyan fejlesztés valósuljon meg, amely 
megfelelő méretű zöldterületet, parkot biztosít a bu-
dapestieknek, és amit jelenleg (Az elnök csenget.) tu-
dunk erről az arab befektetőről, ez egyáltalán nem így 
néz ki… 

 
ELNÖK: A válaszát várom, képviselő asszony… 
 
SZABÓ REBEKA (Párbeszéd): …ezért felhábo-

rító, és nem tudom… 
 
ELNÖK: …a válaszát várom. 
 
SZABÓ REBEKA (Párbeszéd): …elfogadni a vála-

szát. Köszönöm. (Taps a DK soraiban.) 
 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! A képviselő asz-

szony nem fogadta el a választ. Tájékoztatom önöket, 
hogy elfogadott napirendünknek megfelelően a hatá-
rozathozatalra a holnapi ülésnapunkon kerül sor.  

Tisztelt Országgyűlés! Csárdi Antal, az LMP kép-
viselője, interpellációt nyújtott be az energiaügyi mi-
niszterhez: „Milyen konkrét lépéseket terveznek 

az ámokfutó akkumulátorgyártó cégek megfé-
kezése érdekében?” címmel. Öné a szó.  

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Államtitkár Asszony! Tisztelt Ház! Tisz-
telt Elnök Úr! A hazánkban működő akkumulátorgyá-
rakban szinte folyamatosak a környezetünk épségét 
és ezzel a dolgozók és a környéken élők biztonságát is 
kockáztató üzemi balesetek. Abban talán egyetért ve-
lem, hogy ez nem normális állapot, és a mindenkori 
kormánynak kutya kötelessége ezt a helyzetet felszá-
molni.  

Önök mindig elmondják, hogy hazánkban a leg-
szigorúbbak a környezetvédelmi előírások. Ennek el-
lenére a Samsung gödi gyára öt éven át környezet-
használati engedély nélkül működhetett, nem köte-
lezték monitoringkutak telepítésre sem, és működése 
során folyamatosan megszegi a törvényi előírásokat. 
A mai napig nem tudjuk azt sem, hogy hogyan és hon-
nan került NMP, magzatkárosító oldószer a gödi gyár 
közelében levő kutakba, illetve a gyár mellett a föl-
dekre ömlő szennyvízbe. Önök nem kíváncsiak a vá-
laszra? De ugyanígy voltak személyi sérüléssel járó 
üzemi balesetek a SungEl bátonyterenyei, az SK Inno-
vation iváncsai és komáromi, valamint a CATL debre-
ceni telephelyén is. A szigetszentmiklósi akkumulá-
torfeldolgozó üzemben halálos tragédia is történt, két 
munkatárs vesztette életét.  

Hogyan fordulhat ez elő, ha önök szerint minden 
rendben van a törvényi szabályozással, a gyárak mű-
ködésével és a hatósági ellenőrzéssel? Előre kérem, ne 
tolja a felelősséget a hatóságokra, ahol ugyan kiváló 
szakemberek dolgoznak, de önök mindent megtettek 
azért, hogy ne tudják elvégezni a munkájukat. Meg-
vonták a forrásokat, és nem nyújtanak támogatást ah-
hoz, hogy felkészülhessenek ennek a bonyolult és ve-
szélyes iparágnak a megfelelő módon történő ellenőr-
zésére, ehhez ugyanis sokkal több szakemberre és for-
rásra lenne szükség, na és a hatóságok valódi függet-
lenségének biztosítására.  

Ha önök szerint minden rendben van a gyárak 
működésével, miért nem vettek részt az Országgyűlés 
Fenntartható Fejlődés Bizottságának április 16-ai ülé-
sén, ahol lehetőségük lett volna szakemberek bevoná-
sával bemutatni, milyen konkrét lépéseket terveznek 
a további környezeti balesetek megelőzése érdekében. 
Önök ehelyett csak annyit üzentek Bencsik János al-
elnök úron keresztül, hogy az ülést megelőző féléves 
egyeztetési folyamat ellenére sajnos senki nem ér rá a 
minisztériumból részt venni a meghallgatáson.  

Nagyon kérem, válaszában ne az elektromobilitás 
fontosságáról és a zöldátállásról beszéljen, hanem ar-
ról, hogy milyen konkrét lépéseket tesznek a környe-
zetszennyező akkumulátorgyárak megfékezése és a jö-
vőbeni üzemi balesetek megakadályozása érdekében. 
Várom megtisztelő válaszát. (Taps a DK soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Meg-

adom a szót Koncz Zsófia miniszterhelyettes asszony-
nak. Parancsoljon! 
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DR. KONCZ ZSÓFIA energiaügyi minisztériumi 
államtitkár: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Két 
dolgot szeretnék itt, az elején leszögezni. Egyrészt 
még mindig olyan furcsa érzést kelt az, hogy ezeknek 
a gyáraknak az építését pont önök szerették volna ko-
rábban, tehát én egyszerűen hétről hétre értetlenül ál-
lok ez előtt a kérdés előtt. De ez az egyik dolog.  

 
 (15.20) 

 
A másik pedig az, hogy sajátos demokráciafelfo-

gásról tanúskodik az, hogy képviselő úr már a kérdé-
sében is meghatározza azt, hogy én mit mondhatok, 
meg mit nem mondhatok. Ettől függetlenül én igyek-
szem minden olyan dologra is kitérni, amit én fontos-
nak tartok, mert szerintem ezt nem lehet egy kérdés-
ben korlátozni. Az április 8-ai plenáris ülésen egyéb-
ként már nagyon sok kérdésre lehetőségem nyílt, 
hogy válaszoljak, de ezt most ismét megteszem, mert 
azt gondolom, hogy egyébként a képviselő úr nagyon 
fontos kérdéseket vet fel. 

Szeretném azt megismételni, hogy mi valóban 
abban hiszünk, hogy a magyar gazdaság jövője a zöl-
denergia. Ön azt kérte, hogy erről ne beszéljek, de én 
pont azt gondolom, hogy ennek kellene lennie a közös 
kiindulópontnak. Ön is tudja azt, hogy a zöldenergiát 
meg kell termelni, de azt el is kell tudni tárolni, és eh-
hez pedig beruházásokra van szükség. A magyar kor-
mány a zöldenergiában hisz, a zöldideológiában vi-
szont nem. 

Nézzük csak meg, hogy hány olyan nyugat-euró-
pai ország van, ahol alapvetően ideológiailag vezé-
relt felelőtlen zöldátállás történt meg, milyen drasz-
tikus következményei voltak az ország energiaellátá-
sát tekintve, az energiabiztonsági és egyébként a klí-
mapolitikai célokat tekintve is - a károsanyag-kibo-
csátásra gondolok. Úgyhogy az a helyzet, hogy ezeket 
a klímapolitikai célokat a magyar kormány úgy tartja 
kiemelten fontosnak, hogy természetesen közben a 
magyar gazdaság fejlődését folyamatosan szem előtt 
tartja. 

Magyarországon világos és tiszta környezetvé-
delmi szabályok vannak. Arra képviselő úr is utalt, 
mert a kormányhivatalok, a hatóságok teszik a dolgu-
kat, hogyha kell, akkor bizony meghozzák azokat a 
döntéseket, amelyekre szükség van; gondoljunk csak 
arra, hogy a bátonyterenyei üzem kapcsán is meghoz-
ták azt a döntést, hogy az üzem működését felfüggesz-
tették. 

Az ipari gyártási tevékenységet végző engedélye-
sek működését a hatóságok folyamatosan ellenőrzik. 
2023-ban a munkavédelmi hatóságként eljáró fővá-
rosi és vármegyei kormányhivatalok országosan kö-
rülbelül 9 ezer hatósági ellenőrzést folytattak le, va-
lamennyi esetben gondosan eljártak, és a hatósági el-
járás megindításáról döntöttek. 

Emellett a kormány idén új kormányrendeleti 
szabályozás megalkotásáról is döntött, és a munkavé-
delmi bírság összegét is emelte. Ugye, egészen 100 

millió forintig terjedhet a munkavédelmi bírság, attól 
függően, hogy az érintett munkáltató természetes sze-
mély, mikro- és kisvállalkozás, középvállalkozás vagy 
nagyvállalkozás. 

Ugyancsak fontosnak tartom megemlíteni a 
környezetvédelmi másodfok ügyét. Itt arról van szó, 
hogy 2024. július 1-jétől lehetőség lesz a másodfokú 
eljárás lefolytatására a meghatározott környezetvé-
delmi hatósági ügyekben. Ezzel is tovább erősödik a 
jogbiztonság a fellebbviteli eljárások területén. Ezt 
például - márpedig a környezet hatékonyabb védel-
mét jelenti - sem ön, sem az LMP frakciója nem tá-
mogatta. 

Ön említette a Fenntartható Fejlődés Bizottsága 
április 16-ai ülését. Szeretném felhívni a figyelmét 
arra, hogy itt nem egy üzenet történt, hanem a Kül-
gazdasági és Külügyminisztérium levelet küldött, és 
úgy tudom, hogy ezen az ülésen egyébként a képviselő 
úr sem vett részt. 

Továbbra… (Csárdi Antal: Nem vagyok tag! - De-
rültség a Párbeszéd soraiból.) Bármelyik képviselő 
részt vehet az üléseken. Elnézést kérek, hogyha ezt az 
LMP fontosnak tartja, nyugodtan ilyen tájékoztatá-
son részt lehet venni a bizottsági ülésen. Továbbra is 
arra kérem önt és az LMP frakcióját, hogy ne támad-
ják, hanem támogassák a magyar kormánynak a zöl-
denergiával kapcsolatos elképzeléseit. Köszönöm szé-
pen, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypárti pad-
sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm miniszterhelyettes asszony 

válaszát. Megkérdezem képviselő urat, hogy elfogad-
ja-e a választ. Öné a szó. 

 
CSÁRDI ANTAL (LMP): Tisztelt Ház! Nem, nem 

fogadom el a választ. Ön vállalhatatlan módon cini-
kus. Önöknek láthatóan nincs, nincs semmilyen vála-
sza az akkumulátoriparnak Magyarországot ért káros 
hatásaira vonatkozóan. Szeretném jelezni, államtit-
kár asszony, hogy a közös kiindulópont a honfitársa-
ink egészsége, és ez az, amit önök a sutba dobnak, és 
hagyják, hogy gyakorlatilag környezetet, munkaválla-
lót egyaránt sújtson az a működési modell, amit önök 
meghonosítottak. 

Milliárdos támogatásokat osztogatnak, majd né-
hány millió forintos bírsággal letudják a környezetvé-
delmi szabályok megsértését. Hát, a bírság terjedhet 
százmillió forintig, az én hajam meg verdesheti a há-
tam közepét! Kérem szépen, ennyit ér a maguk kör-
nyezetvédelmi szabályozása. Köszönöm. (Taps a Pár-
beszéd soraiból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Képviselő úr nem 

fogadta el a miniszterhelyettesi választ. Tájékozta-
tom önöket, hogy az elfogadott napirendünknek 
megfelelően határozathozatalra a holnapi ülésnapon 
kerül sor. 

Tisztelt Országgyűlés! Barcza Attila, a Fidesz kép-
viselője, interpellációt nyújtott be a nemzetgazdasági 
miniszterhez: „Milyen intézkedések várhatóak a 
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további gazdaságnövekedés elérése érdeké-
ben?” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
BARCZA ATTILA (Fidesz): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! A Központi Statisztikai Hivatal leg-
frissebb adatai alapján 2024 márciusában tovább ol-
vadt az infláció mértéke, a januári 3,8 százalékot, 
majd a februári 3,7 százalékot követően 3,6 százalé-
kos szintre csökkent az infláció üteme az előző év azo-
nos hónapjaihoz képest. 

Jól látható, hogy az infláció sikeres visszaszorítá-
sát követően idén a kormány újraindítja, jövőre pedig 
tovább emeli a gazdasági növekedés ütemét, ha pedig 
véget ér a háború, amit, azt gondolom, mindannyian 
nagyon várunk, Magyarország újra Európa egyik leg-
gyorsabban fejlődő gazdasága lesz. Ez a számokat te-
kintve azt jelenti, hogy Magyarországon a GDP 2024-
ben 2,5 százalékkal, 2025-ben pedig 4,1 százalékkal 
növekedhet. Fontos cél, hogy Magyarország fejlett-
sége 2030-ra elérje az Európai Unió fejlettségi szint-
jének 90 százalékát.  

Itt lényeges viszont megemlíteni, hogy annak 
idején Magyarországon sajnos nem jöttünk ki ilyen 
pozitívan a válságos időszakokból. Emlékezhetünk 
még arra, hogy a Gyurcsány-Bajnai-kormányok so-
rozatos megszorításokkal sújtották a magyar embe-
reket, eltörölték a 13. havi nyugdíjat, és egyhavi fize-
tést vettek el az ápolóktól, az orvosoktól, a tanárok-
tól és az óvónőktől. Sorozatosan emelték az adókat 
és a rezsit. A baloldal nemcsak a megszorítások miatt 
veszély, hanem most már háborúba is sodorná Ma-
gyarországot, és a betelepítésben is nagyon megen-
gedő. 

A nemzeti kormány visszaadta a 13. havi nyug-
díjat, megemelte az orvosok, az ápolók, a tanárok és 
az óvónők bérét, a nyugdíjemelést, a béremeléseket, 
a családtámogatásokat és a rezsicsökkentést pedig a 
háborús helyzetben is megvédjük, és eddig is meg-
védtük. 

Tisztelt Államtitkár Úr! A növekedés újraindítá-
sát a hitelezés helyreállása, a beruházási aktivitás 
növelése, az exportteljesítmény fenntartása és a 
munkaerőpiaci aktivitás további növelése mellett a 
reálbérek határozott növekedése következtében bő-
vülő fogyasztás is jelentős mértékben támogatni 
fogja. 

Mindezek alapján kérdezem tisztelt államtitkár 
urat, milyen intézkedések várhatóak a további gazda-
sági növekedés elérése érdekében. Köszönöm figyel-
müket. (Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Tisztelt Ország-

gyűlés! Az interpellációra Fónagy János miniszterhe-
lyettes úr válaszol. Öné a szó. 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági mi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. 
Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Mint ahogy ön 
is mondta, 2024 februárjában letörtük az inflációt. 

Az infláció folyamatos mérséklődésének és a bérek di-
namikus növekedésének köszönhetően tavaly szept-
ember óta folyamatosan növekednek a reálbérek. 

A Központi Statisztikai Hivatal legfrissebb ada-
tai alapján februárban a reálkeresetek 9,9 százalék-
kal növekedtek az egy évvel korábbihoz képest. A re-
álbér növekedésének következtében megkezdődött a 
fogyasztói bizalom helyreállása, az óvatossági motí-
vum fokozott oldódása. Ennek köszönhetően a fo-
gyasztás, azaz a kiskereskedelmi forgalom is egyre 
inkább növekszik, mindezt segíti a termelés és a 
GDP növekedése. Míg 2023 az infláció letörésének 
éve volt, ’24 a gazdasági növekedés újraindításának 
az éve. A bruttó hazai termék ’24-ben várhatóan 2,5 
százalékkal, ’25-ben pedig 4,1 százalékkal fog növe-
kedni. 

A kormány célja, hogy Magyarország újra Európa 
egyik leggyorsabban fejlődő gazdasága legyen, és ha-
zánk fejlettsége 2030-ra megközelítse, illetve elérje az 
Európai Unió fejlettségi szintjének 90 százalékát. Eh-
hez szükséges, hogy a foglalkoztatási ráta elérje a 85 
százalékot, a GDP-arányos beruházási ráta pedig a 30 
százalékot, melyből a vállalati beruházások adnak 20 
százalékpontot. 

A hosszú távon is fenntartható gazdasági növeke-
dés elérése érdekében jött létre Magyarország ver-
senyképességi stratégiája, amely közel 1300 piaci sze-
replő véleményén alapul. 

 
 (15.30) 

 
A versenyképességi stratégia hat kiemelt ága-

zatra fókuszál. Ezek: a járműipar, az élelmiszeripar, a 
kreatívipar, az egészségipar, az infokommunikációs 
szektor, valamint az alapanyagipar, ideértve a vegy-
ipar, a fémipar és a műanyagipar együttesét. A straté-
gia célja a hazai beszállítók fejlesztése, a kutatás-fej-
lesztés és innovációs tevékenység erősítése, mindezek 
eredményeképpen az úgynevezett nemzeti bajnokok 
kinevelése.  

A gazdaság újraindításához és a dinamikus gaz-
dasági növekedés fenntartásához szükség van a ma-
gyar gazdaság dualitásának oldására. A külföldi irá-
nyítású vállalatok még ma is két és félszer hatéko-
nyabbak, mint a hazai vállalatok. Ezt a különbséget 
csökkentenünk kell, aminek érdekében négy lépést 
kell megvalósítani: a hazai vállalatokat erőteljesebben 
be kell kapcsolni a termelési láncokba, a hazai Tier 1 
és Tier 2 beszállítók arányát 50 százalékra kell 
emelni. Új nemzeti bajnokokat kell kinevelni. Jelen-
leg ezek száma mintegy húsz. Ezek olyan cégek, me-
lyek egy-egy piac vezetői, képesek kifektetésre, és 
nemzetközileg is versenyképesek. A nemzeti bajno-
kok szerepe, hogy konszolidálják a piacot, erősítsék a 
gazdaságot. Az exportképes kisvállalkozások számát a 
jelenlegi 15 ezerről 20 ezerre szükséges növelni. Végül 
pedig ösztönözni kell a kifektetéseket és csökkenteni 
a negatív profitegyenleget. 

Mindezen lépések hatására Magyarország GDP-
arányos exportja elérheti a 100 százalékot, miközben 
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folytatódik Magyarország gazdasági felzárkózása. Kö-
szönöm kérdését, képviselőtársaimnak a figyelmet. 
Köszönöm, elnök úr. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterhelyettes úr vá-

laszát. Kérdezem képviselő urat, elfogadja-e a választ. 
Öné a szó. 

 
BARCZA ATTILA (Fidesz): Tisztelettel köszö-

nöm a választ. Én úgy látom, hogy a magyar gazdaság 
és a növekedés alapjai stabilak. 2010-hez képest egy-
millió új munkahely jött létre, így a foglalkoztatottak 
száma meghaladja a 4,7 millió főt, a regisztrált állás-
keresők száma pedig történelmi mélyponton van; ezt 
a soproni választókerületben mi különösen érezzük. 
Az infláció a hatékony intézkedéseknek köszönhetően 
összeomlott, így szeptember óta újra nőtt a reál-
bér - amit miniszterhelyettes úr említett, ez a 9,9 szá-
zalék egy nagyon jelentős növekedés -, a külföldi mű-
ködő tőke pedig folyamatosan áramlik az országba. 

Továbbra is kérem, hogy a kormány tegyen meg 
mindent a gazdasági növekedés elérése és növelése 
érdekében. A válaszát tisztelettel elfogadom. Köszö-
nöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Kép-

viselő úr a miniszterhelyettesi választ elfogadta.  
Tisztelt Országgyűlés! Vejkey Imre, a KDNP kép-

viselője, interpellációt nyújtott be a kultúráért és in-
novációért felelős miniszterhez: „A kormány milyen 
támogatásokkal szolgálja a családok jólétét?” címmel. 
Öné a szó, képviselő úr. 

 
DR. VEJKEY IMRE (KDNP): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! A hiteltelenség és a 
képmutatás iskolapéldája, ahogy a baloldal évek óta 
folyamatosan a kormány családtámogatási intézkedé-
seit támadja, amiket egyébként ők is igénybe vesznek. 
Teszik mindezt úgy, hogy a 2002-es hatalomra kerü-
lésük után, a korábbi ígéretüket megszegve, eltörölték 
az első Orbán-kabinet otthonteremtési rendszerét, és 
megszüntették a kedvezményes, kamattámogatott hi-
teleket, több mint duplájára emelték a lakásáfát, to-
vábbá a devizahitelezés csapdájába terelték a magyar 
családokat. 

Emlékezzenek, hogy a 2010 előtti családpolitika 
nem támogatta az egy és két gyermeket nevelőket, és 
a háromgyermekeseknek is csak minimális állami 
hozzájárulás járt. Emlékezzenek, hogy Gyurcsány Fe-
renc és a szocialisták 2005-ben eltörölték az egy- és 
kétgyermekes családok adókedvezményét, s a három-
gyerekesekét pedig radikálisan csökkentették. Emlé-
kezzenek, hogy a szocialisták a gyes időtartamát is 
csökkentették, amit a nemzeti kormány 2010-ben ál-
lított vissza. A 2010-es kormányváltást megelőzően 
sok nőnek választania kellett a gyermekvállalás és a 
munkahelye megtartása között. A 2010-ig működő 
balliberális adórendszer a jövedelmek eltitkolására és 
a segélyekből való megélhetésre ösztönzött. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Mi, a Fidesz-KDNP a bal-
oldallal szemben hisszük és valljuk, hogy a család a 
legfontosabb összetartó erő a társadalomban, amire 
vigyázni kell. Családok nélkül nincs jövője a nemzet-
nek. 14 éve azon dolgozunk, hogy a fiatal pároknak, a 
gyermekeket váróknak, a gyermekes családoknak és 
az időseknek is folyamatos támogatást nyújtsunk, és 
kiszámítható környezetet biztosítsunk.  

14 éve lépésről lépésre vezettünk be több mint 
harminc családtámogatási formát, melyek az ott-
honteremtés, az anyagi biztonság és a munka, vala-
mint a magánélet egyensúlya köré épültek. A magyar 
családtámogatási rendszer egyik legfontosabb jel-
lemzője, hogy az egy egész életen átnyúló támogatási 
rendszer, ahol minden életszakaszban segítséget tu-
dunk nyújtani.  

Az Európai Unió tagállamai közül Magyarorszá-
gon az egyik legkedvezőbb a családtámogatási rend-
szer. A családtámogatásnak köszönhetően 2010 óta 
jelentősen javult a gyermekeket nevelő háztartások 
anyagi helyzete, valamint a családok ingatlan vagyona 
is jobban gyarapodott. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Folyamatosan építjük a 
családbarát Magyarországot. Családtámogató intéz-
kedéseinket azok az ellenzéki, balliberális családok is 
élvezik, akik szerint természetes, hogy ez jár nekik. 
Legfontosabb feladatunk tehát, hogy kiszámíthatósá-
got biztosítsunk pártállástól függetlenül minden ma-
gyar családnak, s megőrizzük számukra Magyaror-
szág békéjét és biztonságát. (Az elnök a csengő meg-
kocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) Hiszünk eb-
ben az értékben, hisszük a családbarát ország eszmé-
jét. Várom megtisztelő válaszát, kérdezve azt, hogy a 
kormány milyen támogatásokkal szolgálja a családok 
jólétét. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-

terpellációra Zsigó Róbert államtitkár úr válaszol. 
Öné a szó, államtitkár úr.  

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm szépen a szót, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Való-
ban úgy van, a nemzeti kormány számára, számunkra 
ezekben a háborús időkben is a gyermek az első, ezek-
ben a nehéz időkben is megvédjük a családtámogatá-
sokat. Brüsszel és az európai baloldal háborúpárti po-
litikája egyre nagyobb veszélybe sodorja Európát, és 
rendkívüli kiadásokkal terheli hazánkat is. A kormány 
a háború okozta rendkívüli kiadások közepette is 
megvédi a családi adórendszert, a családtámogatáso-
kat. Januártól bevezettük a CSOK Pluszt és a még 
kedvezőbb falusi CSOK-ot. Elmondhatjuk tehát, hogy 
míg Gyurcsányék mindig elvettek a családoktól, addig 
a nemzeti kormány évről évre bővíti a családtámoga-
tási rendszert.  

Mi nem a bevándorlókban, hanem a magyar 
gyermekekben látjuk Magyarország jövőjét, és ahogy 
képviselő úr is mondta, 2010-ben Magyarországon 
családbarát fordulat történt, a kormány legfontosabb 
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prioritása az volt, hogy támogassuk a gyermekválla-
lást, a gyermeknevelést. Ez abból is látszik, hogy a 
2010-es összeghez képest három és félszeresére emel-
tük a családok támogatására fordított összegeket; ez 
az idei esztendőben is 3300 milliárd forint.  

Ugyan a válaszomra rendelkezésre álló időkeret 
nem engedi meg, hogy mindent fölsoroljak, de azért 
engedjen meg néhány számot! A minimálbér emelke-
désével a gyermekgondozási díj havonta folyósítható 
maximális összege évről évre emelkedik, 2010-hez 
képest 2024-re több mint három és félszeresére emel-
kedett. A minimálbér, valamint a garantált bérmini-
mum emelkedésének köszönhetően a diplomásgyed 
összege is minden évben emelkedik, 2024. január 1-
jétől az alapképzés esetén bruttó 186 760, a mester-
képzés esetén pedig több mint 228 ezer forintra. 
2021. július 1-jétől bevezettük a „Csed 100”-at, ami 
azt jelenti, hogy a gyermeket vállaló, gyermeket szülő 
anyukák a gyermekük születését követő fél esztendő-
ben a bruttó fizetésüket, tehát a bruttó fizetésük 100 
százalékát kapják kézhez.  

2024. január 1-jétől a minimálbér emelkedésével 
együtt 266 800 forintra nőtt az önellátásra képtelen 
gyermekek gondozásáért a gondozó szülők számára járó 
otthongondozási díj, a gyod összege is. 2023. január 1-
jétől havi szinten gyermekenként 10 ezer forint plusz 
családi adókedvezmény jár a tartósan beteg, illetve sú-
lyosan fogyatékos gyermekeket nevelő családoknak. 
2020. január 1-jétől nem kell személyi jövedelemadót fi-
zetniük a négy vagy több gyermeket nevelő édesanyák-
nak, 2022. január 1-jétől az átlagbérig a 25 év alatti fia-
taloknak, 2023. január 1-jétől pedig már a 30. életévük 
betöltése előtt gyermeket vállaló édesanyáknak sem. 

 
 (15.40) 

 
Bevezettük korábban a babaváró kölcsönt, ame-

lyet most 11 millió forintra emeltünk. A bevezetésétől 
mostanáig közel 242 ezer család vette ezt igénybe, 
több mint 2,3 milliárd forint összegben. 

Bevezettük eredetileg a CSOK-ot is, az idén ja-
nuár 1-jétől pedig bevezettük a CSOK Plusz kamattá-
mogatott hitelprogramot, a falusi CSOK összegét pe-
dig 50 százalékkal megemeltük. 

Hosszan sorolhatnám még azokat az intézkedé-
seket, amelyeket megtettünk azért az elmúlt 14 esz-
tendőben, hogy támogassuk Magyarországon a gyer-
meket vállaló családokat. Brüsszelben háborús készü-
lődés folyik, ezt mindannyian érezzük. Mi továbbra is 
meg fogjuk védeni a magyar családok békéjét és biz-
tonságát. Köszönöm szépen a figyelmüket. (Taps a 
kormánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen államtitkár úr vála-

szát. Megkérdezem képviselő urat, elfogadja-e az ál-
lamtitkári választ. Öné a szó. 

 
DR. VEJKEY IMRE (KDNP): Mindenekelőtt kö-

szönöm államtitkár úr megtisztelő válaszát, melyet el-
fogadok. Számunkra első Magyarország békéjének és 

a családok biztonságának a megőrzése. Ellenfeleink 
ezért folyamatosan támadnak bennünket itthon és 
külföldön, nemzetközi fórumokon pedig már nyomás 
alá is helyeztek bennünket. De mi akkor is kitartunk 
Magyarország békéjének és a családok biztonságának 
a megőrzése mellett. Látniuk kell, hogy napjainkban 
már ott tartunk, hogy fenyegetéssel, zsarolással, for-
rásvisszatartással akarnak belepréselni bennünket 
ebbe a háborúba, de mi akkor is kitartunk, mert ne-
künk Magyarország békéje és a családok biztonsága 
az első.  

Köszönöm a kormány támogatását, és kérem 
honpolgárainkat, hogy Magyarország békéje és a csa-
ládok biztonsága érdekében támogassák a Fidesz-
KDNP-t az európai parlamenti és az önkormányzati 
választásokon. Köszönöm. (Szórványos taps a kor-
mánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Országgyűlés! Képviselő úr az államtitkári választ el-
fogadta.  

Tisztelt Országgyűlés! Hegedüs Andrea, a DK 
képviselője, interpellációt nyújtott be a pénzügymi-
niszterhez: „Mikor?” címmel. Öné a szó, képviselő 
asszony. 

 
HEGEDÜS ANDREA (DK): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Ház! Tisztelt Államtitkár Úr! Bűn, amit 
a nyugdíjasokkal tesznek. Bejelentették, hogy az ala-
csony gazdasági növekedés miatt idén sem lesz nyug-
díjprémium, aztán az is kiderült, hogy június 9-éig 
nem lesz költségvetés sem, nehogy a magyarok még a 
választások előtt megtudják, milyen súlyos a helyzet 
valójában. 

Önök tönkretették a gazdaságot, és ezt a mély-
szegénységben élő nyugdíjasok érzik a legjobban. 
Még véletlenül sem fogják vissza a gyeplőt, folya-
matosan játsszák át a magyarok pénzét a fideszes 
barátaiknak, épülnek a luxusszállodáik, és zökke-
nőmentesen működnek a pénznyelő beruházásaik. 
Emelték ugyan 6 százalékkal a nyugdíjakat, de Ro-
gán Antal kedvenc óriásplakátos cégét 18 százalék-
kal támogatták, szintén az inflációra hivatkozva. 
Hogy is van ez, államtitkár úr? Külön van infláció a 
haveroknak? A nyugdíjasoknak 6 százalék, a have-
roknak 18 százalék. 

Közben pedig tudjuk, milyen kiszolgáltatott hely-
zetben vannak a nyugdíjasok. Végigdolgozták az éle-
tüket, és most magányosan, betegen és szegényen kell 
tölteniük azt az időt, amikor már a megérdemelt pi-
henésüket kellene élvezniük. Magányosan, hiszen a 
gyerekeik, unokáik már külföldre költöztek egy jobb 
élet reményében, és jó, ha évente egyszer találkozhat-
nak. Betegen, hiszen nincs pénzük gyógyszerre, egek-
ben a gyógyszerárak, és nem tudnak eljutni orvoshoz 
a várólisták miatt. Szegényen, hiszen a nyugdíj nem 
követi az inflációt, a kormány könyöradományaiból 
kell hónapról hónapra megélniük. Milyen megalázó 
egy szülőnek, nagyszülőnek, amikor a gyermekeitől 
kell pénzt kérnie kölcsön, mert kevés a nyugdíja? 
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Sok idős embernek ez a valóság. Már nem tud adni 
ajándékot vagy akár zsebpénzt az unokájának. Van, 
akinek előrehaladott kora ellenére munkát kell vállal-
nia, hogy meg tudjon élni. 

Államtitkár úr, hogy tehették ezt? A kormánynak 
felelőssége, hogy odafigyeljen az idős állampolgára-
ira, hiszen ők építették fel a mi jelenünket. Tisztessé-
gesen végigdolgozták az életüket egy nyugodt, békés 
időskor reményében, azonban keservesen csalódniuk 
kellett, amikor azzal szembesültek, hogy cserben 
hagyta őket a kormányuk.  

Kérdezem tehát államtitkár urat: mikor tervezik 
rendezni a nyugdíjasok helyzetét? Mikor lesz nyugdíj-
emelés és mikor lesz nyugdíj-kiegészítés? Köszönöm 
szépen. (Taps a DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-

terpellációra Tállai András miniszterhelyettes úr vá-
laszol. Miniszterhelyettes úr, öné a szó. 

 
TÁLLAI ANDRÁS pénzügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! Politikai lózun-
gokkal és vádaskodásokkal teli felszólalása mellett 
még valótlanságokat is állított az interpellációjában. 
(Hegedüs Andrea: Meg kell kérdezni a nyugdíjaso-
kat!) Ha megengedi, akkor ezzel kezdeném. 

Az első valótlanság, amit állított, az az, hogy a 
jelenlegi kormány tönkretette a gazdaságot. Az első 
tényadat, amit szeretnék mondani: egy tönkretett 
gazdaságban nem növekszik a munkavállalók szá-
ma, márpedig jelenleg Magyarországon növekszik, 
4,7 millió. Egy tönkretett gazdaságban nem 3,7 szá-
zalék az infláció, hanem attól nyilván jóval maga-
sabb. Egy tönkretett gazdaságban nem nőnek a re-
álbérek. A legutóbbi statisztikai jelentés szerint kö-
zel 10 százalékkal növekedtek a reálbérek. Egy 
tönkretett gazdaságban nem csökken az államadós-
ság mértéke, márpedig jelenleg a GDP-hez mérten 
az államadósság folyamatosan csökken. És egy 
tönkretett gazdaság nem növekszik, márpedig a 
magyar gazdaság 2024-ben növekedési pályára állt, 
és remélhetőleg 2-3 százalékos gazdasági növeke-
dés lesz év végére. 

A másik fontos, ami talán a kérdésének a lé-
nyege lenne: azt állítja, hogy a nyugdíjak nem köve-
tik az inflációt. Én azt gondolom, hogy ön nem követi 
a valóságot, nem követi a történéseket, hiszen a kor-
mánynak az egyik legfontosabb ígérete volt 2010-
ben, hogy ezt követően a nyugdíjaknak megőrzi a vá-
sárlóértékét, nem fordulhat az elő, hogy a nyugdíjak 
értéke csökkenni fog. És ez így is történt, pedig nem 
volt könnyű, hiszen amikor a gazdaság növekedési 
pályára állt, akkor könnyű, könnyebb, van miből 
nyugdíjat emelni, finanszírozni, de amikor Covid 
volt, és emberek százezrei nem tudtak dolgozni, vagy 
amikor energiaár-robbanás volt, és úgy megterhelte 
még ma is a költségvetést, vagy amikor bizony magas 
volt az infláció, 20 százalék fölötti infláció volt, vagy 
amikor recesszió volt az országban, a kormány akkor 

is tartotta az ígéretét, és akkor is megőrizte a nyug-
díjak vásárlóértékét. 

Minden évben biztosított a költségvetésben a 
nyugdíjak fedezete, mégpedig olyan összegben, 
ahogy azt a kormány ígérte, az inflációt meghala-
dóan. Ennek az eredménye az, hogy 2010 óta mint-
egy 20 százalékkal nőtt a nyugdíjak vásárlóereje, az 
átlagnyugdíj pedig 97 ezer forintról 231 ezer forintra 
emelkedett. Nem úgy az önök idejében. 2005-10 kö-
zött a nyugdíjak vásárlóértéke 10 százalékkal csök-
kent. Önök elvették a 13. havi nyugdíjat még 2009-
ben, mi azt teljes összegben, teljes havi összegében 
visszaadtuk. 

Tisztelt Képviselő Asszony! Azt gondolom, az ön 
állítása, hogy a magyar kormány, a Fidesz-KDNP-
kormány nem becsüli meg a nyugdíjasokat, valótlan. 
Eddig is megbecsülte, és a jövőben is mindig figyelni 
fog rájuk, és a nyugdíjak vásárlóértékét ezután is meg 
fogja őrizni. Köszönöm szépen. (Szórványos taps a 
kormánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Megköszönöm miniszterhelyettes úr vá-

laszát. Megkérdezem képviselő asszonyt, elfogad-
ja-e a választ. Öné a szó. 

 
HEGEDÜS ANDREA (DK): Tisztelt Államtit-

kár Úr! Hiába beszél itt összevissza, én úgy gondo-
lom, hogy ez csak magyarázkodás. Amit ön elmon-
dott, akkor ezt miért nem érzik a magyar nyugdíja-
sok, akár Mezőkövesden is? (Rétvári Bence: Sze-
mélyeskedés! Személyeskedik!) Az elmúlt 14 év 
mutatja, hogy a nyugdíjasok helyzetén egyedül a 
kormányváltás segíthet. Ha a család önöknek eny-
nyire fontos, akkor miért nem figyelnek a legidő-
sebb családtagokra is?  

Mi azért dolgozunk, hogy erre minél előbb sor ke-
rüljön, és ne kelljen 2026-ig várni, ugyanis ha Orbán 
elveszíti a többségét a június 9-ei európai parlamenti 
és önkormányzati választáson, mi, a Demokratikus 
Koalíció, MSZP, Párbeszéd, szociáldemokrata, zöld-
szövetség már másnaptól előrehozott választást fo-
gunk követelni. 

 
 (15.50) 

 
Ezért kérünk mindenkit arra, hogy szavazzon a 

legerősebb, már 26 százalékon álló ellenzéki, DK-
MSZP-Párbeszéd-közös listára. A választ nem foga-
dom el. (Taps a DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Országgyűlés! Képviselő asz-

szony nem fogadta el a miniszterhelyettesi választ. 
Tájékoztatom önöket, hogy elfogadott napirendünk-
nek megfelelően a határozathozatalra a holnapi ülés-
napunkon kerül sor.  

Tisztelt Országgyűlés! Szabadi István, a Mi Ha-
zánk képviselője, interpellációt nyújtott be a belügy-
miniszterhez: „Miért hagyják összeomlani az ál-
lami egészségügyi ellátást?” címmel. Öné a szó, 
képviselő úr.  
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SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk): Köszönöm szé-
pen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Tisztelt Ház! A Fidesz 2009-ben azt hangoztatta, 
hogy a szocialisták a rossz költségvetés oltárán felál-
dozták az egészségügyet, a csőd szélére sodorták az 
ellátást, emiatt a várólisták napról napra nőttek és 
műtétek maradtak el. Nos, ez így is volt sajnos. Tény 
és való, hogy Gyurcsány Ferenc kormányzása idején 
kórházakat zártak be, és bevezették a vizitdíjat, de az 
egészségügy rendszere gyakorlatilag a rendszervál-
tás óta alulfinanszírozott, ami ellen az elmúlt 14 év-
ben maga a kormány sem tett semmit, a kórházak 
adósságát nem sikerült felszámolni, látjuk, hogy fo-
lyamatosan csak emelkedik. És ez csak a jéghegy 
csúcsa.  

A magánegészségügy elszívó hatása miatt a Covid 
óta 20 ezer orvos, illetve ápoló hagyta el a közellátást. 
A magyar orvosok több mint 40 százaléka tíz éven be-
lül eléri a nyugdíjkorhatárt. 130 ezer egészségügyi 
dolgozó van hazánkban, ami a kilencvenes évekhez 
képest 30 ezer fővel kevesebbet jelent. A helyzetet fo-
kozza, hogy közelgő nyugdíjazás miatt akár további 15 
ezer ápoló is távozhat a rendszerből. A szakemberhi-
ány következtében idén már több mint száz kórházi 
osztály, illetve részleg kényszerű szüneteltetéséről 
kellett dönteni - megfelelő ellátásért akár 130 kilomé-
tert is kell utazniuk a betegeknek.  

A pénz- és létszámhiánnyal is összefügg, hogy az 
évente elvégzett 200 ezer műtét mellett 41 500 beteg 
vár beavatkozásra, közülük 23 400 beteg több mint 
60 napja szerepel a várólistán. Szakértői vélemények 
szerint az új járóbeteg-irányítási rendszer bevezetése 
csak rontani fog a helyzeten, mert az eddigi napi 30 
beteg helyett csak 10 beteget enged majd előjegyezni 
a rendszer, ami a várakozási időt biztosan tovább 
fogja növelni. 

Tisztelt Országgyűlés! Az új ügyeleti rendszer 
csak papíron működik rendesen, az Országos Kórházi 
Főigazgatóság is elismerte, hogy bevezetése óta a kór-
házak sürgősségi osztályán megnőtt a betegforgalom. 
Mivel gyermekügyelet csak a vármegyei kórházakban 
működik, így a szülők szintén a kórházak sürgősségi 
osztályára viszik a gyermekeiket. (Zsigó Róbert: Hon-
nan gondolod?)  

Mindeközben az egészségügy egyre inkább ketté-
szakad: az állami egészségügy egyre inkább szegény-
ellátássá alakul át, a tehetősebbek pedig a megerő-
södő magánegészségügyet veszik igénybe. A magán-
egészségügyi szolgáltatás piaca a Covid óta gyakorla-
tilag megduplázódott, az egészségügy üzletté vált Ma-
gyarországon, nem hiába szállt be Csányi Sándor után 
Mészáros Lőrinc is a magánegészségügybe.  

Kérem tisztelt államtitkár úr válaszát azzal kap-
csolatban, hogyan tervezi megakadályozni a kormány 
az állami egészségügy összeomlását. Honnan fogják 
pótolni a nyugdíjba vonulási hullám miatt fokozódó 
létszámhiányt? Készülnek-e a választások után kór-
házbezárásokra és szakrendelők államosítására? Ké-
rem megtisztelő válaszát. Köszönöm szépen. (Taps a 
Mi Hazánk soraiból.)  

ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Az in-
terpellációra Rétvári Bence miniszterhelyettes úr vá-
laszol. Öné a szó.  

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Kép-
viselő Úr! Tisztelt Ház! Elég sok szóbeszédalapú rész 
volt a felszólalásában, tisztelt képviselő úr, igyekszem 
majd ezeket helyreigazítani.  

Nézzük a nagy számokat az egészségügy kapcsán! 
Amikor elkezdtük a kormányzásunkat, akkor 1198 
milliárd forintot fordítottunk egészségügyre. Ezt na-
gyon nagy mértékben növeltük az elmúlt években, 
most 3225 milliárd forintot fordítunk erre. Tehát az 
1198-hoz jött még 2027 milliárd, és így lett 3225 mil-
liárd forint. Több mint 170 százalékkal, közel három-
szorosára, jóval több mint két és félszeresére növeltük 
az egészségügyre fordítható forrásokat. Ezeknek egy 
jó része béremelésekre ment.  

Először az orvosok béremelése zajlott le. Az az or-
vos, aki a pályája kezdetén volt, az 2010-ben 129 ezer 
forintot keresett, most ugyanígy egy pályakezdő orvos 
687 ezer forintot keres. Akkor a pályájának nem az 
elején, hanem a végén lévő orvos ezzel a 129 ezer fo-
rinttal szemben 262 ezer forintot keresett. Ezzel 
szemben most nem 262 ezer forintot keres meg nem 
is a kétszeresét, meg nem is, mondjuk, egymillió fo-
rintot, meg nem is kétmillió forintot, hanem 262 ezer 
forint helyett 2 millió 380 ezer forintot keres. Ez egy 
óriási előrelépés. 

Fontos volt az ápolók béremelése is. Idén már-
cius 1-jétől volt egy 20 százalékos, tavaly júliustól pe-
dig egy 18 százalékos emelés. Akinek az átlagos kere-
sete 2010-ben 170 ezer forint volt ápolóként, annak 
most közel 800 ezer forint a fizetése. Ez volt az egyik 
fontos lépés, a bérek megemelése.  

Olyanokról beszélt, tisztelt képviselő úr, hogy 20 
ezer ember távozott az orvosok közül. Ez meg aztán 
végképp nem az, hogy a valótlanság, hanem a teljes 
tájékozatlanság a területen, hiszen valóban volt olyan 
időszak, amikor csökkent az orvosok száma, ez a szo-
cialista kormányzásnak volt az időszaka, amikor a ko-
rábbi, magasabb orvosszámhoz képest 2010-re 3 ezer 
fővel, 33 943-ra csökkent az orvosok száma 2002-höz 
képest; ekkor valóban csökkent. Azóta viszont nőtt, 
jóval többet nőtt, mint amennyivel a szocialista idő-
szakban csökkent, és 40 ezer fő környékére nőtt. Te-
hát akkor, amikor 34 ezerről 40 ezer főre nő az orvo-
sok száma, tehát 6 ezerrel több orvos lesz, arra az idő-
szakra mondja ön, hogy 20 ezer orvos távozott, úgy, 
hogy összességében van 40 ezer orvos, sőt a szocia-
lista kormányzás idején csak 34 ezer orvos volt Ma-
gyarországon. Tehát hála istennek itt is növekedésről 
beszélhetünk.  

Az új járóbeteg-irányítási rendszerrel több bete-
get lehet ellátni, tisztelt képviselő úr, mert nem a 
rendszer enged valahány embert felvenni, hanem 
maga az orvos beállítja, hogy hány percenként fogja a 
betegeket fogadni, semmifajta külső kényszer nin-
csen. Nem tudom, hogy minek alapján beszél erről.  
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A sürgősségi osztályok és az ügyelet viszonya. 
Pontosan azért tettük a sürgősségi osztályok mellé 
sokszor az ügyeletet, hogy akik a sürgősségi osztályra 
mennek be, de igazából nincs sürgősségi ellátásra 
szükségük, hanem sima, akár ügyeleti ellátásban is 
részesíthetők, azok ne várjanak ott négy-öt órát, 
ameddig a valóban sürgős betegeket, akiknek vérzése 
van, romlik az egészségi állapota, és gyorsan el kell 
őket látni, ellátják, hanem akiknek nincsen sürgősségi 
beavatkozásra szüksége, az ottani ügyeleten, a sürgős-
ségi osztály mellett lévő ügyeleten el tudják látni, és 
nem három-négy óra múlva, amíg jönnek a sürgős-
ségi betegek, hanem rögtön, fél órán belül ellátható.  

És ha megnézi ön is az országos számait, hogy 
most már április 25-éig 543 ezer beteget látott el az új 
ügyeleti rendszer, és ezt összeveti azzal a számmal, 
hogy hány ügyeleti óra volt eddig folyamatosan a vár-
megyékből, hónapról hónapra egyre több vármegyé-
ben, akkor azt láthatja, hogy körülbelül egy óra alatt 
egy orvosnak egy beteget kell ellátni. Ez szintén nem 
a várakozás és a tumultus időszaka.  

Azt kérem öntől, hogy ezeket a változásokat ön is 
támogassa. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypár-
tok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr válaszát. Kérdezem képviselő urat, elfogadja-e a 
választ.  

 
SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk): Köszönöm szé-

pen a szót, elnök úr. Nem fogadom el államtitkár úr 
válaszát, többek között azért sem, mert a valóság tel-
jesen más azzal szemben, amit ön elmondott. (Rét-
vári Bence: Tudjuk meg, mi!)  

És ha már a béremeléssel válaszolt, akkor hadd 
mondjam el, hogy az ápolók nem kapták meg az idén 
beígért béremelésüket rendesen. A kormányzati kom-
munikáció szerint az ápolók alapbére márciustól átla-
gosan 20 százalékkal nőtt, ehelyett azonban sokan 
csak 13-14 százalék többletet kaptak, mivel a korábbi 
pótlékok többsége beépült az alapbérbe. (Rétvári 
Bence: Az tilos, jogszabályilag tilos!) Máshol pedig a 
pluszmunkáért járó díjazást csökkentették. Az emelés 
előtt az ápolók átlagbére, nézzük a számot, bruttó 460 
ezer forint volt. 92 ezer forint emelés járt volna, ehe-
lyett sokaknál 50-60 ezer forinttal nőtt csak a bér, ami 
meg sem közelíti a sajtóban hangoztatott 800 ezer fo-
rintot. Sok nővér még most is másodállást kell hogy 
vállaljon, hogy meg tudjon élni.  

Vezényléssel fenyegetik őket, miközben az adó-
mentesen adható 30 forint/kilométer helyett to-
vábbra is csak 15 forint/kilométer munkába járási 
költségtérítésben részesülnek. Ez a szomorú valóság, 
tisztelt államtitkár úr. (Taps a Mi Hazánk soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Tisztelt Országgyűlés! Kép-

viselő úr nem fogadta el a miniszterhelyettesi választ. 
Tájékoztatom önöket, hogy elfogadott napirendünk-
nek megfelelően a határozathozatalra a holnapi ülés-
napunkon kerül sor.  

Tisztelt Országgyűlés! Az interpellációk tárgyalá-
sának végére értünk. Azonnali kérdések következnek.  

Megköszönöm együttműködésüket, az ülés veze-
tését átadom Latorcai János alelnök úrnak. Alelnök 
úr, parancsoljon! 

 
(Az elnöki széket dr. Latorcai János,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 

 (16.00) 
 
ELNÖK: Jó napot kívánok! Tisztelt Képviselőtár-

saim! Szeretettel köszöntöm valamennyiüket. Ahogy 
Jakab elnök úr az imént bejelentette, az azonnali 
kérdések órája következik.  

Tisztelt Ház! Arató Gergely és Kálmán Olga, a DK 
képviselői, azonnali kérdést kívánnak feltenni a mi-
niszterelnök úrnak: „Mikor?” címmel. Tájékoztatom a 
tisztelt Országgyűlést, hogy a DK frakcióvezetője elő-
zetesen úgy nyilatkozott, hogy személyes válaszadást 
kér, így miniszterelnök úrnak távolléte miatt a máso-
dik soron következő azonnali kérdések órájában 
kell válaszolnia.  

Most a DK-frakció soron következő kérdést fel-
tenni kívánó képviselőjének kérdése következik, az 
pedig Sebián-Petrovszki László képviselő úr, aki 
azonnali kérdést kíván feltenni a belügyminiszter úr-
nak: „Milyen probléma?” címmel. Miniszter úr tá-
volléte miatt válaszadásra Rétvári Bence államtitkár 
urat jelölte ki. Tisztelettel kérdezem képviselő urat, 
hogy elfogadja-e a válaszadó személyét. (Sebián-Pet-
rovszki László jelzésére:) Képviselő úr elfogadja. 
Sebián-Petrovszki László képviselő úré a szó. Paran-
csoljon! 

 
SEBIÁN-PETROVSZKI LÁSZLÓ (DK): Köszö-

nöm szépen, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Látom, 
ismételten sikerült a Fidesznek meg az önök kormá-
nyának a pedofilokat választani a gyerekek helyett. Mi 
más oka lenne annak, hogy önök leszavazták minden 
egyes bizottságban, minden egyes alkalommal a Fi-
desz-KDNP-összefogásban a DK gyermekvédelmi 
törvénycsomagját, amit azért nyújtottunk be, hogy 
soha többé egy gyerek se lehessen pedofilok áldozata 
az állami intézményrendszerben? Önök erre azt 
mondták, hogy nem. Pedig ebben a csomagban szám-
talan olyan javaslatunk volt, amely, azt gondolnánk, 
hogy ennek a problémának a megoldását szolgálta 
volna: törvénybe foglalhattuk volna, hogy megszigo-
rítsuk a pedofilok és a pedofilsegítők büntetését, vizs-
gálóbizottságot állítottunk volna fel a visszaélések ki-
vizsgálására, fejleszthettük volna a családsegítő szol-
gálatot, illetve az örökbefogadási rendszert, valamint 
létrehozhattunk volna egy áldozatsegítő bejelentő-
rendszert is. Önök pedig szépen sorban minden javas-
latra nemet mondtak minden egyes bizottságon, ál-
lamtitkár úr. (Rétvári Bence: Van egy ilyen telefon-
szám!) 

Tudom én, hogy védeniük kell a sajátjaikat, az or-
báni pedofilhálózat tagjait, értem én, csak éppen az 
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ártatlan gyermekek esnek áldozatul, és életre szóló 
traumát szereznek jelenleg az állami intézményrend-
szerben. Önök mégis békésen nevetgélve leszavazzák 
a DK javaslatait, és leszavazták minden témában, ak-
kor is, amikor az volt a célunk, hogy megismerhessék 
az okokat, hogy miért engedték szabadon K. Endrét; 
és akkor is, amikor pont a gyermekvédelem szem-
pontjából is emelni kellett volna a családi pótlékot, 
vagy arra tettünk javaslatot, hogy a gyermekvédelmi 
dolgozók bérét emeljük.  

Kérdezem államtitkár urat, hogy miért állt a Fi-
desz és a kormány az orbáni pedofilhálózat oldalára. 
Milyen szakmai problémája volt tételesen az önök 
kormányának, illetve a Fidesznek a DK gyermekvé-
delmi javaslataival, azon túl, hogy börtönbe zárnánk 
a pedofilokat? Köszönöm szépen. (Taps az ellenzéki 
sorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Mint 

említettem, a választ Rétvári Bence miniszterhelyet-
tes, államtitkár úr fogja megadni. Parancsoljon, öné a 
szó. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ha már ön a bérekkel fe-
jezte be a felszólalását, tisztelt képviselő úr: melyik 
az az egyetlen kormány Magyarország elmúlt 
34 éves történelmében, a rendszerváltás óta, aki a 
szülő nélkül felnövő gyermekekkel foglalkozó szoci-
ális munkatársaknak a bérét csökkentette? Melyik az 
az egyetlen kormány, aki azoktól vett el, akiknek szü-
lei sincsenek? Önök, a baloldal. Önök csökkentették 
minden gyermekotthonban dolgozónak a bérét 
(Sebián-Petrovszki László: Mit csináltatok 14 évig?), 
mert az IMF, a Világbank és az Európai Bizottság ezt 
kérte önöktől, és önök elvontak 12 milliárd forintot 
a magyar gyermekvédelmi rendszertől (Sebián-Pet-
rovszki László: Mit csináltatok 14 évig?), attól a 
gyermekvédelmi rendszertől, amely 40 milliárdos fi-
nanszírozásban részesült, most pedig 127 milliárd 
forintos finanszírozásban részesül. Háromszor ak-
kora összegben! És önök voltak az egyetlenek, akik 
tényleg nem a milliárdosoktól vettek el, nem a ban-
koktól vettek el, nem a közműcégektől vettek el, 
akiknek luxusprofitja volt, velük nem foglalkoztak; 
csak és kizárólag azokkal foglalkoztak, akik nehéz 
helyzetben vannak, például azokkal a szülő nélkül 
felnövő gyerekekkel, akik valamilyen állami gondos-
kodásban vannak: tőlük elvettek 12 milliárd forintot, 
és minden embertől elvettek, akik ott dolgoztak, egy-
havi bért, tisztelt képviselő úr.  

És kiket engedtek az utcán szabadon kószálni? 
Pontosan a pedofilokat. (Sebián-Petrovszki László 
közbeszól.) Önöknek csak 81 pedofilt sikerült bör-
tönbe zárni, most 663-an vannak rács mögött azért, 
mert most vannak olyan jogszabályok, amelyekkel fel 
lehet lépni ellenük. Önök nem az áldozatok érdekéből 
indultak ki, amikor büntető törvénykönyvet módosí-
tottak, hanem az elkövetők érdekéből: az elkövetőnek 

minél több indoka legyen arra, hogy kibújjon a bün-
tetés alól. Ezért csak 81 ember ült hűvösön, és most 
ezért 663. 

Tisztelt Képviselő Úr! A következő napokban, 
pontosabban a holnapi napon, kedden, itt a plenáris 
ülésen meg fogjuk vitatni a gyermekvédelmi törvény 
szigorítását. Többféle módosító javaslatot minden 
párttól várunk, önöktől is (Az elnök csengetéssel jelzi 
az időkeret leteltét.), az önöktől jobbra és az önöktől 
balra ülő képviselőtársaktól, és reméljük, hogy ér-
demben fognak ezzel a kérdéssel foglalkozni, nem 
úgy, mint ezelőtt három évvel. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra Sebián-Petrovszki László képviselő úré a szó. 
Parancsoljon! 

 
SEBIÁN-PETROVSZKI LÁSZLÓ (DK): Köszö-

nöm, elnök úr. Most is beszélt össze hetet-havat, ál-
lamtitkár úr (Rétvári Bence: Tényeket!), ahelyett, 
hogy arról beszélne, hogy adnak-e és mennyi pénzt 
arra az intézményrendszerre, amely a gyermekvédel-
met szolgálja. (Rétvári Bence: 127 milliárd!) Nem ad-
nak! Nem adnak! A DK javaslatát lesöpörték az asz-
talról, ismét mondom, minden bizottságban. A leg-
frissebb hírek szerint összességében 500 milliárdot 
költenek el a Rogán vezette propagandaminisztéri-
umban, illetve a hozzá tartozó reklámokra, és ehhez 
képest azt mondja, hogy nem tudnak, nem akarnak 
pénzt adni arra, hogy az a lepusztult intézményrend-
szer, amelyben jelenleg gyermekek vannak, és amely 
egyébként kiszolgáltatottá teszi ezeket a gyerekeket, 
normálisan működjön.  

Önök az okozói és az akadályozói is annak, hogy 
itt normális gyermekvédelem legyen ebben az ország-
ban, és a holnap tárgyalandó törvénycsomagban sin-
csenek ilyen javaslataik. Az a legjobb Magyarország 
meg a gyermekek érdekében is, ha önöktől minél 
előbb megszabadulunk. Mi azt gondoljuk, hogy előre 
hozott választások fognak következni június 9-e után, 
és az a célunk (Az elnök csengetéssel jelzi az időkeret 
leteltét.), hogy önök azon olyan vereséget szenvedje-
nek, ami után egy jobb Magyarország jön. Köszönöm 
szépen. (Taps a DK soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

lasz illeti meg miniszterhelyettes, államtitkár urat is. 
Parancsoljon! 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Kép-
viselő Úr! Tisztelt Ház! Szívesen megismétlem, hogy 
megháromszoroztuk a gyermekvédelmi intézmények 
finanszírozását, 40 milliárdról több mint 127 milliárd 
forintra (Sebián-Petrovszki László: És az inflációval 
mi van?), szemben az önök idejével, amikor önök 
csökkentették a gyermekvédelem támogatását.  

De ha már összegekről beszélünk, megmagya-
rázná ön mint DK-s képviselő, hogy a DK-s László 
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Imre Újbudán miért kötött az óvodákban (Sebián-Pet-
rovszki László: A ti polgármesteretek kötötte! - Az el-
nök csenget.) gyerekeket molesztáló pedagógiai asz-
szisztenssel egy hatmillió forintos különmegbízási 
szerződést, vagy hogy az önkormányzat a tenyerén 
hordozta azt az embert (Gréczy Zsolt közbeszól. - Az 
elnök csenget.), akit intézményről intézményre küld-
tek tovább, mert sehol sem tudott sokáig megma-
radni? (Sebián-Petrovszki László: Majd téged is be-
perellek…) Miért nem rúgták ki, és miért büntették 
egy plusz 6 millió forintos szerződéssel? És azt a má-
sikat is elmagyarázza nekem, hogy az milyen demok-
ratikus vizsgálati módszer, amit önök vezetnek be, 
hogy a DK-s polgármester esetleges mulasztásait az 
elmúlt évekből ezen pedofilügy kapcsán maga a DK-s 
polgármester által vezetett bizottság hivatott kivizs-
gálni? Ilyet se láttam még, hogy valaki önmagát vizs-
gálhatja, hogy hibázott-e, vagy sem. Azt hiszem, ebből 
kódolható a végeredmény. (Az elnök csengetéssel jelzi 
az időkeret leteltét.)  

Önök pedig, ne feledjük, az előző gyermekvé-
delmi törvénnyel Brüsszelig futottak, hogy ott próbál-
ják ezt a törvényt megsemmisíteni, és Brüsszel erre 
hivatkozással nem fizeti ki a gyermekvédelemnek járó 
több mint 10 milliárd forintos fejlesztési támogatást. 
Erre olyan büszkék, tisztelt képviselő úr? (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Bedő Dávid, 
Orosz Anna, Szabó Szabolcs és Tompos Márton 
Kristóf képviselők, a Momentum képviselői, azon-
nali kérdést kívánnak feltenni a miniszterelnök úr-
nak: „Kérem, válaszoljon, Miniszterelnök Úr!” cím-
mel. Tájékoztatom a tisztelt Országgyűlést, hogy a 
Momentum frakcióvezetője előzetesen úgy nyilat-
kozott, hogy személyes válaszadást kér, így minisz-
terelnök úrnak távolléte miatt a második soron 
következő azonnali kérdések órájában kell vála-
szolnia.  

Most a Momentum-frakció soron következő, 
azonnali kérdést feltevő képviselőjének kérdése kö-
vetkezik, azaz Tompos Márton képviselő úrnak a 
kérdése, aki kérdést kíván feltenni az igazságügyi 
miniszternek: „Kérem, válaszoljon, Miniszter 
Úr!” címmel. Tisztelt Képviselő Úr! A miniszter úr 
távolléte miatt válaszadásra Répássy Róbert minisz-
terhelyettes, államtitkár urat jelölte ki. (Tompos 
Márton Kristóf jelzésére:) Köszönöm szépen, hogy 
jelzi számomra, hogy elfogadja a válaszadó szemé-
lyét. Tompos Márton Kristóf képviselő úré a szó. Pa-
rancsoljon! 

 
TOMPOS MÁRTON KRISTÓF (Momentum): 

Nagyon szépen köszönöm, elnök úr. Tisztelt Képvise-
lőtársak! Hogyha már ilyen családiasan vagyunk itt 
ezen a szép hétfői délutánon (Rétvári Bence: A Mo-
mentumból egyedül vagy!), akkor beszéljünk valami 
pozitívumról a változatosság kedvéért! Ugye, az 
ügyészség 2023-ban kifejezetten aktív volt, szükség is 

volt rá sajnos. A szervezett bűnözői körök az EU-s for-
rásokhoz kapcsolódó csalások és az áfacsalás terüle-
tén voltak igazán aktívak, de a pénzmosás és a korrup-
ciós esetek is sajnos gyakoriak. Összességében, ugye, 
sokmilliárdos tételekről beszélünk.  

 
 (16.10) 

 
Néhány adat: 2023-ban 1371 új ügyben indítot-

tak nyomozást, és 139 vádemelés történt, ami több 
mint 50 százalékkal magasabb, mint 2022-ben. Hm! 
Ha kicsit jobban belenézünk a számokba, az látszik, 
hogy az ügyek közel 34 százaléka nem közbeszerzés-
hez kapcsolódó csalás, közel 20 százaléka áfacsalás, 
de van itt még közbeszerzési csalás, pénzmosás és így 
tovább. Szép munka, nem? De! Szerintem legalábbis, 
úgyhogy én innen is szeretnék gratulálni az Európai 
Ügyészség munkájához, ők tényleg végzik a dolgukat.  

És akkor nézzük meg, hogy az önök ügyészsége, a 
magyar ügyészség mivel került a hírekbe. Az önök volt 
igazságügyi miniszterétől idézek a Völner-Schadl-
botrány kapcsán: „Persze, magukat kihúzatták … a 
Martinovics Detti”, és szintén Varga Judit: „Javasol-
ták az ügyészeknek, hogy mit kéne kihúzni, de azt 
nem mind tartották be.” Ez az önök ügyészsége! Ezzel 
szemben már 2019-ben, azaz öt évvel ezelőtt 680 ezer 
aláírás gyűlt össze arra, hogy lépjünk be az Európai 
Ügyészségbe.  

Államtitkár úr, nem jönnek a pénzek; amíg ilyen 
ügyészségünk van, valószínűleg nem is fognak jönni a 
pénzek. Úgyhogy egyetlenegy kérdésem van csak: 
mire várnak? (Taps a Párbeszéd és az MSZP padso-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt Répássy Róbert miniszterhelyettes, államtitkár 
úr fogja megadni. Parancsoljon! 

 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselő Úr! Ha jól értem, két össze nem 
függő kérdést tett fel nekem. (Tompos Márton Kris-
tóf: Egyet!) Az egyik az Európai Ügyészség működés-
ével és azzal kapcsolatos, hogy milyen hatékony az 
Európai Ügyészség; a másik pedig egy konkrét bünte-
tőeljárással kapcsolatos kérdés. (Tompos Márton 
Kristóf: Nem!) 

Egyébként ebben a kérdésben, a konkrét bünte-
tőeljárás ügyében más országgyűlési képviselők már a 
legfőbb ügyészt is megkérdezték, és a legfőbb ügyész 
válaszolt itt, az Országgyűlésben, hogy tudniillik fo-
lyamatban van a büntetőeljárás; a büntetőeljárásban 
újabb bizonyítékokat fognak beszerezni; és a büntető-
eljárás végén természetesen az ügyészség tájékoztatni 
fogja a közvéleményt arról, hogy mit is végzett. (Tor-
dai Bence közbeszól.) 

Ami pedig az Európai Ügyészséget illeti, az Euró-
pai Ügyészség kiválóan együttműködik a magyar 
ügyészséggel. (Közbeszólás az ellenzéki pártok padso-
raiból: Tiborcz István!) Az Európai Ügyészség vezetője 



15961 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 13. ülésnapja, 2024. április 29-én, hétfőn 15962 

példamutatónak nevezte a magyar ügyészséggel való 
együttműködést (Derültség az ellenzéki pártok padso-
raiból.), és mivel - nyilván ön is tudja - ez nem egy kö-
telező együttműködés az Európai Unióban, nem köte-
lező az Európai Ügyészséget igénybe venni, ezért azok 
az országok, azok a tagállamok, amelyek kívül marad-
tak az Európai Ügyészségen - nem egyedül vagyunk ez-
zel, nem egyedüli tagállamként -, az úgynevezett EPPO 
szervezetén kívül, azok együttműködnek az európai fő-
ügyésszel, és az európai főügyészség vagy Európai 
Ügyészség pedig a magyar ügyészséget veszi igénybe a 
vizsgálataihoz.  

Úgy tudom, hogy eddig kifogás még nem volt a 
magyar ügyészség szerepével kapcsolatban. Kérem, 
fogadja el az Európai Ügyészség vezetőinek a vélemé-
nyét. Az is nagyon fontos, hogy ön mit gondol erről, 
de talán az is, hogy az Európai Ügyészség vezetője mit 
gondol a magyar ügyészséggel való együttműködés-
ről. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok pad-
soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra Tompos Márton Kristóf képviselő urat illeti a 
szó, parancsoljon! 

 
TOMPOS MÁRTON KRISTÓF (Momentum): 

Államtitkár úr, nagyon köszönöm, hogy válaszolt 
arra a kérdésre, amit nem tettem föl, tehát nem kér-
deztem a Völner-Schadl-ügyről, idéztem az önök 
volt igazságügyi miniszterétől. És sejtettem, hogy az 
lesz a válasz, hogy hát, fantasztikus az együttműkö-
dés az Európai Ügyészséggel. Ez tényleg csodálatos, 
nagyon örülünk neki.  

Az egyetlen probléma ezzel az, hogy Magyaror-
szág az egyetlen ország az Európai Unióban, ahol 
magas rangú politikus korrupciós ügy miatt még 
nem került börtönbe, pedig, azt hiszem, önöknek 
nem kell magyarázni, hogy lenne miért. Úgyhogy én 
nagyon örülök annak, hogy az EPPO azt mondja, 
hogy persze, a kapcsolat remek, csak, tudja, a helyzet 
az, hogy a valóság meg azt mutatja, hogy önök nem 
végzik el a munkájukat; az igazságügyi miniszter nem 
végzi el a munkáját; a magyar ügyészség nem végzi 
el a munkáját. 

Ezért még egyszer kérdezem - mivel továbbra 
sincsenek EU-s pénzek, és amíg ilyen munkájuk 
lesz, addig nem is lesznek EU-s pénzek -, hogy mi-
kor fogunk belépni végre az Európai Ügyészségbe. 
Ez az egyetlen kérdésem - nem a Völner-Schadl-
ügy, semmi más, az Európai Ügyészséghez való 
csatlakozás. (Taps az MSZP és a Párbeszéd padso-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg miniszterhelyettes, ál-
lamtitkár urat is, parancsoljon! 

 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Tisztelt Képviselő Úr! Bizonyára 
keveset olvasgatja Magyarország Alaptörvényét, ezt 

feltételezem önről, hogy keveset olvassa ezt a doku-
mentumot (Tompos Márton Kristóf: Imádom…), de 
Magyarország Alaptörvényében világosan lefekte-
tésre került, hogy Magyarországon a hatalmi ágak el-
választásának elvén nyugszik az államhatalom gya-
korlása, ezért az igazságügyi minisztertől megkér-
dezni azt, hogy mit csinál a legfőbb ügyész, az egy or-
szággyűlési képviselő esetében az információhiány-
ból adódik, mert egyébként ön, mint országgyűlési 
képviselő, az Alaptörvény szerint közvetlenül meg-
kérdezheti a legfőbb ügyésztől, amit szeretne tudni. 
Nem az igazságügyi minisztertől kell megkérdezni, 
hanem a legfőbb ügyésztől, ugyanis az ügyészség és a 
legfőbb ügyész minden évben beszámol az Országgyű-
lésnek. Sajnálom, hogy a legfőbb ügyész beszámoló-
ján nem volt alkalma részt venni (Tompos Márton 
Kristóf: Én itt voltam…); milyen jó lenne, hogyha el-
jönne, és ott megkérdezné a legfőbb ügyésztől, hogy 
vajon milyen döntéseket hozott. Majd a legközelebbi 
beszámolóján (Az elnök a csengő megkocogtatásával 
jelzi az időkeret lejártát.) fáradjon be az Országgyű-
lésbe! Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Vajda Zoltán kép-
viselő úr, az MSZP képviselője, azonnali kérdést kíván 
feltenni a miniszterelnök úrnak: „Toleránsak va-
gyunk a fideszes politikusokkal, csak hagyják 
békén a gyerekeinket!” címmel.  

Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Tekintettel 
arra, hogy az MSZP frakcióvezetője ezen azonnali kér-
désnél előzetesen nem nyilatkozott a személyes vá-
laszadási kérelemről, ezért ezt a határozati házszabály 
alapján úgy kell tekinteni, hogy a kérdést feltevő kép-
viselő személyes válaszadást nem kér. Ennek megfe-
lelően Vajda Zoltán képviselő urat illeti a szó, paran-
csoljon! 

 
VAJDA ZOLTÁN (MSZP): Nagyon szépen köszö-

nöm a szót. Egy idézettel kezdem először önöknek. Az 
idézet így hangzik: „Az óvodák és iskolák politikai 
semlegességének követelménye azt szolgálja, hogy a 
gyermekek ne válhassanak a politika eszközévé. Az 
óvodákban és iskolákban többdimenziós függőségi vi-
szonyrendszer működik a gyermekek, a szülők, a pe-
dagógusok, az intézményvezetők, a fenntartó és az 
önkormányzat között, ezért bármilyen pártpolitikai 
kényszer vagy ajánlat, illetve pártpolitikai megnyilvá-
nulás, jelenlét aggályokat vet fel” - mondta az önök ál-
tal megválasztott alapvető jogok biztosa még 2019-
ben, és tette ezt jó okkal.  

A kormánypárti képviselők teljes sorának vált be-
vett gyakorlatává, hogy gyerekeket használnak ki po-
litikai célra. Maga Orbán Viktor is kapott ezért bírsá-
got korábban, de Borkai Zsoltnak is kedvelt időtöltése 
volt a gyermekekkel való kampányolás.  

Valójában szinte hónapról hónapra lehet törté-
neteket olvasni aszfalton térdepeltetett óvodásokról, 
politikai ünnepségre kivezényelt gyerekekről, akiket a 
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politikus ott díszletnek használt. Legutóbb pont Rá-
kay Philip legújabb filmjének a megnézése volt köte-
lezően ajánlott számos iskolás gyermek számára.  

Önök ezen a gyakorlaton továbbra sem változtat-
tak, sőt törvényt is módosítottak kifejezetten azért, 
hogy a gyermekek kampánycélú felhasználását foly-
tathassák, amit a képviselőik most is megpróbálnak 
kihasználni. Választókerületemben, a XVI. kerület-
ben a múlt hét folyamán Szatmáry László önkor-
mányzati képviselő és Kovács Péter polgármester is 
részese lett ennek a megszokott fideszes tradíciónak. 
Szatmáry Lászlóék ráadásul az óvoda mellé még egy 
pultot is kitettek, amin az őket népszerűsítő kép lát-
ható. Ezt a fajta kampányolást a köznyelv egyszerűen 
politikai pedofíliának nevezi.  

Ezért kérdezek akkor önöktől tisztelettel három 
dolgot. Egy: mikor szoknak le a gyermekek politikai 
célú kihasználásáról? Kettő: önök szerint milyen ko-
molyan vehetők a gyermekvédelmi beszédeik akkor, 
amikor a gyakorlatban látványosan nem törődnek a 
gyerekekkel? És végül: elhatárolódik-e azon politiku-
soktól, akik gyerekeket felhasználva kampányolnak? 
Köszönöm szépen. (Taps a Momentum és a Párbe-
széd padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt Gulyás Gergely miniszter úrtól fogjuk hallani. 
Parancsoljon, miniszter úr, öné a szó. 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! A jogsza-
bályok világosan szabályozzák azt, hogy kampányolni 
milyen keretek között lehet. Ha valaki ezt nem tartja 
be - sőt, adott esetben azt látjuk, hogy ezen a területen 
még olyan esetekben is, amikor egyébként kétséges, 
hogy az illető ezt a szabályt betartotta-e -, ezt a válasz-
tási bizottságok a lehető legszigorúbban értelmezik.  

Jó néhány példát tudnék mondani, amikor a Ma-
gyar Szocialista Párt politikusai mutatkoztak gyerme-
kekkel. Úgy gondolom, hogy miután a választójogi 
törvény világosan rögzíti, hogy a választójog korha-
tára 18 év, ezért az ennél fiatalabbak a választásokon 
különösebb segítséget nem fognak jelenteni. Én csak 
azt tudom mondani, hogy a gyermekeket valóban ér-
demes a kampányból kihagyni. 

Amikor bárki nem így járt el - függetlenül attól, 
hogy melyik politikai oldalról van szó -, akkor a vá-
lasztási szervek az ilyen jellegű bejelentések esetén el-
jártak; mondom, adott esetben még inkább indoko-
latlan szigorúságról, mintsem megengedő eljárásról 
beszélhetünk a részükről. 

 
 (16.20) 

 
Úgyhogy megnyugtatom önt, hogy szerintem, ha 

a választási kampány az összes többi területen olyan 
jól működne, és olyan következményekkel járna az, 
ha valaki jogsértő magatartást tanúsít, mondjuk, 
adott esetben külföldi pártadományokat fogad el, 

vagy ezzel fizeti ki a nagygyűléseit, ha ezek ugyan-
olyan szankciókkal járnának, akkor a baloldali pártok 
nagyon nagy bajban lennének. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg Vajda Zoltán képviselő 
urat. Parancsoljon! 

 
VAJDA ZOLTÁN (MSZP): Köszönöm szépen a 

válaszát. Van egyetértési pont akkor köztünk, tehát 
vehetem úgy válaszát, hogy ön elítéli azt, aki gyerme-
kekkel kampányol. Akkor hadd kérjem azt öntől, hogy 
hívja fel akkor párttársát, Kovács Pétert, a XVI. kerü-
let fideszes polgármesterét, vagy Szatmáry önkor-
mányzati képviselőt, és hívja fel a figyelmüket arra, 
hogy ezt ne tegyék.  

Azt is javasolta nekem, hogy forduljunk a helyi 
választási bizottsághoz. Miniszter úr, tájékoztatom, 
hogy a helyi választási bizottsághoz fordultunk, ame-
lyet egyébként egy valamikori fideszes párttag vezet. 
A jelenlegi jegyzője az önkormányzatnak fideszes 
párttag volt, az általa vezetett helyi választási bizott-
ság elutasította kérelmünket. De ne aggódjon, termé-
szetesen, ha kell, én az Alkotmánybíróságig elme-
gyek - amely természetesen végtelenül független, és 
bízom a meglátásukban -, mert önökkel szemben ne-
kem tényleg nagyon fontos, hogy a gyermekek egész-
séges környezetben nőhessenek fel, és ne válhassa-
nak, mondjuk, Szatmáry Lászlóhoz vagy Kovács Pé-
terhez hasonló politikusoknak a politikai játszóte-
révé. Remélem, csatlakozik akkor hozzám, vegye fel a 
telefonját, és hívja föl a fideszes párttársait arra, hogy 
ne tegyék ezt. Köszönöm szépen. (Szórványos taps az 
ellenzék soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg miniszter urat is. Pa-
rancsoljon, miniszter úr! 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Azt tudom csak 
mondani, hogy ha önök bejelentést tettek, akkor majd 
ezt a helyi választási bizottság, illetve magasabb fóru-
mon talán az országos választási bizottság, a Nemzeti 
Választási Bizottság, majd pedig a bíróság el fogja bí-
rálni.  

Még egyszer azt tudom mondani, hogy természe-
tesen itt számtalan olyan határeset van, ahol eddig 
egyébként a joggyakorlat kifejezetten szigorúan járt 
el. Például a miniszterelnök esetében fel sem merült, 
hogy ő gyerekekkel akart volna kampányolni. Amikor 
meglátták az óvodások, odarohantak hozzá, és ennek 
ellenére a miniszterelnököt is elmarasztalták. Úgy-
hogy nyugodt lehet, hogy ilyen esetekben a magyar bí-
róság még az indokoltnál is, vagy akár a Nemzeti Vá-
lasztási Bizottság az indokoltnál is nagyobb szigorú-
sággal jár el, és semmiféleképpen nem tekinthető a 
gyakorlat megengedőnek.  
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Még egyszer mondom, azért érdemes lenne a sa-
ját házuk táján is keresgélni. Jó néhány olyan képet 
fog találni, ahol akár még közjogi tisztséget betöltő 
szocialista vagy volt szocialista politikusok gyerme-
kekkel mutatkoztak. Bízom benne, hogy az érzékeny-
ségét ez akkor is zavarta. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Brenner Koloman képviselő 
úr és Lukács László frakcióvezető úr, a Jobbik képvi-
selői, azonnali kérdést kívánnak feltenni a miniszter-
elnök úrnak: „Mit gondol erről, Miniszterelnök úr?” 
címmel. Tájékoztatom a tisztelt Országgyűlést, hogy a 
Jobbik frakcióvezetője előzetesen úgy nyilatkozott, 
hogy személyes válaszadást kér, így miniszterelnök 
úrnak távolléte miatt a második soron következő 
azonnali kérdések órájában kell válaszolnia.  

Most a Jobbik-frakció soron következő, kérdést 
feltenni kívánó képviselőjének a kérdése következik. 
Brenner Koloman képviselő úr, a Jobbik képviselője, 
azonnali kérdést kíván feltenni a kultúráért és inno-
vációért felelős miniszternek: „Mit gondol erről, 
Miniszter úr?” címmel.  

Tisztelt Képviselő Úr! A miniszter úr távolléte 
miatt válaszadásra Zsigó Róbert miniszterhelyettes, 
államtitkár urat jogosította fel. Tisztelettel kérdezem, 
elfogadja-e a válaszadó személyét. (Jelzésre:) Nagyon 
szépen köszönöm. Brenner Koloman képviselő urat 
illeti a szó. Parancsoljon! 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Egy 
társadalom fejlettségi szintjének egyik legfontosabb 
mutatója az értelmiség anyagi és erkölcsi megbecsült-
ségének mértéke és színvonala. Azt gondolom, abban 
egyetértünk, hogy a pedagógusok mellett az egyetemi 
oktatók és dolgozók világa az, ami talán a leginkább 
mutatja azt, hogy egy politikai erő, jelen esetben a je-
lenlegi fideszes kormány mennyire becsüli meg az ér-
telmiséget.  

Azt gondolom, hogy a fideszes alapítványi for-
mába átforgatott egyetemi világban is csak az egye-
temi hierarchia legmagasabb szintjén vannak közép-
európai viszonylatban elfogadható bérek, a tanárse-
gédek és adjunktusok még ezekben a fideszes alapít-
ványi fenntartású egyetemeken sem annyit keresnek, 
amit szerintünk akár csak közép-európai összehason-
lításban megérdemelnének.  

Ráadásul az ELTE, a Műszaki Egyetem vagy a Ze-
neakadémia esetében, amely egyetemek állami fenn-
tartásban maradtak, még siralmasabb a helyzet. Ta-
lán a tisztelt fideszes képviselőtársaim is látták azt az 
egyetemi oktatótársamat, aki nettó 213 ezer forintot 
keres doktorként. Tehát, ha önök azt gondolják, hogy 
ez elég, akkor azt gondolom, hogy ez az önök tudás- 
és értelmiségellenes politikájának a bizonyítéka.  

Azt gondolom, hogy ráadásul Gulyás miniszter úr 
a legutóbbi Kormányinfón valami háborúval magya-
rázta, hogy erre miért nem jut pénz. (Gulyás Gergely: 

Van egy háború…) Szóval, miniszter úrnak itt is jelez-
ném, hogy ez egy álságos és cinikus érvelés, amit vissza-
utasítok a Jobbik-Konzervatívok nevében. Hát, ne 
mondja már azt, miniszter úr, hogy a jelenlegi fideszes 
kormány a költségvetésből ne tudna, mondjuk, a Voda-
fone megvásárlása vagy a repülőtér megvásárlása he-
lyett azonnali 50 százalékos béremelést adni az egyetemi 
oktatóknak, amelyet egyébként jómagam a Jobbik-Kon-
zervatívok frakciója részéről évek óta mindig benyújtok!  

Kérdezem tehát miniszterhelyettes urat, mikor 
látnak végre hozzá az átfogó béremeléshez az egye-
temi világban is. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A választ, mint emlí-

tettem, Zsigó Róbert miniszterhelyettes, államtitkár 
úr fogja megadni. Parancsoljon, öné a szó. 

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm szépen a szót, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Elő-
ször is természetesen egyetértünk önnel abban, hogy 
minden egyetemi oktatónak megbecsülés és köszönet 
jár azért a munkáért, amit elvégeznek.  

De amit ön most mondott: ön azt mondta, hogy 
miniszter úr „valami háborúra” hivatkozva mondta 
azt, hogy nincs pénz az egyetemi oktatók béremelé-
sére. Képviselő Úr! A szomszédunkban háború dúl, az 
orosz-ukrán háború több mint két éve. Tízezrek, szá-
zezrek halnak meg naponta. Gyerekek maradnak ár-
ván, édesanyák lesznek özvegyek. És ön azt mondja 
erre, hogy „valami háború”? E miatt a háború miatt és 
az önök meg a hazai baloldal meg a brüsszeli baloldal 
szankciós politikája miatt Magyarország is és Európa 
is válságban van olyan tekintetben, hogy megviseli 
azokat az időket és a költségvetésünket ez a válság. 
Ennek ellenére, a háború ellenére megvédjük a csa-
ládtámogatásokat, és minden lehetőségünket, ami 
megvan, megpróbáljuk béremelésre fordítani.  

Ahogy ön is említette, az év elején emeltük a pe-
dagógusbéreket. Az elmúlt esztendőkben - nem fér 
bele az időmbe felsorolni - béremelések voltak a ma-
gyar felsőoktatásban is. Versenyképességi fordulat 
történt a magyar felsőoktatásban is. És igen, amikor 
lehetőségünk lesz rá, és a háborús időszaknak vége 
lesz, akkor a felsőoktatásban is megkezdődhetnek a 
béremelések.  

Mi a háború kezdete óta a béke pártján állunk. 
Azt mondjuk, hogy mielőbbi tűzszünetre és béketár-
gyalásra van szükség. Azt gondolom, ez a kulcsa an-
nak, hogy többek között béremelések történjenek. Azt 
kérem önöktől, önök se a háborút támogassák, hanem 
a béke pártján álljanak. Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes, 

államtitkár úr. Egyperces válasz illeti meg Brenner 
Koloman képviselő urat is. Parancsoljon! 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszö-

nöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Akkor üdvözlöm, hogy 



15967 Az Országgyűlés tavaszi ülésszakának 13. ülésnapja, 2024. április 29-én, hétfőn 15968 

államtitkár úr hasonlóan cinikus és álságos választ 
ad a kérdésre, mint miniszter úr. Amikor én a hábo-
rúról beszéltem, akkor nem a súlyos háború okozta 
kihívásokra utaltam, hanem hogy az az érv, misze-
rint a háború miatt nincs a magyar költségvetésben 
pénz, az egy álságos és cinikus érvelés, mert önöknek 
mindig jut súlyos milliárd minden olyan célra. Hi-
szen a politika egy értékválasztás, államtitkár úr. Az 
önök értékválasztását látjuk: önöknek semmi pénz 
nem kár, mondjuk, egy repülőtér megvásárlására 
vagy egy Belgrád-Budapest vasútra. Én ezt az érték-
választást állítottam szembe egy konzervatív válság-
kezeléssel, amely ilyenkor az oktatásba és a felsőok-
tatásba fordítja az adófizető polgárok pénzét.  

Tehát azt gondolom, hogy ezzel érvelni, amivel 
önök most itt brüsszeleznek, és ilyenfajta érveléssel 
mondják azt, hogy még várjon a magyar egyetemi vi-
lág arra, hogy megfelelő bérek legyenek, ez egy álsá-
gos és cinikus érvelés, ezzel nem tud senki egyetér-
teni, aki valóban az egyetemi világgal foglalkozik. Kö-
szönöm. (Szórványos taps a Jobbik soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg államtitkár, miniszter-
helyettes urat is. 

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. A kép-
viselő úr értékválasztásról beszél. Mi is értékválasztás-
ról beszélünk. Az elkövetkezendő időszaknak az a kér-
dése, hogy háború legyen vagy béke. (Dr. Brenner Ko-
loman: Putyin elvtárssal beszéljétek meg!) Önök a há-
borút választották, mi a békét választottuk.  

Egyébként csak halkan jegyzem meg, tisztelt kép-
viselő úr, még ha olyannyira ideges is, hogy az önök 
által folyamatosan példaként felhozott Eötvös Loránd 
Tudományegyetem állami támogatása 2022-ben az 
eredeti előirányzathoz képest ’23-ra 31 százalékkal 
nőtt, amely az idei esztendőben sem csökkent.  

 
(16.30) 

 
Ezek egyébként bérre is fordíthatók. (Dr. Bren-

ner Koloman: 213 ezer forint a fizetésük.) A Buda-
pesti Műszaki Egyetem támogatása is nőtt az idei esz-
tendőben. Amit enged a szomszédunkban dúló há-
ború, azt megteszünk azért, hogy a felsőoktatás fej-
lődjön. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőviselőtársaim! Toroczkai 
László képviselő úr, a Mi Hazánk frakcióvezetője, 
azonnali kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úr-
nak: „Miről nem számolt be a magyaroknak, Minisz-
terelnök Úr?” címmel. Tájékoztatom a tisztelt Ország-
gyűlést, hogy a Mi Hazánk frakcióvezetője előzetesen 
úgy nyilatkozott, hogy személyes válaszadást kér, így 
miniszterelnök úrnak távolléte miatt a harmadik so-
ron következő azonnali kérdések órájában kell vá-
laszolnia.  

Most a Mi Hazánk-frakció soron következő kér-
dést feltenni kívánó képviselőjének kérdése követke-
zik. Novák Előd képviselő úr, a Mi Hazánk képvise-
lője, azonnali kérdést kíván feltenni a miniszterelnök 
úrnak: „Gyermekgyilkosság önvédelemből? Miért tá-
mogatja Izrael népirtását semlegességünk helyett a 
sékeljobboldal?” címmel. Tisztelt Ház! Tájékoztatom 
a tisztelt Országgyűlést, hogy a Mi Hazánk frakcióve-
zetője előzetesen úgy nyilatkozott, hogy személyes vá-
laszadást kér, így miniszterelnök úrnak távolléte mi-
att a harmadik soron következő azonnali kérdések 
órájában kell válaszolnia.  

Most a Mi Hazánk-frakció soron következő kér-
dést feltenni kívánó képviselőjének kérdése követke-
zik, aki szintén Novák Előd képviselő úr, aki azonnali 
kérdést kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Tit-
kosítás helyett mikor tudhatjuk meg a ci-
gányság termékenységi rátáját, ahogy azt a 
KSH is szeretné?” címmel. Tisztelt Ház! Képvise-
lőtársaim! Tekintettel arra, hogy a Mi Hazánk frak-
cióvezetője ezen azonnali kérdésnél előzetesen nem 
nyilatkozott a személyes válaszadási kérelemről, 
ezért ezt a határozati házszabály alapján úgy kell te-
kinteni, hogy a kérdést feltevő képviselő személyes 
válaszadást nem kér. Ennek megfelelően Novák Előd 
képviselő urat illeti a szó, és Gulyás Gergely minisz-
ter úr fog rá válaszolni. Parancsoljon, képviselő úr, 
öné a szó. 

 
NOVÁK ELŐD (Mi Hazánk): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Miniszter Úr! Pokol Béla alkot-
mánybíró a korábbi, „Európa végnapjai. A demográ-
fiai összeroppanás következményei” című és alcímű 
könyvében is kimondta, hogy a cigányság generáción-
ként megduplázódik, miközben a magyarság megfele-
ződik, tehetjük hozzá, de sajnos nem láthatunk hiva-
talos kimutatást. Miért? Néhány éve Kapitány Balázs, 
a KSH Népességtudományi Kutatóintézet főmunka-
társának egy prezentációjában látta a megyei bontá-
sát a termékenységi rátának, ott a cigányság által alig 
lakott megyében csak 1,1 körüli volt a szám, azaz a 
magyarságé ez alatt lehet, tehát nemzedékenként 
tényleg megfeleződünk.  

Miért ne lehetne a törvény szerinti 13 nemzetisé-
get, így a cigányságot is nemcsak népszámláláson kü-
lön mérni, de a születésszámukat is vizsgálni külön. 
Megkeresésemre a KSH ezt válaszolta nekem. Idé-
zem: „A népesség nemzetiségi hovatartozásának nyil-
vántartásában a törvényhozás az illetékes, ebben a 
KSH-nak nincs jogköre. A nemzetiségi hovatartozás 
szerinti termékenységre vonatkozó igény már több-
ször felmerült, de a jelenlegi jogszabályok nem teszik 
lehetővé, hogy a születési statisztikai kérdőívre ráke-
rüljön a nemzetiségre vonatkozó kérdés.”  

Tisztelt Miniszter Úr! A cigányság népességrob-
banásából a bűnözés fokozódására nem vonhatok le 
nyilvánvaló következtetést a házelnöki cenzúra miatt, 
de az eltartók és eltartottak arányának durva megvál-
tozása miatt, a romlás miatt azért azt kimondhatjuk, 
hogy már nemcsak a nyugdíjrendszer, hanem az egész 
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államháztartás összeroppanása, fenntarthatatlansága 
fenyeget.  

A struccpolitika helyett tehát mikor tudhatjuk meg 
a cigányság termékenységi rátáját? Hajlandók-e jogsza-
bályi módosításra ennek érdekében, ahogy azt a KSH 
is szükségesnek tartja? Ezt korábban hiába kérdeztem 
önöktől írásban, csak mellébeszélés volt a válasz. 
Most nagyon bízom benne, hogy érdemben választ 
kaphatok: hajlandók-e a tisztánlátásra, vagy marad a 
titkosítás? Köszönöm a figyelmet. (Taps a Mi Hazánk 
soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Képviselő 

Úr! Nagyon köszönöm, hogy nem fordította a szót a 
termékenységi rátáról másra, mert akkor meg is von-
tam volna a szót. Miniszter urat illeti a szó, parancsol-
jon! 

 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Semmi-
féleképpen ne sértődjön meg az amúgy indokoltnak 
tűnő baloldali beszólásokon és hozzászólásokon. Ez 
nem akadálya annak, hogy ha önökben megvan a haj-
landóság, néhány év múlva összefogjanak, és akár egy 
listán is legyenek. Nem akarom azzal a képviselő urat 
megvádolni, hogy önökben megvan a hajlandóság, 
csak azt mondom, hogy az ilyen jellegű kijelentések 
egyáltalán nem akadályozzák meg, hogy a baloldal né-
hány év múlva akár össze is fogjon önökkel, csak önö-
kön múlik.  

Ami a kérdését illeti, azt tudom mondani, hogy 
a cigánysággal kapcsolatos kérdésekben ennek a 
kormánynak nagyon világos válasza volt: oktatás és 
munka. Ha valaki megnézi, egy olyan családtámoga-
tási rendszerünk van, ami mindenkit támogat, füg-
getlenül attól, hogy az illető cigány vagy nem cigány, 
ha egyébként dolgozik, és munka mellett neveli a 
gyermekeit.  

Ami a népszámlálást illeti, ott azt tudom mon-
dani, hogy természetesen a népszámlálás során a 
nemzeti és etnikai kisebbségek nyilatkozhatnak, il-
letve az állampolgárok nyilatkozhatnak, hogy nem-
zeti, illetve etnikai kisebbséghez tartozónak vallják 
magukat, ez szerintem helyes és indokolt. Az viszont 
teljesen érthetetlen, hogy ezen túlmenően ön milyen 
formában és milyen eszközökkel kívánja megtudni, 
hogy valaki egy nemzeti vagy etnikai kisebbséghez 
tartozik-e vagy sem, hogyan képzelné el a gyakorlat-
ban ennek a megvalósítását. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Egy-

perces viszonválaszra Novák Előd képviselő úré a szó, 
parancsoljon! 

 
NOVÁK ELŐD (Mi Hazánk): Miniszter úr, kicsit 

fordítva ül a lovon, furcsa, hogy tőlünk kér tanácso-
kat, de természetesen kész vagyok, hiszen végeztem 
én is romológiai tanulmányokat a Pázmányon, ötösre 

vizsgáztam belőle, úgyhogy tudunk természetesen ta-
nácsot adni, hogy hogyan lehet ezt felmérni. Többféle 
módja van, hogy kit nevezünk cigánynak. Nyilván van 
önbevallás módján, ez nem túl hatásos, ennél hatáso-
sabb, ha, mondjuk, a környezete által cigánynak te-
kintett valaki, illetve ez a születési statisztikai kérdőív, 
amit a KSH is említett, ez nyilvánvalóan kitölthető 
adott esetben a kórház munkatársai által, hiszen ano-
nim módon kell ezt kitölteni.  

Viszont nagyon lényeges, hogy ha a népszámlá-
lásnál tisztán láthatunk a nemzetiségeket illetően, 
akkor a jövőre nézve miért nem láthatunk tisztán. Il-
letve valamennyire láthatunk, nem tudom, hogy 
szembesült-e azzal, hogy tovább csökkent a termé-
kenységi ráta. Hát, most külön nem tudjuk, hogy a 
magyarságon belül mennyire, de a magyar állampol-
gárok tekintetében 1,51-ről 1,38-ra csökkent például, 
ami egy évvel korábban még 1,5 fölött volt. És rend-
kívül megtévesztő az a kormánypropaganda, amit ön 
is folytat itt, hogy sokat költ hazánk családtámoga-
tásra. Ugyanis az Eurostat szerint a GDP százaléká-
ban vizsgálva az EU 27 tagállamának e kiadásait, 
messze átlag alatt költünk erre: csak a huszadik Ma-
gyarország. Köszönöm, elnök úr. (Taps a Mi Hazánk 
soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra miniszter urat illeti a szó. Parancsoljon!  
 
GULYÁS GERGELY, a Miniszterelnökséget ve-

zető miniszter: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Szeret-
ném tájékoztatni arról, hogy számtalan olyan egyér-
telmű statisztika van, ami éppen az ellenkezőjét bizo-
nyítja annak, mint amit ön elmondott.  

Tehát Magyarország azzal, hogy a GDP több mint 
4, közel 4,5 százalékát költi családtámogatásra, azzal 
az Európai Unióban a legtöbbet költi erre. Ön az Eu-
rópai Bizottságnak hisz, nem javaslom, hogy ezt a hi-
bát túl gyakran elkövesse, de például az adókedvez-
ményeket ők nem számolják bele ezekbe a statiszti-
kákba. Tehát azért mondom, hogy aligha lehet vitatni, 
hogy az egyik legjelentősebb támogatás, helyes és 
munkaalapú támogatás, amit a magyar családoknak 
adunk, az adókedvezmények mértéke.  

Egyebekben pedig képviselő úr azért nem tu-
dott válaszolni arra a kérdésre, amit talán szokatlan 
módon én tettem fel, mert az emberi méltóság tisz-
teletének a keretein belül ilyen jellegű népszámlá-
lásra lehetőség nincsen. Önbevallásra természete-
sen lehetőség van, szociológiai tanulmányok is szü-
letnek ebben a témakörben, de úgy gondolom, a 
magyar államnak az ezzel kapcsolatos álláspontja 
világos: részben tiszteletben kellene tartani az em-
beri méltóságot, részben pedig a támogatást azok-
nak kell adni, akik dolgoznak, és úgy nevelnek gyer-
meket, függetlenül attól egyébként, hogy bármilyen 
etnikai vagy nemzeti kisebbséghez tartoznak, vagy 
sem. Köszönöm. (Taps a kormánypártok padsora-
iból.)  
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ELNÖK: Köszönöm, miniszter úr. Tisztelt Ház! 
Képviselőtársaim! Tordai Bence képviselő úr, a Pár-
beszéd képviselője, azonnali kérdést kíván feltenni a 
legfőbb ügyésznek: „Kihúzathatták-e magukat 
Rogánék az ügyészségi iratokból a Schadl-Völ-
ner ügyben? Persze, hogy igen!” címmel. (Dr. 
Répássy Róbert: De hol van Tompos Márton?) Tisz-
telt Képviselő Úr! A legfőbb ügyész úr távolléte miatt 
válaszadásra Ibolya Tibor urat, a legfőbb ügyész he-
lyettesét jogosította fel. Tisztelettel kérdezem, elfo-
gadja-e a válaszadó személyét. (Jelzésre:) Köszönöm 
szépen. Tordai Bence képviselő urat illeti a szó. Pa-
rancsoljon!  

 
 (16.40) 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Legfőbbügyész-helyettes Úr! Ma-
gyar polgárok milliói több mint egy hónapja kíván-
csiak arra, hogy tényleg egy olyan országban élünk-e, 
ahol az akkori igazságügyi miniszter, Varga Judit a 
legnagyobb természetességgel beszél arról, hogy per-
sze magukat kihúzatták, mármint a propagandami-
niszter Rogán Antalék a Schadl-Völner-ügy ügyész-
ségi irataiból.  

Erre a kérdésre az önök részéről, az önök olda-
láról, illetve a kormánypártok soraiból az elmúlt idő-
szakban a következő válaszok születtek. Március 20-
án a Központi Nyomozó Főügyészség sajtóközlemé-
nye szerint Magyarország ügyészsége képtelen állí-
tásnak tartja, hogy a megnevezett ügyben bizonyíté-
kot tartott vissza, vagy bárki az ügyészségen lévő bi-
zonyítékot semmisített volna meg. Március 26-án: 
az ügyészségi iratok eltüntetése, átírása nemcsak 
jogi, hanem fizikai képtelenség is. A március 28-ai 
sajtótájékoztatón: az ügyészséget egy külsős őrző-
védő cég védi, akik látják és feljegyzik, ki megy be és 
ki, és tudni fognak róla, ha egy külsős ember csak 
úgy bement az épületbe; amúgy ez Mészáros Lőrinc 
cége.  

Polt Péter, az ön főnöke itt a parlamentben ápri-
lis 8-án azt mondta, hogy nyomozás van folyamatban, 
megvizsgáljuk, de én azt gondolom, most még csak 
gondolom, hogy ügyészségi iratokba általában nem 
lehet belepiszkálni, annak nyoma van, nyoma kell 
hogy legyen. Lázár János úgy nyilatkozott: azt pedig, 
hogy ma Magyarországon ügyészségi iratokba bárki 
kívülről bele tudjon nyúlni, én elképzelhetetlennek 
tartom mint jogot végzett ember.  

Képtelenség? Lehetetlen? Elképzelhetetlen? A hely-
zet az, hogy megtörtént, és ezt önök pontosan tudják. 
Itt van a kezemben az a dokumentum, amely 1999-
ben született a Fővárosi Főügyészségen 6922. szám 
alatt, amely azt írja, hogy az egyetlen példányát egy 
ügyészségi iratnak Orbán Viktor miniszterelnök meg-
keresésére a Miniszterelnöki Titkárság vezetőjének 
átadták.  

Az a kérdésem, legfőbbügyész-helyettes úr, hogy 
visszaadta-e Orbán Viktor ezt az iratot. Illetve a 
Schadl-Rogán-ügyben a vonatkozó kérdésben, ami a 

dögszállítási koncesszió feltételezett panamája, fo-
lyik-e nyomozás, vagy tényleg kivették az iratot, és 
ezért nem folytatják a munkát. Kíváncsian várom a 
válaszát. (Taps a Párbeszéd soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Ibolya Tibor legfőbbügyész-
helyettes úrnak, akit tisztelettel köszöntök a Házban.  

 
DR. IBOLYA TIBOR BÉLA, a legfőbb ügyész he-

lyettese: Köszönöm szépen, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselő Úr! Először is hadd köszönjem 
meg, hogy nem egy 50 évvel ezelőtti ügyet hozott föl, 
hanem csak egy 25 évvel ezelőttit, bár a jogi helyzet 
egyébként az 50 évvel ezelőtti ügyben is pontosan 
ugyanaz, mint a 25 évvel ezelőttiben.  

Azt kell mondjam, hogy ön óriási tévedésben van, 
képviselő úr, ugyanis a vonatkozó, az ön által idézett 
ügyészségi dokumentum nem azt tartalmazza, amit 
ön itt állított, hanem azt tartalmazza, hogy egy 
RSZVSZ-nél, tehát a Rendvédelmi Szervek Védelmi 
Szolgálatánál lévő aktából kért ki a miniszterelnök 
vagy a kabinetje, vagy az ő irodája egy bizonyos iratot, 
és egyébként „az átvétel igazolásának okirata az 
RSZVSZ-iratba fűzve található”. Tehát itt is megvan a 
nyoma annak, hogy ez a bizonyos irat kikerült. Egyéb-
ként ez az irat később a legjobb tudomásom szerint 
meglett.  

De nem ez a lényeg ebben a történetben, tisztelt 
képviselő úr, hanem az, hogy ez a feljegyzés 1999. 
november 26-án kelt. Ekkor a büntetőeljárási törvény 
szerint - amely egyébként az 1973. évi I. törvény, tehát 
még bőven egy Kádár-korszakban íródott törvény - az 
a tevékenység, ami az RSZVSZ akkori tevékenysége, 
nem tartozott hozzá a büntetőeljáráshoz, hanem az a 
rendőrségi törvény alapján végzett tevékenység volt. 
Megvan ennek a mostani megfelelője is, úgy hívják, 
hogy előkészítő eljárás. Az előkészítő eljárás a jelen-
legi szabályok alapján már ügyészségi ellenőrzés alatt 
folyik. 1999-ben ez a fajta tevékenység semmilyen 
módon nem kapcsolódott az ügyészséghez és az 
ügyészségi nyomozáshoz, de egyébként dokumentál-
tan lett kikérve ez az irat.  

Ami a kérdésében állítottakkal kapcsolatban még 
mindenféleképpen említésre méltó, az az, hogy jelen 
pillanatban egy folyamatban lévő eljárásról beszé-
lünk, az ön által feltett kérdésben nyomozás folyik, és 
úgy gondolom, hogy e nyomozás végén megnyugtató 
választ fogunk tudni adni nemcsak önnek, hanem az 
egész ország közvéleményének. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, legfőbbügyész-he-

lyettes úr. Egyperces viszonválaszra Tordai Bence 
képviselő urat illeti a szó. Parancsoljon!  

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Akkor egy kicsit 

pontosítsuk, hogy mikor vitték vissza Orbán Viktorék 
ezt az iratot! 2008-ban egy 1634. számú kiegészítő, 
kézzel írott feljegyzés alapján még mindig nem került 
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vissza az irat. Van egy olyan érzésem, hogy Orbán mi-
niszterelnökként már az első ciklusa alatt is küldöz-
gette a kollégáit, hogy ki-be rakosgassanak nyomozati 
iratokat a maguk kedve és érdeke szerint.  

De a kérdésre tulajdonképpen azt a választ adta, 
ha jól értem, hogy folyik nyomozás abban az ügyben, 
hogy Schadl György, illetve a gazdi, az ő bűntársa Ro-
gán Antallal arról egyezkedett, hogy azt a koncessziót, 
ami a dögszállításra, tehát az állati tetemek eltávolítá-
sára és kezelésére vonatkozik, valahogy lezsírozzák, 
lemutyizzák egymás között. Jól értem, hogy folyik ilyen 
nyomozás, és ennek az eredményéről, a Schadl-Rogán 
dögszállítási mutyiról valamilyen beszámolót fognak 
adni a közeli jövőben? Ha igen, ez mikorra várható?  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

lasz illeti meg a legfőbbügyész-helyettes urat is. Pa-
rancsoljon!  

 
DR. IBOLYA TIBOR BÉLA, a legfőbb ügyész he-

lyettese: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Képviselő 
Úr! Az ön kérdésére a Központi Nyomozó Főügyész-
ség főügyésze a sajtótájékoztatón már választ adott. 
Ebben a kérdésben, észlelve az anyagban meglévő, 
esetlegesen erre utaló adatot, folyt egy vizsgálódás, 
amely semmilyen bűncselekmény gyanúját nem tudta 
megállapítani, ergo bűncselekmény gyanújában Ma-
gyarországon, mivel ez egy jogállam, nyomozás nem 
folytatható. Úgyhogy ebben a kérdésben nem folyik 
nyomozás. Minden olyan ügyben folyik nyomozás, 
amelyet egyébként a Központi Nyomozó Főügyészség 
főügyésze felsorolt a sajtótájékoztatón. Tehát minden 
olyan ügyben, aminek a szálai még nincsenek úgy-
mond elvarrva, folyik egy nyomozás. Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, legfőbbügyész-he-

lyettes úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Csárdi An-
tal képviselő úr, az LMP képviselője, azonnali kérdést 
kíván feltenni a miniszterelnök úrnak: „Miért van ez, 
Miniszterelnök Úr?” címmel. Tájékoztatom a tisztelt 
Országgyűlést, hogy az LMP frakcióvezetője előzete-
sen úgy nyilatkozott, hogy személyes válaszadást kér, 
így miniszterelnök úrnak távolléte miatt a második 
soron következő azonnali kérdések órájában kell 
válaszolnia.  

Most az LMP-frakció soron következő kérdést 
feltenni kívánó képviselőjének kérdése következik. 
Kanász-Nagy Máté képviselő úr azonnali kérdést kí-
ván feltenni a belügyminiszternek: „Hogyan lesz ez 
Miniszter úr?” címmel. Miniszter úr távolléte miatt 
válaszadásra Rétvári Bence miniszterhelyettes, ál-
lamtitkár urat jogosította fel. Tisztelettel kérdezem, 
hogy elfogadja-e a válaszadó személyét.  

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Igen, elfogadom.  
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, hogy jelzi számomra, 

hogy elfogadja a válaszadó személyét. Kanász-Nagy 
Máté képviselő urat illeti a szó. Parancsoljon!  

KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszterhelyettes 
Úr! Orbán Viktor miniszterelnök úr mondta a febru-
ári évértékelő beszédében, hogy a magyar gyermek-
védelmi rendszert meg kell erősíteni. Ezzel kapcso-
latban érkezett kormánypárti képviselők részéről 
egy olyan indítvány, amit a holnapi napon tárgya-
lunk. Ez egyéni képviselők indítványa. Nekem úgy 
tűnik, hogy ez nem a rendszer megerősítéséről szól, 
nem a gyermekvédelmi rendszer megerősítéséről 
szól, sokkal inkább arról szól, hogy hogyan lehet a 
gyermekeket megvédeni a gyermekvédelmi rend-
szertől. Kicsit abszurd az a helyzet, ami itt a javaslat 
kapcsán kialakult.  

Én azt szeretném öntől megkérdezni, hogy hol 
maradt el a kormány munkája. A kormány részéről 
már tavaly történt egy ígéret, hogy kormányzati beter-
jesztésre érkezik egy olyan javaslat, amely valóban a 
gyermekvédelmi rendszert akarja megerősíteni, és a 
miniszterelnök úr is arról beszélt, hogy meg kell erő-
síteni a gyermekvédelmi rendszert. Én azt kérdez-
ném, hogy miért nem végezték el a munkájukat, miért 
nincs kormányzati indítvány, javaslat, koncepció erre 
vonatkozólag. S nyilván ha önök beterjesztenek vala-
mit, akkor legalább egy minimális társadalmi egyez-
tetést kellene vagy kellett volna ezzel kapcsolatban le-
folytatni.  

Valamint hadd kérdezzem meg arról, hogy ho-
gyan lehet megerősíteni a rendszert anélkül, hogy a 
benne dolgozók bérét növelnénk. Ugyanis továbbra 
sem látjuk azokat az intézkedéseket és lépéseket, ami 
a szociális szektor bérhelyzetének a javítására vonat-
kozik. Tudjuk azt, hogy ez a szektor a leginkább alul-
finanszírozott szektor, itt a legalacsonyabbak a bérek, 
a nemzetgazdasági átlagkereset 60 százalékát, de sok 
esetben az 50 százalékát sem éri el a szociális dolgo-
zók bérezése. Hogyan kívánják egyáltalán megerősí-
teni a gyermekvédelmi rendszert, ha nem kívánják 
megbecsülni, nem kívánják megfizetni a benne dol-
gozó kollégákat? Várom válaszát. (Taps a Párbeszéd 
soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt, mint említettem, Rétvári Bence miniszterhe-
lyettes, államtitkár úrtól fogjuk hallani. Parancsoljon!  

 
 (16.50) 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Azt kell mondjam, az el-
múlt két-három évben nagy fejlődésen ment át az 
LMP frakciója, hiszen az ön frakcióvezetője, Csárdi 
Antal, talán akkori frakcióvezetője, Csárdi Antal azt 
mondta a gyermekvédelem ügyéről - szó szerint idé-
zem -: a gyermekvédelem ma egyszerűen nincs Ma-
gyarország legfontosabb tízezer ügye között, ezért a 
gyermekvédelmi népszavazás nevetséges. Innen, 
hogy ez nincs a legfontosabb ügyek között és nevet-
séges, jutottak el oda, hogy most már legalább részt 
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vesznek majd a vitán. Az előző javaslatot, ugye, a ma-
gyar baloldal egészen Brüsszelig vitte, hogy megpró-
bálják ott elérni azt, hogy nyomást gyakoroljanak 
Magyarországra, és ez a törvény ne tudjon érvénye-
sülni. Ezt Magyarország, a magyar kormány termé-
szetesen sohasem fogja megtenni, hiszen nekünk ér-
dekünk a gyermekvédelmi törvény korábbi szigorí-
tásainak az alkalmazása, és ezért terjesztettük be az 
újabb gyermekvédelmi törvényt, a Fidesz-KDNP-
frakció, a kormánypárti frakciók, hogy ez tovább 
tudjon erősödni, tovább tudjon szigorodni, a holnapi 
vita fog erről szólni.  

Ha megnézi, hogy az ön szövetségesei mennyit 
szántak szociális, gyermekvédelmi célokra 2010-ben, 
akkor azt látja, hogy az 325 milliárd forint, ebből a 
gyermekvédelmi intézményekre konkrétan körülbe-
lül 40 milliárd forintot szántak, és mennyi az idei évi 
költségvetés, 325 milliárd helyett 1463 milliárd a szo-
ciális, gyermekvédelmi és gyermekjóléti teljes költ-
ségvetés, és ezen belül pedig a gyermekvédelmi intéz-
ményeknek a költségvetése 40 milliárd forintról 
127 milliárd forintra nőtt, tehát a teljes szociális kasz-
sza mintegy négyszeresére, a gyermekvédelmi kassza 
pedig a háromszorosára nőtt. És ebben természetesen 
benne vannak a béremelések is, hiszen azok, akik 
2010 környékén átlagosan 137 372 forintot kerestek 
bruttóban, az ő bruttó bérük most már 435 ezer forint 
környékén van, tehát egy 216 százalékkal történő bér-
emelésről beszélhetünk, több mint háromszorosára 
sikerült növelni a béreket ebben a szférában is. (Az el-
nök csenget.) Ezért növeltük a forrásokat is.  

Innen fogom folytatni, köszönöm szépen. (Taps 
a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Egyperces viszonválaszra Kanász-Nagy Máté kép-
viselő úré a szó. Parancsoljon! 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm szé-

pen. Szeretem ezeket a viszonyításokat, úgyhogy te-
gyünk meg néhány viszonyítást! Valóban, 2010-ben a 
szociális dolgozók az akkori átlagbér 67 százalékát ke-
resték, jelenleg az 55 százalékát keresik az átlagbér-
nek - ez zuhanás.  

 
(Dr. Szűcs Lajost a jegyzői székben  

Vinnai Győző váltja fel.) 
 
De hoztam egy újabb számot is: ha megnézzük, 

hogy a garantált bérminimumhoz képest hogyan vál-
tozott az arány, 2010-ben az akkori garantált bérmi-
nimum 153 százalékát keresték a szociális dolgozók, 
2024-ben a jelenlegi garantált bérminimum csupán 
133 százalékát - tehát ez is jelzi, hogy a garantált bér-
minimum összegét alig haladja meg a szociális ága-
zatban dolgozók fizetése. Hogy lehet ez? Tehát mind 
hogyha a bérminimumhoz viszonyítunk, mind 
hogyha a nemzetgazdasági átlaghoz viszonyítunk, ak-
kor romlott a helyzet 2010-hez képest, relatív romlás-
ban vagyunk. Ezt mivel indokolja? Illetve mikor lesz a 

következő béremelés a szociális szektorban, és meny-
nyivel emelik meg a szociális dolgozók fizetését? Erre 
is várom a válaszát. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg Rétvári Bence minisz-
terhelyettes urat is. Parancsoljon! 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Rávilágítottunk egy na-
gyon nagy különbségre az önök politikája és a mi po-
litikánk között. A mi időnkben, ugye, ahogy mond-
tam, 137 ezerről 435 ezer forintra nőtt az átlagbér. 
A baloldal volt az egyetlen, amely csökkentette a szo-
ciális szférában a béreket, 2008-2009-ben minden-
kitől elvettek 8 százaléknyi bért - tehát a zuhanás 
akkor volt, amikor önök és a szövetségeseik kormá-
nyoztak, amikor csökkent a fizetés. Arra mondja, az 
önök teljesítményére mondja, hogy zuhanás, mert az 
csökkenés volt! A 137 ezerről 435-re emelés, az vi-
szont emelkedés.  

És mellette, tisztelt képviselő úr, ez a kormány 
megtette azt is, amit a baloldal soha, hogy radikális 
mértékben emelte a minimálbért is és a szakmunkás-
minimálbért is. Nyilván amikor önök összesen 
28 ezer forinttal, 50 ezer forintról hetven-egynéhány-
ezer forintra emelték a minimálbért, és ez a kormány 
pedig aztán a két és fél-háromszorosára emelte a mi-
nimálbért és a szakmunkás-minimálbért, akkor ez 
nyilván egy sokkal nagyobb emelkedés.  

Ez a megfejtése annak a számsornak (Az elnök 
csenget.), amit ön mondott, tisztelt képviselő úr, hogy 
önök alig emelgették a minimálbért, mi viszont radi-
kálisan emeltük a minimálbért, így a minimálbére-
seknek és a szociális dolgozóknak is jobban emelke-
dett a bére a mi időszakunkban, mint az önök idősza-
kában. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Vitányi István 
képviselő úr, a Fidesz képviselője, azonnali kérdést kí-
ván feltenni a Miniszterelnökséget vezető miniszter-
nek: „A pénz nem vész el, csak átalakul a fővá-
rosban?” címmel.  

Tisztelt Ház! A miniszter úr távolléte miatt vá-
laszadásra Soltész Miklós államtitkár urat jogosította 
fel. (Dr. Vitányi István jelzésére:) Köszönöm szépen, 
jelzi számomra a képviselő úr, hogy elfogadja a vá-
laszadó személyét. Vitányi István képviselő urat illeti 
a szó. Parancsoljon! 

 
DR. VITÁNYI ISTVÁN (Fidesz): Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Ház! 
Ismét ég a tűz Karácsony Gergely háza tájékán. Aho-
gyan az már mindenki számára ismeretes, a túlárazott 
Lánchíd-beruházáshoz kapcsolódó, a főváros balolda-
láig érő számlagyár ügyében jelenleg vesztegetés és 
költségvetési csalás gyanújával nyomoz a hatóság, de 
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az is elképzelhető, hogy az érintetteknek milliárdos 
sikkasztás és hűtlen kezelés miatt is felelniük kell.  

Vig Mór, a Soros-hálózat bűnöző ügyvédje mil-
liárdos tételben kaphatott utalást a Lánchíd felújítá-
sát végző A-Hídtól, amit ezt követően egy magán-
számlára és az ügyvédi letéti számlájára utalt to-
vább, és ebből 900 millió forintot vett fel készpénz-
ben. A napokban megjelent Kehi-vizsgálat megálla-
pította: a Lánchíd-felújítást végző A-Híd több rész-
letben másfél milliárd forintot utalt át Vig Mór cég-
ének, az első utalás 2020 novemberében történt, a 
legutolsó pedig 2022 januárjában. A legújabb infor-
mációk szerint a városháza lehetett a végállomása 
annak a másfél milliárd forintnak, amelyet Kará-
csonyék olajkutakat megszégyenítő módon szivaty-
tyúztak ki a beruházásból.  

 
(Bakos Bernadettet a jegyzői székben  

Szabó Sándor váltja fel.) 
 
Karácsony Gergely - szokásához híven - a hallga-

tást választotta, továbbra sem hajlandó nyilatkozni az 
ő nevéhez kapcsolódó hídpénzbotrányról, inkább mé-
lyen hallgat; mélyen hallgat, kivéve, ha a kampányo-
lásról van szó, mert a közösségi oldalán rendkívül ak-
tívan posztol. Születhetne egy poszt arról is, hogy a 
korábbi számításokkal ellentétben miért került 5 mil-
liárd forinttal többe a beruházás, ráadásul kisebb mű-
szaki tartalommal. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Vajon mikor kaphatunk 
végre magyarázatot Karácsony Gergely részéről a tova-
tűnő másfél milliárd forinttal kapcsolatban? Lesz-e kö-
vetkezménye a baloldal sikkasztási botrányának? Vá-
rom válaszát. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A választ Soltész Miklós ál-
lamtitkár úrtól fogjuk hallani. Parancsoljon, államtit-
kár úr, öné a szó. 

 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Néhány tényt hadd 
mondjak el önnek a Karácsony, illetve Gyurcsány ve-
zette főváros gazdálkodásáról. 2010-ben, amikor Tar-
lós Istvántól átvette a főpolgármesteri széket, még 
214 milliárd - nem millió, 214 milliárd - forint volt a 
kasszában; ez most nemhogy nem található meg, ha-
nem 160 milliárd forint a főváros adótartozása, és 
ennyi, ugyanennyi, 160 milliárd az adóssága is. Emel-
lett még egy tény: két évvel ezelőtt állampapírban a 
fővárosnak még 110 milliárd forintja volt - nem mil-
lió, milliárd -, most meg semmi. Hogyha az ember úgy 
belegondol ezekbe a hatalmas nagy összegekbe, hogy 
hova tűnt ebben a fővárosban ennyi pénz, miközben 
látványos beruházás vagy általában komoly beruhá-
zás nem történt, akkor csak sejtéseink vannak.  

Mindamellett pedig, valóban, az egyik legkirí-
vóbbnak tűnő eset a Lánchíd-botrány, amit egyértel-
műen gyurcsányi módszerekkel végeznek el, hiszen 

azzal kezdték, hogy a közbeszerzést, amely már az 
előző városvezetés során elindult, újra kiírták, és 
érdekes módon 5 milliárd forinttal többe került ez 
a beruházás kisebb beltartalommal, kisebb műszaki 
tartalommal - ugyanezt csinálták máshol is az el-
múlt időszakban. És mindamellett pedig hozzá kell 
tenni, hogy valóban, a másfél milliárd forint, ami-
kor az átutalások a cégeknek megtörténtek, utána 
az egyértelműen egy ügyvédnek a számlájára ke-
rült, majd néhány napon belül mindezeket a pénze-
ket készpénzben felvették, másfél milliárd forintot. 
Innen tehát egyértelmű, és úgy tűnik, megalapo-
zottnak tűnik a gyanú, hogy itt óriási nagy pénzszi-
vattyú indult el csak ezen a területen, egy olyan híd 
esetében, amelyen egyébként az autósok nem jár-
hatnak. Köszönöm szépen a kérdését. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr, állam-

titkár úr. Egyperces viszonválasz illeti meg Vitányi 
István képviselő urat. Parancsoljon! 

 
DR. VITÁNYI ISTVÁN (Fidesz): Köszönöm szé-

pen, államtitkár úr. Még további adalék az ügyhöz, 
hogy míg mások a budai bevásárlóközpontba vásá-
rolni járnak, addig a napvilágra kerülő információk 
szerint Vig Mór egy biztonsági cég ott található irodá-
jába járt elszámolni. Reméljük, a lelkiismeretükkel is 
el tudnak számolni majdan.  

Tisztelt Államtitkár Úr! A közvélemény nagyon 
várja már, hogy ebben az ügyben végre - végre! - meg-
találják a felelősöket, és az elkövetett cselekménnyel 
arányos büntetésben részesüljenek. Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
 (17.00) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg az államtitkár urat is. 
Parancsoljon, öné a szó. 

 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. A hatósá-
gok nyilván teszik a dolgukat, és megvan a feladatuk; 
nyilván nem is könnyű. Mindamellett meg szerintem 
az beszédes, hogy kik azok, akik az elmúlt évek során 
Karácsony Gergely és Gyurcsány Ferenc megbízásá-
ból lehetőséget kaptak a pénzszivattyú valamilyen 
formán történő működtetésére. 

Ott volt Gy. Németh Erzsébet. Most beült ugyan 
ide, a parlamentbe, de ott kezdte a szakmát. Mond-
hatjuk Gál J. Zoltánt, mondhatjuk Lakos Imrét, Böcs-
kei Balázst, mondhatjuk Kálmán Olgát, aki szintén 
most inkább ide átült, de ott volt köztük Tordai Csaba 
is, aki egyértelműen ennek a rendszernek a működte-
tője, Batiz András, Draskovics Tibor, Mártha Imre, 
Walter Katalin, Bajnai Gordon kabinetfőnöke, és so-
rolni lehetne hosszan azt a sort, hogy kiket bíztak meg 
az elmúlt évek során, és kik működtették ezt a rend-
szert. 
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Reméljük, hogy a budapestiek fölismerik ennek a 
bűnét, hiányosságát és a szörnyű állapotot, amit Bu-
dapesten okoztak. Köszönöm szépen a kérdését. 
(Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! Hollik István képviselő 
úr, a KDNP képviselője, azonnali kérdést kíván fel-
tenni a közigazgatási és területfejlesztési miniszter-
nek: „Mit tehetünk Magyarország szuverenitá-
sának megvédése érdekében?” címmel. 

Tisztelt Ház! A miniszter úr távolléte miatt vá-
laszadásra Latorcai Csaba miniszterhelyettes, állam-
titkár urat jogosította föl. Kérdezem a képviselő urat, 
elfogadja-e a választ. (Jelzésre:) Köszönöm, hogy jelzi 
számomra, hogy elfogadja. Hollik István képviselő 
urat illeti a szó. Parancsoljon! 

 
HOLLIK ISTVÁN (KDNP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! Sajnos 
a napnál is világosabban látszik, hogy a háborúpárti 
erők a közelgő európai parlamenti választást arra 
akarják felhasználni, hogy Európát belekényszerítsék 
a háborúba. És azt is láthatjuk, hogy az amerikai de-
mokraták az USA-ban egy 60 milliárd dolláros fegy-
verkeretet szavaztak meg. Emmanuel Macron francia 
elnök pedig továbbra is azt erőlteti, hogy európai ka-
tonák menjenek az ukrán-orosz frontra.  

A józan ész talaján álló ember világosan tudja, 
hogy ez egyet jelentene a harmadik világháborúval. 
Ráadásul a magyar emberek 2022-ben egyértelművé 
tették, hogy békét akarnak. Ennek ellenére a velünk 
szemben helyet foglaló dollárbaloldal továbbra is a 
háború pártján áll, pontosan ugyanúgy, ahogy a fi-
nanszírozóik.  

Ugyanis ők nem a saját maguk urai, eladták saját 
magukat a finanszírozóiknak 2022-ben. Emlékezhe-
tünk a guruló dollárokra meg a kötegelt eurókra. Azok 
nem gurultak, azokat mikro méretű adománygyűjtő 
ládikákba tuszkolták bele. De a lényegen természete-
sen mindez semmit nem változtat. Eladták magukat, 
és a finanszírozóik ezt a pénzt arra használják fel, 
hogy önökön keresztül megpróbálják a békepárti ál-
láspontból kimozdítani a jelenlegi kormányt. Ez a 
pénz egyébként, érdekes módon Bajnai Gordonhoz 
került, és azt is látjuk, hogy a baloldal új üdvöskéje 
számos szállal kötődik Bajnai Gordonhoz.  

Tehát világosan látszik, hogy a háborúpártiak ab-
béli szándékukról nem mondtak le, sőt az európai 
parlamenti kampányt is arra fogják felhasználni, hogy 
a kormányt a békepárti álláspontjából ki tudják moz-
dítani. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti 
padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt, mint említettem, Latorcai Csaba miniszterhe-
lyettes, államtitkár úrtól fogjuk hallani. Parancsoljon! 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Bizony, 
sajnos, a dollárbaloldal képviselői a háborún munkál-
kodnak. Azonban a háború soha nem jelent megol-
dást, csak pusztulást hoz. 

Mi viszont, a kormány Magyarország fejlődésén 
munkálkodunk, és ezért hangsúlyozzuk, ugye, a há-
ború kitörése óta következetesen, hogy Magyaror-
szágnak ki kell maradnia a háborúból, azonnali tűz-
szünetre és békére van szükség. 

Mindezzel szemben az ellenzéki térfélen az a já-
ték megy, hogy ki kiabálja hangosabban, hogy „Fegy-
verbe!” - akár az 1919-es kommunista plakátot is ma-
gunk előtt láthatjuk. Aki hangosabban kiabál, az nyeri 
a választásokat, mondják a dollárbaloldal emberei. 

Ebben a hangzavarban mi viszont a béke csendjét 
választjuk. A baloldal finanszírozói a guruló dolláro-
kért cserébe azt akarják, hogy háborúpárti kormánya 
legyen Magyarországnak, ezért tehát a feladat végte-
lenül egyszerű. A békét kell választani, nemet kell 
mondani a háborúpárti baloldalra, a háborúpárti 
brüsszeli bürokráciára. A baloldal tervei csak köze-
lebb vinnének minket a háborúhoz, a magyar embe-
reket, a magyar vállalkozásokat a csőd szélére taszíta-
nák, és feláldoznák szuverenitásunkat is a guruló dol-
lárokért cserébe.  

Ezért igazán fontos a június 9-ei európai parla-
menti választás, ugyanis, ha egy új összetételű Euró-
pai Parlament jön létre, új intézményi vezetés lesz Eu-
rópában, akkor meglesz az esély arra is, hogy a béke-
párti elképzeléseknek, javaslatoknak több esélye le-
gyen Brüsszelben.  

Biztosak vagyunk abban, hogy a többség mellet-
tünk áll, hiszen csak a béke tudja meghozni a fejlő-
dést, a gyarapodást a magyar családok, a magyar em-
berek számára. A választók pedig biztosak lehetnek 
abban, hogy mi kitartunk a béke mellett, és a kormány 
ezután is mindent megtesz a magyar nemzet további 
gyarapodásának és jólétének biztosítása érdekében. 
Köszönöm. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra Hollik István képviselő urat illeti a szó, paran-
csoljon! 

 
HOLLIK ISTVÁN (KDNP): Köszönöm szépen, el-

nök úr. Miniszterhelyettes úr, egyetértek önnel ab-
ban, hogy teljesen világosan látszik, hogy a béke ügyé-
ben a magyar emberek csak a Fidesz-KDNP-re szá-
míthatnak. A helyzet az, hogy a régi baloldalt, a dol-
lárbaloldalt pénzért megvásárolták, így ezzel megvá-
sárolták az ő pozíciójukat is.  

Az új baloldalt, a baloldal új üdvöskéjét pedig 
eszközként használják föl most arra, hogy a Fidesz-
KDNP békepárti álláspontját megpróbálják gyengí-
teni, de üzenjük innen is a finanszírozóiknak és min-
den háborúpártinak, hogy a magyarok békét akarnak, 
és bátorítunk is minden magyar embert, hogy június 
9-én, aki békét akar, szavazzon a Fidesz-KDNP-re. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti padsorok-
ban.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-
perces viszonválasz illeti meg a miniszterhelyettes, ál-
lamtitkár urat is, parancsoljon! 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót, elnök úr. Képviselő Úr! Bizony, nagy a hangzavar 
a baloldalon, és ilyenkor érdemes egy kicsit az inter-
net népére is figyelni. Nem véletlen, hogy utat tört 
magának a Pszicho Petinek vagy máshol Poloska Pé-
ternek nevezett jelenség. Ahogy képviselő úr is emlí-
tette, Magyar Péter felé is megindultak a guruló dol-
lárok. Magyar Péter olyan, baloldalivá vált politikus, 
akit a guruló dollárokban érintett baloldaliak vesznek 
körül. Ennyire mélyre süllyedt a baloldal.  

Komolyan gondolják, hogy egy olyan embert fi-
nanszíroznak, aki éveken keresztül terrorizálta a fele-
ségét és a családját? Magyar Péter nem más, mint egy 
erőszakos, bántalmazó ember, aki azért lett híres, 
mert titokban felvette a felesége szájába adott szava-
kat, és mint azt fellépése kezdetén hazudta, neki nin-
csenek különösebb ambíciói. Mit várjunk egy olyan 
embertől, aki minden közéleti megnyilatkozását a ha-
zugságra építi? (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Ház! 17 óra 

8 perc van. Ezzel az azonnali kérdések óráját befejez-
tük. Most a kérdések következnek.  

Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Dávid Ferenc 
képviselő úr, a DK képviselője, kérdést kíván feltenni 
a nemzetgazdasági miniszternek: „Mikor tesznek 
végre valamit?” címmel. Tisztelt Képviselő Úr! 
Fónagy János miniszterhelyettes, államtitkár úr fog 
önnek válaszolni. Parancsoljon, öné a szó. 

 
DR. DÁVID FERENC (DK): Köszönöm szépen, 

elnök úr. Tisztelt Ház! Tavaly egymás után négy 
negyedévben csökkent a bruttó hazai termék. Ilyen 
harminc éve nem fordult elő. Az idei növekedést már 
lealkudták 2,5 százalékra, de ez is indokolatlanul 
optimista. Az IMF csak 2,2 százalékot vár. Ezt is egyre 
több dolgozó állítja elő, a termelékenység tehát to-
vább csökken. A hiány a bruttó hazai termék 6,7 szá-
zaléka volt tavaly; több mint a kétszerese a tervezett-
nek, de mindig van lejjebb. 

 
(17.10) 

 
Az ez évre tervezett hiánynak máris sikerült elér-

niük a 92 százalékát. Meg is kell emelni a 2,9 százalé-
kos hiánycélt, de látható, hogy ezzel is legfeljebb a jú-
niusi választásokig tudják kihúzni valahogy, aztán jön 
a durva adóprés, az újabb megszorítások, bár persze 
ezt másként fogják önök nevezni. 

Az adósság a bruttó hazai termék 73,5 százaléka 
volt. Ez ugyan az európai középmezőnybe tartozik, de 
az Alaptörvénybe foglalt 50 százalékos céltól bizony 
messze van. Emiatt nyilván tovább húzzák a veszély-
helyzetet, mert különleges jogrend idején nem kell 
közelíteni a kitűzött célhoz. 

Még nagyobb baj azonban, hogy itt is szereztünk 
egy aranyérmet. Az EU-ban mi fizetjük a legtöbbet a ka-
matokra, a bruttó hazai termék 4,3 százalékát, többet, 
mint a görögök, pedig az ő adósságuk kétszer ennyi. 

Az infláció tavaly 17,6 százalék volt, és a tavalyi 
csökkenés ugyan megállt, az év eleje óta azonban 
stagnál, ami sajnos újabb növekedést, pénzromlást 
vetít előre. Emiatt jelentősen visszaesik a fogyasztás, 
és az áfabevételek a tervezett alatt maradnak. 

Államtitkár úr, önök tudatosan semmizik ki a 
magyar embereket. Tétlenül nézik, hogy míg az oli-
garchák jól járnak, az Európa legalacsonyabb béréért 
tisztességesen dolgozóknak a hónap végén már egy 
bevásárlásra sem marad pénzük. Mikor hajlandóak 
végre tenni valamit azért, hogy talpra állítsák a ma-
gyar gazdaságot, és érdemi segítséget nyújtsanak az 
itt élőknek? Köszönöm szépen a figyelmet. (Taps a 
DK soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt Fónagy János miniszterhelyettes, államtitkár úr-
tól fogjuk hallani. Parancsoljon! 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Ház! Képviselő úr, kellő tisztelettel, ön téved. A leg-
utóbbi negyedévben már nőtt a GDP, az infláció jelen-
leg a jegybanki toleranciasávon belül van, és az értéke 
jelenleg a régió egyik legalacsonyabbja. Az IMF-
előrejelzés szerint idén Magyarországon lesz a legma-
gasabb a növekedés a V4-országok között. Az OECD 
is arra számít, hogy az uniós átlag felett teljesítünk a 
következő években. Az Európai Bizottság jelentése 
szerint a magyar gazdaság fokozatosan lendületet 
vesz idén, 2025-ben pedig az egyik legmagasabb lesz 
a növekedésünk az Európai Unióban. 

Csak emlékeztetni szeretném képviselőtársaimat 
és önt, hogy a baloldali kormányzásnak köszönhetően 
már a 2008-as világválság előtt leállt a magyar gazda-
ság, 2007-ben mindössze 0,2 százalékkal bővült a ha-
zai össztermék, 2009-ben végül 6,7 százalékkal esett 
vissza a GDP, sokkal nagyobb mértékben, mint az 
uniós átlag. 

Ami az államadósságot illeti, 2002-ben még jócs-
kán a maastrichti 60 százalékos kritérium alatt volt a 
magyar államadósság, míg a Gyurcsány-kormányok 
tevékenységének köszönhetően emelkedett fel 80 
százalékra. Mindezek a számok azt tanúsítják, hogy a 
baloldali kormányok hagyták magukra a családokat 
és a gazdasági egységeket egyaránt. 

A háború, a szankciók és az energiaválság elle-
nére megvédtük a munkahelyeket, növekedtek a ke-
resetek, megvédtük a rezsit is. A rezsiterhek átvállalá-
sával minden háztartást átlagosan havi 181 ezer fo-
rinttal segítünk. A februári adatok szerint élénkült a 
kiskereskedelem, az élelmiszer-fogyasztás, a turiz-
musban 15 százalékos a növekedés elsősorban a bel-
földi utazások terén. 

Az állami programoknak és a kedvező kamat-
környezetnek köszönhetően a hitelezés is helyreállt. 
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A családokat a CSOK Plusz, a falusi CSOK, a babaváró 
kölcsön és a most induló otthonfelújítási program is 
segíti, a vállalkozásokat pedig a Széchenyi-kártya, a 
Baross Gábor újraiparosítási hitelprogram. Mindezek 
azt bizonyítják, hogy a magyar gazdaság és a növeke-
dés alapjai stabilak. Köszönöm, elnök úr, a türelmet. 
(Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Szabó 

Sándor képviselő úr, az MSZP képviselője, az Ország-
gyűlés jegyzője, kérdést kíván feltenni a nemzetpoliti-
káért, nemzetiségpolitikáért, egyházpolitikáért és 
egyház-diplomáciáért felelős miniszternek: „Miért 
állt le a szerb iskola építése, mikor rendeződik 
a Szeged központjában lévő épület sorsa?” 
címmel. Tisztelt Képviselő Úr! Soltész Miklós állam-
titkár úr fog önnek válaszolni. Szabó Sándor képviselő 
urat, az Országgyűlés jegyzőjét illeti a szó. Parancsol-
jon! 

 
SZABÓ SÁNDOR (MSZP): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! A Százszorszép Gyer-
mekház Szegeden a Kálvin térről elköltözött az Agóra 
Kulturális Központba, uniós forrásból megvalósított 
új intézménybe, és akkor az állam az épületet, élve az 
elővásárlási jogával, 2016-ban eladta a Magyar Ál-
lamkincstárnak azzal, hogy a Magyar Államkincstár 
pedig azt tervezte, hogy ott szerb kulturális közpon-
tot, iskolát fog létrehozni. 

Ennek a tervnek többször is nekifutott, több cél-
dátum meghatározásra került. Végül 2020-ban nem-
zetgazdasági szempontból kiemelt beruházásnak nyil-
vánította a beruházást az állam, másfél milliárd forin-
tot biztosított a beruházás megvalósítására. El is kez-
dődtek a munkálatok, aztán 2022-ben ismeretlen 
okok miatt ez a beruházás leállt. 

Azóta ott a környék eléggé rendezetlen, gazos, 
szemetes, sajnos hajléktalanok is megjelentek. Na-
gyon sokáig ott állt egy toronydaru is, és hiába ér-
deklődtek a lakók, igazából semmiféle tájékoztatást 
arra vonatkozólag nem kaptak, hogy a beruházás mi-
ért állt le. 

Meg is kerestek a lakók a fogadóórámon az érin-
tett helyi képviselővel együtt, hogy élve képviselői jo-
gommal, kérjek tájékoztatást, hogy hogyan is áll ez a 
beruházás. Írásbeli kérdést tettem fel ez ügyben. Vá-
laszok helyett inkább vádakat kaptam, hogy mennyire 
egyházellenes vagyok, meg miért itt a politikai kam-
pányban kell erről beszélnem. Hát, egész egyszerűen 
azért, mert most kerestek meg, és semmiféle szándék 
nem vezérel. Azt pedig végképp nem tudom kiolvasni 
a kérdésemből, és szerintem önök sem, hogy miért is 
lennék egyházellenes azért, mert egy ilyen kérdést 
megpróbálok a lakosság, illetve az önkormányzat szá-
mára is megtudakolni, hiszen a város szempontjából 
központi helyen található épületről van szó, ezért fon-
tos, hogy a városkép hogyan alakul. 

Ezért kérdezem államtitkár urat, mi az oka an-
nak, hogy leállt a Kálvin tér 6. szám alatti épület fel-
újítása. Mikor folytatódik a munka? Mikor fejeződik 

be az iskola megépítése? Mikor rendeződik az épület, 
illetve a környékének a sorsa? Várom megtisztelő vá-
laszát. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. A választ 

Soltész Miklós államtitkár úr fogja megadni. Paran-
csoljon! 

 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Képviselő Úr! 
Hogy miért állt le, ezt meg kellene kérdezni az Or-
szágos Szerb Önkormányzattól. Én hiszem azt, hogy 
a választások után új lendületet fog kapni a beruhá-
zás, amelyre oly nagy szükség van, és amelyre a ma-
gyar kormány minden támogatást megadott az el-
múlt évek során, nemcsak a megvásárlásra, hanem a 
helyrehozatalával kapcsolatban is. Ha cinikus len-
nék, azt mondanám, hogy régen itt az önök elődei, a 
kommunisták ÁVH-t üzemeltettek, lehet, hogy egy 
kicsit ennek a helyi szelleme is erre az épületre sok-
sok nehézséggel kihat. 

De ha már beszélünk, tisztelt képviselő úr, én is 
hadd tegyek fel néhány kérdést, például felvetette a 
hajléktalanok jelenlétét. Akkor önök mikor fogják 
Szegeden támogatni a ferences rendtartománynak azt 
a misszióját, amely évek óta, sőt azt kell mondanom, 
évtizedek óta hajléktalanok ellátásában részt vesz? 

Mikor lesz önöknek Szegeden a magyar kor-
mánnyal egy olyan megállapodása és olyan együttmű-
ködése, amely nem visszamutogat egyébként most 
erre az időszakra, hanem adott esetben beismeri azt, 
hogy Szeged polgármestere, amikor kormányon vol-
tak, egy lépést nem tett azért, hogy megvalósuljon a 
harmadik híd is Szegeden? 

Hozzáteszem a harmadik kérdést vagy témát is, 
miszerint Szeged az ország egyik legdrágább parko-
lási rendszerét működteti. Miért van ez? Önök mit 
tesznek azokért az emberekért, akik Szegeden élnek? 
Ez mutatja azt, hogy a szegedi szerbekért, a szegedi 
szerb közösségért sem tettek az elmúlt években 
ugyanúgy, ahogy a szegedi emberekért. Ha Magyaror-
szág Kormánya egyébként az évtized legnagyobb 
megállapodását, a BYD megállapodását nem vinné 
most Szegedre, akkor Szeged lemaradna a régiós ver-
senyben Temesvár, Arad és Újvidék mögött. 

Én azt kérem öntől, hogy sokkal inkább a komp-
romisszumot találják meg önök, baloldaliak a kor-
mánnyal, mintsem hogy folyamatosan támadnak 
akár Szegeden minket, akár pedig országosan. Köszö-
nöm a felvetését. (Taps a kormánypárti padsorok-
ból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Országgyűlés! Képviselőtársaim! Balassa Péter 
képviselő úr, a Jobbik képviselője, kérdést kíván fel-
tenni a miniszterelnök úrnak: „Átvállalja-e az ál-
lam az önkormányzatok, illetve az önkor-
mányzati cégek adósságát annak érdekében, 
hogy minden településen megindulhasson a 
fejlődés?” címmel. 
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(17.20) 
 
Tisztelt Ház! A kérdés megválaszolásával a mi-

niszterelnök úr a téma szerint feladat- és hatáskörrel 
rendelkező Navracsics Tibor közigazgatási és terület-
fejlesztési miniszter urat bízta meg. A kérdésre a mi-
niszter úr felkérésére Latorcai Csaba miniszterhelyet-
tes, államtitkár úr válaszol. Most Balassa Péter képvi-
selő urat illeti a szó. Parancsoljon!  

 
BALASSA PÉTER (Jobbik): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Köszöntöm a meghí-
vott vendégeket. Szombathely szeretne levegőhöz 
jutni, és 2007 óta nem nagyon tud levegőhöz jutni. 
Hogy mire is gondolok? Nem tudom, emlékez-
nek-e a 2000-es évek közepére, amikor 2005-től az 
önkormányzatok teljesen eladósodtak, és hitelfelvé-
tellel és hitelekkel voltak tele, s azután jött az önhiki 
2011-ben, amikor az önkormányzatokat adósság-
konszolidálták. De 2006-2007-ben, valamint 2008-
ban, amikor megkezdődött a válság, a gazdasági vál-
ság, akkor egy más formációra váltottak, úgyneve-
zett kötvénykibocsátásra, ugyanis ez egy lazább 
pénzügyi formáció volt. A kötvénykibocsátás mellett 
döntöttek az önkormányzatok és az önkormányzati 
cégek.  

Miért is mondtam ezt a 2007-es dátumot? 
Szombathely városa és azon belül a Szombathelyi 
Vagyonhasznosító Zrt. 2007. december 18-án 
33 millió svájci frank denominált kötvényt bocsátott 
ki, ami akkori árfolyamon 5 milliárd forintnak felelt 
meg. Hogy egy kicsit képben legyenek, gyorsan el-
mondom önöknek, hogy a következő évben volt egy 
vezető, aki ennek a 33 millió svájci franknak egy ré-
szét forintosította úgynevezett kamatnyereség miatt, 
de ugye, azt tudjuk, hogy a svájci frank elszállt, és 
ebből az 5 milliárdos kötvényből lett közel 8-8,5 mil-
liárdos kötvény. 

17 év eltelt azóta, és nagyjából Szombathely me-
gyei jogú városa már ennek nagyjából a többletét, te-
hát több mint 5 milliárd forintot visszafizetett, és még 
közel 5 milliárd forint tartozása fennáll ugyanúgy. 
Meggyőződésem, hogy addig Szombathely nem tud 
fejlődni, amíg ez a kötvény rajta van Szombathely me-
gyei jogú város cégén, ugyanis 100 százalékos önkor-
mányzati tulajdonú cég vagyunk. 

2011-14 között 1200 milliárd forintnak megfelelő 
adósságot vállalt át az állam az önkormányzatoktól. 
Kérdezem, hogy van-e a kötvénykibocsátásra és az 
önkormányzati cégeknél, önkormányzatoknál olyan 
átvilágítás, amely megmutatja, hogy milyen tartozá-
sok vannak, milyen likviditások, és tervezi-e a kor-
mány, hogy átvállalja ezen adósságot, amit az önkor-
mányzati cégek halmoztak fel, mert addig Szombat-
hely városa nem tud fejlődni. Ezért kérem megtisztelő 
válaszukat. Köszönöm.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Latorcai Csaba miniszterhe-
lyettes, államtitkár úrnak. 

DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-
fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Kicsit 
furcsállom a kérdését, hiszen pontosan az önök szö-
vetségesei voltak azok, akik 2002-2010 között prog-
ramszerűen hajtották végre a magyar állam, a magyar 
emberek és a magyar önkormányzatok eladósítását. 
Az önkormányzatoktól 1400 milliárd forintot vettek 
el, miközben a feladataik számát folyamatosan növel-
ték. Mi 2011-ben az önkormányzatok adósságát kifi-
zettük, ennek keretében négy lépésben 2078 önkor-
mányzat 1387 milliárd forintos hitelintézeti adósságát 
vállalta át az állam. Annak az 1176 önkormányzatnak 
pedig, amely hitelfelvétel nélkül gazdálkodott, 50 mil-
liárd forintos fejlesztési keretet biztosítottunk. 

Az önkormányzati reformnak köszönhetően az 
önkormányzatok feladatterheit közel 40 százalékkal 
csökkentettük, valamint az Országgyűlés megalkotta 
a Magyarország gazdasági stabilitásáról szóló 2011. 
évi CXCIV. törvényt, amellyel gátat szabtunk a koráb-
ban tapasztalt eladósodottságnak. Az eladósodást gá-
tolja az is, hogy a stabilitási törvény alapján főszabály-
ként csak fejlesztésekhez kapcsolódó adósságokat ke-
letkeztető ügyletekhez járulhat hozzá a kormány.  

A 2023-as önkormányzati adósságállomány az 
előzetes adatok alapján 264,6 milliárd forint, amely-
nek a döntő része a Karácsony Gergely vezette és 
Gyurcsány Ferenc emberei által számlagyárak garma-
dájával szétlopott Fővárosi Önkormányzat adóssága. 
(Balassa Péter közbeszól.) Ebből is látszik, képviselő 
úr, ha valahol egy önkormányzatnál adósság keletke-
zik, az nem a kormány hibájából, hanem rossz önkor-
mányzati vezetés rossz vagy bűnös gazdálkodása 
eredményeképpen áll elő. (Balassa Péter: A Fidesz 
idején volt a kötvénykibocsátás.) Köszönöm képviselő 
úr megtisztelő figyelmét. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Szabó 

Rebeka képviselő asszony, a Párbeszéd képviselője, 
kérdést kíván feltenni az építési és közlekedési mi-
niszternek. (Közbeszólás: Szabadi István. - Szabó Re-
beka feláll.) Elnézést kérek, most már megvan a for-
gatókönyvnek ez a lapja. Köszönöm szépen. 

Tisztelt Országgyűlés! Szabadi István, a Mi Ha-
zánk képviselője, kérdést kíván feltenni a nemzetgaz-
dasági miniszternek: „A posta racionalizálását miért 
nem a felelős vezetéssel kezdték?” címmel. Tisztelt 
képviselő úr, Fónagy János miniszterhelyettes, állam-
titkár úr fog önnek válaszolni. Szabadi István képvi-
selő urat illeti a szó. Parancsoljon! 

 
SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk): Köszönöm szé-

pen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Miniszter úr a Magyar Posta kiemelt eredményének 
nevezte, hogy a racionalizálás jegyében 2022-ben 354 
postahelyszínt bezártak, a létszámot pedig 2023-ban 
2300 fővel csökkentették. Egészen felháborító és arc-
pirító, hogy egy miniszter azt nevezi eredménynek, 
hogy 2300 főnek megszűnt a munkahelye!  
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A Mi Hazánk Mozgalom elfogadhatatlannak tart-
ja az átgondolatlan postabezárásokat, mert sok kiste-
lepülésen élő, főként idős honfitársunk került ebbe a 
nehéz helyzetbe ennek köszönhetően, ugyanis sok fa-
luban, a  kistelepüléseken nincs ATM, ezért a nyugdí-
jasok postán vettek fel készpénzt. A postabezárások-
kal az időseket bankkártyahasználatra kényszerítik, 
amivel csorbul a készpénzhasználati jog is. 

A posta racionalizálását egészen másként képzeli 
el a Mi Hazánk Mozgalom, mégpedig úgy, hogy a pos-
tás dolgozók helyett a Magyar Posta felső vezetésében 
van szükség leépítésre, bürokráciacsökkentésre. A fel-
ső vezetők havi többmilliós fizetése, prémiuma he-
lyett a dolgozóknak kellene inkább tisztességes bére-
ket adni. Elhibázott lépésnek tartjuk azt is, hogy a 
Mohácsi-szigeten található homorúdi posta bezárásá-
nál nem vették figyelembe, ha a mobilposta nem tud 
kézbesíteni egy küldeményt, akkor a helyi lakosoknak 
horribilis összegért át kell kelniük a Dunán, ugyanis 
ott egy speciális helyzet van, és át kell menniük a 
mohácsi 1-es postára, hogy el tudják intézni az ügyes-
bajos dolgaikat.  

Kérem a tisztelt államtitkár úr válaszát azzal kap-
csolatban, hogy a Magyar Posta felső vezetésénél mi-
lyen költségcsökkentő intézkedéseket hajtottak végre. 
Milyen intézkedésekkel tervezik orvosolni a postások 
létszámhiányát? Felmérték-e előzetesen a vidéki kis-
posták bezárásának a következményeit? Felülvizsgál-
ják-e a postabezárásokat a jövőben? Kinyitják-e újra 
a homorúdi postát? Kérem megtisztelő válaszát, ál-
lamtitkár úr. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Mint 

említettem, a választ Fónagy János miniszterhelyet-
tes, államtitkár úrtól fogjuk hallani. Parancsoljon!  

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Képviselőtársaim! Köszönöm képviselő úrnak a ki-
váló végszavazását, dramaturgiailag pontos. Kér-
dezte, hogy miért nem a felső vezetőkön kezdtük. De, 
azzal kezdtük. A Magyar Posta 2022 végén ötről há-
romra csökkentette a vezérigazgató-helyettesi pozí-
ciók számát, továbbá öttel csökkentette az igazgatói 
munkakörök számát. A társaságnál 2022 vége óta az 
átlagos keresetnövekedés mértéke meghaladja a 23 
százalékot. 2023-ban egy újfajta ösztönző modellt is 
bevezettek.  

A postai jelenlét megtartása a cél a kistelepülése-
ken is. Ennek érdekében a vállalat megújította a part-
neri programját. A program rendkívül népszerű, je-
lenleg már több mint 560 postapartnernél intézhetők 
postai ügyek országszerte. Hangsúlyozom, hogy a tár-
saság a partnerek részére a felvételhez köthető tevé-
kenységet - csekkfelvétel, levél- és csomagfelvétel 
elősegítése et cetera - kívánja partneri kezelésbe 
adni. A háznál történő kézbesítést továbbra is a Ma-
gyar Posta saját maga végzi. 

A vidék megtartóerejét támogatja az a törvény-
módosítás is, amelyet az Országgyűlés április 10-én 

fogadott el, s amelyet sajnálatos módon a Mi Hazánk-
frakció képviselői nem támogattak, ami lehetővé teszi 
a lakosság számára, hogy 2025. január elsejétől a 
bankjegykiadó automaták mellett bankkártyáikkal a 
postai szolgáltatóhelyeken is igénybe tudják havonta 
két alkalommal az ingyenes készpénzfelvételt venni. 

Homorúd településen a postának helyet adó in-
gatlan bérbeadójának részéről felmerült okok miatt 
zárták be a postát. A mobilposta bevezetésére az ön-
kormányzati és vállalkozói szándék hiányában került 
sor. A Magyar Posta továbbra is nyitott arra, hogy a 
partneri program keretein belül megoldást találjon 
erre a helyzetre. Köszönöm, képviselő úr s képviselő-
társaim figyelmét, elnök úr, a lehetőséget. (Taps a 
kormánypártok soraiban.) 

 
 (17.30) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Most következik 
Szabó Rebeka képviselő asszony, aki a Párbeszéd kép-
viselője, és kérdést kíván feltenni az építési és közle-
kedési miniszternek: „Miért akarják megszün-
tetni az ÉTDR-t?”, azaz, ha megengedik, ezt a rövi-
dítést én feloldanám, építésügyi hatósági engedélye-
zési eljárásokat támogató elektronikus dokumentá-
ciós rendszert, ha helyesen mondtam. Köszönöm szé-
pen. Szabó Rebeka képviselő asszonyt illeti a szó. Pa-
rancsoljon! 

 
SZABÓ REBEKA (Párbeszéd): Tökéletes. Köszö-

nöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! 
Az önök minisztériuma, az Építési és Közlekedési Mi-
nisztérium tette közzé azt a jogszabálytervezetet, 
amelynek értelmében megszűnne az ÉTDR, az elekt-
ronikus építéshatósági rendszer nyilvános felülete. Itt 
lehet tájékozódni az állampolgárok számára is a be-
adott építési engedélyekről, az ezekkel kapcsolatos 
döntésekről, és a tervek egy része is letölthető mellék-
letként. Az itt közzétett dokumentumok nem csupán 
a lakosság tájékoztatására szolgálnak, hanem bizto-
sítják a nyilvánosság minimumfeltételét is, hiszen 
tényfeltáró újságírók számára is az egy nagyon fontos 
tájékozódási felület.  

Megértem, hogy kínosan érinti a Fideszt az, hogy 
nem olyan régen például a Válasz Online a miniszter-
elnök vejének svábhegyi építkezéséről is többek kö-
zött az ÉTDR-en található információk alapján írt le-
leplező cikket, itt a svábhegyi volt gyermekkórház te-
rületének a beépítéséről van szó, és egyébként számos 
egyéb, természetromboló beruházástervezetről is 
ezen a felületen lehetett információhoz jutni. 

Nagyon beszédes, hogy a Tiborcz-féle építkezést 
lebuktató adatbázist megszüntetni hivatott tervezetet 
egyébként az egyik legfőbb érintett apósa jegyzi, aki 
mellesleg Magyarország miniszterelnöke is. Az még 
beszédesebb, hogy egy normális indokolást sem sike-
rült kiizzadni magukból; mindössze ennyi szerepel 
benne: „a módosítás célja a tájékoztató felület meg-
szüntetése”. 
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A Párbeszéd-Zöldek véleménye szerint ez egé-
szen egyszerűen elfogadhatatlan. Ahelyett, hogy meg-
szüntetik az ÉTDR-t, inkább bővíteni kéne a kötele-
zően feltüntetendő adatokat a rendszerben, többek 
között a kérelmet benyújtó megnevezésével. Ez a mér-
hetetlenül cinikus lépés csupán a fideszes nagyberu-
házók érdekét védi a lakossággal és mint látjuk, a ter-
mészettel szemben. 

Tehát kérdezem: miért akarják megszüntetni az 
ÉTDR-t, és egyébként hogyan fogják biztosítani a la-
kosság, illetve a szélesebb értelemben vett nyilvános-
ság tájékoztatását az építésügyi kérdésekben? Köszö-
nöm a választ.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő asszony. 

A választ Nagy Bálint államtitkár úrtól fogjuk hallani. 
Parancsoljon, államtitkár úr, öné a szó. 

 
NAGY BÁLINT építési és közlekedési miniszté-

riumi államtitkár: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt 
Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Asszony! 
2023 decemberében az Országgyűlés elfogadta a 
magyar építészetről szóló törvényt, ez szakmai el-
vek alapján világosan szabályozza, hogy mit és ho-
gyan lehet építeni Magyarországon, az önkormány-
zatoknak pedig többletjogot biztosít a településkép 
védelme érdekében. Így ilyen formában nincs szük-
ség az ÉTDR-rendszerre. A homlokzati és egyéb te-
lepüléskép tekintetében pedig a betekintési jog to-
vábbra is megmarad, de azt gondolom, az pedig, 
hogy valakinek a saját házában hol van a hálószo-
bája vagy a fürdőszobája, nem településképi kérdés. 
Köszönöm szépen a szót, tisztelt elnök úr. (Zsigó 
Róbert tapsol.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! Kanász-Nagy Máté képvi-
selő úr, az LMP képviselője, kérdést kíván feltenni az 
energiaügyi miniszternek: „Mikor készül el a hi-
ányzó stratégiai környezeti vizsgálat a Nem-
zeti Akkumulátor Iparági Stratégiához?” cím-
mel. Tisztelt Képviselő Úr! Koncz Zsófia miniszterhe-
lyettes, államtitkár asszony fog önnek válaszolni. Ka-
nász-Nagy Máté képviselő urat illeti a szó. Parancsol-
jon! 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Asszony! Szá-
mos alkalommal kértük önöktől, hogy hozzák nyilvá-
nosságra a nemzeti akkumulátor-iparági stratégia ki-
alakítását megalapozó stratégiai környezeti vizsgála-
tot. Több szakmai szervezet - köztük a Magyar Mér-
nöki Kamara Környezetvédelmi Tagozata és a WWF 
Magyarország - egyértelmű álláspontja, hogy hazánk-
ban törvény, az Európai Unióban pedig irányelv írja 
elő, hogy az ilyen típusú tervek országos hatásainak 
vizsgálatát el kell végezni, ennek társadalmi egyezte-
tését le kell folytatni.  

De egy felelős kormány nem is elsősorban a tör-
vényi kötelezettségek miatt fektet nagy hangsúlyt az 

előzetes környezeti vizsgálatokra, hanem az állam-
polgárai iránt érzett felelősségtudatból, mert felada-
tának érzi, hogy megvédje vízbázisainkat, termőföld-
jeinket és az emberek egészséges környezethez való 
jogát a nagyvállalatok profitmaximalizáló érdekeivel 
szemben. 

Kérem államtitkár asszonyt, hogy erősítse meg 
azon sejtéseinket, hogy önök nem térképezték fel elő-
zetesen az akkumulátor-iparág várható környezeti 
hatásait, Szijjártó Péter annyira vonta be az önök mi-
nisztériumát a folyamatba, hogy kiadta az ukázt, te-
remtsék elő a szükséges energiát a gigagyáraknak 
bármi áron. Így volt-e? Ha kell, növeljék a fosszilis 
energia kitermelését Békés megyében, vagy égessék 
az erdőket biomasszaüzemekben, de mindenképp hall-
gassanak a várható negatív környezeti hatásokról. 

Szeretném kérni azt is, hogy az elektrifikáció 
szükségességéről szóló szokásos sablonoktól most te-
kintsünk el. Önöknek a környezetvédelemért felelős 
minisztériumban az lenne a feladatuk, hogy a környe-
zetvédelmi szempontokat érvényesítsék a kormány 
iparfejlesztési stratégiájában. Ezért arra kérem, vála-
szoljon a kérdésünkre: elkészítik-e végre az akkumu-
látor-iparági stratégiához hiányzó stratégiai környe-
zeti vizsgálatot, és tesz-e végre kísérletet a környezet-
védelmi szempontok érvényesítésére az iparfejlesztés 
során az önök minisztériuma? Köszönöm szépen. 
(Szabó Rebeka tapsol.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Mint 

említettem, a választ Koncz Zsófia miniszterhelyettes, 
államtitkár asszony adja meg. Parancsoljon, államtit-
kár asszony! 

 
DR. KONCZ ZSÓFIA energiaügyi minisztériumi ál-

lamtitkár: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Újból ki 
kell emelnem azt, hogy a magyar kormány számára a te-
remtett értékeink, a természeti kincseink, a vízbázi-
sunk, a termőföldjeink védelme kiemelten fontos prio-
ritás. A képviselő úr említette a nagyvállalatok profitma-
ximalizáló érdekeit. Bizony volt ilyen időszak 2010 előtt, 
úgyhogy képviselő úrnak azért erre mindenféle szem-
pontból szeretném a figyelmét felhívni, illetve olyan ér-
telemben is, amikor szövetségeseket választanak. 

Az is sajnálatos, hogy egyébként az LMP frakciója 
hétről hétre felszólal a zöldenergia témájában, azon-
ban semmit sem szavaznak meg, ami éppen a környe-
zeti szempontokat helyezi előtérbe. Egyedüli parla-
menti pártként az LMP nem szólt hozzá, sőt nem vett 
részt az Országgyűlésben a környezetvédelmi célú 
törvényjavaslatok vitáján.  

Meglehetősen sajnálatos helyzet az is, hogy úgy 
tűnik, hogy önök igazából nem is velünk, hanem a 
nyugat-európai zöldekkel és szövetségeseikkel állnak 
vitában, és erre is már felhívtam a figyelmet, de most 
újból elmondom, hogy az is teljesen érthetetlen, hogy 
a 2022-es országgyűlési választásokkor, illetve koráb-
ban még pont önök kardoskodtak ezekért a beruházá-
sokért. 
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A világban jelenleg komoly verseny zajlik a zöl-
denergia-beruházásokért, és ha azt akarjuk, hogy Ma-
gyarország a nyertesek közé tartozzon, akkor igenis 
ebben a versenyben részt kell venni. Ugyanakkor ter-
mészetesen a környezetvédelmi, munkavédelmi sza-
bályok betartása mindennél fontosabb, ezekben az 
ügyekben rendkívül elkötelezettek vagyunk.  

Magyarország az elfogadott stratégiák és akció-
tervek mentén folyamatosan halad a környezetvé-
delmi és klímavédelmi céljainak elérése felé. Szá-
munkra rendkívül fontos a klímapolitikai célkitűzése-
ink elérése is, és a jogszabályok egyaránt szolgálják az 
emberek egészségének védelmét és környezetvédelmi 
célkitűzéseinket a magyar emberek százezreinek 
munkát adó ipari létesítmények működése során.  

Kérem képviselő urat, hogy fogadja el a válaszo-
mat. Köszönöm szépen, hogy meghallgatott. (Taps a 
kormánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

asszony. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Hoppál Pé-
ter képviselő úr, a Fidesz képviselője, kérdést kíván 
feltenni a Miniszterelnökséget vezető miniszter úr-
nak: „Elfogadhatónak tartja-e, hogy Pécs veze-
tése a pécsiek szolgálata helyett egymás ki-
szolgálását és kifizetését tekinti fő feladatá-
nak?” címmel. Tisztelt Képviselő Úr! Soltész Miklós 
államtitkár úr fog önnek válaszolni. Hoppál Péter 
képviselő úré a szó, parancsoljon! 

 
DR. HOPPÁL PÉTER (Fidesz): Köszönöm szé-

pen, elnök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Államtit-
kár Úr! A pécsi városházából mutyiháza lett a helyi 
köznyelvben, folyamatos botrányoktól hangos ugyan-
is Pécs baloldali városvezetése. Néhány példával il-
lusztrálom. 

Az egykori bőrklinika patinás belvárosi, 1 milli-
árd forint értékű épületét a mindössze 200 millió fo-
rintot érő lerobbant, baloldali üzleti körök tulajdoná-
ban álló pécsi Mandulás Kempingért cserélték el. Az 
ügyben rendőrségi nyomozás indult. 

Péterffy Attila polgármester-helyettese, Ruzsa 
Csaba mintegy 40 millió forintot vehetett fel egy kül-
sős munkájáért, eközben végig kapta alpolgármesteri 
fizetését is, pedig ezt a jogszabályok tiltják. Az ügyben 
rendőrségi nyomozás indult. 

 
 (17.40) 

 
Botrányok övezik a város lakásgazdálkodását is, 

a másik baloldali alpolgármester, Nyőgéri Lajos alá 
tartozó terület mutyijai miatt két rendőrségi nyomo-
zás is indult. 

A balos vezetésű pécsi önkormányzat 400 millió 
forintot inkasszált a pécsi kistérségi társulás számlá-
járól, ami még Pécs jegyzője szerint is jogszerűtlen 
volt. Az ügyben rendőrségi nyomozás indult.  

Pécsett csaknem egymilliárd forintból alakítanak 
ki napjainkban 36 zebrát, darabonként tehát 30 millió 
forintból. Nem messze onnan Mohácson egy hasonló 

beruházásban tizedannyiba, 3 millió forintba kerül egy 
zebra. Hová tüntetik el a pécsiek pénzét? 

A pécsi, civilnek álcázott városvezető frakció tag-
jai valójában a Gyurcsány vezette baloldal helyi em-
berei, a DK, MSZP, Jobbik, Momentum és Párbeszéd 
jelöltjei, akik a városházából mutyiházát csináltak, és 
kiszivattyúzzák a pécsiek pénzét.  

Tisztelt Államtitkár Úr! Ezek tükrében kérdezem 
tisztelettel: elfogadhatónak tartja-e, hogy Pécs veze-
tése a pécsiek szolgálata helyett egymás kiszolgálását 
és kifizetését tekinti fő feladatának? (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Soltész Miklós államtitkár úr-
nak. Parancsoljon, államtitkár úr! 

 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Képviselő 
Úr! A pécsiek, én azt gondolom, hogy látják és hallják 
is a híreket, amelyek az országból is és a fővárosból is 
érkeznek, és hallják és látják, hogyan lopják szét 
Gyurcsány emberei akár a fővárost is. És valószínűleg 
a módszer ugyanaz, ugyanaz a csapat, ugyanaz a 
brancs; és 2010 előtt megtanulták a módszert, nyilván 
az egész országra kiterjesztették és kiterjesztik, 
ugyanígy Pécsre is.  

És az a szomorú valóság, hogy van is miből lop-
niuk, úgy néz ki, hiszen ha belegondolunk abba, 
hogy például az iparűzési adó öt év alatt a másfél-
szeresére nőtt Pécsett, köszönhető a kormány azon 
politikájának, miszerint Pécset sem hagyta magára, 
hiszen koreai, japán, dán cégek érkeztek, most pe-
dig egy brit vállalkozás 60 milliárd forintos beruhá-
zást hajt végre Pécsett. Tehát növekszik mindaz a 
bevétel, amely a pécsieket kellene hogy szolgálja. 
Csak az a helyzet, hogy ez most nem látszik. Tehát 
amióta vége lett a Pécs Európa kulturális fővárosa 
programot követő nagyobb beruházásoknak - ak-
kor történtek a nagy beruházások igazából, sajnos, 
elég furcsa módon -, ennek a vége után szinte 
semmi beruházás nem történt Pécsett. És azt kell 
mondanom, hogy ha a kormány nem áll önök mellé, 
a pécsiek mellé, akkor például a repülőteret sem 
tudjuk megmenteni és a közeljövőben fejleszteni. 
Vagy pedig az M6-os autópályának az a kiterjesz-
tése, amely így végre, mondjuk így, hogy nem zsák-
utcaként tartja Pécset számon, hanem összeköti 
akár Horvátországgal vagy a többi baranyai telepü-
léssel, nagyon fontos lépés volt. 

Azt tudom mondani önnek, tisztelt képviselő úr 
(Az elnök a csengő megkocogtatásával jelzi az idő le-
teltét.), hogy a péterffyi, gyurcsányi pénzszivattyú ott 
is működik, országosan is működik, és nyilván nem 
szabad ezt hagyni, a pécsieknek ezt be kell mutatni, 
hogy leváltsák őket hamarosan. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr. Tisz-

telt Ház! Képviselőtársaim! Földi László képviselő úr, 
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a KDNP képviselője, kérdést kíván feltenni a közigaz-
gatási és területfejlesztési miniszternek: „Milyen to-
vábbi lépéseket tesz a kormány a pest várme-
gyei vidék fejlesztése érdekében?” címmel. Tisz-
telt Képviselő Úr! Latorcai Csaba miniszterhelyettes, 
államtitkár úr válaszol önnek. Földi László képviselő 
úré a szó. Parancsoljon! 

 
FÖLDI LÁSZLÓ (KDNP): Tisztelt Elnök Úr! Kö-

szönöm a szót. Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Tisztelt 
Képviselők! Cegléd és térsége országgyűlési képvise-
lőjeként nagyon fontosnak tartom, hogy időnként a 
nagyvárosok mellett megemlítsük a kisebb települé-
sek fejlesztését is.  

Büszke vagyok rá, bevallom, hogy immár 14. éve 
képviselhetem az ott élők jóvoltából a parlamentben 
ezt a választókerületet. Ez a választókerület összesen 
tíz települést foglal magában, amit három város és hét 
község alkot. A városok között, Cegléd és Nagykőrös 
mellett Abony is szót érdemel, hiszen számos beruhá-
zás megvalósulása segíti az ott élők mindennapjait, a 
belterületi utak fejlesztése, a külterületi utak fejlesz-
tése mellett nemrégiben két fontos projekt is elindult 
a városban, amit szeretnék kiemelni.  

Az abonyi Kostyán-kúria és az Ungár-kúria 
megújulásával olyan kulturális, sport-, közösségi te-
vékenységek fejlődhetnek tovább, vagy új szolgálta-
tási formák jöhetnek létre, amelyek korábban korlá-
tozottan vagy egyáltalán nem álltak a lakosság ren-
delkezésére.  

A város sikeresen pályázott a területi és telepü-
lésfejlesztési operatív program plusz azon forrásaira 
is, amelyeket önkormányzati épületek energetikai 
korszerűsítésére írtak ki. Ennek keretében Abony 250 
millió forint vissza nem térítendő európai uniós és ha-
zai forrást nyert. Látható, hogy Abony városa pár év 
alatt komoly átalakuláson ment keresztül, azonban a 
további fejlődés érdekében szükséges, hogy további 
hazai és európai uniós források jöjjenek a térségbe. 

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Mindezek fényé-
ben kérdezem, hogy milyen további lépéseket tervez a 
kormány a Pest vármegyei vidék fejlesztése érdeké-
ben. Köszönöm megtisztelő válaszát. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Latorcai Csaba miniszterhe-
lyettes, államtitkár úrnak.  

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! A kor-
mány kiemelten kezeli a vidéki falvak és városok inf-
rastruktúrájának megújítását, a mezőgazdaság támo-
gatását, a helyi közösségek erősítését és az élhető vi-
déki Magyarország építését. Az ezekre a célokra prog-
ramozott operatív programjaink eddigi eredménye-
ként gazdaságfejlesztési, turisztikai, energiahaté-
konysági, egészségügyi és szociális infrastrukturális 
városrehabilitációt elősegítő beruházások indultak el.  

A pályázati kiírások idén folytatódnak. Eddig 61 
új felhívás jelent meg, köztük a TOP Pluszra vonatko-
zók is, amelyeket további pályázati felhívások fognak 
követni. A képviselő úr által említett fejlesztések mel-
lett megújul többek között Cegléd városának útháló-
zata, közel 200 millió forint támogatással. Az utak je-
lentős forgalma miatt a fejlesztés több közlekedésbiz-
tonsági elemet tartalmaz a lakosság biztonságának 
növelése érdekében. Emellett szintén TOP Plusz-
forrásból fejlesztjük Törtel község útjait is, 132 millió 
forint keretösszegből.  

Tisztelt Országgyűlés! A hazai területfejlesztés 
régóta fennálló kihívása a vidék és a város kiegyensú-
lyozott fejlesztése, hiszen nem kis feladat egyszerre 
segíteni a területi felzárkózást, ezzel egyidejűleg pedig 
nemzetközi versenyképességet növelni. Azt akarjuk 
elérni, hogy városban vagy vidéken élni ne életminő-
ségek közötti, hanem életstílus melletti választást je-
lentsen.  

A vidék népszerűségének és megtartóerejének 
növeléséhez versenyképes, megélhetést biztosító, 
vonzó és helyben elérhető munkahelyekre, jó minő-
ségű és magas életszínvonalat biztosító infrastruktú-
rára és szolgáltatásokra van szükség. Reményeink 
szerint a képviselő úr választókörzetében élők is ré-
szeseivé válnak annak, hogy 2030-ra elérjük közös cé-
lunkat, hogy Magyarország az Európai Unió öt legél-
hetőbb tagországának egyikévé váljék. Köszönöm 
megtisztelő figyelmüket. (Taps a kormánypártok so-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Ház! Képvi-

selőtársaim! Brenner Koloman képviselő úr, a Jobbik 
képviselője, kérdést kíván feltenni a kultúráért és in-
novációért felelős miniszternek: „Tervezi-e a jelen-
legi fideszes kormány, és ha igen, milyen üte-
mezéssel, hogy a Magyar Tudományos Akadé-
mia kutatóhálózatának autonómiáját helyre-
állítja?” címmel. Tisztelt Képviselő Úr! Zsigó Róbert 
miniszterhelyettes, államtitkár úr fog önnek vála-
szolni. Brenner Koloman képviselő urat illeti a szó. 
Parancsoljon! 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Államtitkár Úr! 
2019-ben történt az, hogy Palkovics László innovációs 
és technológiai miniszter vezényletével leválasztották 
a Magyar Tudományos Akadémiáról annak kutatóhá-
lózatát. A Jobbik-Konzervatívok nevében akkor is til-
takoztunk ez ellen, hiszen mi tudjuk, hogy a középkor 
óta az Akadémia és az egyetemek autonómiája egy 
igazi konzervatív európai érték.  

Az Akadémiai Dolgozók Fóruma véleménye sze-
rint is ezekben az azóta eltelt években is számos nega-
tív változás zajlott le a kutatóhálózaton belül. Jóma-
gam az MTA köztestületi tagjaként, illetve az Európa 
Tanács jelentéstevőjeként az akadémiai szabadság és 
egyetemi autonómia témakörében több ízben egyez-
tettem az MTA jelenlegi, illetve korábbi elnökével is 
erről a kérdésről.  
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(17.50) 
 
Az a véleményem, hogy igazunk lett: lassan öt év 

után kijelenthetjük, hogy az Eötvös Loránd Kutatási 
Hálózat irányító testülete nem végzi sem a felada-
tait, sem pedig a testület összetétele nem biztosítja a 
tudományos közösségek autonómiáját; ráadásul az 
Alkotmánybíróság is megállapította, hogy itt egy 
mulasztásban megnyilvánuló alaptörvény-ellenessé-
get hozott létre az Országgyűlés azzal, hogy amikor 
leválasztották a kutatási hálózatot az MTA-ról, akkor 
a jogbiztonságot és a tulajdonhoz való jogot nem biz-
tosították megfelelően; ráadásul az innovációról, ku-
tatásról, fejlesztésről szóló 2014. évi törvényből fa-
kadó követelmény az is, hogy az MTA-t érintő intéz-
kedések összhangban legyenek a tudományos sza-
badsággal.  

Kérdezem tehát államtitkár urat, milyen konkrét 
lépéseket tervez a jelenlegi fideszes kormány az MTA-
kutatóhálózat autonómiájának helyreállítása érdeké-
ben. Köszönöm megtisztelő válaszát. (Taps a Jobbik 
soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Zsigó Róbert miniszterhelyet-
tes, államtitkár úrnak. Parancsoljon, miniszterhelyet-
tes úr, öné a szó. 

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs mi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm szépen, elnök úr. 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr!  A je-
lenlévők és a bennünket hallgatók tájékoztatására 
csak elmondom, hogy ez tavaly májusi kérdése, amit 
föltett, és természetesen nem először vitatjuk meg 
ezeket a kérdéseket itt, a Házban. Én nem tudok 
mást tenni, mint hogy most is megerősítsem a ko-
rábbi álláspontunkat.  

Ön is pontosan tudja, hogy Magyarországon az 
akadémiai szabadságot az Alaptörvény biztosítja. Te-
gyük világossá azt is, hogy az Alkotmánybíróság ön ál-
tal említett döntése nem a Magyar Tudományos Aka-
démia kutatóhálózatának visszaállítására vonatkozik; 
az Alkotmánybíróság döntése értelmében a kutatóhá-
lózat átszervezése összhangban áll az Alaptörvénnyel; 
a testület a tudományos szabadság legitimációja kap-
csán megállapította, hogy nem áll fenn alaptörvény-
ellenesség.  

Szeretném emlékeztetni önt és a tisztelt Házat is 
arra, hogy a korábbi időszakban a kutatás, a fejlesztés 
és az innováció területe nem volt sikertörténetnek te-
kinthető, mivel 2010-ig nem hozott versenyképességi 
fordulatot a magyar gazdaságban, a kutatóhelyek 
mára viszont új, átlátható, teljesítményorientált fi-
nanszírozási struktúrában működnek. Az Eötvös Lo-
ránd Kutatási Hálózat 2019-es létrehozása óta jelen-
tősen, 17 milliárd forintról 39 milliárd forintra, azaz 
22 milliárd forinttal növeltük meg a kutatóintézet-há-
lózat költségvetési támogatását. Hozzáteszem zárójel-
ben, hogy ez az emelés lehetővé tette az átlagosan 
30 százalékos kutatóibér-emelést is.  

Hazánknak eredményeket hozó, versenyorientált 
kutatási hálózatra van szükség, és mindent megte-
szünk azért, hogy ez létre is jöjjön, és sikeresen mű-
ködjön a magyar kutatási hálózat. Köszönöm szépen 
a kérdését, és köszönöm a figyelmüket. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes, 

államtitkár úr. Most 17 óra 53 perc van, ezzel a kérdé-
seket befejeztük.  

Most soron következik a munkavédelemről 
szóló 1993. évi XCIII. törvény módosításáról, 
valamint az Európai Unióban biztosítandó 
megfelelő minimálbérekről szóló, 2022. októ-
ber 19-ei (EU) 2022/2041 európai parlamenti 
és tanácsi irányelv átültetését szolgáló tör-
vénymódosításokról szóló előterjesztéshez be-
nyújtott bizottsági jelentések és az összegző módosító 
javaslat vitája. A kormány-előterjesztés T/7953. szá-
mon a Ház informatikai hálózatán valamennyiünk 
számára elérhető. Bejelentem, hogy az előterjesztést 
uniós napirendi pontként tárgyalja az Országgyűlés.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontjának ismertetésére kerül sor, ezért meg-
adom a szót Vécsey László képviselő úrnak, a bizott-
ság előadójának. Parancsoljon, képviselő úr, öné a 
szó. 

 
VÉCSEY LÁSZLÓ, a Törvényalkotási Bizottság 

előadója: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, hogy a Tör-
vényalkotási Bizottság 2024. április 25-ei ülésén meg-
tárgyalta a munkavédelemről szóló 1993. évi 
XCIII. törvény módosításáról, valamint az Európai 
Unióban biztosítandó megfelelő minimálbérekről 
szóló 2022. október 19-ei (EU) 2022/2041 európai 
parlamenti és tanácsi irányelv átültetését szolgáló tör-
vénymódosításokról szóló T/7953. számú határozati 
javaslatot. Az összegző módosító javaslatot és ösz-
szegző jelentést a bizottság a házszabály 46. §-a alap-
ján 26 igen szavazattal, 3 nem és 8 tartózkodó szava-
zattal elfogadta.  

Az előttünk fekvő határozati javaslat célja, hogy 
Magyarország az európai uniós tagságból eredő jog-
harmonizációs kötelezettségeit és az egyes jogszabá-
lyok közötti koherenciát biztosítsa. A kötelezettségtel-
jesítés első lépéseként a munka törvénykönyve és más 
érintett törvények jogharmonizációs célú módosítá-
sára kerül sor. Többek között jogharmonizációs célú 
módosítás keretében több jogharmonizációs záradék 
kerül beiktatásra, az üzemi tanács jogkörei bővülnek 
a munkavállalók érdekeinek védelmében. A munka-
védelemről szóló törvényben számos jogértelmezést 
egyértelműsítő, jogalkalmazást segítő, technikai jel-
legű módosítás kerül átvezetésre. 

A megfelelő felkészülési idő biztosítása érdeké-
ben a pénzmosás és a terrorizmus finanszírozásának 
megelőzéséről szóló törvényben az online ügyfél-
azonosítási kötelezettséget a módosító javaslat elha-
lasztja. A részletes vitát lezáró bizottsági módosító 
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javaslat keretében kerül sor továbbá a Paksi Atom-
erőmű kapacitásának fenntartásával kapcsolatos tör-
vény, illetve a Budapest-Belgrád vasútvonal újjáépí-
tési beruházásról szóló törvény megnyitására. A két 
törvény módosításának a célja a nemzetgazdasági 
szempontból kiemelt jelentőségű Budapest-Belgrád 
vasútvonalra és a Paksi Atomerőműre irányuló be-
ruházások megvalósításával kapcsolatban felmerülő 
speciális munkaerőigények biztosítása.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Ezek a módosítások 
egy koherens, egységes jogrendszer megvalósulását 
teszik lehetővé. Mindezekre tekintettel kérem önöket, 
hogy támogassák szavazatukkal a javaslatot. Köszö-
nöm figyelmüket. Köszönöm, elnök úr. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.)  

 
(Az elnöki széket Lezsák Sándor,  

az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
ELNÖK: Tisztelettel köszöntöm képviselőtársai-

mat. Megadom a szót az előterjesztőnek, amennyiben 
élni kíván vele.  Fónagy János államtitkár, miniszter-
helyettes úr, most vagy később? 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: A végén, elnök úr. 
 
ELNÖK: A végén, köszönöm szépen. Tisztelt Or-

szággyűlés! A kijelölt Vállalkozásfejlesztési Bizottság 
nem állított előadót.  

Most a képviselői felszólalások következnek a na-
pirend szerinti időkeretekben, ez a kijelzőn látható. 
A vita során kétperces hozzászólásra nincs lehetőség.  

Megkérdezem, kíván-e élni valaki a felszólalás, 
hozzászólás lehetőségével. (Jelzés nem érkezik.) A kép-
ernyőn nem látok jelentkezőt, ezért a vitát lezárom, és 
akkor most megadom a szót Fónagy János államtit-
kár, miniszterhelyettes úrnak, aki nyilván elmondja 
gondolatait. Halljuk! 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági miniszté-

riumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt Or-
szággyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! A törvényjavas-
lat fő célja az Európai Unióban biztosítandó megfelelő 
minimálbérekről szóló európai parlamenti és tanácsi 
irányelv hazai jogba történő átültetése. Ennek érdeké-
ben a törvényjavaslat módosítja a munka törvényköny-
vét, valamint egyes munkaügyi tárgyú és más, az irány-
elv rendelkezéseivel érintett törvényeket.  

A törvényjavaslatnak a Vállalkozásfejlesztési Bi-
zottságban lefolytatott részletes vitája során a bizott-
ság a Paksi Atomerőmű bővítése, valamint a Buda-
pest-Belgrád vasútvonal újjáépítésére irányuló beru-
házások megvalósításához kapcsolódó módosítási ja-
vaslatokat nyújtott be.  

 
 (18.00) 

 
A módosítások a két, nemzetgazdasági szem-

pontból kiemelt jelentőségű beruházás végrehajtása 

során felmerülő speciális munkaerőigény mielőbbi 
biztosíthatósága érdekében váltak szükségessé. A ja-
vaslat átlátható módon egyértelműsíti, hogy e kiemelt 
jelentőségű beruházásokban milyen feltételekkel le-
het vendégmunkásokat alkalmazni.  

A harmadik országból érkező munkavállalók ará-
nya a V4-országokban továbbra is Magyarországon a 
legalacsonyabb, azaz a vendégmunkások nem veszik, 
nem is vehetik el a magyarok munkahelyét. A foglal-
koztatottak számához viszonyítva a külföldről érke-
zők aránya hazánkban 2,6 százalék, miközben ugyan-
ez Szlovákiában 3,8, Lengyelországban 6,4, Csehor-
szágban pedig 17 százalék. A törvényjavaslathoz a 
Törvényalkotási Bizottság az Országgyűlésről szóló 
törvény vonatkozásában nyújtott be módosító javas-
latot.  

Tisztelt Ház! A törvényjavaslat elfogadása és ha-
tálybalépése után hazánk egy jelentős lépéssel köze-
lebb kerül a megfelelő minimálbérekről szóló európai 
uniós irányelvhez kapcsoló jogharmonizációs kötele-
zettségünk teljesítéséhez.  

A munkavállalók érdekeinek védelmében bővül 
az üzemi tanácsok véleményezési jogköre, és a beve-
zetni tervezett, jogtechnikai jellegű módosítások által 
több területen könnyebbé válik a jogalkalmazás. A ki-
emelt beruházásokat érintően átláthatóvá és egyértel-
művé válik a vendégmunkások foglalkoztatásának 
szabályozása, ami egyértelműen a magyar gazdaság 
érdekeit szolgálja.  

Mindezekre tekintettel kérem a tisztelt Ország-
gyűlést, hogy a törvényjavaslatot támogatni szíves-
kedjenek. Köszönöm megtisztelő figyelmüket; elnök 
úrnak köszönöm a lehetőséget. (Taps a kormánypár-
tok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, államtitkár úr, mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Soron kö-
vetkezik a digitális állam megvalósítása érdek-
ében egyes törvények módosításáról szóló elő-
terjesztéshez benyújtott bizottsági jelentések és az 
összegző módosító javaslat vitája. A kormány-előter-
jesztés T/7999. számon a parlamenti informatikai há-
lózaton elérhető.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontjának ismertetésére kerül sor, ezért meg-
adom a szót Salacz László képviselő úrnak, a bizottság 
előadójának. 

 
DR. SALACZ LÁSZLÓ, a Törvényalkotási Bizott-

ság előadója: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt El-
nök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Tájékoztatom önö-
ket, hogy a Törvényalkotási Bizottság 2024. április 
25-én megtárgyalta a digitális állam megvalósítása ér-
dekében egyes törvények módosításáról szóló 
T/7999. számú törvényjavaslatot. Az összegző jelen-
tést és az összegző módosító javaslatot a bizottság a 
házszabály 46. §-a alapján 26 igen szavazattal, 4 nem 
szavazat ellenében, 4 tartózkodás mellett elfogadta. 

Tisztelt Országgyűlés! A mai felgyorsult világban 
a mobiltelefonnal történő ügyintézés elengedhetetlen 
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részévé vált az emberek mindennapi életének. A „Di-
gitális állampolgárság” program lehetőséget biztosít 
arra, hogy egyetlen gombnyomással igazolni tudjuk 
személyazonosságunkat, valamint kiterjed már rend-
őri igazoltatásra is, így a telefonon lévő vizuális kód 
felmutatásával hitelt érdemlően tudjuk majd igazolni 
magunkat. Ezenkívül mobilon tudunk hivatalos leve-
leket megkapni, azokra válaszolni, közüzemi számlá-
kat kifizetni. Egy helyen lesz megtalálható az összes 
személyes adatunk, amelyeket az állam által hitelesí-
tett módon tudunk megosztani. Továbbá az erkölcsi 
bizonyítvány is digitális biztonsági okmányként kerül 
kiállításra, bemutatásra.  

A törvényjavaslat megteremti a digitális állam-
polgárság előregisztrációjának lehetőségét is. A Tör-
vényalkotási Bizottság által elfogadott összegző mó-
dosító javaslat szövegpontosító, kodifikációs és nyelv-
helyességi rendelkezéseken kívül kiegészítéseket is 
tartalmaz. 

Tisztelt Képviselőtársaim! A mai digitalizált kör-
nyezetben elengedhetetlen, hogy az állampolgárok az 
állammal kapcsolatos ügyeiket egyszerűen és gyorsan 
intézhessék. Ehhez bürokráciacsökkentésre, digitali-
zációra és az adminisztrációs terhek csökkentésére 
van szükség.  

Az elmondottak alapján a benyújtott törvényja-
vaslatot a Fidesz képviselőcsoportja támogatja, és 
arra kérem valamennyi képviselőtársamat, hogy te-
gyenek így ők is. Köszönöm, hogy meghallgattak. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Salacz László képvi-

selő úr. Tisztelt Országgyűlés! Megkérdezem az elő-
terjesztőt, kíván-e felszólalni. (Jelzésre:) Dömötör 
Csaba államtitkár úr! 

 
DÖMÖTÖR CSABA, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Nem 
visszaélve a képviselőtársak idejével, a tárgyalt tör-
vényjavaslat célja, hogy könnyítse az állampolgárok 
mindennapi ügyintézését, jelen esetben a digitális 
ügyintézést. A kor technológiai színvonala mellett el-
engedhetetlen, hogy minél több ügyet lehessen digi-
tális módon is elintézni, mindezt egyszerűen és gyor-
san. A törvényjavaslat előzményéhez hozzátartozik, 
hogy a Ház tavaly decemberben elfogadta a digitális 
államról szóló törvényt.  

A most tárgyalt javaslatok ennek egyfajta kiegé-
szítései, jelentős részben technikai és szövegpontosító 
módosításokat tartalmaznak. Emellett pontosítják a 
felhasználóiprofil-aktiválásra és -inaktiválásra vonat-
kozó szabályokat; a telekommunikációs szektorra is 
kiterjesztik azt a szabályozást, ami a digitális szolgál-
tatás biztosítására kötelezett szervezetekre vonatko-
zik. És hogy még egy érdemi pontot említsek, ez a ja-
vaslat megteremti a digitális állampolgárság előre-
gisztrációjának feltételeit.  

A Törvényalkotási Bizottság által elfogadott mó-
dosítók a digitális államról szóló törvény rendelkezé-
seit is pontosítják azért, hogy a szolgáltatások élesítése 

zökkenőmentesen megtörténhessen, elsőként ezek kö-
zül a digitális állampolgárság előregisztrációja. A pon-
tosító rendelkezések kellő időt biztosítanak arra, hogy 
a szolgáltató és a lakosság felkészülhessen az új szolgál-
tatások igénybevételére.  

Tisztelt Országgyűlés! A módosítások azt szolgál-
ják, hogy a digitális államról szóló törvény hatályba-
lépése gördülékenyen valósulhasson meg. Minden le-
hetséges módon csökkenteni akarjuk a családok ter-
heit azzal is, hogy az ügyeiket gyorsabban, hatéko-
nyabban, akár az otthonukból is elintézhessék. Ezek 
alapján a törvénymódosításokat jó szívvel ajánljuk 
képviselőtársaink figyelmébe. Köszönöm a figyelmet. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Dömötör Csaba ál-

lamtitkár úr. 15 perces időkeret áll a rendelkezésére, 
ebből elhasznált közel 2 percet. Ha hozzá kíván majd 
szólni vagy pedig a vitazáróban 13 percnél valamivel 
több áll a rendelkezésére. Köszönöm szépen. 

A kijelölt Igazságügyi Bizottság nem állított elő-
adót. Most a képviselői felszólalások következnek a 
napirend szerinti időkeretekben. A vita során kétper-
ces hozzászólásra nincs lehetőség. Kérdezem, hogy kí-
ván-e valaki hozzászólni. (Nincs ilyen jelzés.) Jelent-
kezőt a monitoron nem látok, ezért a vitát lezárom. 
Kíván-e államtitkár úr hozzászólni? (Dömötör Csaba 
nemet int.) Nem kíván hozzászólni. 

Tisztelt Országgyűlés! A határozathozatalokra a 
holnapi ülésnapon kerül sor. 

Soron következik az egyes közlekedési tárgyú 
törvények módosításáról szóló előterjesztéshez 
benyújtott bizottsági jelentések és az összegző módo-
sító javaslat vitája. A kormány-előterjesztés T/7960. 
számon a parlamenti informatikai hálózaton elérhető.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját Héjj Dávid, a bizottság előadója fogja is-
mertetni. Öné a szó, képviselő úr. 

 
HÉJJ DÁVID, a Törvényalkotási Bizottság elő-

adója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tájékoztatom önöket, hogy a Törvényalkotási 
Bizottság a 2024. április 25-én tartott ülésén megtár-
gyalta az egyes közlekedési tárgyú törvények módosítá-
sáról szóló T/7960. számú törvényjavaslatot. Az ösz-
szegző módosító javaslatot és összegző jelentést a bizott-
ság a házszabály 46. §-a alapján 24 igen szavazattal, 4 
nem szavazat ellenében, 4 tartózkodás mellett elfogadta. 

Tisztelt Ház! Az előttünk fekvő törvényjavaslat 
célja a vasúti, légi és közúti közlekedési szakterületen 
a közlekedési ágazat elmúlt időszakának tapasztalatai 
és a hatósági jogalkalmazás során felmerült törvényi 
szintű szabályozási szükségletek rendezése, valamint 
jogharmonizációs kötelezettségek teljesítése.  

 
 (18.10) 

 
Mint ismeretes, új időszámítás kezdődött már-

cius 1-jével a magyar közlekedésben. A bevezetett ta-
rifareform részeként a javaslat megteremti az eddigi 
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veszélyhelyzeti kormányrendeletben rendezett törvé-
nyi szintű szabályozását a magyarigazolvánnyal ren-
delkezők kedvezményeinek. A szomszédos államok-
ban élő magyarokról szóló törvény módosítása meg-
emeli ugyanis a helyközi közlekedésben érvényes ko-
rábbi 90 százalékos kedvezményt 100 százalékra a 6-
14 éves korosztály számára, korlátlan számú utazás 
esetén, míg a 14-65 év közöttieknél a korábbi 4 helyett 
évenként 12 utazás esetén biztosít speciális kedvez-
ményt. Megmarad emellett továbbra is a 6 év alattiak 
és a 65 év felettiek díjmentes utazása a helyi és hely-
közi közlekedésben.  

A közúti közlekedésről szóló törvény módosításá-
val pontosításra és egyszerűsítésre kerülnek az után-
képzésifoglalkozás-vezetőkkel kapcsolatos szabályok, 
amelyek révén lehetővé válik, hogy az utánképzésifog-
lalkozás-vezetőkre vonatkozó szabályok kormányren-
deleti szinten kerüljenek rögzítésre, emellett pedig a 
tervezet az engedély visszavonására vonatkozó szabá-
lyokat is módosítja. Mivel adminisztratív egyszerűsí-
tésként bevezetésre került, hogy a magyar hatóság ál-
tal kiállított vezetői engedélyeket a járművezetők nem 
kötelesek maguknál tartani, ezért az ellenőrzés támo-
gatása érdekében szükséges a vezetői engedélyek, a 
gépjárművezetői képesítési igazolványok informati-
kai rendszerből történő lekérdezhetőségének a meg-
teremtése is, amelyre a benyújtott tervezet szintén ja-
vaslatot tesz a közúti közlekedésről szóló törvény mó-
dosításának keretében.  

Tisztelt Országgyűlés! A légi közlekedésről szóló 
törvény módosítását tekintve a fenntartható légi közle-
kedés egyenlő versenyfeltételeinek biztosításáról szóló 
uniós rendelet végrehajtása érdekében a javaslat tar-
talmazza a rendelet megsértése esetén alkalmazandó 
szankcióknak és ezek végrehajtása jogi és közigazgatási 
környezetének megteremtését. A vasúti közlekedésről 
szóló törvény módosítása az egységes európai vasúti 
térség létrehozásáról szóló uniós irányelv és annak 
részbeni módosítását tartalmazó irányelv átültetésé-
nek pontosítását tartalmazza, többek között a vasúti 
igazgatási szervre vonatkozó együttműködési és össze-
férhetetlenségi szabályok vonatkozásában.  

Mindezek ismeretében a benyújtott törvényja-
vaslat támogatandó. Köszönöm megtisztelő figyelmü-
ket. Köszönöm a szót, elnök úr. (Taps a kormánypár-
tok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képviselő 

úr. Megkérdezem az előterjesztőt, Nagy Bálint állam-
titkár urat, most kíván szólni, vagy pedig a végén. 
(Jelzésre:) Köszönöm, jelzi, hogy a végén.  

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Gazdasági Bi-
zottság nem állított előadót. Képviselői felszólalások 
következnek, a napirend szerinti időkeretekben. Je-
lentkezőt a monitoron nem látok, ezért a vitát lezá-
rom, és akkor most adom meg a szót államtitkár úr-
nak egy vitazáróra. 

 
NAGY BÁLINT építési és közlekedési minisztéri-

umi államtitkár: Nagyon szépen köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Kép-
viselők! Az Építési és Közlekedési Minisztérium a 
2023 második félévében elfogadott átfogó törvény-
módosítást követően a közlekedési ágazatban azóta 
felmerült szabályozási igények, jogalkalmazói tapasz-
talatok, valamint a jogharmonizációs kötelezettségek 
teljesítésével összefüggésben elkészítette az egyes 
közlekedési tárgyú törvények módosításáról szóló 
törvényjavaslatot.  

A törvényjavaslat hét közlekedési tárgyú törvény 
mellett négy, a területhez kapcsolódó törvény módo-
sítására tesz javaslatot. A javaslat tartalmazza a tarifa- 
és kedvezményrendszer átfogó korszerűsítése érde-
kében szükséges törvényi szintű módosításokat. 
Emellett tartalmazza a közlekedési hatósági eljárási 
egyszerűsítéseket, adminisztratív könnyítéseket, pél-
dául a vezetői engedélyek ellenőrzése, illetve a moz-
donyvezetőkre vonatkozó feltételek területén.  

A javaslat szabályozza az adatkezelési, adatto-
vábbítási kérdéseket is, többek között a tarifareform-
mal és az utasszámlálási feladatokkal összefüggésben. 
Továbbá jogharmonizációs módosítások kerülnek be-
vezetésre a vasúti, közúti és a fenntartható légi közle-
kedés területén, illetve az útdíj kapcsán.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A 2024. március 1-jén 
bevezetett tarifareform részeként a szomszédos álla-
mokban élő magyarokról szóló törvény módosítása 
megteremti a törvényi szintű szabályozását a magyar-
igazolvánnyal rendelkezők kedvezményeinek. A 14-
65. életév közöttiek esetében a korábbi 4 helyett 
évente 12 utazás esetén biztosított a díjmentesség.  

A személyszállítási szolgáltatásokról szóló tör-
vény módosítása 2024. október 1-jétől a közszolgálati 
alkalmazottak utazási kedvezménye tekintetében be-
vezetendő elektronikus regisztrációhoz szükséges 
adatkezelési rendelkezéseket tartalmazza. A módosí-
tással lehetségessé válik a Budapest-agglomerációs 
megállapodással összefüggésben a közlekedési szol-
gáltatók és a közlekedésszervezők dolgozói díjtermé-
keinek kölcsönös elfogadása. A kedvezmény- és tari-
farendszer március 1-jei megújításával megnyílt a le-
hetősége annak, hogy minél többen válasszák a közös-
ségi közlekedést az egyéni közlekedéssel szemben.  

A személyszállítási közszolgáltatások versenyké-
pességéhez szükséges ugyanakkor a közszolgáltatások 
teljesítésének ellenőrzése. Javasolt, hogy ezen előírá-
sok betartását egységes elvek mentén ellenőrizze az 
ország teljes területén egy, a helyközi személyszállí-
tási közszolgáltatásoktól független szervezet. Ezzel a 
módosítással meg tud valósulni 2024. július 1-jétől a 
helyközi személyszállítási közszolgáltatások vonatko-
zásában a szolgáltatók független, objektív mennyiségi 
és minőségi ellenőrzése.  

A személyszállítási szolgáltatásokról szóló tör-
vény módosítása a személyszállítási közszolgáltatások 
szolgáltatási színvonalának fejlesztésével összefüg-
gésben az előbbieken túl megteremti a lehetőségét a 
pontosabb utasszámlálási módszerek bevezetésének. 
A javaslat emellett jogharmonizációs célú módosítá-
sokat is tartalmaz.  
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Tisztelt Képviselők! A kormány a munkaerőpiac 
által elvárt kompetenciák fejlesztése érdekében a kö-
zépiskolai tanulók számára a gépjárművezetői jogo-
sítvány térítésmentes megszerzését kívánja lehetővé 
tenni. Adminisztratív egyszerűsítésként bevezetésre 
került, hogy a magyar hatóságok által kiállított vezetői 
engedélyeket a járművezetők már nem kötelesek ma-
guknál tartani, emiatt az ellenőrzés támogatása érde-
kében szükséges a vezetői engedélyek és a gépjármű-
vezetői képesítési igazolványok informatikai rend-
szerből történő lekérdezhetőségének a megteremtése. 
Erre teszünk javaslatot.  

A törvény módosításával és egyszerűsítésével 
pontosításra és egyszerűsítésre kerülnek az utánkép-
zésfoglalkozás-vezetőkkel kapcsolatos szabályok is.  

Figyelemmel a gazdasági helyzet változására, in-
dokolt a kiszabható bírság maximumának a módosí-
tása. Az elmúlt évek technológiai fejlődését is figye-
lembe véve szükségessé vált a közúti beruházások, út-
építési munkálatok alapvető szabályainak, a tervezési 
és minőségügyi folyamatokon keresztül pedig az út-
építési munka folyamatának, az építésben részt vevő 
szereplők kötelezettségeinek, feladatainak miniszteri 
rendeleti szintű szabályozása. A javaslatnak szintén 
fontos eleme az unión belüli bárminemű útdíj fizeté-
sének elmulasztásával kapcsolatos gépjármű-nyil-
vántartási adatok határokon átnyúló cseréjének elő-
segítése, összhangban a vonatkozó uniós irányelvek-
kel, az úgynevezett EETS-irányelvvel.  

A fenntartható légi közlekedési biztosítás  érde-
kében a légi közlekedésről szóló törvény módosítása a 
vonatkozó uniós rendelet végrehajtása érdekében tar-
talmazza a rendelet megsértése esetén alkalmazandó 
szankciókat és ezek végrehajtása jogi és közigazgatási 
környezetének megteremtését.  

A közúti közlekedési nyilvántartásról szóló tör-
vény módosításával törvényi szinten kerül rögzítésre 
költségmentesség a jármű eltulajdonítása miatt, hiva-
talból átmeneti időszakra forgalomból kivont jármű-
vek forgalomba helyezése iránt indult eljárásban.  

A vasúti közlekedésről szóló törvény módosítása 
az egységes európai vasúti térség létrehozásáról szóló 
uniós irányelv és annak részbeni módosítását tartal-
mazó irányelv átültetésének pontosítását tartal-
mazza. Továbbá jogharmonizációs pontosításokra ke-
rül sor itt is a mozdonyvezetők foglalkoztatására vo-
natkozó szabályozás tekintetében, amely elősegíti a 
rugalmasabb foglalkoztatást. A vasúti műszaki szabá-
lyozás vonatkozásában a módosítás megteremti an-
nak a lehetőségét, hogy a gyorsan változó műszaki 
megoldások a jogszabályoknál könnyebben módosít-
ható, úgynevezett műszaki előírásokban kerüljenek 
szabályozásra.  

A légi és vasúti, illetve a vízi közlekedési balese-
tek és egyéb közlekedési események szakmai vizsgála-
táról szóló törvény módosítása rögzíti a vonatkozó 
irányelvben a súlyos vasúti baleset kárértékre vonat-
kozó 2 millió euró értékét, mivel a jelenlegi 500 millió 
forintos érték a gazdasági helyzet változása miatt már 
nincs összhangban az uniós szabályozással.  

A módosítások tehát hozzájárulnak ahhoz, hogy 
hazánkban egy jól működő közlekedési szektor szol-
gálhassa a lakosság, a gazdasági szereplők mobilitási 
igényeivel összefüggő feladatok teljesítését, valamint 
a gazdaságpolitikai célok megvalósulását.  

 
 (18.20) 

 
Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! 

Köszönöm, hogy a T/7960. számú törvényjavaslatot 
megvitatták, és kérem, hogy a törvényjavaslatban 
megfogalmazott szabályozási szándékot támogassák. 
Köszönöm szépen a szót, tisztelt elnök úr. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Nagy Bálint államtit-

kár úr. Tisztelt Országgyűlés! A határozathozatalokra 
a holnapi ülésnapon kerül sor.  

Soron következik a belügyi ágazati feladatel-
látást támogató törvények módosításáról szóló 
előterjesztéshez benyújtott bizottsági jelentések és az 
összegző módosító javaslat vitája. A kormány-előter-
jesztés T/7731. számon a parlamenti informatikai há-
lózaton elérhető.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját Héjj Dávid, a bizottság előadója fogja is-
mertetni. Öné a szó.  

 
HÉJJ DÁVID, a Törvényalkotási Bizottság elő-

adója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, 
hogy a Törvényalkotási Bizottság 2024. április 25-én 
tartott ülésén megtárgyalta a belügyi ágazati feladat-
ellátást támogató törvények módosításáról szóló 
T/7731. számú törvényjavaslatot. Az összegző módo-
sító javaslatot és összegző jelentést a bizottság a ház-
szabály 46. §-a alapján 26 igen szavazattal, 8 nem el-
lenében, 3 tartózkodás mellett elfogadta.  

Tisztelt Ház! Az előttünk fekvő tervezet javaslatot 
tesz idegenrendészeti, köznevelési, egészségügyi tárgyú 
törvények módosítására, valamint deregulációs szem-
pontú javaslatokra és jogharmonizációs kötelezettségek 
végrehajtására is. A 26 megnyitott törvény többsége 
adatkezeléssel kapcsolatos témakörben módosul. Nem 
kívánok mind a 26 törvényre kitérni, a szakágak közül 
néhány jelentősebb módosításról szólnék.  

Számos rendészeti tárgyú törvénymódosítás hátte-
rében uniós jogharmonizáció áll. A tagállamok bűnül-
döző szervei közötti információcserét szabályozó, 2006-
ban született uniós jogszabályt egy új irányelv váltja fel, 
amely átalakítja az információcsere korábbi leképezési 
rendszerét. Az irányelv új információcsere-variánsokat 
határoz meg, az információátadás lebonyolítása minden 
variánsban külön-külön szabályrendszer mentén zajlik 
az átadás irányának és szándékának megfelelően. Ehhez 
az új fogalmi és eljárási struktúrához kell hozzáigazítani 
a magyar jogszabályokat is.  

A rendőrség szervezetébe tartozó Nemzetközi 
Bűnügyi Együttműködési Központ működését szabá-
lyozó törvény esetében új értelmező rendelkezést, 
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adatmegbízhatóságra vonatkozó szabályokat és sta-
tisztikai adatszolgáltatásra vonatkozó előírásokat ve-
zet be a javaslat.  

A bűnüldöző szervek nemzetközi együttműködé-
séről szóló törvényben szintén az értelmező rendelke-
zések kerülnek kiegészítésre, és bevezetésre kerülnek 
azok az új jogszabályok, amelyekből a különböző in-
formációcsere-variánsok eljárásrendjei épülnek fel. 
Többek között új értesítési rend, szigorúbb határidők, 
aktualizált adatvédelmi, másolatküldési és nyelvhasz-
nálati szabályok jelennek meg. Ezek a 2006-ban elfo-
gadott, a korábbi szabályrendszernél hatékonyabb és 
a mai kor elvárásainak jobban megfelelő keretbe he-
lyezik az Európán belül zajló bűnüldözési célú infor-
mációcserét.  

Az idegenrendészeti szabályozás módosításának 
célja elsődlegesen a szigorító szabályok pontosítása, e 
körben a személyes adatok kezelésével kapcsolatos 
előírások kiegészítése, az európai uniós jogi normák-
nak való megfelelés biztosítása, illetve azok végrehaj-
tása és az egyéb törvényekkel való összhang megte-
remtése.  

Szigorodnak a befektetői vízumra vonatkozó sza-
bályok, amely visszavonhatóvá válik, ha a kiadása 
alapjául szolgáló, a külföldi részéről vállalt befektetés 
nem vagy nem a törvényben meghatározott határidő-
ben valósul meg.  

Szintén a szigorítás irányába mutat, hogy a huza-
mos tartózkodás esetében nemcsak a nemzeti tartóz-
kodási kártya, hanem az EU-s tartózkodási kártya ki-
adásának is feltételévé válik a társadalmi együttélés 
feltételeinek teljesítése.  

Tisztelt Országgyűlés! Összességében megálla-
pítható, hogy a módosítási javaslatok minden esetben 
olyan jogszabályi változásokra irányulnak, amelyek a 
közigazgatás, a szociális ágazat és a rendvédelem te-
rületén működő különböző rendszerek használati ha-
tékonyságát növelik, emellett több esetben is uniós 
jogharmonizációs célt szolgálnak. Habár szakági 
szemszögből nézve szerteágazó a javaslat, az adatke-
zelési és adminisztrációs területhez való kapcsolódás 
miatt indokolt, hogy egy törvénycsomagban találjuk 
az említett rendelkezéseket. Mindezekre tekintettel a 
benyújtott javaslat támogatandó. Köszönöm megtisz-
telő figyelmüket. Köszönöm a szót, elnök úr. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képviselő 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Megkérdezem az előterjesz-
tőt, Vargha Tamás államtitkár urat, hogy most vagy a 
vita végén kíván-e hozzászólni. (Vargha Tamás: Nem 
én vagyok az előterjesztő.) Akkor rosszul néztem.  

Rétvári Bence államtitkár úr, öné a szó. 
 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Nem tudok szó nélkül el-
menni amellett, hogy most itt délután 17 törvényjavas-
latnak a második olvasatos vitájáról tárgyal az Ország-
gyűlés, és egyetlenegy baloldali és ellenzéki képviselő 

sincs a teremben. Azok a képviselők, akik Brüsszelig és 
Amerikáig futnak, hogy az ő jogaik mennyire korláto-
zottak, nincsenek itt 17 törvényjavaslat megvitatása-
kor. Akik a sajtóban, a nyilvánosságban mindig arra 
panaszkodnak, hogy milyen kevés időkeret van nekik a 
parlamentben, milyen kevés időkeret van nekik a bi-
zottsági meghallgatásokon, vitákon, amikor itt kötele-
zettségük lenne az őket megválasztó embereket képvi-
selni és hozzászólni, akár bizottsági kisebbségi állás-
pontot ismertetni, akár a saját egyéni véleményüket el-
mondani, 17 törvényjavaslat vitájában üres padsorok-
kal nézünk szembe, és így vitatjuk meg ezeket a javas-
latokat. Jól mutatja a magyar baloldal kétszínűségét és 
álszentségét, hogy kifelé panaszkodik, de amikor itt va-
lójában munkát kellene végezniük, akkor nincsenek itt 
a parlamentben.  

De térjünk rá a belügyi ágazati feladatellátást tá-
mogató törvények módosítására! Volt egy pont ebben, 
amely talán a legszélesebb körű vitát váltotta ki, még-
pedig a mindennapos testneveléssel kapcsolatos mó-
dosítási javaslatban. Mi a célunk a mindennapos test-
neveléssel? Ebben a korszakban a gyerekek már úgy 
nőnek föl, hogy különböző kütyüket megismernek, 
nyomogatnak táblagépeket, okostelefonokat, ami 
nyilván még mozgásszegényebbé teszi az életet ahhoz 
képest is, mint ami a tévénézős korszakban volt, és 
ilyenkor különösen fontos, hogy mindenki belekóstol-
jon az iskolai években is a sportolásba, és legyen egy 
olyan sport, amire rászokik, ami az életének a részévé 
válik. Azt szolgálja a mindennapos testnevelés, hogy 
fiatal korban, amikor a szervezet amúgy is fejlődik, 
mindenki nyúlik, megváltozik a vázrendszer, az izom-
zat, akkor minél egészségesebbek legyenek a diákok, 
és egy egész életre szóló sportot is az életük részévé 
tegyenek.  

Ugyanakkor azt láttuk, hogy nem kis nagyság-
rendben, nem százas, nem ezres, hanem tízezres nagy-
ságrendben megjelentek bizonyos felmentések a min-
dennapos testnevelés alól, amelyeket elvileg sport-
egyesületek adtak ki azért, mert az illető versenyspor-
toló abban az egyesületben. S azt láttuk, hogy azok, 
akiknek szükségük lenne a mindennapos testneve-
lésre, hogy az egészségüket, a jó kondíciójukat meg-
őrizzék, egy-egy ilyen igazolással nem vettek részt a 
testnevelésórán. Ez a korábbi jogszabályok szerint 
igazából jogszerű kibújás volt a testnevelésórák alól, 
ugyanakkor mindenkinek az az érdeke - aki verseny-
szerűen sportol, annak is -, hogy a heti ötszöri test-
mozgás az iskolai órarendben meglegyen. Ez a módo-
sítás arra tesz javaslatot - és bízom benne, hogy ezt 
fogja támogatni az Országgyűlés -, hogy aki abban az 
időpontban végez versenyszerű sporttevékenységet, 
amikor a testnevelésóra van, az mehet a verseny-
sport-foglalkozásra, de egyébként az iskolai testneve-
lésórákon részt kell vennie. Így a testnevelésórán 
részt vesz, délután pedig elmegy az edzésre, és ott még 
inkább tudja magát jó kondícióba hozni. Azt hiszem, 
egy felnövekvő generáció szempontjából fontos, hogy 
mindenki kellő időt mozogjon. Rendkívül ijesztő szá-
mokat látunk világtendenciaként arra, hogy az 
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okoseszközök mennyire fotelben és mozgás nélkül 
tartják a fiatalokat, de az idősebbeket is, mindnyá-
junkat.  

A törvényjavaslat másik része, ami érinti az isko-
lásokat, az iskolai igazolások kérdése. A szülőknek 
mindennapos gyakorlat, hogy lefotózzuk az orvosi 
igazolást, és föltöltjük a KRÉTA-ba. Ez most sokkal 
gyorsabbá és egyszerűbbé válik, maga az orvos tudja 
az EESZT-n keresztül a KRÉTA-ba átküldeni az isko-
lai igazolást. Így egyértelműbbé és egyszerűbbé válik 
minden orvosnak, minden szülőnek, minden tanár-
nak az esete, hiszen így egyből odajutnak az orvosi 
igazolások.  

Szintén fontos egészségügyi módosítás az új digi-
tális időpontfoglalási rendszernek, járóbeteg-irányí-
tási időpontfoglalási rendszernek a törvényi átveze-
tése egy-két pontban. Itt nyilván szükség lesz egy úgy-
nevezett call centernek a bevezetésére, hogy azok, 
akik nem mobiltelefon-applikáción keresztül, az 
Egészségablak-alkalmazáson keresztül foglalnak idő-
pontot július 1-jétől a járóbeteg-ellátásban, azoknak 
egy országos és a helyi rendelőnek is a vármegyei call 
centere, telefonközpontja rendelkezésre áll. Ehhez 
szükségesek bizonyos adatok, amiket kezelnek. En-
nek teremtjük meg a jogszabályi alapjait. Azt hiszem, 
régóta várjuk azt, hogy ugyanúgy lehessen időpontot 
foglalni a rendelőkbe is, mint manapság már sok min-
den más helyre. Ez július 1-jétől fokozatos bevezetés 
mellett megjelenik.  

 
 (18.30) 

 
Már most is előrehaladott ennek a bevezetési fo-

lyamata 90 járóbeteg-intézményben, és bízunk ben-
ne, hogy ezt most már minden beteg igénybe veheti. 
Az a tapasztalatunk itt az elmúlt hónapokban, hogy 
nagyon sokan vannak, körülbelül 30 százaléknyian, 
akik nem jelennek meg a lefoglalt időpontban. Most 
is szeretném felhívni a figyelmet, hogy a lemondásra, 
az időpont törlésére most is mindenkinek lehetősége 
van mobiltelefonon keresztül, ha az Egészségablakba 
belép, ott a saját időpontjai menüpontban most is 
mindenki, hogyha a szerkesztés, jobb felső három 
pöttyre kattint, lemondhatja azt az időpontot, amely-
re nem megy el, és így arra az időpontra másvalakit be 
tud hívni a rendelő. Július 1-jétől úgy fog változni ez a 
helyzet, hogy már nemcsak a rendelő tud valakit be-
hívni, hanem már maga a beteg is tud erre a felszaba-
duló időpontra időpontot foglalni. Fontos, hogy senki 
se foglaljon olyan időpontot, amelyet igazából nem 
vesz igénybe.  

Ennek a teljesen korszerű, és reméljük, hogy a 
várólistákat nagymértékben csökkentő digitális idő-
pontfoglalási rendszernek a bevezetéséhez szükséges 
ez a törvénymódosítás. Bízunk benne, hogy ez a ma-
gánrendelők fekete napja is lesz július 1-jétől, hiszen 
a betegek egy jó része pontosan a hosszú várakozási 
idő miatt megy inkább magánrendelésre, pedig az ál-
lami ellátásban ott vannak a kapacitások. Bízunk 
benne, hogy ezzel akkor vissza tudnak térni az állami 

ellátásba azok a betegek, akik a gyorsaság miatt men-
nek a magánellátásba.  

Fontos, hogy az egészségügyi intézmények ellen-
őrzését is megerősíti ez a javaslat. Olyan EESZT-
adatok kerülhetnek így biztosításra az ellenőrzést 
végzők számára, amelyek a finanszírozásnak a haté-
kony felhasználásáról, a betegellátás színvonalának a 
javításáról és az ellátások indikációjáról tudnak szól-
ni. Ez is fontos módosítás.  

És természetesen fontos részek foglalkoznak 
rendvédelmi kérdésekkel is, elsősorban a bűnüldöző 
hatóságok közötti hatékonyabb és eredményesebb 
információcsere érdekében, azért, hogy a különböző 
európai uniós államok bűnüldöző hatóságai között 
az információcsere élénkebb legyen. Ma már láthat-
juk, hogy nagyon sok bűncselekmény, már nemcsak 
az embercsempészet mint az egyik legjövedelme-
zőbb bűnözési kategória az elmúlt időkben sajnos, 
hanem emellett már a kábítószer-kereskedelem, az 
online internetes csalások is nemzetközi együttmű-
ködésben zajlanak, a magyar internetes csalásos, te-
lefonos csalásos bűncselekmények egy jó részének a 
hívását is Ukrajna területéről indítják, más orszá-
gokból indítják ezeket a hívásokat, vagy küldik az 
sms-eket.  

Éppen ezért fontos, hogy minél szélesebb körű 
együttműködés legyen a nemzetközi bűnüldözésben. 
Ennek a javaslatnak a megszavazása ezt is elő fogja 
segíteni. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence állam-

titkár úr. A rendelkezésére álló 15 percet nem hasz-
nálta fel, több mint 8 perce van még a vita végén.  

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Honvédelmi és 
Rendészeti Bizottság nem állított előadót. A képvise-
lői felszólalások következnek a napirend szerinti idő-
keretekben, ott van a kijelzőn. A vita során kétperces 
hozzászólásra nincs lehetőség. (Senki nem jelentke-
zik.) A kijelzőn, a képernyőn felszólaló neve nem je-
lent meg, ezért a vitát lezárom, és kérdezem az állam-
titkár urat, hogy kívánja-e önmagát folytatni. (Rét-
vári Bence jelzésére:) Nem kívánja.  

Tisztelt Országgyűlés! A határozathozatalokra a 
holnapi ülésnapon kerül sor.  

Soron következik az Egészségügyi Világszer-
vezet nemzetközi egészségügyi rendszabályai 
módosításának kihirdetéséről szóló előterjesz-
téshez benyújtott bizottsági jelentés és az összegző 
módosító javaslat vitája. A kormány-előterjesztés 
T/7951. számon a parlamenti informatikai hálózaton 
elérhető.  

A vitában elsőként Héjj Dávid fogja ismertetni a 
Törvényalkotási Bizottság álláspontját. Hallgatjuk, 
képviselő úr. 

 
HÉJJ DÁVID, a Törvényalkotási Bizottság elő-

adója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Ház! Tájékoztatom önöket, hogy a Törvényal-
kotási Bizottság 2024. április 25-én tartott ülésén 
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megtárgyalta az Egészségügyi Világszervezet nemzet-
közi egészségügyi rendszabályai módosításának ki-
hirdetéséről szóló T/7951. számú törvényjavaslatot. 
Az összegző módosító javaslatot és összegző jelentést 
a bizottság a házszabály 46. §-a alapján 30 igen sza-
vazattal egyhangúlag elfogadta.  

Tisztelt Ház! Az előttünk fekvő törvényjavaslat a 
koronavírus-világjárvány tapasztalatainak figyelem-
bevételén alapuló, az Egészségügyi Világszervezet égi-
sze alatt létrejött nemzetközi szerződés, név szerint a 
nemzetközi egészségügyi rendszabályok módosításá-
ról szól, amely módosítások egy erősebb, hatéko-
nyabb pandémia elleni védekezésre akarják felkészí-
teni a nemzetközi közösséget.  

A rendszabályokra vonatkozó tartalmi, az állam-
polgárok egészségének védelmét szolgáló módosítá-
sok elfogadása esetén a részes államokban történő ha-
tályba léptetés, az esetleges elutasítás vagy fenntartá-
sok megfogalmazásának határideje lerövidül. A rövi-
debb határidők mind a kormány, mind pedig a parla-
ment részéről gyorsabb reagálást tesznek szüksé-
gessé, egyúttal a WHO is gyorsabban tud reagálni az 
esetleges újabb esetekre. Kiemelendő, hogy a nemzeti 
kormányok nem adják át az intézkedések meghozata-
lának jogát, amire a nemzetközi szervezet jellege mi-
att nincs is lehetőség.  

Tisztelt Országgyűlés! A világjárványok előrejel-
zésénél, megelőzésénél, minél jobb kezelésénél, az em-
berek életének védelménél nem lehet semmi fonto-
sabb. Emellett az is fontos, hogy megfelelő és haté-
kony jogi keretek álljanak rendelkezésre egy ilyen ügy-
ben. Tekintettel arra, hogy a módosítások a rendsza-
bályok rendelkezéseinek közegészségügyi, járvány-
ügyi helyzetben történő hatékonyabb végrehajtását, a 
rugalmasabb alkalmazkodást szolgálják, ami vitatha-
tatlanul minden magyar állampolgár érdeke, ezért a 
benyújtott javaslat mindenképp támogatandó. Köszö-
nöm megtisztelő figyelmüket. Köszönöm a szót, elnök 
úr. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képviselő 

úr. Megkérdezem az előterjesztőt, Rétvári Bence ál-
lamtitkár urat, most (Rétvári Bence: Most.) vagy a 
vita végén kíván hozzászólni.  

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Csak röviden meg szeret-
ném erősíteni azt, ami a bizottsági előadásban is sze-
repelt, egyrészről azt, hogy ez a javaslat a járvány után 
az Egészségügyi Világszervezet határidőinek gyorsítá-
sáról szól; láttuk, hogy ez nem volt mindig túl gyors, 
éppen ezért a különböző hatálybalépéssel, fenntartá-
sok megfogalmazásával kapcsolatos határidők azok, 
amelyek - hát, idézőjelben - rövidülnek 12 hónapra és 
10 hónapra, tehát ezek azért nem olyan nagyon szoros 
határidők, de a korábbiak hosszabbak voltak.  

És ami emellett nagyon fontos, amit az előbbiek-
ben is hallhattunk, hogy ez semmifajta olyan szuvere-
nitásról való lemondást nem jelent, ami különböző 

portálokon megjelent korábban a WHO alapokmá-
nyának módosításával kapcsolatban. Magyarország 
semmifajta olyan javaslatot még csak tárgyalási alap-
nak sem tekint, amely a járványkezelésben az orszá-
gunk lehetőségeit csorbítaná. Látható volt, európai 
uniós szinten nem sikerült a járvány elleni közös vé-
dekezés, abból csak az sms-ben lebonyolított beszer-
zések voltak, amelyek megmaradtak az emberek fejé-
ben, amelyekkel kapcsolatos perek még most is folya-
matban vannak, és több tíz milliárdos nagyságrendet 
jelentenek Magyarország számára is.  

Nos, tehát semmi ilyesfajta jogosítványról, jog-
körről Magyarország le nem mond, minden járvány-
kezelési jogosítvány továbbra is Magyarországot illeti, 
ez csupán a WHO belső eljárásrendje szerinti egyes 
eljárásoknak a gyorsított határidejét jelenti. Mi a szu-
verenitásunkat természetesen ebben a kérdésben is 
meg fogjuk őrizni, mert a magyar védekezés eredmé-
nyes volt, köszönhetően annak, hogy a világ minden 
irányából hoztunk vakcinákat, és láttunk más orszá-
gokat, amelyek lassabban védekeztek, mert nem éltek 
ezzel a lehetőségükkel, és ez bizony sajnos ott nyilván-
valóan az áldozatok számát is növelte a járvány ideje 
alatt. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen az előterjesztő, Rét-

vári Bence államtitkár úr, miniszterhelyettes úr fel-
szólalását. 13 perce van a vitazáróra.  

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Külügyi Bizott-
ság nem állított előadót. A képviselői felszólalások kö-
vetkeznek a napirend szerinti időkeretekben. (Senki 
nem jelentkezik.) Jelentkezőt a képernyőn nem látok, 
ezért a vitát lezárom, és megkérdezem az előterjesz-
tőt, kívánja-e folytatni gondolatait. (Rétvári Bence 
jelzésére:) Nem kívánja.  

Ezért a határozathozatalokra a holnapi ülésna-
pon kerül sor.  

Soron következik az egyes külügyi tárgyú tör-
vények módosításáról szóló előterjesztéshez be-
nyújtott bizottsági jelentés vitája. A kormány-előter-
jesztés T/7955. számon a parlamenti informatikai há-
lózaton elérhető. 

Megkérdezem az előterjesztőt, kíván-e felszólal-
ni. (Illés Boglárka jelzésére:) Illés Boglárkának adom 
meg a szót. Államtitkár asszony, öné a szó.  

 
ILLÉS BOGLÁRKA külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Az említett T/7955. 
számú törvényjavaslathoz benyújtott módosítások a 
tartós külszolgálati tevékenység megfelelő és magas 
szintű működéséhez, valamint a magyar külgazdasági 
és külpolitikai érdekek további megfelelő és magas 
szintű képviseletéhez elengedhetetlenül szükségesek. 
Azért van szükség ezekre a módosító javaslatokra, 
mert részben a hatálybalépés óta bekövetkeztek olyan 
változások, amelyek indokolttá teszik, részben pedig 
a gyakorlati alkalmazás során szereztünk olyan ta-
pasztalatokat, amelyek szintén szükségessé tették 
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ezeknek a módosításoknak a jogszabályba történő át-
emelését. 

 
 (18.40) 

 
A törvényjavaslat általános vitájára április 11-én 

került sor. Én köszönöm mindenkinek, aki a hozzá-
szólásával vagy észrevételeivel hozzájárult ahhoz, 
hogy ezt a törvényjavaslatot most itt már a záróvita 
során is meg tudjuk tárgyalni.  

Tekintettel arra, hogy akkor is ketten jelezték az 
észrevételeiket, valamint a külpolitikával kapcsolatos 
általános meglátásaikat, és Magyar Levente minisz-
terhelyettes úr megfelelő részletezettséggel és indo-
koltsággal számolt be a jogszabályban foglaltakról, 
ezektől eltérnék, és a részletes vitát a Külügyi Bizott-
ság is lefolytatta április 16-án, ahol módosító javaslat 
benyújtására nem került sor.  

Ezekre való tekintettel, valamint arra, hogy a tör-
vényjavaslatban szereplő módosítások az egységes al-
kalmazhatóságot, a jogi szabályozás összhangját, va-
lamint a magas szintű külgazdasági és külpolitikai fel-
adatellátás biztosítását szolgálják, kérem a tisztelt Or-
szággyűlést, hogy a törvényjavaslat elfogadását támo-
gatni szíveskedjenek. Köszönöm szépen. (Szórványos 
taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Illés Boglárka államtit-

kár asszony. Amennyiben hozzá kíván még szólni, vagy 
vitazárót mond, több mint 13 perc áll rendelkezésére. 

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Külügyi Bizott-
ság nem állított előadót. Képviselői felszólalások kö-
vetkeznek, amennyiben van jelentkező. (Senki sem je-
lentkezik.) Jelentkezőt nem látok a képernyőn, ezért a 
vitát lezárom. Megkérdezem Illés Boglárka államtit-
kár asszonyt, kíván-e még hozzászólni. (Jelzésre:) 
Igen, öné a szó. 

 
ILLÉS BOGLÁRKA külgazdasági és külügymi-

nisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Ház! Tekintettel arra, hogy a további hozzászólási 
szándék itt nem merült fel, ezért köszönetet szeretnék 
mondani a Külgazdasági és Külügyminisztérium mun-
katársainak, hogy ilyen nagyon alapos jogszabály-mó-
dosítást nyújtottak be a tisztelt Ház elé, amely alkal-
massá teszi arra, hogy akár a holnapi nap folyamán 
elfogadásra kerüljön. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Illés Boglárka állam-

titkár asszony. A határozathozatalokra a holnapi ülés-
napon kerül sor. 

Soron következik az egyes agrártárgyú törvé-
nyek módosításáról szóló előterjesztéshez benyúj-
tott bizottsági jelentések és az összegző módosító ja-
vaslat vitája. A kormány-előterjesztés T/8000. szá-
mon a parlamenti informatikai hálózaton elérhető.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját Pogácsás Tibor, a bizottság előadója fogja 
ismertetni. Öné a szó, képviselő úr. 

POGÁCSÁS TIBOR, a Törvényalkotási Bizottság 
előadója: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! Az egyes agrártárgyú törvények 
módosításáról szóló T/8000. számú törvényjavasla-
tot a Törvényalkotási Bizottság 2024. április 25-én 
tárgyalta meg, és az összegző módosító javaslatot és 
az összegző jelentést a bizottság a házszabály 46. §-a 
alapján 25 igen szavazattal és 5 tartózkodás mellett 
fogadta el. 

Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Elnök Úr! Az egyes 
agrártárgyú törvények módosításáról szóló javaslat 
23 törvényt módosít, mely agrár-, mezőgazdasági té-
mával foglalkozik. A Törvényalkotási Bizottság által 
benyújtott módosító javaslat jogtechnikai, szövegcse-
rés módosításokat és nyelvhelyességi pontosításokat 
tartalmaz.  

A vadászati törvény módosítására, a vadaskertre 
vonatkozó új, részletesebb szabályok megalkotásával 
a zárt téren jogszerűen tartott vad tulajdonjogának ál-
talános meghatározásából kikerül a vadaskert mint a 
zárttéri vadtartás egyik formája.  

A vadaskert új koncepciójával összhangban a tör-
vénymódosítás meghatározza a vadaskertben jogsze-
rűen tartott vad tulajdonjogát és főszabályait. Ezzel 
összhangban meghatározza a nem jogszerű vadtartás 
eseteit is, a vadaskert új koncepciójának központi 
eleme a vadászati jog alhaszonbérletbe adása mint ál-
talános tilalom alóli kivételként, a vadászterület ré-
szét képező vadaskert haszonbérletére vagy alhaszon-
bérletére kötött szerződés. (Sic!) A törvényjavaslat 
meghatározza a vadaskert vadászati jogainak haszon-
bérlői, illetve alhaszonbérlői körét is.  

A földforgalmi törvények módosítására azért ke-
rült sor, mert kiegészíti a föld más célú hasznosítására 
vonatkozó rendelkezéseit azzal az esettel, amelynél a 
föld igénybevétele olyan területen történik, amelyet a 
kormány a Magyar Közlönyben közzétett határozatá-
val beruházási célterületté nyilvánított, továbbá a mó-
dosítás egyértelműsíti, hogy a bírósági letét vonatko-
zásában mely bíróságnál kell letétbe helyezni az ösz-
szeget. 

A termékpiaci törvénnyel kapcsolatban a mező-
gazdasági termelő által viselt, a mezőgazdasági ter-
melési és termék-előállítási tevékenységkörbe nem 
tartozó szerződéses kötelezettségekből eredő kocká-
zatok esetében arányos ellentételezésnek kell fennáll-
nia, erre figyelemmel módosul a rendelkezés. 

Végezetül az agrárgazdaságok átadásáról szóló 
törvény rendezi azt az esetet, amikor a gazdaságátadó 
a föld tulajdonosaként nem szerepel a földhasználati 
nyilvántartásban, és egyértelművé teszi azt, hogy eb-
ben az esetben az öt éven belül szerzett földek eseté-
ben is átruházhatja a gazdaságot.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az elhangzottak figye-
lembevételével kérem a parlamentet, hogy támogassa 
a törvényjavaslatot. Köszönöm, elnök úr. (Szórvá-
nyos taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Pogácsás Tibor kép-

viselő úr. Megkérdezem az előterjesztőt, most vagy a 
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vita végén kívánja elmondani gondolatait. Most? 
(Farkas Sándor: Köszönöm szépen, igen.) Öné a szó, 
Farkas Sándor államtitkár úr. 

 
FARKAS SÁNDOR agrárminisztériumi államtit-

kár: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Kép-
viselőtársaim! Ahogy hátranézek, úgy látom, hogy itt 
vita megint nem lesz ebből a törvényjavaslatból, már 
csak azért sem, mert önmagában a törvény beterjesz-
tése, általános vitája során is nagyon kevés kifogást 
emeltek a képviselőtársaim, főleg az ellenzéki képvise-
lőtársaim.  

Éppen ezért nagyon fontosnak tartom ennek a 
törvénynek az úgymond módosítását, habár, ahogy 
képviselőtársam is említette, 23 törvényt módosí-
tunk. Ezeknél a törvényeknél jelentős részben mind 
az élet szolgálta azokat az eseteket, amire reagálni 
kell. Tehát nagyon sok törvénynél, korábban az ön-
tözésről szóló törvénynél, a vadgazdálkodásról, a 
családi gazdaságok, a gazdaságok átadásáról szóló 
törvény vitájában is elmondtam, hogy később majd 
ismét beszélni kell ezeknek a törvényeknek a módo-
sításáról, már csak azért is, mert az élet, az új hely-
zetek, az új szituációk mindig adnak olyan újabb ki-
hívást a törvényalkotónak, illetve a törvény végre-
hajtójának, amelyhez igazodni kell a törvényalko-
tásnak.  

Éppen ezért mondhatnám azt, hogy ez az egész 
törvénycsomag mind erről szól, kivétel nélkül, akár a 
vadgazdálkodásról, az öntözésről, a növényfajták ál-
lami elismeréséről, a termőföld védelméről, mond-
hatnám ezenkívül az állattenyésztés szabályozását, a 
növényfajták állami elismeréséről szóló szabályozást, 
ezek mind olyan kérdések, amelyeket az élet hozott, 
és erre nekünk reagálni kell. 

Én nagyon köszönöm a Mezőgazdasági Bizott-
ságnak és a Törvényalkotási Bizottságnak a javaslatait 
és az egységbe foglalt álláspontját, és kérem a tisztelt 
képviselőtársaimat, hogy a holnapi nap során a sarka-
latos részekkel együtt támogassák ezt a törvényjavas-
latot. Köszönöm szépen. (Szórványos taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Farkas Sándor állam-

titkár úr, miniszterhelyettes úr.  
Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Mezőgazda-

sági Bizottság nem állított előadót. Képviselői fel-
szólalások következnek, a napirend szerinti időke-
retekben. (Senki sem jelentkezik.) Nem látok nevet 
a kijelzőn, a képernyőn, ezért a vitát lezárom. Meg-
kérdezem Farkas Sándor államtitkár urat, kí-
ván-e még szólni. (Jelzésre:) Köszönöm szépen, 
nem. A határozathozatalokra a holnapi ülésnapon 
kerül sor. 

Most pedig soron következik a honvédek jog-
állásával összefüggő törvények módosításáról 
szóló előterjesztéshez benyújtott bizottsági jelentések 
és az összegző módosító javaslat vitája. A kormány-
előterjesztés T/8002. számon a parlamenti informa-
tikai hálózaton elérhető.  

A vitában elsőként Pogácsás Tibor képviselő úr 
fogja ismertetni a Törvényalkotási Bizottság állás-
pontját. Öné a szó, képviselő úr. 

 
 (18.50) 

 
POGÁCSÁS TIBOR, a Törvényalkotási Bizottság 

előadója: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! A honvédek jogállásá-
val összefüggő törvények módosításáról szóló 
T/8002. számú törvényjavaslatot a Törvényalkotási 
Bizottság megtárgyalta április 25-én, és az összegző 
módosító javaslatot, valamint az összegző jelentést a 
bizottság a házszabály 46. §-ának megfelelően 24 igen 
szavazattal, 14 nem szavazat ellenében elfogadta.  

Tisztelt Országgyűlés! Az előttünk fekvő javas-
lat alapjaiban alakítja át a honvédek jogállásának 
szabályozási kereteit. Az Alaptörvény tavaly decem-
beri tizenkettedik módosításának megfelelően idén 
júliustól a Magyar Honvédség hivatásos állományú 
tagjainak jogállásáról a kormány alkot rendeletet. 
Az Alaptörvény tizenkettedik módosításának in-
doklása szerint a jelen kor biztonsági környezete 
olyan mértékben és oly sebességgel változik, ami 
szükségessé teszi, hogy a honvédség képes legyen 
minél gyorsabban reagálni az újabb és újabb kihí-
vásokra. Ehhez szükség van az említett szabályok 
rendeleti szinten történő kezelésére. Ennek köszön-
hetően a honvédség irányítása egy, a korábbinál ru-
galmasabb struktúrában valósul meg, így a hadse-
reg képes lesz a korábbiaknál hatékonyabban fel-
lépni az ország biztonságának megőrzése, a haza 
védelme érdekében. 

A Honvédelmi és Rendészeti Bizottság és a Tör-
vényalkotási Bizottság több helytelen technikai és he-
lyesírási pontosításokkal, ezeknek a javításával egé-
szítette ki a törvényjavaslatot. Érdeminek nevezhető 
kisebb változtatást csak a Törvényalkotási Bizottság 
fogadott el. Ezek a módosítások a honvéd vezérkar fő-
nökének normatív utasításkiadási jogkörével kapcso-
latban, valamint egyes illetménymegállapítási szabá-
lyok tekintetében születtek.  

A Fidesz-frakció támogatta az így kialakult végle-
ges törvényjavaslatot. Kérem a tisztelt képviselőtársa-
imat, szintén tegyenek így. Köszönöm szépen, elnök 
úr. (Taps a kormánypárti oldalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Pogácsás Tibor képvi-

selő úr. Megkérdezem az előterjesztőt, Vargha Tamás 
államtitkár urat, hogy kíván-e hozzászólni. (Vargha 
Tamás: Majd a végén!) Majd a végén kíván hozzá-
szólni. 

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Honvédelmi és 
Rendészeti Bizottság nem állított előadót, így képvi-
selői felszólalások következnek napirend szerinti idő-
keretekben, mivel azonban jelentkező nevét nem lá-
tom a képernyőn, ezért a vitát lezárom. Megkérem ak-
kor újra az előterjesztőt, Vargha Tamás államtitkár 
urat, hogy 15 perces időkeretben mondja el gondola-
tait. 
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VARGHA TAMÁS honvédelmi minisztériumi ál-
lamtitkár: Köszönöm szépen, elnök úr. Köszönöm a 
szót. Tisztelt Képviselőtársaim! Csak egy pillanatig sze-
retném folytatni azt a gondolatot, amit Rétvári Bence el-
kezdett, Farkas Sándor miniszterhelyettes úr pedig foly-
tatott: hogy nincs mögöttünk jelen az ellenzék, pedig ez 
fontos lenne eme törvényjavaslat szempontjából. Azért 
nagyon fontos, mert a Magyar Honvédség lezüllesztésé-
ért azok a képviselők is felelősek, akik nincsenek itt. Az 
MSZP, a Magyar Szocialista Párt vezette azt a kormányt 
2002 és 2010 között, amelyik a működésképtelenség 
határára vitte a Magyar Honvédséget, és mondhatják a 
többi baloldali párt képviselői, hogy ők akkor még nem 
is léteztek, de szövetségben vannak ma azokkal, akik ak-
kor ezt az országot vezették.  

A teljesség igénye nélkül, hogy mit tettek. Ötven-
ezer különféle haditechnikai eszközt és hadfelszere-
lést vontak ki, kótyavetyéltek el, mondjuk ki őszintén, 
50 katonai szervezetet megszüntettek, egészségügyi 
és oktatási intézményeket is. Felélték a honvédség 
raktárkészleteit, pótlásukra még tervet sem készítet-
tek. 2010-ben mindösszesen 17 fő tartalékos katonája 
volt Magyarországnak. 17 tartalékos katonája volt. Az 
engedélyezett hivatásos szerződéses létszám 2007-re 
23 500-ra csökkent. A katonákkal szembeni méltat-
lan bánásmód jellemezte azt a kormányzatot az elma-
radt illetményfejlesztésekkel, és a tárca költségvetése 
2010-re a GDP arányában kifejezve, amit olyan sok-
szor el szoktunk mondani, 1,5 százalékról 1 százalék 
körülire zuhant.  

Hatalmas munka fekszik abban, hogy a gazdaság 
teljesítőképességének visszaállítása után 2015-ben el-
kezdhettük a haderőfejlesztést, amire ma még inkább 
szükség van, mint az elmúlt esztendőkben. Ha körül-
nézünk, az országunk körül sok-sok fenyegetést lá-
tunk, háború keleten, migráció délen, és ahogy mi-
niszter úr ezt el szokta mondani, a békéhez igenis erő 
kell, mert ha gyenge vagy, akkor megtámadnak. En-
nek a törvényjavaslatnak is az a célja, hogy jobbá te-
gyük a honvédek körülményeit, hiszen nemcsak új tí-
pusú és korszerű high-tech haditechnikai eszközökre 
van szükségünk, hanem erős, harcedzett, kiváló kato-
nákra, képzett és kiképzett katonákra. Ezt a célt szol-
gálja ez a törvényjavaslat, ahogy Pogácsás Tibor kép-
viselőtársam is kiválóan kifejtette, az a cél, hogy egy 
gyorsan reagáló, gyorsan alakítható környezetet te-
remtsünk, hiszen ha az a kormányzás folytatódik, ami 
2010-ben véget ért, akkor azért nem lenne szükség 
honvédek jogállását szabályozó rendeletre, mert nem 
lennének magyar katonák.  

Köszönöm szépen képviselőtársaimnak, akik tá-
mogatták javaslatunkat, és kérem, holnap is tegyék 
ezt így a szavazáskor. Köszönöm megtisztelő figyel-
müket. (Taps a kormánypárti oldalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Vargha Tamás állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! A határozathozata-
lokra a holnapi ülésnapon kerül sor.  

Most pedig soron következik az egyes ingatlan-
nyilvántartási tárgyú és kapcsolódó törvények 

módosításáról szóló előterjesztéshez benyújtott bi-
zottsági jelentések és az összegző módosító javaslat 
vitája. A kormány-előterjesztés T/8001. számon a 
parlamenti informatikai hálózaton elérhető.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját fogja ismertetni Héjj Dávid képviselő úr. 
Öné a szó. 

 
HÉJJ DÁVID, a Törvényalkotási Bizottság elő-

adója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, hogy 
a Törvényalkotási Bizottság 2024. április 25-én tar-
tott ülésén megtárgyalta az egyes ingatlan-nyilvántar-
tási tárgyú és kapcsolódó törvények módosításáról 
szóló T/8001. számú törvényjavaslatot. Az összegző 
módosító javaslatot és összegző jelentést a bizottság a 
házszabály 46. §-a alapján 30 igen szavazattal, ellen-
szavazat nélkül, 1 tartózkodás mellett elfogadta.  

Tisztelt Ház! Az előttünk fekvő törvényjavaslat 
tíz jogszabályt módosít. A tervezet egyik kiemelt célja, 
hogy az e-ingatlan-nyilvántartási projekt határidőben 
elindulhasson, sikeresen működjön és közmegelége-
déssel teljes egészében megvalósulhasson. Az e-ingat-
lan-nyilvántartási, azaz E-ING projekt kapcsán el-
mondható, hogy már kihirdetésre került az ingatlan-
nyilvántartásról szóló 2021. évi C. törvény, amely az 
ingatlan-nyilvántartás elektronizálását és az ehhez 
szükséges jogi környezet megteremtését is magában 
foglalta.  

A mostani törvényjavaslat viszont egy újabb jogi 
lépés arra, hogy a projekt sikeresen elindulhasson, 
és az idei év során már elérhetővé váljon az ügyfelek, 
a lakosság, valamint a vállalkozók számára. A kor-
mány a magyar gazdaság versenyképességének nö-
velése érdekében a közigazgatási és közszolgáltatás-
fejlesztési operatív program, azaz a KÖFOP kereté-
ben korábban döntött az e-ingatlan-nyilvántartás 
című projekt megvalósításáról, amelynek célja, hogy 
az ingatlan-nyilvántartást elektronikus adatbázissá 
fejlessze, és a földügyi eljárásokat teljes mértékben 
elektronizálja, csökkentve ezáltal az eljárások átfu-
tási idejét, költségszintjét és a kapcsolódó közigazga-
tási adminisztratív terhek mértékét. Hangsúlyo-
zandó, hogy a KÖFOP a közigazgatás és közszolgál-
tatások megfelelő működése érdekében és ezzel Ma-
gyarország versenyképességének növelése érdeké-
ben egy még inkább ügyfélközpontú, szolgáltató jel-
legű állami szerepvállalás kialakítását, megerősíté-
sét tűzte ki célul. Ezt a célt szolgálja tehát az e-ingat-
lan-nyilvántartási projekt is, melynek eredménye-
képpen modernizálódnak, megújulnak a jelenlegi in-
gatlan-nyilvántartási, telekalakítási, földforgalmi, 
termőföldvédelmi eljárások, és minden folyamat 
elektronikus platformra kerül át.  

Tisztelt Országgyűlés! Az előttünk fekvő törvény-
javaslat abból a szempontból is üdvözlendő, hogy meg-
oldást kíván nyújtani azon nemzetgazdasági szem-
pontból kiemelt jelentőségű beruházások számára, 
amelyek meglévő építmények teljes vagy részleges 
bontásával tudnak csak megvalósulni.  
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 (19.00) 
 
Roppant praktikus és fontos szempont ez azok-

ban az esetekben, ahol a bontási engedély az építési 
engedély keretében került kiadásra. Figyelemmel arra, 
hogy előbbi hatálya rövidebb, mint az utóbbié, ezért a 
javaslat értelmében a bontási engedély hatálya meg-
hosszabbodik az építési engedélyek megfelelő időtar-
tamára. Így a már folyamatban lévő kiemelt projektek 
megvalósítása nem lehetetlenül el.  

Kiemelendő, hogy bár a benyújtott törvényja-
vaslat több szabályozási tárgykört érint, ugyanakkor 
valamennyi módosítás célja a változó technikai, jogi  
környezethez való alkalmazkodás biztosítása, egy 
olyan társadalmilag fontos célkitűzés megvalósítása, 
mint az e-közigazgatás kiszélesítése, amely az egyre 
hatékonyabb feladat-végrehajtás érdekében alkalmaz-
za az informatika által kínált legkorszerűbb megoldá-
sokat.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Nem lehet tehát kér-
dés, hogy támogatandó minden olyan javaslat, 
amely képes igazodni napjaink megváltozott igénye-
ihez, és egy olyan ingatlan-nyilvántartási rendszer 
kialakítását szolgálja, amely korszerű, alkalmazza a 
digitalizáció előnyeit, valamint felhasználó-, azaz 
ügyfélbarát. Köszönöm megtisztelő figyelmüket. Kö-
szönöm a szót, elnök úr. (Taps a kormánypártok 
padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képvi-

selő úr. Tisztelt Országgyűlés! Megkérdezem Lator-
cai Csaba államtitkár urat, hogy az előterjesztők ne-
vében kíván-e most vagy a vita végén szólni. (Dr. La-
torcai Csaba: A vita végén.) A vita végén. Köszönöm 
szépen.  

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Igazságügyi Bi-
zottság nem állított előadót. Képviselői felszólalások 
következnek a napirend szerinti időkeretekben. Egy 
felszólaló neve jelent meg, Héjj Dávid, a Fidesz képvi-
selője.  

 
HÉJJ DÁVID (Fidesz): Köszönöm szépen a szót, 

elnök úr. Csak azt gondolom, hogy a Törvényalkotási 
Bizottság előadójaként nem lett volna szép, ha bele-
szövöm a mondandómba: korábban volt szerencsém 
a KÖFOP kormánybiztosaként a projekt elindulása-
kor jelen lenni, és bábáskodni a projekt felett, és én is 
hiányolnám egy picit ellenzéki képviselőtársainkat. 
Emlékszem azokra a parlamenti felszólalásokra, ame-
lyek azt vetették a szemünkre, hogy például ez is egy 
olyan projekt, amiből soha nem lesz semmi, és most 
itt vagyunk, és ők pedig, úgy látom, eltűntek a padso-
rokból. Köszönöm szépen a szót, elnök úr. (Taps a 
kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képviselő 

úr. Több jelentkező képviselő neve nem jelent meg a 
képernyőn, ezért, mivel a vitát lezárom, megadom a 
szót az előterjesztőnek, Latorcai Csaba államtitkár úr-
nak, 15 perces időkeretben.  

DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-
fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót, elnök úr. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyű-
lés! Tisztelt Képviselő Urak! Külön is köszönöm Héjj 
Dávid képviselő úrnak a hozzászólását, így legalább 
volt képviselői hozzászólás ennek a rendkívül jelentős 
és fontos törvényjavaslatnak a vitájához, és ahogy 
már a javaslat általános vitájában is kitértem arra, 
hogy a versenyképesség növelésének eszközeként a 
kormány elkötelezett a digitalizálás és nem utolsósor-
ban az emberek, valamint a vállalkozások bürokrati-
kus terheinek csökkentése mellett, ezen célok mentén 
került sor az egyik legjelentősebb fejlesztés, az e-in-
gatlan-nyilvántartás megvalósítására is.  

A törvényjavaslat legfőbb célja éppen ezért a 
földügyi eljárásokkal kapcsolatos informatikai fej-
lesztés jogi hátterének biztosítása az ingatlan-nyil-
vántartási, valamint a földmérési és térképészeti eljá-
rások során. Az ingatlan-nyilvántartásról szóló 2021. 
évi C. törvény kihirdetését követően az Országos Bí-
rósági Hivatal, a Legfőbb Ügyészség, a Magyar Ügy-
védi Kamara, a Magyar Országos Közjegyzői Kamara, 
a Magyar Bankszövetség és a Lechner Nonprofit Kft. 
számos szövegpontosító javaslatot tett az E-ING pro-
jekttel érintett törvényekhez kapcsolódóan.  

A törvényjavaslat tehát egyaránt érint az ingat-
lan-nyilvántartás határidőben történő beindításának 
biztosítása érdekében általános adatkezelési szabá-
lyokat, érinti az ügyvédi tevékenységről szóló törvény 
egyes szakaszainak módosítását, a közérdekű haszná-
lati jogok közműcég általi utólagos bejegyzését, vala-
mint kiemelt beruházások esetén a bontási engedé-
lyek hatályára vonatkozó rendelkezéseket.  

Tisztelt Ház! Mindenki számára látható tehát, 
hogy a kormány a jelen törvényjavaslattal olyan, gya-
korlatban felmerülő kérdéseket kíván megnyugtatóan 
rendezni, melyek hozzájárulnak az elektronikus ügy-
intézés és az ingatlan-nyilvántartási eljárások gördü-
lékenyebbé tételéhez.  

Kérem a tisztelt képviselő urakat - hát, hölgyek 
nincsenek jelen -, hogy majd a zárószavazáskor igen 
szavazatukkal támogassák a törvényjavaslatot. És csak 
bízni merek abban, hogy az ellenzék részéről tanúsí-
tott teljes érdektelenség, az, hogy az ellenzéki jegyzőt 
leszámítva egyetlen ellenzéki képviselő sincs jelen az 
ülésteremben, nem az ország sorsa iránti teljes víziót-
lanságot, hanem a törvényjavaslat támogatása mel-
letti elkötelezettséget testesíti meg, azt, hogy nincs 
fennmaradt érdemi észrevételük a javaslattal össze-
függésben, és a szavazatukkal ők is támogatni fogják 
ezt a törvényjavaslatot. Köszönöm megtisztelő figyel-
müket. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Latorcai Csaba ál-

lamtitkár úr. Csak zárójelben mondom, hogy a jegyző 
úr ellenzéki képviselő. Tisztelt Országgyűlés! A hatá-
rozathozatalokra a holnapi ülésnapon kerül sor.  

Soron következik az egyes anyakönyvezéssel 
összefüggő törvények módosításáról szóló elő-
terjesztéshez benyújtott bizottsági jelentések és az 
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összegző módosító javaslat vitája. A kormány-előter-
jesztés T/8003. számon a parlamenti informatikai 
hálózaton elérhető. Bejelentem, hogy az előterjesztést 
nemzetiségi napirendi pontként tárgyalja az Ország-
gyűlés.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját a bizottság előadója, Héjj Dávid képviselő 
úr fogja ismertetni. Öné a szó, képviselő úr. 

 
HÉJJ DÁVID, a Törvényalkotási Bizottság előadó-

ja: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, hogy a Tör-
vényalkotási Bizottság 2024. április 25-én tartott ülé-
sén megtárgyalta az egyes anyakönyvezéssel össze-
függő törvények módosításáról szóló T/8003. számú 
törvényjavaslatot. Az összegző módosító javaslatot és 
összegző jelentést a bizottság a házszabály 46. §-a alap-
ján 27 igen szavazattal, ellenszavazat nélkül, 8 tartóz-
kodás mellett elfogadta.  

Tisztelt Ház! Az előttünk levő törvényjavaslat 
megalkotása okaként két célt határoz meg. Egyrészt 
az elektronikus anyakönyv 2014. július 1-jén történt 
bevezetése óta több olyan eset derült ki, amikor a pa-
píralapú anyakönyvbe bejegyzett adatokban eltérés 
mutatkozott, vagy az anyakönyvbe és a személyiadat- 
és lakcímnyilvántartásba bejegyzett adatok között állt 
fent eltérés. Ezeket orvoslandó a törvényjavaslat a 
gyakorlatban felmerült esetek vizsgálatát követően 
tesz javaslatot az említett esetek gyorsabb és méltá-
nyosabb kezeléséhez szükséges jogszabály-módosítá-
sok elfogadására.  

A törvényjavaslat másik kifejezett célja a közle-
véltárakban őrzött anyakönyvi másodpéldányok ku-
tatásának elősegítése. A rohamosan változó világban, 
amikor korántsem magától értetődő, hogy a családok 
generációról generációra ugyanazon a településen él-
jenek, és a szájhagyomány biztos alapot nyújtson a 
családi múlt megismeréséhez, egyre nagyobb igény 
mutatkozik az emberek részéről arra, hogy a gyökere-
ket, a múltba visszamenő családi kötődéseket a csa-
ládfakutatás módszerével keressék és találják meg.  

A családfakutatás legkézenfekvőbb forrásai az 
anyakönyvek, amelyek lehetőséget biztosítanak a 
nemzedékek egymás utáni sorsának rekonstruálásá-
hoz. Ezen kutatások elsődleges adathordozói a szüle-
tési, házassági és halotti anyakönyvek másodpéldá-
nyai. A jogszabály-módosítás a családfa- és családtör-
téneti kutatásokat azáltal kívánja elősegíteni, hogy a 
védelmi időkre vonatkozó szabályok felülvizsgálatá-
val teljes anyakönyvi másodpéldányokat tesz egysze-
rűbben kutathatóvá, a személyes adatok védelméhez 
fűződő jogok hangsúlyos figyelembevétele mellett.  

Az érintett személytől való függetlenítés révén 
pedig számos év felszabadul a kutatók számára, a je-
lenhez képest közelebbi időszak is kutathatóvá válik, 
valamint teljes anyakönyvek adatvédelmi sérelem, in-
cidens és aggály nélkül elemezhetővé válhatnak. 
Hangsúlyozandó, hogy a javaslat egyensúlyt teremt a 
kutatásokhoz fűződő érdek és az adatvédelmi érdek 
között.  

Tisztelt Országgyűlés! Magyarországon az állami 
anyakönyvezés kezdete, tehát 1895. október 1-je óta 
eltelt időszakban a 129 éves papíralapú anyakönyve-
zést közel egy évtizede felváltotta az elektronikus 
anyakönyv, amelynek bevezetése hatalmas lépést, ha-
talmas változást jelentett az állami anyakönyvvezetés 
történetében. Az országos elektronikus anyakönyvi 
nyilvántartás létrejöttével csökkentek ugyanis az em-
berek ügyintézéssel járó terhei, többek között egysze-
rűbbé váltak az anyakönyvi, az anyakönyvezésen ala-
puló, a személyes adatok nyilvántartását és azok vál-
tozását érintő hatósági eljárások, továbbá az ügyfelek-
től történő anyakönyvi kivonatok indokolatlan igény-
lésének nemritkán előforduló gyakorlata is tulajdon-
képpen megszűnt.  

 
 (19.10) 

 
Az állampolgárok az országos illetékességi rend-

szerből következően bármikor bármelyik anyakönyv-
vezetőnél igényelhetnek anyakönyvi kivonatot, vagy 
az elektronikus anyakönyvi nyilvántartásból kérhetik 
a teljes anyakönyvi életutat követő adatszolgáltatást. 

Ennek köszönhetően gyorsabban, kényelmeseb-
ben, szakszerűbben, olcsóbban tudják a polgárok az 
adatbázisokat, a nyilvántartásokat használni.  

Tisztelt Ház! Az állami nyilvántartások közötti 
adateltérések megszüntetése társadalmi érdek, amely-
nek során figyelemmel kell lenni az egyéni, sok eset-
ben méltányolható polgári igényekre és érdekekre is. 
Az előttünk fekvő törvényjavaslat ezekre kínál meg-
oldást, ezért az mindenképpen támogatandó. Köszö-
nöm megtisztelő figyelmüket. Köszönöm a szót, el-
nök úr.   

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képviselő 

úr. Megkérdezem az előterjesztőt, kíván-e felszólalni. 
(Dr. Latorcai Csaba: A vita végén.) Latorcai Csaba 
államtitkár úr, a végén. Köszönöm szépen, államtit-
kár úr. 

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Igazságügyi Bi-
zottság nem állított előadót. Megadom a szót, ameny-
nyiben kéri, Alexov Lyubomir szerb nemzetiségi szó-
szólónak, a vitához kapcsolódó Magyarországi Nem-
zetiségek Bizottsága előadójának, aki nemzetiségi 
nyelvén ismerteti felszólalásának első mondatait, 
majd magyarra fordítja azokat. Hatperces időkeret áll 
rendelkezésére.  

 
ALEXOV LYUBOMIR nemzetiségi szószóló: Kö-

szönöm a szót, elnök úr. Поштовани господине 
Председниче! Поштована Скупштино! 
Народносни одбор на седници одржаној 16. 
априла 2024. године размотрио је предлог 
закона који је на дневном реду. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Ház! A Magyarországi Nemzetiségek Bizott-
sága 2024. április 16-ai ülésén megtárgyalta a 
T/8003. számú törvényjavaslatot, és arról döntött, 
hogy ebben a vitaszakaszban módosító indítványt 
nem nyújt be. Mindezek ellenére fontosnak tartjuk, 
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hogy a törvénytervezethez való hozzászólást az álta-
lános vitában felszínre került nemzetiségi tárgyú 
névviselési problémák megoldása tárgyában újra 
szóba hozzuk.  

A törvényjavaslatból a jogalkotó egyszerűsítési 
szándéka, amely az anyakönyvi események rögzíté-
sére vonatkozik, egyértelmű, és el is fogadható, hiszen 
felold egy sor problémát, ami az elektronikus anya-
könyvvezetés bevezetését követően rendre gondot és 
bosszúságot okozott.  

Az elmúlt időszakban sokunknak volt arról tudo-
mása akár saját, akár az ismerősei körében, hogy egy 
haláleset során milyen nehézségeket és mennyi bosz-
szúságot okoz az, ha kiderül, hogy az anyakönyvi be-
jegyzés és a személyiadat-, a lakcímnyilvántartás ada-
tai eltérnek. Az előttünk fekvő törvényjavaslat szerint 
gyorsabban és méltányosabban lehet kezelni ezeket a 
gyakorlati problémákat, és számos esetet bevonnak a 
családi név korrekciójába.  

A tervezet azonban egy szegletében a nemzetisé-
ginév-viselés kérdéskörébe tartozó elemeket is fel-
színre hozott. Ez pedig az umlautos ä betű kezelése. 
Tekintve, hogy ez a betű a német gyökereket fedi, így 
érintve lettek a hazai nemzetiségek is.  

Valamennyi Magyarországon élő nemzetiséghez 
tartozó polgárt foglalkoztatja a nemzetiséginév-vise-
lés kérdésköre. Számtalan esetben, mind az országos 
önkormányzatok részéről, mind a Nemzetiségek Bi-
zottsága részéről folytattunk egyeztetést, és kértük az 
átfogó és számunkra is elfogadható jogszabályi kör-
nyezet kialakítását és a végrehajtás egységesítését. 

Hosszú ideje látjuk és tapasztaljuk a problémákat 
a nemzetiségi anyakönyvezéssel kapcsolatban, és ezen 
az elektronikus anyakönyvezés sem segített. E tör-
vénytervezet általános vitájában a Magyarországi 
Nemzetiségek Bizottsága által felkért szószólóként is-
mertettem a bizottság álláspontját, melyben egysége-
sen megfogalmaztuk abbéli kívánságunkat, hogy a 
már régóta anomáliákkal küzdő nemzetiséginév-vise-
lés szabályozását tegyük rendbe. 

Örömmel vettük az általános vitában elhangzott 
miniszterhelyettesi választ; egyértelműsítette a 
nemzetiségi bizottság számára, hogy kérésünk meg-
hallgatásra talál, és hogy valóban meg kell oldani az 
általunk vázolt problémát, de nem a törvényi szabá-
lyozás keretein belül. Ez nagyon fontos ígéret volt 
számunkra.  

A 2025. év decemberéig a hazai 13 őshonos nem-
zetiség arra szakosodott szakemberekkel fel tudja tér-
képezni a nemzetiséginév-viselés használatából eredő 
valamennyi problémát, és kellően egyeztetett, átfogó 
javaslatot tudnak benyújtani a jogalkotó számára. Et-
től az intézkedéstől várjuk a mindenki számára meg-
nyugtató eredmény születését.  

A Magyarországi Nemzetiségek Bizottsága jó lé-
pésnek tartja a törvénytervezetet azzal, hogy a már 
felvázolt és átbeszélt szakmai keretek a nemzetiségi-
név-viselést a megadott határidőig kétséget kizáróan 
kérjük rendezni. (Sic!) Köszönjük, hogy meghallgat-
tak. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

ELNÖK: Köszönöm szépen, Alexov Lyubomir 
nemzetiségi szószóló hozzászólását. Most a képviselői 
felszólalások következnek a napirend szerinti időke-
retekben. Megadom a szót a Fidesz képviselőjének, 
Héjj Dávid képviselő úrnak.  

 
HÉJJ DÁVID (Fidesz): Köszönöm szépen a szót, 

elnök úr. Nem akarom rabolni az időt, és pláne szó-
szóló úr fontos észrevételeit beárnyékolni itt egy félig 
viccesnek tűnő felszólalással, de azért szerintem érde-
mes rögzíteni így este negyed 8-kor, hogy a tizedik 
olyan törvénynél tartunk, amit az ellenzék nem tart 
arra méltónak, hogy megvitasson velünk az Ország-
gyűlésben, és nincsenek jelen a képviselői. Köszönöm 
szépen a szót, elnök úr.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Héjj Dávid képviselő 

úr. Megadom a szót az előterjesztőnek, Latorcai 
Csaba államtitkár úrnak, 15 perces időkeretben, vita-
záróra.  

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Még 
mindig csak tisztelt Képviselő Urak! Az egyes anya-
könyvezéssel összefüggő törvények módosításáról 
szóló törvényjavaslat által elérni kívánt célunk, hogy 
a magyar emberek életét könnyebbé tegyük, a bonyo-
lult, időigényes eljárások egyszerűbbé, gyorsabbá, 
azonnal intézhetővé történő átalakítása révén. A nem-
zetiséginév-használat szabályrendszerét is a Nemzeti-
ségek Bizottsága jövőbeni javaslatainak megfelelően 
kívánjuk majd alakítani, ahogy erre utalt Alexov Lyu-
bomir szószóló úr, mert a jelenleg hatályban lévő sza-
bályok szerint az anyakönyvben és a személyiadat-, 
valamint lakcímnyilvántartásban található adatok 
összevetése során észlelt eltéréseket az anyakönyvve-
zetőknek automatikusan, mérlegelés nélkül ki kell ja-
vítaniuk. 

Ez viszont azzal jár, hogy egyszer csak azzal 
szembesülhet valaki, hogy kap egy értesítést arról, 
hogy mostantól megváltozott a neve, cserélje le az 
összes okmányát, és csak egy külön névváltoztatási 
eljárásban kérheti, hogy visszakaphassa a saját va-
lódi nevét. Ez egy olyan gyakorlat, amin álláspon-
tunk szerint azonnal változtatni kell. Jelen törvény-
javaslat alapján a névviselés akár a családi nevet, 
akár az utónevet érinti, névváltoztatási eljárás he-
lyett az anyakönyvvezetőnél helyben, a lehető leg-
gyorsabb módon, az okmányokkal egyezően rendez-
hetővé válik.  

A törvényjavaslattal párhuzamosan előkészítésre 
került az anyakönyvezési feladatok ellátásának rész-
letes szabályairól szóló 429/2017. (XII. 20.) kor-
mányrendelet módosítása is, amely az adateltérés 
anyakönyvvezetői észlelésével összefüggésben to-
vábbi részletszabályokat állapít meg annak érdeké-
ben, hogy az anyakönyvvezető az adatjavítást megelő-
zően adategyeztetést kezdeményezzen az érintett sze-
méllyel. 
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Mindezen változtatásoknak köszönhetően tehát 
a jövőben az állampolgárokat megkérdezzük, bevon-
juk őket az eljárásba, és ha az addig használt nevüket 
választják, nem lesz szükség az okmányaik lecserélé-
sére sem.  

A törvényjavaslat másik célja a védelmi időkre vo-
natkozó rendelkezések felülvizsgálatával a családfa- és 
családtörténeti kutatások elősegítése. Minél többen 
ismerjék meg családjuk történetét! 

Bízom abban, hogy az általunk fontosnak tartott, 
előbb említett célok elérésével önök is egyetértenek, 
akik jelen vannak az ülésteremben, és azok is egyetér-
tenek, akik jelen nincsenek az ülésteremben, és kérem 
a tisztelt képviselő urakat és majdan a szavazáskor a 
hölgyeket is, hogy igen szavazatukkal támogassák a 
törvényjavaslatot. 

 
 (19.20) 

 
Csak remélni merem, hogy a teljesen üres ellen-

zéki padsorok, az, hogy az ellenzéki jegyzőn kívül, így 
mondtam az előbb is, elnök úr, az ellenzéki jegyzőn 
kívül egyetlen ellenzéki… (Jelzésre:) - bocsánat, már 
nincs itt az ellenzéki jegyző sem, tehát ezt sem mond-
hatjuk. Tehát egyetlenegy ellenzéki képviselő sincs 
jelen az ülésteremben, ez nem az embereket érintő 
legfontosabb kérdések iránti teljes érdektelenséget 
jelenti, hanem azt, hogy nincs egyetlen kérdésük sem, 
és a szavazáson ők is támogatni fogják a törvényja-
vaslatot. 

A reményeim annyiban csorbulhatnak, hogy 
azért azt is megállapíthatjuk, hogy a Momentum kép-
viselőinek ma 13 óra óta nem sikerült igazából érdem-
ben részt venni a parlamenti ülésen, ma nem mond-
tak napirend előtti felszólalást sem, holnap már a 
Jobbik sem fog napirend előtti felszólalást mondani. 
Úgy tűnik, hogy az ellenzék kezd végelgyengülésben 
szenvedni. Köszönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps 
a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Latorcai Csaba állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! A határozathozata-
lokra a holnapi ülésnapunkon kerül sor. 

Most pedig soron következik a jogalkotásról 
szóló 2010. évi CXXX. törvény módosításáról 
szóló előterjesztéshez benyújtott bizottsági jelentések 
és az összegző módosító javaslat vitája. A kormány-
előterjesztés T/7957. számon a parlamenti informati-
kai hálózaton elérhető. 

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontjának ismertetésére kerül sor, ezért meg-
adom a szót a bizottság előadójának, Salacz László kép-
viselő úrnak. 

 
DR. SALACZ LÁSZLÓ (Fidesz), a Törvényalko-

tási Bizottság előadója: Köszönöm a szót, elnök úr. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Tájékoz-
tatom önöket, hogy a Törvényalkotási Bizottság 2024. 
április 25-én tartott ülésén megtárgyalta a jogalkotás-
ról szóló 2010. évi CXXX. törvény módosításáról 

szóló T/7957. számú törvényjavaslatot. Az összegző 
jelentést a bizottság a házszabály 46. §-a alapján 26 
igen szavazattal, 10 nem szavazat ellenében, tartózko-
dás nélkül elfogadta.  

A módosítás megteremti a honvéd vezérkar főnö-
kének normatív utasításkiadási jogkörét, így a továb-
biakban a honvéd vezérkar főnöke normatív utasítás-
ban szabályoz törvényben meghatározott tárgykörök-
ben. A honvéd vezérkar főnökének normatív utasítása 
a honvédekre kötelező. 

A Törvényalkotási Bizottság saját módosító ja-
vaslata csupán nyelvhelyességi pontosítást tartalmaz. 
Kérem, szavazatukkal támogassák a javaslat elfoga-
dását. Köszönöm a figyelmet. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Salacz László képvi-

selő úr. Megkérdezem az előterjesztőt, kíván-e Ré-
pássy Róbert felszólalni, vagy pedig majd a végén. 
(Jelzésre:) A végén. Köszönöm szépen, államtitkár úr. 

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Igazságügyi Bi-
zottság nem állított előadót. Most a képviselői felszó-
lalások következnek a napirend szerinti időkeretek-
ben. Jelentkezőt nem látok, ezért a vitát lezárom.  

Most megadom a szót Répássy Róbert államtit-
kár úrnak, hogy az előterjesztők nevében mondja el 
gondolatait. 

 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Országgyűlés! A javaslat, ahogyan azt az előterjesztői 
expozéban kifejtettem, kötelezővé teszi, hogy valam-
ennyi jogszabály tervezete preambulumot tartalmaz-
zon, amelyben a szabályozás célját minden esetben 
meg kell határozni. A törvényjavaslat annak a jogér-
telmezői gyakorlatban megjelenő igénynek hivatott 
eleget tenni, hogy a jogszabályok egyértelmű és köny-
nyedén megismerhető céltételezéssel rendelkezzenek 
azok jogszabályszövegében. 

Tisztelt Ház! A preambulum az indokláson túl-
mutató legitimitással és jogi kötőerővel bír, mivel az a 
jogszabály szövegének része, és attól nem különül el 
szerkezetileg, mint ahogyan az indoklás. A preambu-
lumról a jogalkotó minden esetben döntést hoz, mint-
hogy az szerves része a jogszabály szövegének. 

A preambulum ugyanakkor nem normatív része a 
jogszabály szövegének, mint ahogyan ezt az ellenzéki 
képviselők tévesen állították az általános vita kereté-
ben. A jogszabályok normatív része továbbra is a nor-
maszövegben helyezendő el, a preambulumnak pedig 
érdemi céltételező szereppel kell segítenie ezen norma-
tív normaszövegbeli rendelkezések értelmezését. 

Nem osztja a kormány azokat a kétségeket, hogy 
a preambulum kötelező alkalmazása jogbizonytalan-
ságot fog okozni, vagy túlszabályozottsághoz vezetne. 
Álláspontunk szerint a törvényjavaslat lehetőséget te-
remt arra, hogy a magyar embereket a jövőben egy 
még kiszámíthatóbb, közérthetőbb és átláthatóbb 
jogrendszer szolgálja azzal, hogy a jogszabályterveze-
tek preambulumában a szabályozás célját fel kell tün-
tetni. 
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Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Hölgyek 
és Urak! Kérem önöket, hogy támogassák a tárgyalt 
törvényjavaslatot, amely álláspontunk szerint a jogal-
kotás minőségére pozitív hatással bíró szabályokat 
tartalmaz. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Répássy Róbert ál-

lamtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! A határozathoza-
talokra a holnapi ülésnapon kerül sor. 

Most pedig soron következik a jogi és gazdasági 
versenyképesség erősítése érdekében egyes tör-
vények módosításáról szóló előterjesztéshez benyúj-
tott bizottsági jelentések és az összegző módosító javas-
lat vitája. A kormány-előterjesztés T/7958. számon a 
parlamenti informatikai hálózaton elérhető. 

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját Salacz László képviselő úr, a bizottság 
előadója ismerteti. 

 
DR. SALACZ LÁSZLÓ, a Törvényalkotási Bizott-

ság előadója: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, hogy a 
Törvényalkotási Bizottság 2024. április 25-én tartott 
ülésén megtárgyalta a jogi és gazdasági versenyképes-
ség erősítése érdekében egyes törvények módosításá-
ról szóló T/7958. számú törvényjavaslatot. Az ösz-
szegző jelentést a bizottság a házszabály 46. §-a alap-
ján 24 igen szavazattal, 6 nem szavazat ellenében, 3 tar-
tózkodás mellett elfogadta. 

A javaslat célja a közmédia egységes szemléletű 
sportportfóliójának megvalósítása a Médiaszolgálta-
tás-támogató és Vagyonkezelő Alap közreműködésé-
vel, tekintettel az érintett gazdasági társaságok jelen-
legi tulajdoni viszonyaira, továbbá az MTVA-nak a 
médiaszolgáltatásokról és a tömegkommunikációról 
szóló 2010. évi CLXXXV. törvényben rögzített felada-
taira. A javaslat arra irányul, hogy a hatályos szabá-
lyozás pontosításával jelentősen könnyítse elsősor-
ban a társasházakban vagy társasháznak nem minő-
sülő közös tulajdonú lakóingatlanokban élő emberek 
mindennapi életét. 

A jogi szabályozás szempontjából egy sajátos ha-
tárterületet képeznek a közterület határán elhelyez-
kedő lakóépületek, az ezek homlokzatára helyezett 
reklámeszközök, ugyanis szükségszerűen valamilyen 
kiterjedéssel, ennélfogva túlnyúlással járnak. A javas-
lat a jogalkalmazás egyértelműsítése érdekében e ha-
tárterület kérdéseire határoz meg objektív kritériu-
mokat. Nem terjed ki a javaslat a kiemelt nemzeti em-
lékhelyekre, mivel ezekre speciális rezsim érvényesül. 

A Törvényalkotási Bizottság saját módosító ja-
vaslata technikai módosításokat tartalmaz. A fenti-
ekre tekintettel kérem, hogy szavazatukkal támogas-
sák a javaslat elfogadását. Köszönöm szépen. (Taps a 
kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Salacz László képvi-

selő úr. Tisztelt Országgyűlés! Megkérdezem az elő-
terjesztőt, Répássy Róbert államtitkár urat, most, vagy 
később kíván szólni. (Jelzésre:) Később. 

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Igazságügyi Bi-
zottság nem állított előadót. A képviselői felszólalások 
következnek a napirend szerinti időkeretekben. Jelent-
kezőt nem látok a képernyőn, ezért a vitát lezárom. 

Megadom a szót Répássy Róbert államtitkár úr-
nak, miniszterhelyettes úrnak, hogy mondja el gondo-
latait. 
 

 (19.30) 
 

DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-
umi államtitkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. 
Tisztelt Országgyűlés! A jogi és gazdasági versenyké-
pesség erősítése érdekében egyes törvények módosí-
tásáról szóló T/7958. számú törvényjavaslat gerincét 
a gondoskodáspolitikát érintő egyszerűsítési javasla-
tok képzik.  

A törvényjavaslat célja, hogy olyan adminisztrá-
ciós könnyítéseket vezessen be a társadalmi, szociális 
helyzetük miatt vagy egyéb okból kiszolgáltatott hely-
zetben levő személyeket érintően, amelyek megköny-
nyítik a hatósági ügyeik intézését. Emellett egyéb ha-
tósági eljárások gyorsítását, az ügyintézés racionalizá-
lását szolgáló javaslatok is helyet kaptak a törvénycso-
magban. A törvényjavaslatot a Törvényalkotási Bi-
zottság 2024. április 25. napján tárgyalta meg, és ah-
hoz a következő főbb módosítási javaslatokat fogal-
mazta meg. 

A szomszédjogok és a tulajdonjog korlátainak kü-
lönös szabályairól szóló 2013. évi CLXXIV. törvény 
módosítását érintő bizottsági javaslat arra irányul, 
hogy a hatályos szabályozás pontosításával jelentősen 
könnyítse elsősorban a társasházakban vagy társas-
háznak nem minősülő közös tulajdonú lakóingatla-
nokban élő magyar emberek mindennapi életét. A jogi 
szabályozás szempontjából egy sajátos határterületet 
képeznek a közterület határán elhelyezkedő lakóépü-
letek, az ezek homlokzatára helyezett reklámeszközök 
ugyanis szükségszerűen valamilyen kiterjedéssel, en-
nélfogva túlnyúlással járnak. A javaslat a jogalkalma-
zás egyértelműsítése érdekében e határterület kérdé-
seire határoz meg objektív kritériumokat. Nem terjed 
ki a javaslat a kiemelt nemzeti emlékhelyekre, mivel 
ezekre speciális rezsim érvényesül.  

A bizottság javaslatot fogalmazott meg a közmé-
dia egységes szemléletű sportportfóliójának megvaló-
sítására azért, hogy egy erős és hatékony állami tulaj-
donú online sportmédium jöjjön létre. E cél érdeké-
ben az N. S. Média és Vagyonkezelő Korlátolt Felelős-
ségű Társaság tulajdonosijog-gyakorlójaként az 
MTVA kerül kijelölésre. 

A törvényjavaslat általános vitája során az ellen-
zéki képviselők is elismerték, hogy a javaslatban fog-
lalt módosítások az érintettek számára kedvezőek, és 
adminisztratívteher-csökkenést fognak eredményez-
ni. Külön üdvözölték és érdemi jogalkotásként ismer-
ték el többek között a törvényjavaslatnak a közgyógy-
ellátásra való jogosultság időtartamát és a gyógy-
szertérítési díj finanszírozásának módját érintő mó-
dosításait. Ennek kapcsán kaptunk egy kritikát is az 
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ellenzék részéről, mégpedig ezen módosítások hatály-
balépését érintően. Ezzel összefüggésben szeretném 
felhívni a figyelmet a Törvényalkotási Bizottság azon 
módosító javaslatára, amely a közgyógyellátást érintő 
módosítások 2025. július 1. napjával történő hatály-
balépésére tesz javaslatot, tekintve, hogy a javasolt in-
tézkedéshez informatikai fejlesztés szükséges. 

Tisztelt Ház! Megköszönve a törvényjavaslattal 
összefüggésben lefolytatott vitát, abban, azt gondo-
lom, egyetérthetünk, hogy a törvénycsomag biztosítja 
a szociális ellátásokra jogosult embertársaink, vala-
mint az állam védelmére, gondoskodására szoruló ál-
lampolgárok ügyeinek hatékonyabb és gyorsabb elin-
tézését, emellett olyan további jogalkalmazást segítő 
javaslatokat tartalmaz, amelyek hazánk versenyké-
pességének növelése szempontjából is alapvető fon-
tosságúak. 

Mindezekre tekintettel kérem a tisztelt Ország-
gyűlést, hogy a törvényjavaslatot támogatni szíves-
kedjen. Köszönöm a szót. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Répássy Róbert ál-

lamtitkár úr, miniszterhelyettes úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! A határozathozatalokra a holnapi ülésnapon 
kerül sor. 

Most pedig soron következik az online csalá-
sok elleni fellépés érdekében szükséges törvé-
nyek és egyéb büntetőjogi tárgyú törvények 
módosításáról szóló előterjesztéshez benyújtott bi-
zottsági jelentések és az összegző módosító javaslat 
vitája; tehát az online csalásokról lesz szó. A kor-
mány-előterjesztés T/7959. számon a parlamenti in-
formatikai hálózaton elérhető.  

A vitában elsőként Salacz László képviselő úrnak 
adom meg a szót, aki a Törvényalkotási Bizottság ál-
láspontját fogja ismertetni. 

 
DR. SALACZ LÁSZLÓ, a Törvényalkotási Bizott-

ság előadója: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Elnök 
Úr! Képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, hogy a 
Törvényalkotási Bizottság 2024. április 25-én tartott 
ülésén megtárgyalta az online csalások elleni fellépés 
érdekében szükséges törvények és egyéb büntetőjogi 
tárgyú törvények módosításáról szóló T/7959. számú 
törvényjavaslatot. Az összegző jelentést a bizottság a 
házszabály 46. §-a alapján 31 igen szavazattal, ellensza-
vazat nélkül, 7 tartózkodás mellett elfogadta. 

A javaslat célja, hogy az olyan fizetési műveletek 
esetében, ahol a pénzforgalmi szolgáltató ügyfele vagy 
a nyomozó hatóság az ügyfél által ténylegesen jóvá 
nem hagyott vagy megtévesztés eredményeképpen jó-
váhagyott fizetési műveletről értesíti a szolgáltatót, le-
hetővé váljon a fizetési művelettel érintett fizetési 
számlákon a fizetési műveletek felfüggesztése. A cél, 
hogy a különböző formákban megvalósuló ügyfél-
megtévesztéssel okozott kár ténylegesen ne tudjon 
teljesedésbe menni. Ennek lényege, hogy az észlelést 
követően az ügyfél vagy a nyomozó hatóság értesíté-
sével elindul egy folyamat annak érdekében, hogy fel-
függesztésre kerülhessen a jogosulatlanul továbbított 

pénzösszeg, amelyet a büntetőeljárás keretei között 
már egy gyors hatósági beavatkozás, a fellelt bank-
számlapénzek zárolása követne. 

A folyamat megindítása alapjául szolgáló értesí-
tést az ügyfél formai kötöttség nélkül, míg a nyomozó 
hatóság kizárólag védelemmel ellátott elektronikus 
üzenetben teheti meg. A Törvényalkotási Bizottság 
saját módosító javaslata kiegészítő és technikai mó-
dosításokat tartalmaz.  

A fentiekre tekintettel kérem, szavazatukkal tá-
mogassák a javaslat elfogadását. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Salacz László képvi-

selő úr. Megkérdezem az előterjesztőt, Répássy Ró-
bertet, hogy most vagy később kívánja elmondani a 
gondolatait. (Dr. Répássy Róbert: Később.)  

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Igazságügyi Bi-
zottság nem állított előadót. Most a képviselői felszó-
lalások következnek a napirend szerinti időkeretek-
ben. (Nincs jelentkező.) A képernyőn jelentkező kép-
viselő urat vagy hölgyet nem látok, ezért a vitát lezá-
rom, s akkor most adom meg a szót Répássy Róbert 
államtitkár úrnak, miniszterhelyettes úrnak, hogy 
mondja el gondolatait 15 perces időkeretben. 

 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztériumi 

államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Az 
önök előtt fekvő T/7959. számú törvényjavaslat az első 
olyan törvényjavaslat, amely az online csalásokkal szem-
ben megindult intenzív kormányzati munka eredmé-
nyeként született. A törvényjavaslat általános vitája so-
rán valamennyi felszólaló egyetértett abban, hogy a jog-
alkotónak is kezelnie kell ezt a jelenséget, a törvényeket 
módosítani kell ahhoz, hogy a bűnözés ezen a téren is 
visszaszorulhasson. Az önök előtt fekvő törvényjavaslat 
tartalmazza azokat az elsődleges lépéseket, amelyek e 
komplex jelenség egyes, önállóan is kezelhető részeinek 
orvoslására törekszik. Bár a törvényjavaslat kezdeti lé-
pésnek tekinthető, mégis érdemben javíthatja a jogal-
kalmazók lehetőségeit, hogy fellépjenek a bűnözésnek 
ezzel a formájával szemben is. 

Tisztelt Ház! Engedjék meg, hogy összefoglaljam, 
miért várunk érdemi előrelépést már ettől a törvény-
javaslattól is. Először is, miután egy áldozat számára 
kiderül, hogy a kibertér nyújtotta eszközökkel a bank-
számlájáról a megtévesztésével vagy a tudta nélkül 
pénzt vontak el, jellemzően a bankjához vagy a rend-
őrséghez fordul. Abban a pillanatban, hogy a bank akár 
az ügyféltől, akár a rendőrségtől tudomást szerez a 
csalárd tranzakcióról, az új szabályozás alapján a bank-
szektoron belül működésbe léphet egy információ-
csere-mechanizmus. Ennek működése során az infor-
máció áramlása követi az elcsalt összeget, és amint 
utoléri, az aktuális bank be is tud avatkozni a csalás-
ból származó összeg befagyasztása érdekében.  

Az információcserében nemcsak a bankok és más 
pénzforgalmi szolgáltatók, hanem a Nemzeti Adó- és 
Vámhivatal pénzmosás és terrorizmusfinanszírozás 
elleni fellépésre felkészített szervezeti egysége is részt 
vesz. 
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(19.40) 
 
Összességében tehát a bűncselekményt követően 

nemcsak a rendőrség eredhet az összeg nyomába, ha-
nem a pénzforgalmi szolgáltatók a lehető legkisebb ad-
minisztrációs teher mellett, informatikai lehetőségei-
ket felhasználva nagyobb eséllyel lesznek képesek meg-
akadályozni, hogy a bűnözők elvonják az összeget, pél-
dául felvegyék azt készpénzben vagy külföldre utalják. 
Ha a pénz befagyasztása időben megtörténik, már nem 
jelenthet problémát, hogy a rendőrség a büntetőeljá-
rásban adott eszközeivel lefoglalja azt, ezzel pedig a 
sértett visszakaphassa a tőle elcsalt összeget. 

A pénzügyi szektorra vonatkozó módosítások 
mellett fontos kitérni a büntetőeljárást érintő módo-
sításokra is, amelyek fokozzák a büntetőeljárások ered-
ményességét. Az első fontos változás, hogy az online 
csalásokkal összefüggő informatikai bűncselekmé-
nyek miatt javuljon az ügyteher elosztása. A törvény-
javaslat ezért lehetővé teszi, hogy ezekben az esetek-
ben az általános illetékesség szerint járhassanak el a 
bíróságok. Ezek a bűncselekmények már nem igé-
nyelnek olyan speciális szakértelmet, amelyek miatt 
csak egyes bíróságok lennének felkészültek az eljá-
rásra. Az ügyek arányosabb elosztása várhatóan javí-
tani fogja az ügyek elintézésének az idejét, a bűnül-
döző szervek indokolatlan területi túlterhelését, ezzel 
pedig a bűncselekménnyel okozott sérelem is hama-
rabb helyreállhat majd. 

A törvényjavaslat módosít az adatkérések ügyészi 
jóváhagyására vonatkozó szabályozáson is, amely sza-
bályozást az általános vita során kritika érte. Tévedés 
lenne azonban azt állítani, hogy az új szabályozás 
ténylegesen csökkentené a garanciális szintet, és ezál-
tal a nyomozó hatóság szabadon szerezhetne be banki 
tranzakciókra vagy éppen híváslistákra vonatkozó 
adatokat. Ügyészi engedély nélkül továbbra sem kér-
hetők le olyan adatok, amelyek alapján valakinek a 
költései, hívásai megismerhetők lennének. Az új, 
csökkentett adminisztrációs teherrel érintett esetkör 
csak arra vonatkozik, amikor egy személyt kell azono-
sítani a rendelkezésre álló adatok alapján, például, 
hogy egy adott bankszámla vagy telefonszám kihez 
tartozik. Emlékeztetem önöket arra, hogy ezeket az 
adatokat az Unió Bírósága is kevésbé szenzitív ada-
toknak tekinti. 

Fontos tisztázni azt is, hogy a büntetőeljárásban 
a nyomozó hatóság nem arról szerez be adatokat, aki-
ről akar. Megvannak a törvényi és szakmai szabályai 
annak, hogy a büntetőeljárásban kizárólag a bizonyí-
tás szempontjából jelentős kérdésekkel vagy konkrét 
jogszabály alkalmazásával összefüggő kérdésekkel 
kapcsolatos adatok szerezhetők be. 

Fontos előrelépést jelent a büntetőeljárást lefoly-
tató szervek jelzési kötelezettségének a kiegészítése. 
Az új szabályok szerint a büntetőeljárásban észlelt 
jogsértésekkel összefüggő adatokat is közölni lehet az 
intézkedésre jogosultakkal. Ezzel például egy online 
csalásra felhasznált felhasználói fiók törlésére is lehet 
majd bejelentést tenni, például a csalásra használt 

Marketplace-fiókkal szemben a nyomozó hatóság 
kezdeményezheti a szolgáltatónál a fiók felfüggeszté-
sét. Ezekben az esetekben a fiók megszüntetéséről 
nem a büntetőeljárást lefolytató szerv dönt, az csupán 
adatokat közöl, és a szolgáltató a saját üzletszabály-
zata alapján tud intézkedni. A lehetőség nevesítése el-
sősorban abban jelenthet áttörést, hogy a külföldi 
szolgáltatóknál egyszerűen, gyorsan és időszerűen le-
hessen intézkedést kezdeményezni. Természetesen 
ezen új lehetőség mellett a büntetőeljárásban alkal-
mazható kényszerintézkedések is megmaradnak. 

Szintén elsősorban a külföldön található szolgál-
tatókkal való együttműködés eszköze az olyan új tí-
pusú adatkérés lehetővé tétele, ahol a hatóság nem 
közhatalmi jogkörében jár el. Az új lehetőség alapja, 
hogy számos olyan külföldi szolgáltató ismert, ame-
lyik önkéntesen és közvetlenül működik együtt a ma-
gyar hatóságokkal, mert ezt az üzletszabályzata lehe-
tővé teszi. Az ilyen kapcsolattartási forma nyilvánva-
lóan kiegészítő jellegű, nem társulhat hozzá szankció, 
és nem minden ügyre, problémára jelent megoldást. 
Amikor azonban használható, akkor azonnali előrelé-
pést jelent a tényállás tisztázása felé. 

Tisztelt Ház! Látható, hogy a törvényjavaslatban 
megjelenő megoldások újszerű, a hatósági eljárásokat 
tekintve innovatív, az alkalmazható eszközüket kiegé-
szítő, kisegítő lehetőségeket kívánnak bevezetni. A ki-
bertér jelentette kihívások nem oldhatók meg a klasz-
szikus intézményrendszer keretei között. A kibertér 
naponta alakítja ki az újabb kihívásokat, újabb elkö-
vetési módszereket. E folyamatosan változó környe-
zetben a hatóságok lehetőségeit bővítő, rugalmas sza-
bályozási megoldásokra van szükség. Ez a kezdemé-
nyezés érhető tetten a jelenlegi törvényjavaslatban is. 

A törvényjavaslat vitája során megjelent egyes ál-
láspontok szerint az online csalásokkal szembeni fel-
lépés érdekében nem elég csupán ezekre az eszkö-
zökre támaszkodni. Ezzel bizonyos fokig egyet is lehet 
érteni. Fontosnak tartom ezért jelezni, hogy a további 
megoldások kidolgozása nem állt meg a törvényjavas-
lat benyújtásával, és nem áll meg a törvényjavaslat el-
fogadásával sem. A komplex problémák elemzése és a 
megoldások előkészítése jelenleg is folyamatban van, 
az ezzel kapcsolatos kormányzati munka, a jogalkal-
mazó szervekkel folytatott szoros szakmai párbeszéd 
folytatódik. E folyamat részeként a törvényjavaslat 
arra törekszik, hogy az eddigi munka során azonosí-
tott és működőképessé tehető eszközök alkalmazha-
tóságát biztosítsa.  

Kérem ezért a tisztelt Házat, hogy támogassák a 
javaslatot. Köszönöm. (Szórványos taps a kormány-
párti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Répássy Róbert ál-

lamtitkár, miniszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyű-
lés! A határozathozatalokra a holnapi ülésnapunkon 
kerül sor. 

Soron következik az igazságügyi tárgyú tör-
vények módosításáról szóló előterjesztéshez be-
nyújtott bizottsági jelentések és az összegző módosító 
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javaslat vitája. A kormány-előterjesztés T/8004. szá-
mon a parlamenti informatikai hálózaton elérhető. 

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját Pogácsás Tibor képviselő úr, a bizottság 
előadója fogja ismertetni.  

 
POGÁCSÁS TIBOR, a Törvényalkotási Bizottság 

előadója: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ország-
gyűlés! Tisztelt Képviselőtársaim! Az igazságügyi tár-
gyú törvények módosításáról szóló T/8004. számú 
törvényjavaslatot a bizottság április 25-én tárgyalta 
meg, és a házszabály 46. §-a alapján 27 igen szavazat-
tal, 10 nem szavazat ellenében, 1 tartózkodás mellett 
fogadta el. 

A törvényjavaslat alapvető célja, hogy a módosí-
tások által a joggyakorlat tapasztalatai hasznosulja-
nak, és a jogalkalmazást segítsék, valamint a törvé-
nyek illeszkedjenek a változó társadalmi, szervezeti, 
technikai viszonyokhoz. 

A Törvényalkotási Bizottság saját módosító ja-
vaslata érdemi és technikai módosításokat is tartal-
maz. A felek képviselői eljárása esetén a képviselők ki-
zárólag akkor kérhetik a közjegyzői okirat felolvasá-
sának mellőzését, ha a közjegyzői okiratban, vagy a 
közjegyző, bíróság, más hatóság vagy magyar konzuli 
tisztviselő által hitelesített magánokiratban foglaltan 
nyilatkoznak arról, hogy az okirat tervezetét megis-
merték és elolvasták. 

A felolvasás mellőzésére irányuló kérelem elle-
nére a közjegyző dönthet úgy, hogy felolvassa a köz-
jegyzői okiratot. A felolvasás mellőzése során is tá-
jékoztatnia kell a közjegyzőnek a feleket, képviselő 
útján történő eljárás esetén a képviselőt vagy a kép-
viselőket a közvetlen végrehajthatóság feltételei-
ként megjelölt, a bírósági végrehajtásról szóló 
1994. évi LIII. törvény 23/C. §-ában foglaltakkal 
megegyező tartalmi elemekről. Ha az okiratba fog-
lalni kért jognyilatkozatok bármelyike csak szemé-
lyesen tehető meg, úgy ebben az esetben sem mel-
lőzhető a felolvasás. 

A közjegyzők és a közjegyzőhelyettesek részére 
nyelvi jogosítvány kiadására az országos elnök és az 
igazságügyért felelős miniszter is hatáskörrel rendel-
kezik, azzal, hogy az országos elnök az országos kama-
rai szabályzatban meghatározottak szerint, míg az 
igazságügyért felelős miniszter az igazságügyért fele-
lős miniszter rendeletében meghatározottak szerint 
járhat el. 

Az ingatlan-nyilvántartásról szóló 2021. évi C. 
törvény 35. §-a és 37. §-a szerint a bejegyzés alapjául 
szolgáló jogerős hatósági, illetve bírósági határozatok 
tartalmára az okiratok kötelező tartalmi elemeire elő-
írt rendelkezések az irányadók. Ez maga után vonja 
azt is, hogy a közjegyzőknek a korábbiakkal ellentét-
ben olyan adatokat is kezelniük kell, mint a felek ál-
lampolgársága, illetve a felek személyi azonosítója, 
ami az adatigénylésre való jogosultság tekintetében 
indokolja a törvény módosítását. 

Kérem tisztelt képviselőtársaimat, támogassák a 
törvényjavaslat elfogadását. Köszönöm a figyelmet, 

tisztelt elnök úr. (Szórványos taps a kormánypárti 
sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Pogácsás Tibor kép-

viselő úr. Tisztelt Országgyűlés! Most megkérdezem 
az előterjesztők nevében itt ülő Répássy Róbert ál-
lamtitkár urat, miniszterhelyettes urat, most vagy ké-
sőbb kívánja majd elmondani. (Dr. Répássy Róbert: 
Később.) Jelzi, hogy később. 

 
(19.50) 

 
Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Igazságügyi Bi-

zottság nem állított előadót. Képviselői felszólalások 
következnek a napirend szerinti időkeretekben. A kép-
ernyőn jelentkező képviselő hölgy vagy úr nevét nem 
látom, ezért a vitát lezárom. 

Most megadom a szót az előterjesztőnek, Répássy 
Róbert államtitkár úrnak, miniszterhelyettes úrnak, 
hogy vitazáróként mondja el gondolatait.  

 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Országgyűlés! A törvényjavaslat, amelyet kezükben 
tartanak, több, tág értelemben vett igazságügyi tár-
gyú törvény módosítását tartalmazza. A módosításo-
kat az a közös cél kapcsolja össze, hogy szervezetten 
és megfelelően reagáljunk a gyorsan változó társa-
dalmi, gazdasági és információtechnológiai viszo-
nyokra. 

A törvényjavaslat több ponton módosítja a köz-
jegyzőkre, az ügyvédekre, a végrehajtókra, az igazság-
ügyi alkalmazottakra, a bírákra, az ügyészekre, a gond-
nokoltakra, a hagyatéki eljárásra, a polgári peres eljá-
rásra, a közjegyzői nemperes eljárásokra, továbbá a 
tisztességtelen piaci magatartásra és a formatervezési 
mintaoltalomra vonatkozó szabályokat tartalmazó 
törvényeket. 

A törvényjavaslat benyújtását követően az Igaz-
ságügyi Bizottság módosító javaslatára pontosításra 
kerültek a közjegyzői okiratok felolvasásának mellő-
zésére vonatkozó garanciális szabályok, valamint az 
új elektronikus ingatlan-nyilvántartás gördülékeny 
működése érdekében kiegészítésre került az egyes 
közjegyzői nemperes eljárásokról szóló törvény a jel-
zálogjog és az azt biztosító elidegenítési és terhelési 
tilalom ingatlan-nyilvántartási bejegyzése vagy tör-
lése iránti eljárással. 

Az Igazságügyi Bizottság javaslatára pontosításra 
került az ügyészségről szóló törvény módosítása an-
nak érdekében, hogy egyértelművé tegye, hogy folyó 
ügyekkel kapcsolatban az igazságügyért felelős mi-
niszter nem tesz szert tudásra, hiszen a szabályozás 
lényeges eleme, hogy csak jogorvoslattal nem támad-
ható jogerős, illetve végleges határozatok megismeré-
sére van mód, a szabályozás a folyamatban lévő ügye-
ket nem érinti. Fontos azt is kiemelni, hogy a határo-
zatokat anonimizált formában kell rendelkezésre bo-
csátani. Így a rendelkezésre bocsátott határozatokban 
semmilyen személyes adat nem szerepel. 
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Tisztelt Ház! A Törvényalkotási Bizottság mó-
dosító javaslata alapján a törvényjavaslatnak a tisz-
tességtelen piaci magatartás és versenykorlátozás ti-
lalmáról szóló törvényhez kapcsolódó szövegéből el-
hagyásra kerültek a német versenyjog egyes jogin-
tézményeinek meghonosítására irányuló rendelke-
zések. Figyelembe véve a szakmai szervezetek észre-
vételeit, továbbá az orosz-ukrán konfliktus által oko-
zott gazdasági nehézségeket, szem előtt tartva a Gaz-
dasági Versenyhivatal erőforrásainak hatékony allo-
kációját és a vállalkozások adminisztratív terheinek 
csökkentéséhez kapcsolódó célkitűzést, a jelenlegi 
helyzetben indokolt eltekinteni az új jogintézmények 
bevezetésétől. Ezzel a részletes vitaszakasz során 
mind az előterjesztő, mind a képviselők többsége 
egyetértett. 

Tisztelt Képviselő Hölgyek és Urak! Zárásként 
engedjék meg, hogy ismételten kiemeljem a követke-
zőket: a törvényjavaslat a gyakorlatban felmerült igé-
nyeket kívánja az érintett törvények rendelkezéseibe 
beépíteni. Kérem a tisztelt Házat, támogató szavaza-
tával járuljon hozzá a törvényjavaslat elfogadásához. 
Köszönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Répássy Róbert ál-

lamtitkár, miniszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyű-
lés! A határozathozatalokra a holnapi ülésnapunkon 
kerül sor.  

Most pedig soron következik a 2025. év Kle-
belsberg Kunó-emlékévvé nyilvánításáról szóló 
előterjesztéshez benyújtott bizottsági jelentések és az 
összegző módosító javaslat vitája. A kormány-előter-
jesztés H/7954. számon a parlamenti informatikai 
hálózaton elérhető.  

A vitában elsőként a Törvényalkotási Bizottság 
álláspontját Vécsey László képviselő úr fogja majd is-
mertetni. Megadom a szót a bizottság előadójának.  

 
VÉCSEY LÁSZLÓ, a Törvényalkotási Bizottság 

előadója: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Ház! Tájékoztatom önöket, hogy a Törvényalkotási 
Bizottság 2024. április 25-én tartott ülésén megtár-
gyalta a 2025. év Klebelsberg Kunó-emlékévvé nyil-
vánításáról szóló H/7954. számú határozati javasla-
tot. Az összegző módosító javaslatot és összegző jelen-
tést a bizottság a házszabály 46. §-a alapján egyhan-
gúlag elfogadta, hangsúlyozom: egyhangúlag elfo-
gadta.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Az előttünk fekvő ha-
tározati javaslat a 2025. évet Klebelsberg Kunó-em-
lékévvé nyilvánítaná. Mindannyian tudjuk, hogy Kle-
belsberg Kunó életműve, szellemi hagyatéka megke-
rülhetetlen. Az emlékév lehetőséget ad arra, hogy szü-
letése 150. évfordulójának megünneplésével méltó 
módon tisztelegjünk államférfiúi nagysága és mun-
kássága előtt. A méltó emlékezés és annak bázisán fel-
épített kulturális és köznevelési programok sikeres és 
eredményes megvalósítása közös nemzeti ügyünk és 
érdekünk.  

Kérem a tisztelt Házat, hogy támogassa a javas-
latot. Köszönöm a szót, elnök úr. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Vécsey László képvi-

selő úr. Tisztelt Országgyűlés! Megkérdezem az elő-
terjesztőt, most kíván-e felszólalni vagy pedig majd a 
végén. (Jelzésre:) Köszönöm. Hankó Balázs államtit-
kár úr jelzi, hogy majd a végén.  

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Kulturális Bi-
zottság nem állított előadót. Most a képviselői felszó-
lalások következnek napirend szerinti időkeretekben. 
De a képernyőn képviselő hölgy, úr jelentkezését nem 
látom, ezért a vitát lezárom.  

Most adom meg a szót Hankó Balázs Zoltán ál-
lamtitkár úrnak, aki 15 perces időkeretben mondja el 
majd gondolatait.  

 
DR. HANKÓ BALÁZS ZOLTÁN kulturális és in-

novációs minisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Képviselők! A jövő évben lesz Klebelsberg 
Kunó, a korszakos jelentőségű életművet és örökséget 
hátrahagyó vallás- és közoktatásügyi miniszter, ál-
lamférfi születésének 150. évfordulója. Klebelsberg 
Kunó öröksége megkerülhetetlen, ezért országgyűlési 
határozati javaslatot készítettünk elő a személye és 
munkássága előtti tisztelgés és munkássága fénybe 
helyezésének szándékával.  

Klebelsberg Kunó minden gondolatát és tettét a 
nemzet felemelkedésének víziója motiválta, töretlen 
hit egy erős, büszke és művelt nemzet jövőjében. Tar-
tozunk hát személyének és emlékének azzal, hogy 
megbecsüljük szellemi hagyatékát, és örök érvényű 
gondolatait újraértelmezzük a jelenkor számára. A jól 
szervezett emlékévek kitűnő alkalmat teremtenek a 
kultúraközvetítésre, az ismeretek átadására, végső so-
ron a nemzeti identitás formálására.  

Végezetül engedjék meg, hogy Klebelsberg sza-
vait idézzem: „Küzdöttem a kulturális gondolatért, 
küzdöttem azért, hogy a nemzet minél szélesebb réte-
geit hassa át a végzetszerű meggyőződés, hogy lenni 
vagy nem lenni és művelődni nálunk teljesen egyér-
telmű.” 

Kérem az Országgyűlés támogatását a határozat 
elfogadásához. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Hankó Balázs Zoltán 

államtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! A határozatho-
zatalokra a holnapi ülésnapunkon kerül sor.  

Most pedig soron következik a 2025. év Jókai 
Mór-emlékévvé nyilvánításáról szóló előterjesz-
téshez benyújtott bizottsági jelentés vitája. A kor-
mány-előterjesztés H/7956. számon a parlamenti in-
formatikai hálózaton elérhető.  

Megkérdezem az előterjesztőt, most vagy a végén 
kíván felszólalni. (Dr. Hankó Balázs Zoltán: A vé-
gén.) Államtitkár úr jelzi, hogy majd a végén. 

Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Kulturális Bi-
zottság nem állított előadót. Képviselői felszólalások 
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következnek napirend szerinti időkeretben. A képer-
nyőn jelentkező nevét nem látom, ezért a vitát lezárom.  

Most adom meg a szót Hankó Balázs Zoltán ál-
lamtitkár úrnak.  

 
 (20.00) 

 
DR. HANKÓ BALÁZS ZOLTÁN kulturális és in-

novációs minisztériumi államtitkár: Köszönöm szé-
pen, elnök úr. Tisztelt Képviselők! A jövő évben lesz 
200 esztendeje annak, hogy Komáromban meglátta a 
napvilágot Jókai Mór, a magyar és a világirodalom ki-
emelkedő alakja, a márciusi ifjak egyike, országgyű-
lési képviselő, főrendházi tag, a Magyar Tudományos 
Akadémia Igazgató Tanácsának tagja, a Szent István-
rend lovagja.  

A magyar lélek anyanyelvünk virtuozitásával való 
megidézése történelmi távlatokban hagyott lenyoma-
tot a nemzet szellemi életében, irodalmi örökségünk 
fókuszává vált. Nemes küldetésünk és szívesen viselt 
felelősségünk, hogy e páratlan életmű eljusson a XXI. 
század magyar családjaihoz is, az idősebbek számára 
emlékeket idézve és meglévő ismereteket újraértel-
mezve, a fiatal generációnak pedig élő, dinamikus 
univerzumot teremtve.  

Szükségesnek és méltónak találtuk ezért annak in-
dítványozását, hogy 2025-öt a tisztelt Ház határozatá-
val Jókai Mór-emlékévvé nyilvánítsa. Az emlékévek ki-
tűnő alkalmat teremtenek arra, hogy a nemzet intenzív 
formában, az életművet a ma emberének szemléletével 
megidézve, emlékezzen nagyjaira rendezvénysoroza-
tok, oktatási anyagok, újonnan születő tudományos és 
művészi produktumok formájában.  

Kérem a határozat támogatását. Köszönöm szépen.  
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Hankó Balázs Zoltán 

államtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! A határozatho-
zatalokra a holnapi ülésnapunkon kerül sor.  

Most pedig soron következik az oktatási, csa-
ládügyi, kulturális tárgyú és kapcsolódó tör-
vények módosításáról szóló előterjesztéshez be-
nyújtott bizottsági jelentések és az összegző módo-
sító javaslat vitája. A kormány-előterjesztés T/8005. 
számon a parlamenti informatikai hálózaton elér-
hető.  

A vitában elsőként Vécsey László képviselő úr a 
Törvényalkotási Bizottság álláspontját fogja ismer-
tetni. Öné a szó, Vécsey képviselő úr.  

 
VÉCSEY LÁSZLÓ, a Törvényalkotási Bizottság 

előadója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Képviselőtársaim! Tájékoztatom önöket, 
hogy a Törvényalkotási Bizottság 2024. április 25-én 
tartott ülésén megtárgyalta az oktatási, családügyi, 
kulturális tárgyú és kapcsolódó törvények módosítá-
sáról szóló T/8005. számú törvényjavaslatot. Az ösz-
szegző módosító javaslatot és összegző jelentést a bi-
zottság a házszabály 46. §-a alapján 23 igen szava-
zattal, 10 nem ellenében, tartózkodás nélkül elfo-
gadta.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A kormány által be-
nyújtott törvényjavaslat több módosítást is tartalmaz, 
amelyek közül most csak néhányat emelnék ki. Az elő-
terjesztés a Nemzeti Közszolgálati Egyetem portfólió-
ját bővíti a tanár-, tanító- és óvónőképzéssel, valamint 
az ehhez kapcsolódó továbbképzéssel.  

A kultúra területén a javaslat megteremti annak 
jogszabályi feltételeit, hogy az Országos Széchényi 
Könyvtár, a Petőfi Irodalmi Múzeum, az Iparművé-
szeti Múzeum, a Magyar Kereskedelmi és Vendéglá-
tóipari Múzeum, valamint a Magyar Természettudo-
mányi Múzeum a Magyar Nemzeti Múzeumba integ-
rálódva elősegítse a közgyűjteményi rendszer haté-
konyságának növelését.  

Szintén a kultúra versenyképességét és egyben 
védelmét jelentő javaslat a kötött könyvárrendszer. 
A kötött árak érvényesítése biztosítja a könyvkínálat 
sokoldalúságát, azon minőségi könyvek kiadását, 
amelyek kevés példányban jelenhetnek meg.  

Tisztelt Ház! A Törvényalkotási Bizottság által 
megtárgyalt és elfogadott összegző módosító javaslat 
a kötött könyvárrendszer kapcsán rögzíti, hogy a 
szerző az árkötöttségi, azaz egyéves időszak teljes egé-
sze alatt kedvezményesebb áron juthat könyvéhez, 
másrészt a törvényjavaslat egyéb személyi kedvezmé-
nyezettjeinek kedvezményes időszaka 90 napra nő. 
Továbbá a módosítás az árkötöttségi időszakban ad-
ható árkedvezmény mértékét 5 százalékban maxi-
málja. A javaslat az árkötöttségi szabályok alól ki-
vonja a köznevelési intézményeket és az általuk mű-
ködtetett könyvtárakat, valamint a nyilvános könyv-
tárakat. Kivételi körbe kerülnek továbbá az Ország-
gyűlés Hivatala által közművelődési feladatának ellá-
tása keretében kiadott könyvek is.  

Tisztelt Képviselőtársaim! A módosítás to-
vábbá magában foglalja azt is, hogy a felsőoktatási 
intézményben oktatói, tanári vagy kutatói munka-
körben foglalkoztatottak a felsőoktatási intézmény 
által fenntartott vagy a felsőoktatási intézménnyel 
megállapodást kötött köznevelési intézményekben 
köznevelési alapfeladattal, illetve azt közvetlenül 
segítő feladattal összefüggő feladatot is végezhet-
nek. Ebből praktikusan az következik, hogy ezen 
köznevelési intézményekben a jövőben taníthatnak 
tanárként az egyetemmel fennálló jogviszonyukkal 
is, vagyis az iskolában vegyesen taníthatnak közne-
velési foglalkoztatotti jogviszonyban foglalkozta-
tottak és például az egyetemnél munkaviszonnyal 
foglalkoztatottak.  

A módosítás emellett meghonosítja az üzleti 
doktori képzést a felsőoktatásunkban, valamint az 
egyházi felsőoktatási intézményekre is kiterjesztésre 
kerül az a szabályozás, amely szerint a magán felső-
oktatási intézmények rugalmas munkaterhelésben 
állapodhatnak meg oktatóikkal, kutatóikkal és taná-
raikkal.  

Tisztelt Ház! Végül az összegző módosító javaslat 
három garanciát nyújt a Nemzeti Közszolgálati Egye-
tem beruházásával érintett józsefvárosi ingatlanok la-
kói lakhatásának biztosítására. A három sorrendben 
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a következő: 1. Az önkormányzat által felajánlott cse-
relakás. 2. Amennyiben e kötelezettségének az önkor-
mányzat nem tesz eleget, az állam által felajánlott cse-
relakás. 3. Amennyiben a lakó a felajánlott cserela-
kást sem fogadja el, kártalanítás. A beruházással érin-
tett lakóingatlanok a tervezetthez képest két hónappal 
később kerülnek az állam tulajdonába, továbbá a Bu-
dapest főváros VIII. kerület józsefvárosi önkormány-
zatnak 2024. október 31-e helyett 2025. január 31-éig 
kell cserelakásról gondoskodnia.  

Kérem a tisztelt Házat, hogy támogassa a javas-
latot. Köszönöm, hogy meghallgattak, köszönöm a 
szót, elnök úr. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Vécsey László képvi-

selő úr. Tisztelt Országgyűlés! A kijelölt Kulturális Bi-
zottság nem állított előadót.  

Most a képviselői felszólalások következnek a na-
pirend szerinti időkeretben, ami a kijelzőn leolvas-
ható. Elsőként megadom a szót Jámbor András Imre 
képviselő úrnak, a Párbeszéd képviselőjének.  

 
JÁMBOR ANDRÁS IMRE (Párbeszéd): Köszö-

nöm szépen a szót. Tisztelt Képviselőtársaim! Ebben 
a törvényjavaslatban 200 család és 500 józsefvárosi 
sorsa van elrejtve. 200 család és 500 józsefvárosi sor-
sa, akivel önök nem egyeztettek erről a törvényjavas-
latról, akiknek a megválasztott polgármesterét nem 
keresték meg ez előtt a törvényjavaslat előtt, akiknek 
a megválasztott országgyűlési képviselőjét nem keres-
ték meg a törvényjavaslat előtt. S mint azóta tudjuk, a 
volt polgármestereiket, Budapest főispánját és a Fi-
desz frakcióvezetőjét sem tájékoztatták a törvényja-
vaslat benyújtása előtt, hogy mi fog történni ezen a te-
rületen.  

Önöknek ez az 500 ember csak egy szám egy 
nagyszerű beruházás mellett. Én ezekkel az embe-
rekkel találkozom nap mint nap, az elmúlt három 
nap mindegyikén jött velem szembe valaki az érin-
tettek közül az utcán, és nagyon nehéz nekik mit 
mondani. Nagyon nehéz nekik mit mondani, mert én 
nem nagyon látom, hogy milyen fedezettel rendelke-
zik az a hármas garancia, ami itt elhangzott. Én el-
mentem az elmúlt napokban a Magyar Nemzeti Va-
gyonkezelőhöz, jártam az NKE-nél, hogy megtudjam 
azokra a kérdésekre a választ, amiket itt az elmúlt 
három hétben próbáltunk feltenni és próbáltunk vá-
laszt kapni rá.  

Nagyon sokan vannak az érintettek között, akik 
azonnal elköltöznének a területről, és vannak olya-
nok, akik maradnának, mert beleraktak 10 millió fo-
rintot a felújításba, mert itt nőttek föl, mert itt neve-
lik a gyereküket, vagy - egyébként konkrét eset-
ben - mert a Korányi utca végén dolgoznak az étte-
remben. Ezeknek az embereknek annál, ami a tör-
vényjavaslatban van, nagyobb garancia kell.  

Mi két dolgot próbáltunk itt az elmúlt három hét-
ben elmondani. Az egyik az, hogy vissza kéne vonni a 
törvényjavaslatnak ezt a részét, leülni az önkormány-
zattal, leülni az egyetemmel, és hármasban egy olyan 

megoldást találni erre a helyzetre, amivel az ott lakók-
nak a problémái meg tudnak oldódni.  

 
 (20.10) 

 
Önök között is sokan vannak egyéni képviselők, 

nem tudom, mit szólnának ahhoz, hogyha hirtelen a 
semmiből bejönne az önök körzetében egy ilyen törté-
net. Az a helyzet, hogy ezek az egyeztetések nem tör-
téntek meg. A másik pedig az, hogy ha már ez a projekt 
végigfut, és azt a DIÓ2030-at, amely az önkormányzat 
közbeszerzésekben elindult területrehabilitációs prog-
ramja ezen a területen, eltörlik, akkor legyenek olyan 
garanciák, hogy ezek a lakók jól fognak járni.  

Az a helyzet, hogy amikor én a múlt héten a Ma-
gyar Nemzeti Vagyonkezelőnél jártam, akkor megkér-
deztem, ugye, hogy hány józsefvárosi bérlakása van a 
magyar államnak. Egyetlenegy olyan józsefvárosi bér-
lakása van a magyar államnak, amely felújítható és 
beköltözhető. Itt 500 emberről beszélünk. Az 500 em-
ber jelentős része Józsefvárosban szeretne lakni.  

A józsefvárosi önkormányzat más egyetemekkel 
már végigvitt programokat, például a Semmelweis 
Egyetemmel. Ott az a megoldás született, hogy adott 
időre legyen elvégezve a kiürítés, és ez alatt az adott 
idő alatt legyen megoldva az egyetemmel közösen az 
ott lakók helyzete. Itt is ezt kéne választani, hiszen azt 
az NKE is elismerte, hogy a következő két évben a 
bontási eljárás sem fog elindulni, egy kapavágás nem 
fog történni a területen. Ha önök két évet adnának az 
önkormányzatnak, és megfelelő pénzellentételt ezen 
a területen, akkor itt tudna történni egy olyan fejlesz-
tés, amelyben meg lehetne nézni, hogy a DIÓ2030-
ból mi marad, az NKE fejlesztéséből mi lesz, és a lakók 
hogyan járnak jól. Szerintem ez lenne a normális mű-
ködés alapvetően.  

De ez a törvény nem a normális működésre van 
írva. Még mindig nem tudjuk azt - többször megkér-
deztem, megkérdeztem az NKE-t is -, hogy például a 
Diószegi utca 20. hogyhogy nincsen benne ebben a ki-
sajátítási sorban. A Diószegi 18. benne van, a 22. 
benne van, a kettő között ott marad egy beékelt épület 
az önkormányzat tulajdonában? Miért van benne a 
Dugonics utca 11.? A Dugonics utca 11. egy három-
emeletes ház 15 lakással. A körülötte lévő terület mind 
magánterület, azok nem kerülnek kisajátításra. Mi a 
fenét tud ott az NKE építeni? Lényegében, én azt gon-
dolom, semmit. Amikor ott voltunk az NKE-nél, vagy 
itt is, a Törvényalkotási Bizottság ülésén, igazából 
nem derült ki az, hogy pontosan mik fognak épülni 
erre a területre.  

Jelenleg tehát nem tudjuk, hogy az állam milyen 
forrásból fog cserelakásokat biztosítani; nem fogadták 
el azokat a módosító javaslatokat, amelyeket egyébként 
az önök polgármesterjelöltjének, Sára Botond szavai 
után adtam be, és amelyek garantálták volna, hogy öt 
cserelakást lehet megnézni; garantálták volna azt, hogy 
tisztességes kártalanítást kapnak ezek az állampolgá-
rok, hogyha eljutnak a kártalanításig ebben a sorban; 
nem tudjuk, mi történik a lakókkal, hogyha megszűnik 
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a szerződésük a bérlakásra a józsefvárosi önkormány-
zattal, utána ki fogja kezelni ezeket a bérlakásokat, 
ameddig nem történik meg a kiürítés. És nagyon hosz-
szan lehetne sorolni azokat a problémákat, amelyeket 
egyszerűen nem old meg ez a törvény, és azokat a prob-
lémákat, amelyek ezeket az embereket, hát, a semmi-
ben hagyják, a bizonytalanságban hagyják.  

Én arra kérem önöket, hogy ha már elfogadják 
holnap ezt a törvényjavaslatot, legalább utána üljenek 
le Józsefváros önkormányzatával, legalább utána ül-
jenek le a lakókkal, és találjunk ki egy olyan megol-
dást, akár majd szeptemberben átírva ezt a törvényja-
vaslatot, amely tényleg mindenkinek jó tud lenni ezen 
a helyen. Mert itt tényleg 500 ember életéről van szó, 
200 családról van szó, és szerintem többet érdemel-
nek ezek az emberek annál, mint hogy egy minden-
fajta előkészítés nélküli törvényjavaslattal egyik pilla-
natról a másikra lényegében ellehetetlenítsék az éle-
tüket.  

Úgyhogy én azt kérem önöktől, hogy ha megsza-
vazzák ezt a törvényt, legalább utána üljünk le, és ta-
láljunk olyan megoldást - a miniszterelnök-helyettes 
urat is erre kérném -, amely az önkormányzatnak, a 
lakóknak és az NKE-nek is kedvező tud lenni. Köszö-
nöm. (Taps a DK soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Jámbor András kép-

viselő úr. Megkérdezem, a fennmaradt időkeretekben 
kíván-e még valaki a felszólalás lehetőségével élni. 
(Senki nem jelentkezik.) Jelentkezőt nem látok, a vitát 
lezárom, és akkor most adom meg a szót az előterjesz-
tőnek, Hankó Balázs Zoltán államtitkár úrnak.  

 
DR. HANKÓ BALÁZS ZOLTÁN kulturális és in-

novációs minisztériumi államtitkár: Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Miniszterelnök-helyettes Úr! Tisztelt 
Képviselők! A zárszóban egyszerre kellene reagálnom 
erre a hisztériakeltésre, magának a törvénynek az ér-
demi tartalmára, valamint mindarra, amit a Törvény-
alkotási Bizottságban és a Kulturális Bizottságban a 
versenyképesség erősítése érdekében a bizottságok 
elfogadásra méltónak ítéltek.  

Engedjék meg, hogy elsőképpen még egyszer 
tisztázzuk, hogy mi is történik Józsefvárosban! Mint 
ahogy elmondtam önöknek is, mint ahogy elmond-
tam a Kulturális Bizottságban Antal Balázsnak, aki a 
lakók képviseletében volt ott, és mint ahogy például a 
Kulturális Bizottságban az is elhangzott jegyzőköny-
vezve, hogy az adott ingatlanok hogyan szolgálják Jó-
zsefváros fejlesztését, és mely, a tanár-, tanítóképzés-
ben történő további fejlesztések lesznek az adott Dió-
szegi utcai ingatlanokon, szóval még egyszer vegyük 
végig, hogy mi az az 1+3-as garancia, amelyet a tör-
vényjavaslat biztosít, és mi az a Törvényalkotási Bi-
zottság által elfogadott módosító javaslat, amely pont 
azért kerül elfogadásra, hogy ha egyszer Józsefváros 
lakosaiért felelősen gondolkozó önkormányzat lesz 
újra, akkor megfelelő határidővel tudja biztosítani a 
lakóknak az előrelépést a lakhatási körülmények vo-
natkozásában. 

1+3-as garancia. 1. A vonatkozó jogszabályok sze-
rint az önkormányzat teljes, azonnali és feltétlen kár-
térítést kap.  

Nézzük, a lakosok vonatkozásában mi a hármas 
biztosíték! Egyrészt az önkormányzatnak cserelakást 
kell biztosítania; ha erre az önkormányzat nem ké-
pes - bár önök az önkormányzati választások ezt meg-
előző kampányában ezres nagyságrendű önkormány-
zati lakásról beszéltek -, akkor a főváros területén kell 
a magyar államnak cserelakást biztosítania. Ha ez 
nem megfelelő az ott élők számára - hangsúlyozom: a 
cserelakásnak műszaki tartalomban, komfortfokozat-
ban megfelelőnek kell lennie -, akkor harmadrészt pe-
dig az a biztosíték, hogy ha az illető nem fogadja el a 
felajánlott cserelakást, akkor a bérlő anyagi kártalaní-
tást kell hogy kapjon.  

A benyújtott módosítás pedig arra ad megol-
dást - mert látható, ahogy előbb említettem, hogy a 
józsefvárosi önkormányzat cselekvőképtelen -, hogy 
azon ingatlanok vonatkozásában, amelyekben jelen 
pillanatban laknak, a törvény hatálybalépése két hó-
nappal tolódik, és az önkormányzati cserelakás fel-
ajánlásának időtartama három hónappal, 2025. ja-
nuár 31-éig kitolódik.  

De ha már arról beszélünk, hogy ki mit gondol 
ezekről az ingatlanokról, az önök által mondott 
DIÓ2030-as projekt vonatkozásában citálnám, hogy 
az önkormányzat mit tervezett ott. Diószegi 20.: 2024 
első félévi kiköltözés - azaz most költöznének ki on-
nan a lakók. Diószegi 18. és Diószegi 24-28.: az önök 
által fémjelzett DIÓ2030-as projektben 2024 máso-
dik félév. Akkor pontosan miről beszélünk? Egyrészt 
mégis ki tud költöztetni az önkormányzat, ha akar; 
vagy ha nincs semmilyen lehetősége, akkor meg az 
önkormányzat akarja utcára tenni a családokat? 
Ugye, ne feledjük, hogy ezen DIÓ2030-as projekt mö-
gött nincs meg az az állami felelősségvállalás, amely 
az előbb említett hármas garanciarendszerben van! 
(Jámbor András Imre közbeszól.)  

Szóval, ennyit erről az egészről: hármas garan-
ciarendszer; a lakók előre léphetnek, megfelelő csere-
lakást vagy kártalanítást kapnak; mindeközben pedig 
Józsefváros tovább fejlődik.  

Mivel a múltkor is hosszú ideig tartott a vita, 
ezért más kérdésekben nem tudtunk úgy elmélyülni, 
mint szükségszerű lett volna. Még két témát hoznék 
ide: Erasmus, Horizon, CEU és a felsőoktatási csomag 
Brüsszel által. Ugye, nem elég az, hogy az önök segít-
ségével és támogatásával Brüsszel politikai döntésho-
zatal miatt kizárja a magyar diákokat és kutatókat az 
Erasmus+ programból és a Horizon-programból - hi-
szen szakmai megegyezés lenne az összeférhetetlen-
ségről és a kuratóriumi tagsági időkről, azonban poli-
tikai döntést hoz Brüsszel, amikor kizárja őket eb-
ből -, hanem úgy akarja ezt az egész ügyet tovább-
kenni, hogy újranyitja a CEU kötelezettségszegési el-
járását.  

Lássunk csak egy kicsit oda, mit szeretne Brüsz-
szel ennek kapcsán? Brüsszel álláspontja az, hogy 
nem szükséges, hogy a CEU képzései egyenértékűek 
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legyenek a magyar egyetemekre vonatkozó szabályok-
kal; mi több, a felvételi se legyen egyenértékű; mi 
több, még az Oktatási Hivatalnál se kelljen bejelen-
teni a CEU-t. Miért nyitotta meg most a Bizottság újra 
a CEU-ügyet? Nemcsak azért, hogy ezzel összemossa 
az Erasmus-Horizon-kérdést, hanem azért is, mert jól 
tudjuk, akik ismerik a felsőoktatás ügyét, hogy Brüsz-
szel a következő félévben kívánja tárgyalni az úgyne-
vezett felsőoktatási csomagot, amely felsőoktatási 
csomag pont abba az irányba menne, hogy az európai 
diplomát adó egyetemeknek ne kelljen megfelelniük 
semmilyen nemzeti elvárásnak; Brüsszel mondja 
meg, hogy mi az európai diploma, úgy sértve az egye-
temek autonómiáját, hogy ebben a képzések tartal-
mát is megszabja.  

 
 (20.20 ) 

 
Mi több, olyan intézményi akkreditációs rend-

szert akar bevezetni, amely a brüsszeli testület igényei 
alapján önjáró módon működne. No, ez az, amit önök 
támogatnak: autonómia brüsszeli módra. 

Egy év telt el, és végre befogadták a hat egyetem 
perét. Mi több, a magyar kormány a fiatalok érdeké-
ben, a fiatal kutatók és diákok érdekében indítja a 
Pannónia-programot, hogy 8 ezer diák a világ vezető 
egyetemére jusson el.  

Sajnálom, hogy más képviselők nincsenek itt, hi-
szen az autonómia kérdését már vitattuk Tordai Bence 
képviselő úrral. Álljanak itt az adatok; 23 óra 30 volt 
éppen az idő akkor, amikor erről beszéltünk. Az Euró-
pai Egyetemi Szövetségek politikai megrendelésre 
ítélte el a magyar egyetemeket, de a valós autonómia-
dimenzió a szervezeti autonómia kérdésében 64 száza-
lék, a finanszírozási autonómiában 85 százalék, a mun-
kavállalói autonómiában 98 százalék, az akadémiai au-
tonómiában 76 százalék, azaz a megújított magyar fel-
sőoktatási rendszer nemcsak versenyképes, hanem a 
legerősebb autonómia-rendszerek közé tartozik.  

Nos, ha már versenyképességről, a megújított fel-
sőoktatásról, szakképzésről beszélünk, akkor öröm-
teli volt mindazoknak, akik a Szakma Sztár rendezvé-
nyen a múlt héten ott lehettek, hogy látják, hogy ho-
gyan újult meg a szakképzés, és hogyan újult meg, ho-
gyan teremt esélyt, hiszen 5 ezren vesznek részt az 
úgynevezett Apáczai-ösztöndíjban, 1900-an a Dob-
bantó és Műhelyiskolában, amelynek a számát az el-
következendő időszakban megduplázzuk.  

Mi több, a felsőoktatási hozzáférhetőséget is nö-
veltük. Három adat hadd álljon itt: a mostani időszak-
ban, a mostani felvételiben 112 százalékkal többen je-
lentkeztek például a szécsényi kistérségből. Szentlő-
rincből 83 százalékkal többen jelentkeztek, Csenger-
ből 76 százalékkal többen jelentkeztek, azaz a magyar 
felsőoktatás mindezen szabályozásmódosítások kö-
vetkeztében versenyképes, és egyre jobban vonzza a 
fiatalokat a hátrányos helyzetű régiókból is.  

És a tanárképzés megújításával is esélyt terem-
tünk, aminek a kulcsa a gyakorlati képzés: több gya-
korló tanár, több tanári képzés, több gyakorlat, amely 

így teszi a tanárképzést úgynevezett duális képzéssé, 
amelynek új eleme lesz a Nemzeti Közszolgálati Egye-
temen elinduló képzés, amely nem elitképzés - önök 
hívják elitképzésnek -, hanem egy gyakorlati fókuszú 
tanárképzés, hiszen örömteli az is, hogy 17 833-an je-
lentkeztek pedagógusnak, dupláztuk a számot a két 
évvel ezelőttihez; 8650-en jelentkeztek tanárnak, ta-
nítónak, itt is dupláztuk a számot. Tehát jó irányba 
megy a felsőoktatás, jó irányba megy a szakképzés.  

És a módosítókról még néhány szót ejtenék. Szin-
tén előrelépés az, hogy a Doctorate of Business Admi-
nistration esetében, a gazdaságtudomány esetében a 
doktori képzéseket erősítjük tovább kooperatív kép-
zés formájában. Mi több, Krausz Ferenc Nobel-díjas 
professzorunk esetében teremtődik meg annak a le-
hetősége, hogy a Semmelweis Egyetemmel együttmű-
ködésben olyan kutatásokat végezzen, amelyek a ma-
gyar élet, a magyar egészség védelmében történnek. 
Ezáltal világraszóló előrelépést fog tudni teremteni, 
és a javaslat többek között az ehhez tartozó ingatlan-
juttatást és a módosítást tartalmazza.  

Valamint a könyvátkötöttség kapcsán is további 
pontosító javaslatok kerültek elfogadásra, amelyek az 
élénk konzultációnak köszönhetők. Szóval, előrelép a 
felsőoktatás, előrelépnek a szakképző intézményeink. 
12 egyetemünk van a világ legjobb 5 százalékában; az 
Európa-bajnokságon második helyezett a szakképzés, 
és az innovációs rangsorban is folyamatosan lépünk 
előre, szintet léptünk a tavalyi évben. A világ 33. leg-
innovatívabb országa vagyunk. 

És ha nem akarjuk azt, hogy a könyvellátásunk az 
Amerikai Egyesült Államok sorsára jusson, arra a 
sorsra, amikor a szabad ár következtében a hatalmas 
üzletláncok teljesen kiszorították a kis könyvesbolto-
kat, és öt esztendő alatt nemcsak hogy kiszorították a 
kis könyvesboltokat, hanem 62 százalékkal emelke-
dett a könyvek ára, hanem a német példát indítjuk el, 
mint ahogy a jelenlegi javaslat is megfogalmazza, ahol 
ötéves periódus alatt, kötöttebb fenntartás mellett a 
kapható könyvek száma megháromszorozódott, ak-
kor látjuk, hogy ez a helyes irány, amelyet a kultúránk 
és a nemzetünk védelme érdekében szükséges követ-
nünk. 

A kultúránkban pedig olyan intézményrendszerre 
van szükség, amely az erőforrásokat egységesíti és a je-
lenleginél hatékonyabban működik. Éppen ezért hoz-
zuk létre a Magyar Nemzeti Múzeum Közgyűjteményi 
Központot, amely ebben kulcsszerepet tölt be.  

Tisztelt Országgyűlés! Meggyőződésünk tehát, 
hogy a törvényjavaslatban foglalt módosítások segí-
tik, hogy az egyetemeink, a szakképzésünk tovább 
erősödjön, így szolgálja a magyar fiatalok sikeressé-
gét. 2030-ra legyen a világ száz legjobb egyeteme kö-
zött egy magyar egyetem, Európa száz legjobb egye-
teme között három egyetem. Ha már a szakképzésünk 
az Európa-bajnokságon így megy előre, legyen világ-
bajnok; hazánk pedig legyen Európa tíz leginnovatí-
vabb országa között. Ez az, amit a törvényjavaslat tar-
talmaz. Kérem a támogatásukat. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.) 
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ELNÖK: Köszönöm szépen Hankó Balázs állam-
titkár úr vitazáró gondolatait. Tisztelt Országgyűlés! 
A határozathozatalokra a holnapi ülésnapunkon ke-
rül sor. 

Mai napirendi pontjaink tárgyalásának végére 
értünk. Tisztelt Országgyűlés! Most a napirend utáni 
felszólalások következnek.  

Napirend utáni felszólalásra jelentkezett 
Semjén Zsolt miniszterelnök-helyettes úr, a Keresz-
ténydemokrata Néppárt képviselője: „10 éve avatták 
szentté II. János Pál pápát” címmel. Öné a szó, mi-
niszterelnök-helyettes úr. 

 
DR. SEMJÉN ZSOLT (KDNP): Köszönöm a szót. 

Igen tisztelt Elnök Úr! „Santo subito!”, „Azonnal 
szentté!” felkiáltásokkal és táblákkal üzentek II. Já-
nos Pál pápa temetésén, 2005. április 8-án a római 
katolikus hívők tömegei az egyháznak. Utóda, Joseph 
Ratzinger, XVI. Benedek pápa, meghallva Isten népe 
hangját, az előírt időnél korábban elindította a lengyel 
pápa kanonizációját, és 2011. május elsején Rómá-
ban, a Szent Péter téren, másfél millió katolikus hívő 
jelenlétében boldoggá avatta. Rekordidő alatt, keve-
sebb mint a halálától eltelt tíz év után vette fel a Kato-
likus Egyház Karol Wojtyłát szentjei sorába. Ennél 
gyorsabb kanonizációs pere csak Padovai Szent An-
talnak volt a XIII. században. 

1920 májusában született a Krakkó melletti 
Wadowicében. 1938-ban beiratkozott a Jagelló Egye-
tem filozófia karára, amikor azonban a nácik bezárat-
ták, akkor egy kőfejtőben, majd egy gyárban dolgozott. 
1942-ben lépett be az illegalitásban működő krakkói 
szemináriumba, és 1946-ban szentelték pappá.  

Rómában tanult, Keresztes Szent János hitértel-
mezéséről írta a doktori disszertációját. A politikai 
helyzet ellenére visszatért hazájába, és folytatta filo-
zófiai-teológiai tanulmányait, miközben krakkói plé-
bániákon szolgált és erkölcsteológiát tanított. 

XII. Piusz pápa 1958-ban krakkói segédpüspök-
nek nevezte ki. Ekkor választotta a későbbi pápaságát 
is meghatározó püspöki jelmondatát: „Totus Tuus”, 
„Egészen a Tiéd”. 

VI. Pál pápa 1964-ben Krakkó érsekévé nevezte 
ki, 1967-ben pedig bíborossá kreálta. Wojtyła részt 
vett a II. vatikáni zsinaton, és szerepe volt a Gaudium 
et spes lelkipásztori konstitúció megfogalmazásában. 

I. János Pál pápa megrendítően váratlan halála 
után választotta meg a konklávé pápának. Elődei 
iránti tiszteletből választotta a II. János Pál nevet.  

1978. október 22-én a Szent Péter téren celebrált 
székfoglaló miséjében hangzott el a kommunizmus le-
bontásában is döntő fontosságú felszólítása: „Ne fél-
jetek! Tárjátok ki a kapukat Krisztusnak! Az ő meg-
váltó hatalmának nyissátok föl az államok határait, a 
gazdasági-politikai rendszereket, a kultúra, a civilizá-
ció, a fejlődés hatalmas területeit. Ne féljetek!” 

A vasfüggöny keleti oldaláról való érkezése szim-
bolikus és sorsfordító volt. 27 esztendős pontifikátusa 
az egyik leghosszabb pápai szolgálat az egyház kétezer 
éves történelmében. Pápaként fáradhatatlan missziós 

lelkület hatotta át, 104 apostoli utazást tett a világban. 
Hazánkba kétszer látogatott el, 1991 augusztusában 
és 1996 szeptemberében. 

Audienciáin sok millió ember vett részt, a jubile-
umi szent évben nyolcmillió zarándok érkezett Ró-
mába. A lengyel pápa felrázta, tűzbe hozta az egyhá-
zat. János Pál pápa 14 enciklikát, számos apostoli le-
velet és buzdítást írt. Megreformálta a kánonjogot, és 
pápasága alatt született meg az új katolikus katekiz-
mus.  

 
 (20.30) 

 
Boldoggá és szentté avatásai közül számunkra 

különösen ünnepi események voltak Apor Vilmos, 
Batthyány Strattmann László és IV. Károly királyunk 
boldoggá avatása, valamint Szent Kinga, illetve Szent 
Hedvig kanonizálása.  

A lengyel kommunisták rövidlátóan úgy vélték, 
hogy jobb nekik Wojtyła Rómában, mint Krakkóban, 
de a moszkvai kommunista elit hamar átlátta a konk-
lávé jelentőségét. Bár a moszkvai és varsói vezetés is 
igyekezett megakadályozni lengyelországi útját, len-
gyel állampolgársága miatt erre végül nem volt lehe-
tőségük. A lengyel kommunisták a látogatás alatt vé-
gig a felszínre figyeltek: a röplapok és transzparensek 
számára, illetve a szocializmus elleni megnyilvánulá-
sokra. Nem értették, hogy a lényeg a felszín alatt, a 
lelkekben történik. Az apostoli út napjaiban a társa-
dalmi tudat forradalma zajlott.  

A lengyelországi események felgyorsították a 
szovjet blokk egészének összeomlását. A Vatikán kül-
politikája a korábbi „menteni, ami menthető” alapál-
lásból offenzívvá vált. Az ő történelmet formáló spiri-
tuális hozzájárulása találkozott Ronald Reagan kato-
nai, gazdasági dominanciájával, és Mihail Gorbacsov 
reformjaival és józan eszű belátásával, mindez együt-
tesen döntötte le a berlini falat, s hozta el Európa ke-
leti fele számára a szabadságot.  

Maga a pápa 1991-ben a Centesimus annusban 
úgy foglalta össze a kommunizmus összeomlásának 
okait, hogy azt elsősorban a szocializmus alapvető té-
vedései okozták, egy hibás antropológia, az emberi 
személy természetfeletti vonatkozásairól való megfe-
ledkezés. De már akkor prófétai módon mutatott rá, 
hogy a létező szocializmus bukása nem jelentheti a 
vadkapitalizmus apoteózisát. A lengyel pápa a berlini 
fal összeomlása után kiadott Ecclesia in Europa apos-
toli buzdításának üzenetét (Az elnök a csengője meg-
kocogtatásával jelzi az időkeret leteltét.) Erdő Péter 
bíboros így tolmácsolja számunkra: „Európában az 
emberek legnagyobb problémája az, hogy nincs re-
ménységük. Értelem és értékvesztés jellemzi ma Eu-
rópát.” Szent II. János Pál az európai újjászületés fel-
tételeit így összegzi: „Térj magadhoz. Légy önmagad. 
Fedezd föl eredetedet. Éleszd föl gyökereidet.”  

A pápa Európának szóló üzenete a magyar nép-
nek is szól. Nagy és szent II. János Pál pápa, könyö-
rögj érettünk! Köszönöm. (Taps a kormánypártok 
soraiban.)  
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ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterelnök-he-
lyettes úr. Napirend utáni felszólalásra jelentkezett 
Varju László, a DK képviselője: „Mi történik Újpes-
ten?” címmel. (Közbeszólás a KDNP soraiból: Kor-
rupció!) 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Köszönöm szépen a szót, 

tisztelt elnök úr. Ezt a beszédet, amelyet most szeret-
nék elmondani önöknek idézetként, Rojkó Annamá-
ria mondta el a magyar holokauszt áldozatainak em-
léknapján. Szeretném, ha gondolatait a parlament ke-
retei között is megörökítenénk.  

„Aki a New York-i Manhattan-szigeten lófrál a fel-
hőkarcolók között, lazán megpihenhet a Central Park-
ban. Leül egy padra, bámulja a tóban a kacsákat, a sé-
tányon kocogó városlakókat, vagy a Liberty Islandről 
odalátszó Szabadság-szobrot. Más nagyvárosokban is 
léteznek központi parkok. Londonban a Hyde Parkba, 
Párizsban a Luxemburg-kertbe járnak mindazok, akik 
élvezik a város lüktetését, és annak maguk is részesei 
kívánnak lenni. De Manhattan mégis más, mert ezt a 
városrészt annak idején tömegével érkező bevándorlók 
formálták ma ismert képére.  

Egy múltba tekintő foncsorozott szemüvegen ke-
resztül, mint New Yorknak Manhattan, Budapestnek 
olyan szegleteként látszik Újpest. A Hudson folyó 
mellett a Duna szegélyezi a partját, és az előző század-
fordulón ezen a parton fürdőzött a megyeri strand és 
a népszigeti Lidó színes közönsége. Ez volt a kis Ame-
rika. Ide jártak a pesti nyaralók, a palotai szomszédok, 
a gyári munkások, a tímárok, a kádárok, az asztalo-
sok, az ország majdnem összes simlis jampece. Akadt 
néhány évtized - nevezhetjük akár a történelem ke-
gyelmi pillanatának is -, amikor Újpesten a katoliku-
sok, a reformátusok, az evangélikusok, a baptisták, a 
zsidók közösen szívták a szabad levegőt. A helyi temp-
lomaik ma is látótávolságban állnak egymástól.  

Ha kimerevítjük ezt az idilli pillanatot, Prém 
Margitot, a kitűnő bizonyítvánnyal rendelkező ifjú 
lányt az Attila utcai kert lugasában láthatjuk. Most is 
éppen tanul, bizonyára a záróvizsgáira készül. Min-
dent megtesz, hogy itt, Újpesten lehessen tanító vagy 
tanár, a státusz hiányában elutasítják. Végül nagy-
apja, Fröhlich Vilmos, a skót iskola pedellusa be-
ajánlja őt a tantestületbe, ahol négy évtizedes pályájá-
val, kiemelkedő szakmai, iskolavezetői képességeivel 
és mély humanizmusával hitelesítette és beteljesítette 
saját sorsának eleve elrendeltetését.  

Ebben a megállított pillanatban Prém Margit 
még maga sem sejti, hogy mennyi mindent köszönhet 
majd James Webster skót lelkésznek, és azt sem látja 
még előre, hogy Jane Haining személyében, aki 1932-
ben az internátus vezetésére érkezik Budapestre, 
életre szóló barátra talál. Kettőjük döntése alapján a 
vészkorszak idején maga az iskola változott az ember-
ség szigetévé.  

Prém Margit élete végéig a terézvárosi iskola 
igazgatói lakásában lakott, de rendszeresen hazaláto-
gatott Újpestre. Az Attila utcai lakóházat, ahol felnőtt, 
végrendeletében a Gyökössy Endre vezette templom 

nélküli református gyülekezetre hagyta. Az épületet 
toronnyal és toldaléképülettel bővítették, és 1948-ban 
az a lelkész avatta fel, aki az itt éneklő gyerekkórus is-
kolájának névadója. Benkő István esperes ifjúkorá-
ban maga is eltöltött egy évet Edinburghban, szemé-
lyesen is jól ismerte a skót misszió tevékenységét. Bu-
dapesten néhány éve egy rakpartszakaszt neveztek el a 
mártírhalált halt Jane Hainingről, és a mai naptól Új-
pesten egy park viseli a tragikus sorsú Prém Margit ne-
vét. Kettőjüket immár GPS-koordináták is összekötik.  

Aki mostantól Manhattan helyett Újpesten lófrál 
a Baross utca és a Perényi utcai társasházak között, 
legyen az környékbeli, vagy messziről érkező város-
járó, lazán megpihenhet a Prém Margit parkban. Le-
ülhet a padra, a Tóth Dávid által készített mellszobor 
mellé. A kacsák helyett itt a tavaszt élvező rigókat és 
cinkéket lesheti, vagy a babakocsit tologató édesanyá-
kat és a bevásárlásból érkezőket. Prém Margit nem 
tart fáklyát a kezében, mint a New York-i Szabadság-
szobor. Az ő fején nincs hétágú korona, csak egy pré-
mium minőségű vintage kalap. Ma, április 16-án, a 
magyar holokauszt áldozatainak emléknapján ne-
künk mégis ez a zsebkendőnyi sziget jelenti a Central 
Parkot.”  

Köszönöm megtisztelő figyelmüket. 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Varjú László képvi-

selő úr. Napirend utáni felszólalásra jelentkezett Si-
micskó István, a Kereszténydemokrata Néppárt frak-
cióvezetője, képviselő úr: „20 évvel ezelőtt nyilvání-
totta nemzeti kinccsé az Országgyűlés a régi magyar 
állatfajtákat” címmel. Öné a szó, frakcióvezető úr.  

 
DR. SIMICSKÓ ISTVÁN (KDNP): Köszönöm 

szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! 
Azt hiszem, hogy fontos, hogy visszatekintsünk az el-
múlt időszakra, és számba vegyük azokat az értékeket, 
amelyeket az elmúlt időszakban sikerült megmente-
nünk, vagy legalábbis felhívni a figyelmet arra, hogy 
mi fontos és mi lényeges ebben a mai világban.  

Látjuk azt, hogy a globalizáció felgyorsult. Lát-
juk azt, hogy a globalizáció törekszik egyfajta homo-
genizációra, egységesítésre. A kultúrák, a civilizációk 
egybeérnek, és látjuk ennek számos kihívását, veszé-
lyeit, kockázatát, ha csak a migrációra zárójelben 
utalhatok.  

Márai Sándor azt mondta, hogy az emberi vilá-
gunk nemcsak fényes és sötét, hanem sokszor zava-
ros is. Ebben a zavaros világban különösen nehéz 
meglátni az értékeket, de nyilván kereszténydemok-
rata politikusként nyugodtan mondhatjuk, hogy ne-
künk a hitünk mindenben eligazítást ad. Ettől füg-
getlenül nyilván szükségünk van arra, hogy fölismer-
jük a mai világ bajait, nehézségeit. Amikor 2004-
ben, sőt 2003-ban, az európai csatlakozást követően 
a parlamenthez fordultam egy országgyűlési határo-
zattal, amely lehet, hogy nem volt túl jelentőségtel-
jes, de ellenzékben szerintem ez is egy fontos ered-
mény volt, hogy el tudtuk érni, akkor MSZP-SZDSZ-
többség volt a parlamentben és ez a kormány volt 
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Magyarországon, és kevésbé látszott az, hogy érték-
orientált politikát folytatna.  

Igyekeztem felhívni a figyelmet a javaslatommal 
arra, hogy az őseink, a szüleink, a nagyszüleink, elő-
deink ránk hagytak egy fontos értéket, ez pedig a régi 
magyar állatfajták köre, amely bizony-bizony néhány 
fajta esetében jól látható volt, hogy a kipusztulás szé-
lére került. A divat, a globalizáció elvitte az emberek 
figyelmét, és sajnos számos magyar állatfajta valóban 
olyan helyzetbe került, amelyen segítenünk kellett. Ez 
a figyelemfelhívó országgyűlési határozat, amelynek a 
sorsa is érdekes, és talán jó visszatekinteni erre az el-
múlt időszakra abból a szempontból, hogy talán hasz-
nos, ha megerősítjük a hitünket, és nyugodtan mond-
hatjuk, hogy sohasem szabad feladnunk, ha hiszünk 
egy jó ügyben, legyen ez akár egy apróság, a régi ma-
gyar állatfajtáknak az ügye.  

 
 (20.40) 

 
13-szor nyújtottam be a magyar Országgyűlésbe 

akkoriban, hogy napirendre vegyék ezt a javaslatot, 
amelyben semmiféle hókuszpókusz nem volt, semmi-
féle mögöttes szándék, egy tisztességes szándék volt, 
hogy mentsük meg ezeket az állatokat, és a génállo-
mányt is mentsük meg az utókor számára. 13-szor 
szavazta le az akkori MSZP-SZDSZ-többség a napi-
rendre vételét ennek a javaslatnak, gondoljanak bele, 
tisztelt képviselőtársaim! Tizennegyedszerre azonban 
sikerült napirendre tűzni, és akkor sikerült elérni, 
hála istennek, hogy megszavazzák.  

Ez a figyelemfelhívó országgyűlési határozat arra 
próbált orientálni, hogy tiszteletet tegyünk a régi ma-
gyar háziállatok, az emberi munka évszázados ered-
ményei előtt, és tisztázzuk és rögzítsük azt, hogy a tör-
ténelmi múltunkhoz tartoznak. Nemcsak az állatte-
nyésztés történetéhez, hanem a teljes magyar történe-
tiséghez is hozzátartoznak ezek az állatok a magyar 
szürkemarha, a magyar tarka, a cigája juhok és sok-
sok minden más, a tyúkféléink, a 34 galambfajtánk, a 
kilenc magyar kutyafajta, a nyolc magyar lófajta, és 
ezenkívül hosszasan sorolhatnám az állatokat, az ál-
latfajtákat.  

Ezek a nemzeti identitásunknak is fontos alap-
kövei, hiszen ez egy élő, eleven örökség, amit ránk 
hagytak, és nekünk a felelősségünk és kötelessé-
günk, hogy ezeket megóvjuk gyermekeink és unoká-
ink számára. Átadjuk ezt a zászlót, ezt a stafétabotot 
majd egyszer, viszont teremtsünk olyan kedvező fel-
tételeket, hogy ezen állatfajok megmaradjanak, lás-
suk ezen állatfajoknak a használati értékét, lássuk 
ebben a magyar ember tudását, tenyésztői képessé-
geit, és nyilván azt az életmódot, azt a kultúrát, ami-
ben ezek az állatok segítették a magyar emberek, 
őseink munkáját és életét, és életkörülményeit jobbá 
tudták tenni. 

Tehát szeretném röviden elmondani azt, hogy az 
oktatásban szükség lenne arra, hogy ezt még tovább erő-
sítsük, hiszen meg kell ismernie a magyar gyermekek-
nek ezen állatfajtákat, ismerni kell a tulajdonságaikat, a 

paramétereiket. Én egyetemi oktató vagyok, húsz éve ta-
nítok egyetemeken, minden órán felteszem a kérdést az 
új tanítványoknak, ők már egyetemi hallgatók, hogy is-
merik-e a kilenc magyar kutyafajtát például, a pulit, a 
pumit, a mudit, a kuvaszt, a komondort, a rövidszőrű 
magyar vizslát, a drótszőrű magyar vizslát, az erdélyi ko-
pót vagy a magyar agarat, és meg kell hogy mondjam, 
hogy három-négynél többet nem nagyon ismernek. 
Most már a 34 galambfajtát föl sem merem tenni, mert 
a szováti kéktől a budapesti keringőig sok-sok fajta van, 
vagy a magyar tyúkfélék, az erdélyi kopasznyakú vagy a 
kendermagos és sok-sok minden más. Tehát ez mind-
mind komoly érték, ezeket meg kell becsülnünk, meg 
kell óvnunk az utókor és az utónemzedék számára. 

Én örülök annak, hogy húsz év elteltével azért 
vannak eredmények, hiszen azóta többek között Le-
zsák elnök úrral a Hungarikum Bizottságban is szá-
mos magyar állatfajtát hungarikummá nyilvánítot-
tunk. Haladnunk kell tovább ezen az úton, ezt az ér-
tékmentő munkát a jövő nemzedéke számára is fel 
kell tudnunk mutatni. Köszönöm szépen, hogy meg-
hallgattak és lehetőséget kaptam. (Taps a kormány-
pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Simicskó István frak-

cióvezető úr. Tisztelt Országgyűlés! Napirend utáni 
felszólalásra jelentkezett Pócs János, a Fidesz képvi-
selője: „Köszönet a rendőrség helytállásáért!” címmel. 
Öné a szó, Pócs képviselő úr. 

 
PÓCS JÁNOS (Fidesz): Köszönöm szépen, elnök 

úr. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtársaim! Először is 
köszönetemet szeretném nyilvánítani a rendőrség 
számára azért, hogy a Jászságban odafigyelnek a 
rendre, még ha nem is elegendő, de heti szinten szá-
molnak fel egy-egy kábítószer-hálózatot. 

Szűkebb hazánkban, a Jászságban történelmi je-
lentőségű fejlesztéseket végeztünk a Fidesz-KDNP-
kormány támogatásával. Felújítottuk a komplett út-
hálózatot, iskolákat építettünk, felújítottuk a helyi 
kórházat, sőt megerősítettük a gazdasági egységeket. 
Ha ezt számokban kívánjuk kifejezni, akkor mindez 
csak az elmúlt években meghaladja a 200 milliárd fo-
rint támogatást. Azonban ez a fejlesztés félsiker, ha az 
emberek lelkében aggódás és félelem van úrrá. Az 
egyre terjedő liberális szemlélet egészen odáig veze-
tett, hogy hazánkban, a Jászságban a kábítószer-ke-
reskedelem rabul ejti a gyermekeket, a családokat, és 
ennek árát sok esetben bűncselekményekkel teremtik 
meg a fogyasztók. 

Ezúton szeretném tisztelettel megköszönni a 
rendőrség munkáját, ugyanis az elmúlt hetekben, áp-
rilis 15-én hajnalban Jászapáti városban több mint tíz 
helyen tartottak házkutatást, és több kábítószerdílert 
letartóztattak. Az elmúlt időszakban mind Jászapátin, 
mind pedig a választókerületemben, a Jászságban 
havi szinten számol fel a rendőrség kábítószer-háló-
zatokat. A hatályos büntető törvénykönyv rendelke-
zése alapján esetenként vagyonelkobzás és akár tíz év 
börtönbüntetés vár az érintettekre. 
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Sajnos azt tapasztaljuk, hogy a rendőrség példaér-
tékű helytállása mellett a kábítószer-terjesztők újra fel-
tűnnek, és egyre éhesebbek lesznek. Nemrég a Nemzeti 
Bűnmegelőzési Tanács elnökével, dr. Hatala József nyu-
galmazott altábornagy úrral folytattunk egyeztetést, ki-
váló gondolatát idézem: a kábítószer-fogyasztás megállí-
tásának az első lépése, ha a szülők és a tanárok felkészíté-
sével a gyermekeink ki tudják mondani az első nemet. 

Tisztelt Ház! Az elhangzottak jegyében hiszem, 
hogy a kormány, a kormány intézkedései segítenek, és 
mindent megtesznek azért, hogy Magyarország és a 
Jászság kábítószer-mentességét elérjük. Tisztelet és 

köszönet a rendőrségnek. Köszönöm, elnök úr. (Taps 
a KDNP soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm Pócs János képviselő úr na-

pirend utáni felszólalását.  
Tisztelt Országgyűlés! A napirend utáni felszóla-

lások végére értünk. Megköszönöm munkájukat, az 
Országgyűlés reggel 9 órakor folytatja ülését.  

Az ülésnapot bezárom, nyugodalmas jó estét 
kívánok! 
 

(Az ülésnap 20 óra 46 perckor ért véget.) 
 
 
 
 
 

Bakos Bernadett s. k. Szabó Sándor s. k. 
jegyző jegyző 

 
 
 
 
 

Dr. Szűcs Lajos s. k. Dr. Vinnai Győző s. k. 
jegyző jegyző 

 
 
 
 
 

A kiadvány hiteléül: 

 
Dr. Bárány Tibor  

az Országgyűlés Hivatala törvényhozási főigazgató-helyettese 
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